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Αθήνα, σήµερα στις 19 Ιουλίου 2011, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Ευτύχιο Δαµιανάκη,
Βουλευτή του Χανίων τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙΔΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Ράδιο Ταξί Αγρι-
νίου εκφράζουν την αντίθεσή τους για την απελευθέρωση του
επαγγέλµατος του ΤΑΞΙ. 

2) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος του Επιµελητηρίου
Ηρακλείου ζητεί την αναθεώρηση της ΚΥΑ 166251/16-03-2010
περί απαγόρευσης χρήσης ορυκτών στερεών καυσίµων στη βο-
µηχανία παραγωγής κεραµικών ειδών. 

3) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Φιλοζωϊκή Οµοσπον-
δία, η Πανελλαδική Φιλοζωϊκή και Περιβαλλοντική Οµοσπονδία
κ.α. ζητούν την τροποποίηση του νοµοσχεδίου «Για την προστα-
σία των ζώων από την εκµετάλλευση ή τη χρησιµοποίηση µε κερ-
δοσκοπικό σκοπό». 

4) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ταλαι-
πωρία που υφίστανται οι πρώην πρόεδροι του Γενικού
Οργανισµού Εγγειοβελτιώσεων Πηνειού - Αλφειού, καθώς έχουν
δεσµευθεί οι προσωπικοί τους τραπεζικοί λογαριασµοί για χρέη
του οργανισµού. 

5) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γιώργος Παπαθανασόπουλος
ζητεί την επίλυση ζητήµατος συνταξιοδότησής του. 

6) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ και Β’ Αθη-
νών κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Ευρυτανίας και της ΕΙΝΚΥΕ
αιτείται όχι µόνο να µη µειωθεί το ιατρικό προσωπικό του Νοσο-

κοµείου Καρπενησίου, αλλά και να στελεχωθούν µε το απαραί-
τητο ιατρικό προσωπικό τα τµήµατα των βασικών ειδικοτήτων
που ήδη είναι υποστελεχωµένα.

7) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο σύλλογος για την κυστική ίνωση
καταθέτει πρόταση σχετικά µε τον καθορισµό ποσοστού αναπη-
ρίας και συνταξιοδότησης των ασθενών µε κυστική ίνωση. 

8) Ο Βουλευτής Κοζάνης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Ελλήνων Μυδοκαλλιεργη-
τών- Οστρακοκαλλιεργητών, ο Αγροτικός Συνεταιρισµός Μυδο-
καλλιεργητών Μακρύγιαλλου Πιερίας, η Οµάδα Παραγωγών
«ΟΣΤΡΙΑ» στο Κλειδί Ηµαθίας και ο Σύλλογος Αλιέων Οστρακο-
καλλιεργητών Δήµου Αξιού «Ποσειδών» καταγγέλλουν την εγκα-
τάσταση και λειτουργία παράνοµων πλωτών µονάδων
καλλιέργειας µυδιών στη θαλάσσια περιοχή του δυτικού Θερµαϊ-
κού.

9) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ και Β’ Αθη-
νών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
ο Δήµαρχος Καρύστου Νοµού Εύβοιας αιτείται τη χρηµατοδό-
τηση του δήµου για την αποκατάσταση ζηµιών στην περιοχή από
τις καταστροφικές πληµµύρες της 16ης Ιουνίου 2011.

10) Ο Βουλευτής Κοζάνης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Ιστιαίας-Αιδηψού Νοµού Ευ-
βοίας διαµαρτύρεται για την επιστροφή φακέλων στον πρώην
Δήµο Αρτεµισίου, σχετικών µε έργα ασφαλτοστρώσεων αγροτι-
κών δρόµων.

11) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ και Α’ Αθη-
νών κ. ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία η Ένωση Αξιωµατικών ΕΛΑΣ Στερεάς Ελλάδος -Ενώ-
σεις Αστυνοµικών Υπαλλήλων Φθιώτιδας -Βοιωτίας -Φωκίδας-
Ευρυτανίας-Ευβοίας εκφράζουν την αντίθεσή τους στο
µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, καθώς και στις περικοπές που αφο-
ρούν στα Σώµατα Ασφαλείας.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις ζηµιές
που δεν έχουν αποκατασταθεί στους Νοµούς Ηλείας και Αχαΐας
µετά το σεισµό του 2008. 

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην κα-
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θυστέρηση πληρωµής των υπαλλήλων της πρώην Περιφέρειας
δυτικής Ελλάδας επειδή εκκρεµεί υπουργική απόφαση. 

14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε ασά-
φεια που εντοπίζεται στο βιβλίο Νεοελληνικής Λογοτεχνίας
Θεωρητικής Κατεύθυνσης Γ’ Λυκείου σχετικά µε τον Κεµάλ Ατ-
τατούρκ. 

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην προ-
βολή στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης της Αλβανίας, του
θανάτου του Βορειοηπειρώτη Αριστοτέλη Γκούµα.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε προσπάθεια εξα-
πάτησης από µεµονωµένους εκπαιδευτικούς της περιφέρειας,
υποβάλλοντας πλαστούς µεταπτυχιακούς και διδακτορικούς τίτ-
λους για να διεκδικήσουν θέση διευθυντών σχολικών µονάδων. 

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην καθυστέρηση
έγκρισης για την αναθεώρηση του Γενικού Πολεοδοµικού Σχε-
δίου της Πάτρας.

18) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Εργαζοµένων
ΟΤΕ αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας των υποκαταστηµάτων
ΟΤΕ στο Noµό Λέσβου.

19) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Σωµατείων
Εθνικού Ιδρύµατος Νεότητας αιτείται τη συνέχιση της λειτουρ-
γίας του εθνικού ιδρύµατος νεότητας µε τη διατήρηση του δη-
µόσιου χαρακτήρα του.

20) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ.Φρατζίσκος Βασίλειος, καθηγητής
ζητεί να καλυφθούν τα κενά καθηγητών για τυφλούς µαθητές
στο Μουσικό Σχολείο Αλίµου, καθώς και τη δική του επαγγελµα-
τική αποκατάσταση, ως πατέρα τεσσάρων ανήλικων παιδιών.

21) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Λήµνου εκφράζει τη δυσα-
ρέσκεια των κατοίκων της περιοχής στην πρόθεση του Υπουρ-
γείου Υγείας να συγχωνεύσει το Νοσοκοµείο Λήµνου µε το
Βοστάνειο Νοσοκοµείο Λέσβου.

22) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Αρτοποιών Ελ-
λάδος ζητεί την εξαίρεση του άρθρου 14 από το ν.3526/07 µε έκ-
δοση προεδρικού διατάγµατος. 

23) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Ιατρών Νοσοκοµείου Κέντρων
Υγείας Μαγνησίας εκφράζει την αντίθεσή της σε κάθε προσπά-
θεια υποβάθµισης του τοπικού νοσοκοµείου.

24) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος του Επιµελητηρίου
Ηρακλείου ζητεί την αναθεώρηση της ΚΥΑ 166251/16-3-2010
περί απαγόρευσης χρήσης ορυκτών στερών καυσίµων στη βιο-
µηχανία παραγωγής κεραµικών ειδών. 

25) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Αρτοποιών Ελλάδος αιτεί-
ται την έκδοση προεδρικού διατάγµατος από τα συναρµόδια
Υπουργεία, όπου θα εξαιρείται το άρθρο 14 του ν.3526/07.

26) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Δίου - Ολύµπου καταθέτει
το πρόβληµα καθαριότητας που αντιµετωπίζει ο δήµος, λόγω µη
επαρκούς στελέχωσης εργατών καθαριότητας. 

27) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Κατασκευαστών και Οικο-
δοµικών Επιχειρήσεων Ελλάδος αιτείται την αποφυγή ανισοτή-
των, ασαφειών ή ελλιπών ρυθµίσεων κατά την τακτοποίηση των
αυθαιρέτων κατασκευών.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Εργαζοµένων Βιο-
µηχανιών Ζαχάρεως Ελλάδος εκφράζει την αντίθεσή της σχετικά
µε την επικείµενη πώληση της Βιοµηχανίας Ζαχάρεως Ελλάδας. 

29) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Δήµαρχος Ρήγα Φεραίου Νοµού Μα-
γνησίας αιτείται την περιβαλλοντική θωράκιση της λίµνης Κάρ-
λας.

30) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά τη λήψη διορ-
θωτικών µέτρων σχετικά µε την είσοδο τουριστών στο µινωικό
ανάκτορο της Κνωσού.

31) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Δερµιτζάκης αιτείται την
καταβολή αποζηµίωσης της απαλλοτριωθείσης συµπληρωµατικά
ιδιοκτησίας του.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 16803/24-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Τσούρα Αθανάσιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7017/4/13551/05-
07-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη η
ακόλουθη απάντηση:

13924 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



2. Στην µε αριθµό 17077/30-05-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 576/05-

07-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων η ακόλουθη απάντηση:

13926 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 17399/02-06-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κουράκη Αναστάσιου και Κριτσωτάκη Μιχαήλ δόθηκε µε
το υπ’ αριθµ. 63893/ΙΗ/05-07-2011 έγγραφο από την Υφυπουργό

Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη
απάντηση:
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13928 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



4. Στην µε αριθµό 17465/03-06-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Πλεύρη Αθανάσιου και Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Αδώνι-

δος δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 31221/05-07-2011 έγγραφο από τον
Υπουργό Εσωτερικών η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 17601/07-06-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Χαλβατζή Σπυρίδωνος, Γκιόκα Ιωάννη, Ζιώγα Ιωάννη και
Πρωτούλη Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 65810/ΙΗ/05-07-2011

έγγραφο από την Υφυπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:

13930 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6. Στην µε αριθµό 18041/16-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κοντογιάννη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1412/05-07-

2011 έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων η ακόλουθη απάντηση:

13932 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



7. Στην µε αριθµό 18079/16-06-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Πλεύρη Αθανάσιου και Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Αδώνι-
δος δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7017/4/13533/05-07-2011 έγγραφο

από τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη η ακόλουθη απά-
ντηση:
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13934 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



8. Στην µε αριθµό 18123/17-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7017/4/

13542/05-07-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη η ακόλουθη απάντηση:
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9. Στην µε αριθµό 18130/17-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 564/05-07-

2011 έγγραφο από τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων η ακόλουθη απάντηση:

13936 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13938 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



10. Στην µε αριθµό 18249/21-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αποστολάτου Βαΐτση δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1439/05-07-2011

έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:
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13940 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των 

ΑΝΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ 

Αναφορές - ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 17923/10-6-2011 ερώτηση

του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ευ-
τυχίου Δαµιανάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την οικονοµική στή-
ριξη των παραγωγών οπωροκηπευτικών. 

Στην ερώτηση του κ. Δαµιανάκη θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννης Δριβελέγκας.

Κύριε Δαµιανάκη, έχετε το λόγο επί δίλεπτον, προκειµένου να
διατυπώσετε την ερώτησή σας. 

ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΔΑΜΙΑΝΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-
δρε. 

Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ για την ανταπόκρισή σας. Η
ερώτησή µου αυτή µετετράπη σε επίκαιρη λόγω του ότι δεν απα-
ντήθηκε. Έχει κατατεθεί από τις 10-6-2011. Αναφέρεται στο θέµα
της διατροφικής κρίσης που προέκυψε από τον ιό E-coli. Βε-
βαίως, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, ότι αυτό το θέµα απασχόλησε
και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και ότι ο αρµόδιος Επίτροπος Γε-
ωργίας δεσµεύθηκε για ένα ποσό στην αρχή 150 εκατοµµυρίων
ευρώ και στη συνέχεια αυτό ανήλθε στα 210 εκατοµµύρια, αν δεν
κάνω λάθος, προκειµένου να υπάρξουν αποζηµιώσεις όλων εκεί-
νων που λόγω των µεγάλων διαστάσεων που πήρε το θέµα δεν
διέθεσαν τα προϊόντα τους.

Έχουν υποβληθεί τα σχετικά αιτήµατα στο Υπουργείο σας από
πολλούς νοµούς της χώρας οι οποίοι έχουν αντίστοιχες καλλιέρ-
γειες. Βασικά αφορούσε την καλλιέργεια αγγουριών, τοµάτας
και µαρουλιών. Θα ήθελα επ’ αυτού µια απάντηση, µια υπεύθυνη
ενηµέρωση. 

Επίσης, υπάρχει και το θέµα που θέτω στην ίδια µου ερώτηση
σε σχέση µε την καταστροφική χιονόπτωση του 2008. Ήταν µια
χιονόπτωση πρωτοφανούς εκτάσεως µε συνέπεια να καταστρα-
φούν στο Δήµο Καντάνου-Σελίνου σε διάφορες περιοχές του
πάρα πολλά ελαιόδεντρα µε την αντίστοιχη καταστροφή βεβαίως
και του φυτικού κεφαλαίου. 

Θα ήθελα, σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, µε βάση αυτά τα
θέµατα που θέτω στην ερώτησή µου να είχα τις απαντήσεις σας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο Υφυ-

πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Ιωάννης Δριβε-
λέγκας να πάρει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, για µια ακόµη φορά δείχνετε το ενδιαφέρον
για τα αγροτικά θέµατα ιδιαίτερα του Νοµού Χανίων, αν και είναι
ένα γενικότερο θέµα που αφορά όλη τη χώρα. Είναι το θέµα των
συνεπειών της ζηµίας που υπέστησαν οι παραγωγοί οπωροκη-
πευτικών από το E-coli. 

Όπως ξέρετε, η χώρα µας δραστηριοποιήθηκε άµεσα. Συµµε-
τείχαµε στο Συµβούλιο Υπουργών. Δηλώσαµε ότι η χώρα µας
έχει υποστεί ζηµιές στις εξαγωγές από την ασθένεια του E-coli.
Πήραµε την έγκριση και από 25 Μαΐου µέχρι 30 Ιουνίου έπρεπε
να δηλώσουν µεµονωµένοι παραγωγοί, αλλά και οµάδες παρα-
γωγών, τη ζηµία που έχουν υποστεί και αν έχουν κάνει απόσυρση
να δηλώσουν τη ζηµία βάσει στοιχείων. 

Έγινε αυτό! Πράγµατι, δηλώθηκαν όλα αυτά. Η Κρήτη δήλωσε
ζηµιές περίπου λίγο λιγότερο από 45 εκατοµµύρια ευρώ, σε ένα
ποσό που αντιστοιχεί για όλη την Ευρώπη, 210 εκατοµµυρίων
ευρώ. Βεβαίως, ξέρετε καλά ότι αυτό δεν σηµαίνει ότι όσες πε-
ρισσότερες ζηµίες δηλώσουµε, τόσα περισσότερα θα πάρουµε,
διότι υπάρχει αντιστοιχία. Υπάρχει ένας κανονισµός που δείχνει
αναλογικά τι ζηµιές δηλώνουν οι χώρες και πόσο θα πάρει η κάθε
χώρα.

Ένα θετικό σηµείο είναι, ότι εµείς θα πάρουµε αποζηµίωση.
Το δεύτερο είναι ότι άφησε ανοιχτό ο κ.Τσιόλος, ο Επίτροπος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το ποσό των 210 εκατοµµυρίων ευρώ
και θα δούµε µήπως αυξηθεί. 

Γνωρίζετε ότι έχει γίνει ένας προέλεγχος ιδιαίτερα στους Νο-
µούς Ηρακλείου και Λασιθίου και εκεί, έχουν διαπιστωθεί κάποιες
ίσως µη σύννοµες και σωστές ενέργειες. Έτσι θα τις χαρακτη-
ρίσω. Θα γίνει οριστικός έλεγχος από την Ευρωπαϊκή Ένωση και
όσοι τηρούν τις προϋποθέσεις, θα πάρουν την αποζηµίωση.

Για το Νοµό Χανίων, για τον οποίο ενδιαφέρεστε ειδικά, θέλω
να σας πληροφορήσω ότι οι αποζηµιώσεις που έχουν ζητηθεί
από τους παραγωγούς, είναι περίπου 1 εκατοµµύριο ευρώ. Βε-
βαίως, δεν έχει γίνει προέλεγχος, αλλά θα γίνει ενδελεχής έλεγ-
χος, όπως είπα. Ιδιαίτερα, όσον αφορά τους µεµονωµένους
παραγωγούς, κάθε ένας θα ελεγχθεί κατά 100% και το 10% της
οµάδας παραγωγών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Πιστεύουµε να έχουν σωστά τα χαρτιά τους, να είµαστε σω-
στοί και συνεπείς στους ελέγχους, για να αποζηµιωθούν. Αν δεν
είναι σωστοί, όπως καταλαβαίνετε και εσείς, δεν θα έχουν τη δυ-
νατότητα αποζηµίωσης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο ερωτών Βουλευτής

Χανίων του ΠΑΣΟΚ κ. Ευτύχιος Δαµιανάκης έχει το λόγο επί τρί-
λεπτον, για να αναπτύξει την ερώτησή του.

ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΔΑΜΙΑΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ για
την απάντησή σας στο πρώτο σκέλος της ερώτησής µου. Από
λόγους τακτικής άφησα το θέµα της χαλαζόπτωσης της 24ης Ια-
νουαρίου για την περιοχή Κουντούρας του νέου Δήµου Καντά-
νου-Σελίνου, όπου, όπως ξέρετε, υπήρξε, πραγµατικά, µία
µεγάλη καταστροφή τόσο στις θερµοκηπιακές κατασκευές, όσο
και στη φυτική παραγωγή. Οι δηλώσεις για την φυτική παραγωγή
έγιναν από τους παραγωγούς και αναµένουµε να µας γνωρίσετε
αν προχωρήσετε στην καταβολή αποζηµιώσεων, ενώ δεν έχουµε
ακόµα εικόνα σε ό,τι αφορά το θέµα αυτών καθ’ αυτών των θερ-
µοκηπίων. 

Βεβαίως, όπως διατύπωσα και στο πρώτο µου ερώτηµα –και
παρακαλώ θερµά, κύριε Πρόεδρε, επειδή εγώ ολοκληρώνω µ’
αυτό, να δώσετε το χρόνο που αποµένει στον κύριο Υπουργό να
µου απαντήσει- το θέµα είναι τι γίνεται µε τη χαλαζόπτωση της
24ης Ιανουαρίου στην περιοχή Κουντούρα του Δήµου Καντάνου-
Σελίνου σε ό,τι αφορά και τα θερµοκήπια και τη φυτική παρα-
γωγή αυτών καθαυτών.

Επίσης, θα ήθελα µία απάντηση ακόµα, σας παρακαλώ, για το
θέµα της χιονόπτωσης του 2008 στον Δήµο Καντάνου-Σελίνου,
όπου και εκεί είχαµε µία ολοκληρωτική καταστροφή πολλών ελαι-
οδέντρων µε τεράστιες ζηµίες για τους αγρότες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Αγροτι-

κής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννης Δριβελέγκας έχει και
πάλι το λόγο για τη δευτερολογία του.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, είµαι στην ευχάριστη θέση να σας

πω ότι γι’ αυτές τις ζηµιές που έγιναν στην περιοχή Κουντούρας
του Δήµου Σελίνου, έχουν ολοκληρωθεί οι έλεγχοι και θα αρχί-
σουν να καταβάλλονται οι αποζηµιώσεις αµέσως µετά την ολο-
κλήρωση των εισφορών που είναι υποχρεωµένοι οι αγρότες να
δώσουν στον ΕΛΓΑ. Πιστεύω να το έχουν κάνει ήδη. Εµείς, αµέ-
σως µόλις ολοκληρωθούν αυτοί οι έλεγχοι, θα προβούµε στην
αποζηµίωση για τη χαλαζόπτωση.

Σε ό,τι αφορά τώρα τα πάγια –εννοώ, δηλαδή, τις εγκαταστά-
σεις- ξέρετε ότι αυτά καλύπτονται µόνο µέσω ΠΣΕΑ, αλλά για να
συµβεί αυτό, πρέπει να διαπιστωθεί και η πραγµατική ζηµία, διότι
τα ΠΣΕΑ είναι κρατικές ενισχύσεις. Θα γίνει, εποµένως, από την
περιφερειακή επιτροπή που έχει συσταθεί, η οποία θα εκτιµήσει
το µέγεθος της ζηµιάς που έχουν υποστεί. Αν καλύπτεται, θα
προχωρήσουµε. Όµως, αυτό µπορούµε να το πούµε µε σιγουριά,
όταν ολοκληρωθεί αυτή η έκθεση.

Σε ό,τι αφορά τη χιονόπτωση, θέλω επίσης να σας διαβεβαι-
ώσω ότι έχει εγκριθεί ο φάκελος ΠΣΕΑ από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και µε ταχύτατες ενέργειες και του παριστάµενου Ανα-
πληρωτή Υπουργού έχουν δροµολογηθεί όλες οι διαδικασίες.
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Απλώς, θέλουµε να γίνουν οι διοικητικές πράξεις και θα είµαστε
στην ευχάριστη θέση να σας πούµε ότι µέχρι τέλος του χρόνου
θα έχουν πάρει και τα χρήµατά τους οι άνθρωποι, οι οποίοι έχουν
υποστεί ζηµιά από τη χιονόπτωση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Αντιλαµβάνοµαι, κύριε

Υφυπουργέ, ότι ο κ. Δαµιανάκης έµεινε πλήρως ικανοποιηµένος.
Εννοώ ότι δι’ αυτού έµειναν ικανοποιηµένοι οι αγρότες των Χα-
νίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω
ότι µε επιστολή του στον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πε-
τσάλνικο ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Χατζή Οσµάν Αχµέτ ζητεί
ολιγοήµερη άδεια απουσίας του από τις εργασίες της Βουλής
για το διάστηµα από 19 Ιουλίου έως 20 Ιουλίου λόγω µετάβασής
του στο εξωτερικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η Βουλή ενέκρινε τη ζη-

τηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω ακόµα µία

ανακοίνωση προς το Σώµα.
Οι Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Διοικητικής

Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Εσωτερικών,
Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρώ-
πινων Δικαιωµάτων, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Θεσµικό πλαίσιο
για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, τις συλλογικές οργανώσεις
και την επιχειρηµατικότητα του αγροτικού κόσµου - Οργάνωση
της εποπτείας του Κράτους».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι µια σειρά

ερωτήσεων που είχαν επιλεγεί ως αναφορές-ερωτήσεις προς συ-
ζήτηση πρώτου κύκλου δεν θα συζητηθούν.

Συγκεκριµένα, η δεύτερη µε αριθµό 17684/8-6-2011 ερώτηση
του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
λίας, σχετικά µε τη δηµιουργία Εµπορευµατικού Κέντρου στη
Στυλίδα, δεν συζητείται λόγω αναρµοδιότητας και διαγράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 17970/14-6-2011 ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαράλαµπου Χαρα-
λάµπους προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά
µε οικοδοµικές αυθαιρεσίες στον προµαχώνα του Αγίου Αθανα-
σίου (Ενετικά Τείχη Κέρκυρας) και την προστασία των πολιτιστι-
κών µνηµείων της Κέρκυρας, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος
του κυρίου Βουλευτού και διαγράφεται.

Η τέταρτη µε αριθµό 17299/1-6-2011 ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κυριάκου Βελόπουλου
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
λίας, σχετικά µε το ύψος των εισαγωγών γαλακτοκοµικών προϊ-
όντων για το 2010, δεν συζητείται λόγω αναρµοδιότητας και
διαγράφεται.

Αναφορές-ερωτήσεις δευτέρου κύκλου: 
Η πρώτη µε αριθµό 17994/14-6-2011 ερώτηση του Βουλευτή

της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Μουσουρούλη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την απόδοση ποσοστού ωφέλειας 1,7% της αξίας της
παραγόµενης ενέργειας από ΑΠΕ στους ενδιαφερόµενους ΟΤΑ,
δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Βουλευτού και δια-
γράφεται.

Εισερχόµαστε τώρα στη δεύτερη µε αριθµό 17362/2-6-2011
ερώτηση του Ανεξάρτητου Βουλευτή κ. Αθανασίου Λεβέντη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το πάγωµα των χρεών
µέχρι την καταβολή της σύνταξης, σε αυτούς που πρόκειται να
συνταξιοδοτηθούν.

Επί της ερωτήσεως του κ. Λεβέντη θα απαντήσει ο Αναπληρω-
τής Υπουργός Οικονοµικών κ. Φίλιππος Σαχινίδης.

Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής κ. Αθανάσιος Λεβέντης να
διατυπώσει την ερώτησή του επί δίλεπτον.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, γνωστές, οι δύσκολες, δεινές οικονοµικές
συνθήκες που επικρατούν στη χώρα και πόσο αγκοµαχάνε εκα-
τοµµύρια άνθρωποι για να τα βγάλουν πέρα. Ακόµα πιο δύσκολη,
όµως, είναι η θέση των ανέργων πρώτα, αλλά και αυτών που συ-
νταξιοδοτούνται, αλλά µέχρι να πάρουν τη σύνταξή τους δεν
έχουν πόρους. 

Δυστυχώς, εδώ, υπάρχει µια µεγάλη καθυστέρηση. Το ξέρετε,
κύριοι Υπουργοί, πολύ καλά και εσείς ότι υπάρχει µια καθυστέ-
ρηση από έξι µήνες µέχρι ενάµιση χρόνο, περισσότερο ίσως και
τρία χρόνια και ανάλογα µε τα ταµεία. Μερικά ταµεία καθυστε-
ρούν περισσότερο. Όταν δε είναι διαδοχική ασφάλιση, σίγουρα,
πάει στο διπλάσιο και οι επικουρικές συντάξεις µπορεί να ξεπε-
ράσουν και τους τριάντα µήνες στην αναµονή, δεν λέµε το εφά-
παξ που παραπέµπεται και στις καλένδες.

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, πρέπει να γίνει κάτι. Βέβαια, στο
συζητούµενο νοµοσχέδιο τώρα του Υπουργείου Εργασίας, που
θα συζητηθεί και απόψε και αύριο υπάρχει µια σχετική πρό-
βλεψη, πλην όµως, πιστεύουµε ότι δεν λύνει όλα τα προβλήµατα.
Ειδικότερα, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, το πρόβληµα είναι
ότι οι άνθρωποι αυτοί έχουν υποχρεώσεις όχι µόνο για να ζή-
σουν, όχι µόνο για να καλύψουν τις ανάγκες και τις υποχρεώσεις
προς την κοινή ωφέλεια, οποιεσδήποτε υπηρεσίες, αλλά έχουν
δεσµεύσεις οικονοµικές µε δάνεια.

Θα ήταν, λοιπόν σωστό, επιβεβληµένο να βρεθεί ένας τρόπος
να παγώσει η καταβολή αυτών των δανείων µέχρι να πάρουν τη
σύνταξη και τότε να χορηγηθούν τµηµατικά. Νοµίζω ότι είναι
κάτι, πέρα για πέρα εύλογο, κάτι που είναι υποχρεωµένη η πολι-
τεία να το κάνει, γιατί εξαιτίας δικιάς της αβελτηρίας οι άνθρωποι
αυτοί δεν µπορούν να πάρουν τις αποδοχές τους, όπως θα
έπρεπε πολύ νωρίτερα. 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να παρακαλέσω από εσάς να έχω
µια απάντηση, αν είναι δυνατόν και κατηγορηµατική δέσµευση
ότι θα ληφθεί µια µέριµνα γι’ αυτούς τους ανθρώπους, που είναι
άλλωστε και οι περισσότεροι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε Λεβέ-

ντη.
Παρακαλείται ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, κ. Φί-

λιππος Σαχινίδης, να λάβει το λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να ζητήσω την κατανόηση του συ-

ναδέλφου, για το γεγονός ότι δεν προσήλθα να απαντήσω στην
ερώτηση αυτή την προηγούµενη εβδοµάδα, γιατί πραγµατικά
κάτι έκτακτο µε εµπόδισε να είµαι συνεπής και παρών. Είµαι, σχε-
δόν, δύο χρόνια Υπουργός της Κυβέρνησης και δεν έχω δώσει
δικαίωµα σ’ αυτό το χρονικό διάστηµα ποτέ σε κανέναν συνά-
δελφο να διαµαρτυρηθεί ότι δεν ανταποκρίθηκα µε συνέπεια στις
κοινοβουλευτικές µου υποχρεώσεις. Υπήρχε έκτακτος λόγος που
µε εµπόδισε να έρθω να σας απαντήσω την προηγούµενη φορά
και δεν είχα και τη δυνατότητα -γιατί δεν είχα το κινητό σας- να
επικοινωνήσω µαζί σας εγώ ο ίδιος και να σας ενηµερώσω ότι
δεν µπορώ να έρθω να απαντήσω. Έµαθα εκ των υστέρων ότι
θέσατε ζήτηµα στη Βουλή, γιατί δεν προσήλθα να σας απα-
ντήσω. 

Ζητώ, λοιπόν, την κατανόησή σας, αλλά πρέπει και εσείς να
καταλάβετε ότι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών
έχει ένα πρόγραµµα ιδιαίτερα βεβαρηµένο και πολλές φορές
κάτω από έκτακτες συνθήκες µπορεί να µην µπορούµε να αντα-
ποκριθούµε στις κοινοβουλευτικές µας υποχρεώσεις.

Κύριε συνάδελφε, δέχοµαι απόλυτα τις παρατηρήσεις και τις
επισηµάνσεις, τις οποίες κάνετε. Ανταποκρίνονται στην πραγµα-
τικότητα. Θα ήµουν, δε, ο τελευταίος, ο οποίος θα προσπαθούσε
κατά τον άλφα ή βήτα τρόπο να ανατρέψει την πραγµατική ει-
κόνα µε την οποία σήµερα βρίσκεται αντιµέτωπο τόσο το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους, το οποίο έχει την ευθύνη των κύριων
συντάξεων του δηµοσίου αλλά και όλοι οι ασφαλιστικοί φορείς.

Θα πρέπει όµως και εσείς να κατανοήσετε ότι έχουµε µια
πραγµατικότητα, η οποία διαφέρει πάρα πολύ σε σχέση µε το
παρελθόν και είναι αυτή, η οποία ώθησε στη διεύρυνση του χρο-
νικού διαστήµατος που απαιτείται από τη στιγµή της υποβολής
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της αίτησης για συνταξιοδότηση, µέχρι τη χορήγηση της πρώτης
σύνταξης.

Ενδεικτικά, θέλω να αναφέρω ότι ως αποτέλεσµα όλων αυτών
των ασφαλιστικών µεταβολών που έλαβαν χώρα το τελευταίο
χρονικό διάστηµα, στο δηµόσιο οι αιτήσεις για συνταξιοδότηση
που είχαν υποβληθεί το 2009 ήταν δεκαπέντε χιλιάδες εννιακό-
σιες είκοσι οκτώ, ενώ το 2010 έφτασαν στις τριάντα τρεις χιλιά-
δες εννιακόσιες είκοσι οκτώ. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι όταν έχουµε µια τόσο µεγάλη µε-
ταβολή στον αριθµό των ατόµων που υποβάλλουν αίτηση για συ-
νταξιοδότηση, είναι φυσιολογικό το χρονικό διάστηµα, το οποίο
µεσολαβεί ανάµεσα στην υποβολή της αίτησης για σύνταξη και
στη χορήγηση της σύνταξης να µεγαλώνει.

Αν µε ρωτήσετε σήµερα ποια είναι η εκτίµησή µου για το µέσο
όρο που απαιτείται για την έκδοση κανονισµού και καταβολής
της κύριας σύνταξης από το ΓΛΚ, διότι διαφέρει από κατηγορία
σε κατηγορία, θα σας έλεγα ότι έχει φθάσει να είναι περίπου -
κατά µέσο όρο το τονίζω- έξι µήνες. 

Σας έχω εξηγήσει και στο παρελθόν ότι αυτό έχει ως αποτέ-
λεσµα από τη στιγµή που καθυστερεί η καταβολή της κύριας σύ-
νταξης, να καθυστερεί και η καταβολή των επικουρικών
συντάξεων, διότι αναγκαία προϋπόθεση για την καταβολή των
επικουρικών συντάξεων είναι να χορηγηθεί η κύρια σύνταξη.

Βέβαια, αυτό δηµιουργεί έντονες διαµαρτυρίες από τη µεριά
των πολιτών, όπως πολύ σωστά επισηµαίνετε, διότι όλοι οι πολί-
τες έχουν οικογενειακούς προϋπολογισµούς, έχουν υποχρεώ-
σεις απέναντι στις οποίες πρέπει να αντεπεξέλθουν και βέβαια,
δεν µπορούν να µένουν για µεγάλο χρονικό διάστηµα χωρίς ει-
σοδήµατα. 

Δεν σας κρύβω, λοιπόν, ακριβώς επειδή συναισθάνοµαι τις δυ-
σκολίες µε τις οποίες βρίσκονται αντιµέτωποι οι πολίτες, ότι προ-
σπάθησα µε κάθε τρόπο να προχωρήσω σε αναδιάταξη των
δυνάµεων µέσα στο Γενικό Λογιστήριο, έτσι ώστε να συντοµεύ-
σουµε αυτήν τη διαδικασία. Μεταξύ των πρωτοβουλιών που
πήρα είναι να ζητήσω να ενισχυθεί µε περισσότερα στελέχη η
Γενική Διεύθυνση Συντάξεων, έτσι ώστε να µπορέσει να ανταπο-
κριθεί στις αυξηµένες υποχρεώσεις, οι οποίες έχουν προκύψει.

Σε ό,τι αφορά τους υπαλλήλους του δηµοσίου που υποβάλ-
λουν αίτηση για συνταξιοδότηση γνωρίζετε, ότι έχουν τη δυνα-
τότητα λήψης τρίµηνων αποδοχών από την υπηρεσία τους,
προκειµένου να καλυφθούν οικονοµικά για το χρόνο που µεσο-
λαβεί από την αποχώρησή τους µέχρι την καταβολή της σύντα-
ξης. Η καταβολή τρίµηνων αποδοχών, βεβαίως, περιορίζεται στις
κύριες αποδοχές χωρίς τα βασικά επιδόµατα. Στην περίπτωση
αυτή η καταβολή της σύνταξης αρχίζει από την εποµένη της
λήξης των εν λόγω αποδοχών. 

Θέλω να σας πω ότι αυτήν τη στιγµή υπάρχει µια συζήτηση
στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων ενός νοµοσχεδίου, µε
το οποίο προχωρούµε στην αναµόρφωση της Γενικής Διεύθυν-
σης Συντάξεων, µε την οποία πετυχαίνουµε κατά τη δική µας
εκτίµηση να αναδιοργανώσουµε τον τρόπο λειτουργίας της γε-
νικής αυτής διεύθυνσης, έτσι ώστε, πραγµατικά, να µπορούµε
να συντοµεύσουµε το χρονικό διάστηµα µέσα στο οποίο θα χο-
ρηγούνται οι συντάξεις.

Επιπλέον, γνωρίζετε ότι αµέσως µετά τη συζήτηση αυτής της
ερώτησης, συζητείται εδώ στην Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο για την
αναµόρφωση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, όπου υπάρ-
χει ειδική διάταξη για την επιτάχυνση της διαδικασίας απονοµής
των συντάξεων που αφορούν και το δηµόσιο και το ΝΑΤ. Στόχος
είναι να εκδίδεται οριστική απόφαση συνταξιοδότησης υποχρε-
ωτικά µέσα σε τρεις µήνες από την υποβολή της αίτησης και των
σχετικών δικαιολογητικών και εφόσον προηγουµένως έχει εκδο-
θεί βεβαίωση χρόνου ασφάλισης για τον ασφαλισµένο.

Στην περίπτωση της διαδοχικής ασφάλισης το απαιτούµενο
διάστηµα θα εκτείνεται στους έξι µήνες, ενώ στην περίπτωση της
αναπηρικής η αντίστοιχη ηµεροµηνία αρχίζει από την κοινοποί-
ηση στον φορέα ή την υποβολή από τον ενδιαφερόµενο της ορι-
στικής γνωµάτευσης της αρµόδιας υγειονοµικής επιτροπής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ. Έχετε και τη δευτερολογία σας.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Θα συνεχίσω στη δευτερολογία.
Σας ευχαριστώ για την κατανόηση, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Λεβέντη, έδειξε

ιδιαίτερη ευαισθησία εις την απάντησή του για το λόγο της ανα-
βολής, ο κύριος Υπουργός, και πιστεύω να δείχνετε και εσείς κα-
τανόηση, γιατί και εσείς κοσµείτε αυτήν την Αίθουσα. Πράγµατι,
ο κύριος Υπουργός, ήταν η πρώτη φορά που µαταίωσε ερώτηση
λόγω αιφνιδίου κωλύµατος.

Παρακαλώ, ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Νοµού Αττικής, κ. Αθα-
νάσιος Λεβέντης, έχει το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ασφαλώς, υπάρχει κατανόηση, ύστερα και από τις εξηγήσεις

που έδωσε ο κύριος Υπουργός. 
Το πρόβληµα, όπως είχα και την προηγούµενη φορά αναφέρει,

είναι ότι εµείς οι Ανεξάρτητοι Βουλευτές έχουµε ένα πολύ περιο-
ρισµένο χρόνο για να κάνουµε επίκαιρες ερωτήσεις. Κάθε µερι-
κούς µήνες είναι µία επίκαιρη ερώτηση. Επειδή σ’ εµένα έχουν
επανειληµµένα τύχει αυτές οι περιπτώσεις -όχι µ’ εσάς κύριε
Υπουργέ, αλλά µε άλλους Υπουργούς- να µην µπορέσουν να έρ-
θουν οι Υπουργοί να απαντήσουν, περνάνε µήνες, τουλάχιστον
εξάµηνο και πάνω για να µπορούµε να έρθουµε να αναπτύξουµε
µια επίκαιρη ερώτηση. Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, πρέπει και
εσείς να έχετε την κατανόηση. 

Βέβαια, κύριε Πρόεδρε και το Προεδρείο θα πρέπει να δει πώς
µπορεί να αυξηθεί και αυτός ο χρόνος ή τουλάχιστον αυτές οι
ερωτήσεις που αναβάλλονται µ’ αυτόν τον τρόπο να µην πηγαί-
νουν πάλι πίσω. Εδώ έτυχε ο κλήρος πάλι να ευνοήσει σήµερα
και να µπει η δικιά µου ερώτηση, θα µπορούσε όµως να µην τύχει
αυτό και να πήγαινε τον Οκτώβριο και πάει λέγοντας.

Τώρα για τα συγκεκριµένα θέµατα, κύριε Υπουργέ, χαίροµαι
που αναγνωρίζετε την πραγµατικότητα και δυστυχώς, οι αριθµοί
είναι σκληροί. Υπάρχει ένα κύµα φυγής και από το δηµόσιο και
προσφυγής προς τη συνταξιοδότηση.

Αυτό κάτι σηµαίνει, κύριε Υπουργέ, και το ξέρουµε όλοι πολύ
καλά. Είναι σκληροί οι καιροί τους οποίους βιώνουµε και «όπου
φύγει, φύγει» οι εργαζόµενοι για να εξασφαλίσουν κάτι µε τη συ-
νταξιοδότηση.

Από κει και πέρα, είναι ασφαλώς υπερδιπλάσιοι αυτοί που έφυ-
γαν το 2010 και ο φόρτος είναι πολύ µεγαλύτερος. Όµως, γενικά,
όλοι µας αναγνωρίζουµε ότι ο φόρτος του Υπουργείου Οικονο-
µικών είναι πάρα πολύ µεγάλος αυτόν τον καιρό. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, η πραγµατικότητα είναι σκληρή και οι
άνθρωποι πρέπει να επιβιώσουν. Χαίροµαι που υπάρχουν διατά-
ξεις σε αυτό το νοµοσχέδιο που θα συζητηθεί σήµερα. Θέλω να
πιστεύω ότι αυτές θα υλοποιηθούν κιόλας και δεν θα µπούµε
πάλι στα γραφειοκρατικά και αυτό που λέµε ότι στόχος είναι το
τρίµηνο, αυτός το στόχος να µη φθάσει µετά στην τριετία, κύριε
Υπουργέ. Δεν θέλω να το πιστεύω, γιατί ζούµε στην Ελλάδα και
έχουµε βιώσει πάρα πολλές παρόµοιες καταστάσεις. Ελπίζω να
µη συµβεί και τώρα αυτό.

Αλλά θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, και κάτι άλλο. Σας παρακά-
λεσα να έχω µια απάντηση για τα δάνεια. Οι άνθρωποι αυτοί που
έχουν δάνεια τι να κάνουν; Πώς θα τα αντιµετωπίσουν; Εδώ, λοι-
πόν, δεν δώσατε κάποια απάντηση και παρακαλώ στη δευτερο-
λογία σας να τοποθετηθείτε, γιατί νοµίζω, επειδή είναι ευθύνη
της πολιτείας, δεν πρέπει να πληρώνουν αυτοί. Γιατί αν δεν κα-
ταβάλλει το δάνειο, κύριε Υπουργέ, παραδείγµατος χάριν, υπάρ-
χει κίνδυνος να του πάρουν το σπίτι. Υπάρχει κίνδυνος να έχει
σοβαρές επιπτώσεις ή αν έχει να πληρώσει κάποιος ΦΠΑ, να τον
φυλακίσει κιόλας το ελληνικό δηµόσιο. 

Εποµένως, εδώ πρέπει κάτι να γίνει. Πρέπει να ληφθεί µια µέ-
ριµνα και θέλω να πιστεύω ότι θα δείξει η πολιτεία δι’ υµών και
διά του Υπουργείου Οικονοµικών την κατανόηση και την αντιµε-
τώπιση σε µια λογική και ανθρώπινη βάση του προβλήµατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Οικονοµικών κ. Φίλιππος Σαχινίδης έχει το λόγο για τη δευ-
τερολογία του.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Αναγνωρίζω και κατανοώ το θέµα της κοινοβουλευτικής
διαδικασίας που έθεσε ο συνάδελφός µου, ότι οι Ανεξάρτητοι
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Βουλευτές έχουν περισσότερες δυσκολίες στο να συζητούνται
οι δικές τους ερωτήσεις και κατανοώ το αίτηµά του να είµαστε
εµείς, οι εκπρόσωποι της Κυβέρνησης, πιο προσεκτικοί και να
προσπαθούµε µε κάθε τρόπο να ανταποκρινόµαστε στις κοινο-
βουλευτικές µας υποχρεώσεις.

Σε ό,τι αφορά, κύριε συνάδελφε, το ζήτηµα που θέσατε –θα
ξεκινήσω από το δεύτερο µέρος της τοποθέτησής σας- σας είπα
και προηγουµένως ότι υπάρχει δυνατότητα να υπάρχει αυτή η
τρίµηνη καταβολή των αποδοχών που είχε ο δηµόσιος υπάλλη-
λος όσο ήταν στον φορέα. Άρα, µε αυτόν τον τρόπο υπάρχει η
δυνατότητα να αντιµετωπίσει τις χρηµατοδοτικές του ανάγκες
για να εξυπηρετήσει τα δάνεια ή οποιεσδήποτε άλλες υποχρεώ-
σεις έχει αναλάβει. 

Ήµουν και είµαι πάντοτε υπέρ των λύσεων που αντιµετωπίζουν
το πρόβληµα στην πηγή του και όχι µε το να προσπαθούµε να
κάνουµε παράπλευρες ρυθµίσεις για να αντιµετωπίσουµε τις συ-
νέπειες ενός προβλήµατος. Διότι αυτό που ζητάτε εσείς να ανα-
λάβει το δηµόσιο είναι ουσιαστικά, όχι να αντιµετωπίσει την πηγή
του προβλήµατος που είναι η καθυστέρηση στη διαδικασία…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Να γίνεται άµεση καταβολή.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Έτσι. Αυτό σας λέω. 
Και έρχοµαι τώρα µε αφορµή την επισήµανση την οποία κάνω

και δεν είχα τη δυνατότητα να ολοκληρώσω στην πρωτολογία
µου, να σας πω τι προβλέπεται στο νοµοσχέδιο το οποίο θα συ-
ζητηθεί, γιατί πολύ σωστά το θέσατε, να µη µείνουµε στους στό-
χους και να επανερχόµεθα εδώ πέρα µετά από ένα χρονικό

διάστηµα και να λέµε ναι µεν, είχε τεθεί ο συγκεκριµένος στόχος,
αλλά δεν καταφέραµε να πετύχουµε το στόχο. 

Επειδή αυτήν τη στιγµή ο αριθµός των αιτήσεων είναι πάρα
πολύ µεγάλος και δεν είναι δυνατή η έκδοση οριστικής απόφα-
σης µέσα στο καθορισµένο διάστηµα, σε αυτήν την περίπτωση
εκδίδεται απόφαση, σύµφωνα µε τις προβλέψεις, προσωρινής
συνταξιοδότησης, µέσα σε σαράντα πέντε ηµέρες και στις περι-
πτώσεις της διαδοχικής ασφάλισης µέσα σε εβδοµήντα πέντε
ηµέρες από την ηµεροµηνία υποβολής της σχετικής αίτησης. Το
ύψος της προσωρινής σύνταξης θα αντιστοιχεί τουλάχιστον σύµ-
φωνα µε τα προβλεπόµενα στο νοµοσχέδιο, στο 80% της σύντα-
ξης που προκύπτει από τα ασφαλιστικά δεδοµένα του
δικαιούχου.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, και από τη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου που θα γίνει αµέσως µετά εδώ στην Ολοµέλεια και από τη
συζήτηση για την αναµόρφωση της Γενικής Διεύθυνσης Συντά-
ξεων του Γενικού Λογιστηρίου, ότι επιθυµία και στόχος της Κυ-
βέρνησης είναι να ανταποκριθεί σε αυτό το κοινωνικό πρόβληµα
που έχει δηµιουργηθεί από το µεγάλο αριθµό αιτήσεων για συ-
νταξιοδότηση µε το οποίο βρίσκονται αντιµέτωπα τα ασφαλι-
στικά ταµεία.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την κατα-
νόηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε κατ’ αυτόν τον
τρόπο η συζήτηση των αναφορών και ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εισερχόµεθα στην ηµε-
ρήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης: «Αναµόρφωση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργα-
σίας, ρυθµίσεις θεµάτων Κοινωνικής Ασφάλισης και άλλες δια-
τάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
14ης Ιουλίου 2011 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε τρεις συνε-
δριάσεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο
επί της αρχής. Αύριο θα έχουµε και πρωινή συνεδρίαση και απο-
γευµατινή.

Με επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πε-
τσάλνικο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπύρος Χαλβατζής ενηµερώνει ότι κατά
τη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου ορίζει ως ειδική αγορή-
τρια τη Βουλευτή κ. Σοφία Καλαντίδου.

Επίσης, µε παρόµοια επιστολή του ο Γραµµατέας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΛΑΟΣ κ. Μαυρουδής Βορίδης ενηµε-
ρώνει ότι κατά τη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου ορίζεται
ως ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Ηλίας Πολατίδης.

Τέλος, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας απευθυ-
νόµενος µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ.
Φίλιππο Πετσάλνικο ενηµερώνει ότι κατά τη συζήτηση του παρό-
ντος νοµοσχεδίου ορίζει ως ειδικό αγορητή το Βουλευτή κ. Μι-
χάλη Κριτσωτάκη.

Παρακαλείται ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης να πάρει το λόγο για ορισµένες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις αν υπάρχουν. 

Αν υπάρχουν, κύριε Υπουργέ, να τις κάνετε τώρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Και να διανεµηθούν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Και να διανεµηθούν,

αλλά θα το πούµε όταν τις κάνει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά υπάρχουν νοµοτεχνικές βελτιώσεις µετά και από

τις παρατηρήσεις της ΚΕΝΕ και έχουν ενσωµατωθεί στο κείµενο
αυτό.

Το καταθέτω για να ενηµερωθούν οι συνάδελφοι και θα συζη-
τηθούν και σήµερα και αύριο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης καταθέτει για να Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έχουν ως εξής: 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ ’ - 19 ΙΟΥΛΙΟΥ 2011                                                                                           13945



13946 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ ’ - 19 ΙΟΥΛΙΟΥ 2011                                                                                           13947



13948 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ ’ - 19 ΙΟΥΛΙΟΥ 2011                                                                                           13949



13950 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ ’ - 19 ΙΟΥΛΙΟΥ 2011                                                                                           13951



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κατατίθενται, λοιπόν,
στα Πρακτικά και παρακαλώ να διανεµηθούν, όπως ζήτησε και ο
κ. Γείτονας. 

Ορθώς το ζητήσατε, διότι αν δεν διανεµηθούν, δεν λειτουργεί
ορθά το Κοινοβούλιο.

Τώρα το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Θεόδωρος
Παραστατίδης, τον οποίο και παρακαλώ να λάβει το λόγο επί δε-
καπεντάλεπτο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, την αναµόρφωση του ΣΕΠΕ και
λοιπές διατάξεις. Θα προσπαθήσω µέσα στο πλαίσιο του προ-
βλεπόµενου χρόνου να αναπτύξω επιγραµµατικά τις διατάξεις
του νοµοσχεδίου, που έτσι κι αλλιώς θα αναφερθούµε λεπτοµε-
ρώς στη συζήτηση επί των άρθρων.

Κοινή διαπίστωση όλων είναι πως σε περιόδους κρίσης, όπως
αυτή που διανύει η χώρα µας, οι συνθήκες στην αγορά εργασίας
µεταβάλλονται συνεχώς. Οι παραβιάσεις στην εργατική νοµοθε-
σία πολλαπλασιάζονται, καθιστώντας έτσι εντονότερη την ανά-
γκη ενίσχυσης των µηχανισµών ελέγχου για την προστασία των
εργαζοµένων από αυθαιρεσίες της εργοδοσίας. 

Το σχέδιο νόµου, το οποίο συζητούµε σήµερα, περιλαµβάνει
σηµαντικές ρυθµίσεις που καταγράφονται κυρίως σε τρεις ξεχω-
ριστές ενότητες. Στην πρώτη ενότητα, περιλαµβάνονται οι ρυθ-
µίσεις που αφορούν την αναµόρφωση του Σώµατος
Επιθεώρησης Εργασίας. Στην δεύτερη, οι ασφαλιστικές ρυθµί-
σεις, συµπληρωµατικές του ασφαλιστικού ν.3863/2010 και στην
τρίτη ενότητα, περιλαµβάνονται οι λοιπές διατάξεις.

Βασικές προτεραιότητες του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι: Η
προώθηση πολιτικών απασχόλησης και η συγκράτηση του ποσο-
στού ανεργίας, η διασφάλιση βιωσιµότητας των ασφαλιστικών
ταµείων, η προστασία των ανέργων, των ατόµων µε αναπηρία και
γενικά των ευάλωτων οµάδων του πληθυσµού.

Οι προτεραιότητες αυτές υλοποιούνται µε την προώθηση προ-
γραµµάτων για τη διατήρηση και δηµιουργία θέσεων εργασίας,
µε τη βελτίωση της εισπραξιµότητας των οφειλών από τα ασφα-
λιστικά ταµεία και µε την καλύτερη στόχευση των κοινωνικών επι-
δοµάτων και παροχών. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η υπηρεσία παρακολούθησης και ελέγ-
χου εφαρµογής της εργατικής νοµοθεσίας σε όλες τις χώρες
είναι η Επιθεώρηση Εργασίας. Ιδιαίτερα σε συνθήκες οικονοµι-
κής κρίσης, όπως αυτές στις οποίες βρίσκεται η χώρα µας, το
Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας αναδεικνύεται ως καθοριστικό ερ-
γαλείο για την εφαρµογή της εργατικής νοµοθεσίας, την προά-
σπιση των εργασιακών δικαιωµάτων και την προστασία της
ασφάλειας και υγείας των εργαζοµένων. 

Οι Έλληνες εργαζόµενοι, βέβαια –και είναι σίγουρο αυτό- µε
δυσπιστία θα αποδεχθούν τα µέτρα αυτά, διότι και στο παρελθόν
έχουν εξαγγελθεί µέτρα, τα οποία, δυστυχώς, δεν εύρισκαν
εφαρµογή στους εργασιακούς χώρους. Όµως, σήµερα περισσό-
τερο από ποτέ καθίσταται επιτακτική ανάγκη η ύπαρξη ενός σύγ-
χρονου, υγιούς και αποτελεσµατικού ελεγκτικού µηχανισµού. 

Υπό αυτές τις συνθήκες το νοµοσχέδιο αναβαθµίζει το Σώµα
Επιθεώρησης Εργασίας σε ένα αποτελεσµατικό και ευέλικτο δι-
οικητικά, λειτουργικά και οικονοµικά σχήµα, ενταγµένο στη σύγ-
χρονη ψηφιακή εποχή, ώστε να έχει τη δυνατότητα να
ανταποκρίνεται άµεσα στις απαιτήσεις της καθηµερινότητας. 

Αυτό θα µπορεί να αποτελέσει ένα σηµαντικό ρυθµιστικό πα-
ράγοντα για την εξυγίανση της αγοράς εργασίας, την εκρίζωση
κάθε αρνητικής συµπεριφοράς και αντίληψης του παρελθόντος
και την εγκαθίδρυση γερών θεµελίων για το µέλλον, καθιστώντας
την Επιθεώρηση Εργασίας πιο αξιόµαχη και άρτια στελεχωµένη,
µε πλήρη τεχνολογική υποστήριξη και εξειδικευµένο προσωπικό. 

Ο στόχος της νοµοθετικής πρωτοβουλίας για την αναβάθµιση
του ΣΕΠΕ είναι η δηµιουργία ενός ενιαίου, ισχυρού και σύγχρο-
νου ελεγκτικού µηχανισµού. Ο µηχανισµός αυτός θα βρίσκεται
στην υπηρεσία του πολίτη ανά πάσα στιγµή και θα παρέχει στην
κοινωνία ασφαλιστικές δικλίδες προς όφελος του ελληνικού
λαού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αλλαγές που προτείνονται
µέσα από το σηµερινό νοµοσχέδιο και περιλαµβάνονται στην

πρώτη ενότητα αφορούν τη σύσταση του ΣΕΠΕ και την ενίσχυση
του ελεγκτικού του έργου, όπου το ΣΕΠΕ ελέγχει όλες τις επι-
χειρήσεις για την τήρηση της εργατικής νοµοθεσίας, ελέγχει την
εφαρµογή των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, των κανόνων
υγιεινής και ασφάλειας και την ανασφάλιστη εργασία. 

Η ενίσχυση του συµφιλιωτικού ρόλου, όπου το ΣΕΠΕ αναλαµ-
βάνει την επίλυση ατοµικών και συλλογικών διαφορών, µε στόχο
να επιλύονται εξωδικαστικά, όσο το δυνατόν περισσότερες ερ-
γατικές διαφορές. 

Στο νέο ΣΕΠΕ προβλέπεται η αναδιοργάνωση υπηρεσιών σε
κεντρικό και περιφερειακό επίπεδο, η δηµιουργία αυτοτελούς
γραφείου για την ενηµέρωση των πολιτών και την αξιολόγηση
και διαχείριση των καταγγελιών. Επίσης, συστήνεται οµάδα ετοι-
µότητας για άµεση επέµβαση επί εικοσιτετραώρου βάσεως. 

Ενισχύεται ο ρόλος των κοινωνικών εταίρων σε κεντρικό και
περιφερειακό επίπεδο. Προβλέπονται αυστηρά πρόστιµα για
τους παραβάτες που φθάνουν µέχρι και την αναστολή της λει-
τουργίας µιας επιχείρησης. 

Στο νοµοσχέδιο αυτό προτείνεται η θεσµοθέτηση της κάρτας
εργασίας, που δίνει τη δυνατότητα στο ΣΕΠΕ και στο ΙΚΑ να
ελέγχουν µε ηλεκτρονικό και σύγχρονο τρόπο την ασφαλιστική
κάλυψη των εργαζοµένων, το ωράριο εργασίας κ.λπ. Στόχος
είναι ο έλεγχος της αδήλωτης εργασίας και η αύξηση των εσό-
δων των ταµείων. 

Παρέχεται ουσιαστικό κίνητρο στις επιχειρήσεις και στους ερ-
γαζόµενους για την εφαρµογή του συγκεκριµένου µέτρου, µε
µείωση των εισφορών κατά 10% από 1.7.2011. 

Προβλέπεται η λειτουργία κεντρικού ηλεκτρονικού συστήµα-
τος στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, στο
οποίο έχουν άµεση πρόσβαση το ΣΕΠΕ, το ΙΚΑ και ο ΟΑΕΔ για
τη διασταύρωση στοιχείων και την αποτελεσµατική λειτουργία
τους.

Οι αλλαγές που προτείνονται και περιλαµβάνονται στη δεύ-
τερη ενότητα αφορούν ρυθµίσεις θεµάτων κοινωνικής ασφάλι-
σης. Η ασφαλιστική µεταρρύθµιση µε το ν.3863/2010 έβαλε τις
βάσεις για τη διασφάλιση της βιωσιµότητας και την αποτελεσµα-
τικότητα του ασφαλιστικού συστήµατος, προασπίζοντας τις
αρχές της κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Πρέπει εδώ να επισηµάνω ότι προηγήθηκε ευρύτατος διάλο-
γος µε όλους τους ενδιαφερόµενους φορείς. Οι στρεβλώσεις και
οι άστοχες παρεµβάσεις είχαν οδηγήσει συνολικά το σύστηµα
σε ένα αδιέξοδο. Στις κρίσιµες και δύσκολες δηµοσιονοµικές
συνθήκες που αντιµετωπίζει η χώρα ο κίνδυνος πλήρους κατάρ-
ρευσης ήταν άµεσος. 

Με τις ρυθµίσεις του παρόντος σχεδίου νόµου, που είναι ανα-
γκαίες, γιατί υπάρχουν εκκρεµότητες, χρειάζεται ένα προστατευ-
τικό πλαίσιο, που θα λειτουργήσει ως ενισχυµένος δείκτης
ασφαλείας για ευπαθείς οµάδες. Είναι η κατηγορία εκείνη των
συµπολιτών µας, που πλήττονται περισσότερο από την οικονο-
µική κρίση, όπως για παράδειγµα οι άνεργοι. 

Έτσι θέτουµε σε νέα, δικαιότερη, διαφανέστερη και πιο ολο-
κληρωµένη βάση τα ζητήµατα προστασίας των ευάλωτων οµά-
δων του πληθυσµού: Με την κάλυψη ιατροφαρµακευτικής
περίθαλψης ανέργων και άλλων ευπαθών οµάδων, µε την προ-
στασία της µητρότητας, αφού διευρύνεται ο χρόνος προστασίας
από δώδεκα σε δεκαοκτώ µήνες από τον τοκετό, έτσι ώστε να
µην απολύονται µετά την εξάµηνη άδεια που λαµβάνουν. Με τον
έλεγχο και την υποστήριξη της ίσης µεταχείρισης και µε τη ρύθ-
µιση για τη χορήγηση του ΕΚΑΣ. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να διευκρινίσω και να τονίσω,
επειδή πολλά ειπώθηκαν και γράφηκαν, όπως για παράδειγµα
ότι µειώνονται -ακόµη και κόβονται- οι συντάξεις, πως δεν ισχύει
κάτι τέτοιο. Πρέπει να επισηµάνω πως στο νοµοσχέδιο αυτό δεν
προβλέπονται αυστηρότερα κριτήρια για τη χορήγηση του ΕΚΑΣ,
αλλά αντίθετα διορθώνονται οι στρεβλώσεις µε την εισαγωγή ει-
σοδηµατικών κριτηρίων, αλλά και την προϋπόθεση µόνιµης δια-
µονής στην Ελλάδα. 

Έτσι, αντιµετωπίζεται ένα πρόβληµα καταστρατήγησης του
αρχικού νόµου µε τη δικαιότερη κατανοµή των πόρων και την ενί-
σχυση χαµηλοσυνταξιούχων που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη. 

Σας αναφέρω ορισµένα παραδείγµατα, για να γίνουν κατανοη-
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τές οι στρεβλώσεις του σηµερινού συστήµατος χορήγησης του
ΕΚΑΣ: Συνταξιούχος µε εισόδηµα 7.000 ευρώ σήµερα λαµβάνει
230 ευρώ ΕΚΑΣ. Συνταξιούχος µε εισόδηµα 8.000 ευρώ σήµερα
λαµβάνει 57 ευρώ ΕΚΑΣ. Συνταξιούχος µε εισόδηµα 8.000 ευρώ
και εισόδηµα 30.000 ευρώ από άλλες πηγές, λαµβάνει 57 ευρώ
ΕΚΑΣ. Και ερωτώ: Είναι δίκαιο αυτό; Είναι δίκαιο, επίσης, να
παίρνει ΕΚΑΣ κάποιος που δεν διαµένει µόνιµα στην Ελλάδα;
Όλα αυτά διορθώνονται µε το νέο νοµοσχέδιο. 

Εποµένως, όλοι αυτοί που διασπείρουν ψευδή στοιχεία, για να
δηµιουργήσουν φόβο και ανασφάλεια, κυρίως στους χαµηλοσυ-
νταξιούχους, θέλω να πιστεύω πως το κάνουν από άγνοια και όχι
εκ του πονηρού, αν και –για να είµαι ειλικρινής- εγώ προσωπικά
δεν το αποκλείω και αυτό. Μάλιστα θα τόνιζα πως όχι µόνο δεν
περιορίζεται ο αριθµός των δικαιούχων, αλλά διευρύνεται κατά
εβδοµήντα µε ογδόντα χιλιάδες περίπου. 

Κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο αυτό γίνεται σηµαντική
παρέµβαση στα άτοµα µε αναπηρία που υποστηρίζονται και ενι-
σχύονται, δίνοντας τη δυνατότητα συνταξιοδότησης γονέων, συ-
ζύγων και αδελφών αυτών. Επιπλέον, θεσµοθετείται η
δυνατότητα συνταξιοδότησης, λόγω αναπηρίας, για τους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, χωρίς υποχρεωτική διακοπή της επαγ-
γελµατικής δραστηριότητας. Διασφαλίζεται η ταχύτερη έκδοση
συντάξεων και διευκρινίζονται οι προϋποθέσεις για τη θεµελίωση
συνταξιοδοτικού δικαιώµατος για κάθε κατηγορία ασφαλισµέ-
νων. Εντάσσονται όλοι οι υπάλληλοι του δηµοσίου, ανεξάρτητα
από το είδος της εργασιακής τους σχέσης στο Ταµείο Πρόνοιας
Δηµοσίων Υπαλλήλων, δίνοντας ανάσα στο ταµείο, αλλά και δι-
καίωµα στη λήψη εφάπαξ αποζηµίωσης. 

Ενισχύεται ο ρόλος του ΟΑΕΔ για την αντιµετώπιση της ανερ-
γίας τόσο µε την κατάρτιση νέων προγραµµάτων όσο και µε την
αναδιάταξη και αξιοποίηση του προσωπικού του. Η αναγνώριση
πλασµατικού χρόνου γίνεται µε τις ίδιες προϋποθέσεις και για
τον άντρα και για τη γυναίκα. 

Διευκρινίζεται µε ρητή διάταξη η αναγνώριση των νέων πλα-
σµατικών χρόνων, που θεσµοθετήθηκαν µε τον ασφαλιστικό
ν.3863/2010. Το νοµοσχέδιο αυτό ρυθµίζει θέµατα ασφαλιστικά
και συνταξιοδοτικά εργαζοµένων και επαγγελµατιών διαφόρων
κατηγοριών, που αφορούν τα ταµεία, ΟΑΕΕ, ΕΤΑ, ΤΣΑ, ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ, ΤΣΑΥ, ΤΣΜΕΔΕ και άλλα, ενώ περιλαµβάνει ρυθµίσεις για
διάφορα θέµατα ΟΑΕΔ. 

Στην τρίτη ενότητα, περιλαµβάνονται οι λοιπές διατάξεις µε
τις οποίες ρυθµίζονται διάφορα θέµατα, όπως η διαδικασία ανα-
γνώρισης χρόνου υπαλλήλων των ΟΤΑ στην επικουρική ασφά-
λιση και πρόνοια, η υπαγωγή στον κλάδο ασθένειας της
ασφάλισης του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ των ανασφάλιστων ανέργων άλλου
φορέα που παρακολουθούν προγράµµατα του Ευρωπαϊκού Κοι-
νωνικού Ταµείου, η κατάργηση του Παρατηρητηρίου Απασχόλη-
σης Ερευνητικής Πληροφορικής και της Επαγγελµατικής
Κατάρτισης και συστήνεται νέο νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δι-
καίου µε την επωνυµία «Εθνικό Ινστιτούτο Εργασίας και Ανθρω-
πίνου Δυναµικού», το οποίο θα λειτουργεί ως συµβουλευτικό
όργανο του Υπουργείου Εργασίας και τέλος η κατάργηση των
κέντρων εργαζόµενης νεότητας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό που θα ήθελα να τονίσω
είναι πως όλες οι ρυθµίσεις που προβλέπονται σ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο επιλύουν χρόνια προβλήµατα, είναι συµβατές µε το πρό-
γραµµα σταθερότητας και κυρίως δεν ανατρέπουν τον
οικονοµικό σχεδιασµό και προγραµµατισµό του ασφαλιστικού
συστήµατος. Και εδώ οφείλουµε να επαινέσουµε την ηγεσία του
Υπουργείου Εργασίας για την πολύ µεγάλη και επίπονη προσπά-
θεια που κατέβαλε για τη διαµόρφωση αυτού του νοµοσχεδίου,
ενός νοµοσχεδίου που προσλαµβάνει ακόµα µεγαλύτερη αξία,
εάν λάβουµε υπ’ όψιν τις σηµερινές οικονοµικές συνθήκες στις
οποίες βρίσκεται η χώρα µας. Γι’ αυτό σας καλώ όλους να στα-
θούµε στο ύψος των περιστάσεων και να στηρίξουµε αυτό το νο-
µοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον ειση-
γητή του ΠΑΣΟΚ κ. Παραστατίδη. 

Παρακαλείται η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευγενία

Τσουµάνη-Σπέντζα να λάβει το λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναµόρφωση και η αποτελε-

σµατική λειτουργία του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας είναι
στην παρούσα συγκυρία απόλυτα επιβεβληµένη. Η οικονοµική
ύφεση και η συρρίκνωση της επιχειρηµατικής δραστηριότητας,
όχι µόνο πλήττει την απασχόληση και ήδη η ανεργία βρίσκεται
στο επίπεδο του 16%, αλλά έχει επιπτώσεις και στο πεδίο των
εργασιακών δικαιωµάτων και της εργασιακής ασφάλειας. 

Σύµφωνα µε το Ευρωπαϊκό Παρατηρητήριο για την απασχό-
ληση, η αδήλωτη εργασία προσεγγίζει το 20% του ελληνικού
ΑΕΠ, στερεί τα ασφαλιστικά ταµεία από έσοδα 6 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ το χρόνο και δηµιουργεί µέσω της φοροδιαφυγής
συνθήκες αθέµιτου ανταγωνισµού µεταξύ των επιχειρήσεων.
Είναι χαρακτηριστικό ότι σε δειγµατοληπτικούς ελέγχους που
πραγµατοποίησε το ΣΕΠΕ το 2010 στο 3% µόλις των επιχειρή-
σεων το 22,58% των Ελλήνων και το 31,54% των αλλοδαπών απα-
σχολούνται χωρίς ασφάλιση. Σ’ αυτό, λοιπόν, το πεδίο έρχεται
να κριθεί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που απο-
τελείται από τρία µεγάλα κεφάλαια, για τα οποία έχουµε να κά-
νουµε τις εξής γενικές παρατηρήσεις. 

Εισαγωγικά, κατ’ αρχάς, θα ήθελα να επισηµάνω ορισµένα χα-
ρακτηριστικά της νοµοθετικής πρακτικής της Κυβέρνησης, που
επιβεβαιώνονται δυστυχώς και στο παρόν νοµοσχέδιο. Κατ’
αρχάς, η υλοποίηση του νοµοσχεδίου απαιτεί πολυάριθµες διοι-
κητικές πράξεις, από τις οποίες εξαρτάται η εφαρµογή του
νόµου, η διεξαγωγή των ελέγχων και η νοµιµότητα των κυρώ-
σεων. 

Δεύτερον, επαναλαµβάνονται ολόκληρα τµήµατα της υφιστά-
µενης νοµοθεσίας και φαίνεται να συστήνονται θεσµοί που προ-
βλέπονται ήδη, όπως είναι το ΣΕΠΕ ή η συµφιλίωση. 

Τρίτον, υπάρχουν ρυθµίσεις που σχεδιάστηκαν και προωθή-
θηκαν από τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και πλέον
ολοκληρώνονται τυπικά. 

Επίσης, σύµφωνα και µε την Επιστηµονική Επιτροπή της Βου-
λής, εγείρονται διάφορα ζητήµατα νοµιµότητας, όπως αυτά περί
αρµοδιότητας στις συλλογικές διαφορές εργασίας και στο
θεσµό της συµφιλίωσης, καθώς και ζητήµατα αντίθεσης µε διε-
θνείς συµβάσεις εργασίας, όπως παραδείγµατος χάριν στην υπη-
ρεσιακή κατάσταση των επιθεωρητών. 

Κλείνοντας τις εισαγωγικές µου παρατηρήσεις, θέλω να ση-
µειώσω ότι η υπό συζήτηση νοµοθετική πρωτοβουλία έρχεται µε
µία µεγάλη καθυστέρηση, οριακά, θα έλεγα, ως προς την υπο-
χρέωση της χώρας µας βάσει του µνηµονίου συνεννόησης του
2010. Εάν η προετοιµασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενός
τέτοιου νοµοσχεδίου χρειάστηκε ενάµιση χρόνο, ποια θα είναι η
τύχη τότε σε ζητήµατα που σήµερα έχουν κατεπείγοντα χαρα-
κτήρα, έχουν προτεραιότητα, όπως είναι παραδείγµατος χάριν
η αναδιανοµή των κοινωνικών παροχών, η αποτελεσµατικότητα
των κοινωνικών δαπανών προς τους έχοντες, πράγµατι, ανάγκη
και η υλοποίηση του ΕΣΠΑ κυρίως ως προς τις δράσεις εκείνες
που απευθύνονται στις ευάλωτες οµάδες και µάλιστα σε µία τέ-
τοια κρίσιµη εποχή; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιδιωκόµενη αναµόρφωση
του ΣΕΠΕ θα πρέπει να στοχεύει στη διαµόρφωση ενός ευέλι-
κτου, µη γραφειοκρατικού, διοικητικού σχήµατος, µε το οποίο θα
διασφαλίζεται η ποιότητα και η αποτελεσµατικότητα των ελέγ-
χων. 

Δυστυχώς, ο θεµελιώδης αυτός στόχος δεν επιτυγχάνεται,
κατά την άποψή µας, µε το παρόν νοµοσχέδιο. Αντ’ αυτού, η υφι-
στάµενη δοµή του ΣΕΠΕ διαµορφώνεται σε µία υπερµεγέθη υπη-
ρεσία, που κάθε άλλο παρά συνάδει µε την αποδοτικότητα,
αποτελεσµατικότητα και ευελιξία ενός συστήµατος. Δηλαδή, σε
µία περίοδο που ζητούµενο είναι η σύµπτυξη και ο εξορθολογι-
σµός των δηµοσίων υπηρεσιών δηµιουργούνται δοµές µε οικο-
νοµικό και κυρίως διοικητικό κόστος, που κάνουν το σύστηµα
περίπλοκο. Ενδεικτικά αναφέρω τη δηµιουργία δύο θέσεων γε-
νικών επιθεωρητών, ενώ το έργο τους επιτελείται από το αυξη-
µένο έτσι και αλλιώς στελεχιακό δυναµικό των επιθεωρήσεων και
σε κάθε περίπτωση η συνολική ευθύνη ανήκει στον ειδικό γραµ-
µατέα. 
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Επίσης, η σύσταση διευθύνσεων και τµηµάτων στην υπηρεσία
του ΣΕΠΕ, οι διοικητικές και οικονοµικές αρµοδιότητες των
οποίων ασκούνται ήδη από τις διευθύνσεις της κεντρικής υπη-
ρεσίας του Υπουργείου Εργασίας. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα την
αποδυνάµωση της επιχειρησιακής συνέργειας του ΣΕΠΕ µε την
κεντρική υπηρεσία, µία συνέργεια που είναι, κατά την άποψή
µας, απαραίτητη. 

Επίσης, η πρόβλεψη για τη λειτουργία ειδικής οµάδας ετοιµό-
τητας και άµεσης επέµβασης, οι αρµοδιότητες της οποίας
ασκούνται ήδη από την υπηρεσία ειδικών επιθεωρητών που προ-
βλέπονται στο άρθρο 9 του νοµοσχεδίου, καθώς και η σύσταση
γραφείου ενηµέρωσης, υποδοχής και αξιολόγησης, ενώ ήδη λει-
τουργούν αντίστοιχες υπηρεσίες και κυρίως πρέπει να κατευθυν-
θούν αυτές οι υπηρεσίες προς την περιφέρεια. Άραγε, αυτή είναι
η αντίληψη της Κυβέρνησης για τη µεταρρύθµιση της Δηµόσιας
Διοίκησης, αντίληψη µε την οποία διαφωνεί και ο ίδιος ο Σύλλο-
γος των Υπαλλήλων του Υπουργείου Εργασίας; 

Ακούσαµε τον κύριο Υπουργό Εργασίας στην Επιτροπή Κοι-
νωνικών Υποθέσεων να υπεραµύνεται της ανάγκης διοικητικής
υποστήριξης του ΣΕΠΕ, προκειµένου οι επιθεωρητές να απε-
µπλακούν από µη παραγωγικές γραφειοκρατικές διαδικασίες.
Συµφωνούµε. Και εµείς θέλουµε τους επιθεωρητές στην επιχεί-
ρηση, στο δρόµο και όχι στο γραφείο. Γιατί, όµως, δεν θα µπο-
ρούσε, για παράδειγµα, η γραµµατειακή και διοικητική
υποστήριξη να καλύπτεται από την κεντρική υπηρεσία του
Υπουργείου Εργασίας; Χρειάζεται ένα πολυµελές σχήµα, όταν οι
επιθεωρητές εργασίας αυτήν τη στιγµή, δυστυχώς, στερούνται
ακόµη και υλικοτεχνικής υποδοµής για την εκτέλεση των καθη-
κόντων τους και, κυρίως, στερούνται ακόµα και των µέσων µετα-
κίνησης, αφού η µίσθωση των αυτοκινήτων φαίνεται να µην
προχωρά για λόγους οικονοµικούς; 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς αντιλαµ-
βανόµαστε την αναβάθµιση του ΣΕΠΕ, όχι µε όρους διοικητικής
µεγέθυνσης, αλλά κατάλληλης οργάνωσης, στελέχωσης µε εξει-
δικευµένο προσωπικό, νοµικής υποστήριξης και διάθεσης της
απαραίτητης υλικοτεχνικής υποδοµής για τη διεξαγωγή των
ελέγχων και την επιβολή των κυρώσεων. Γι’ αυτόν το λόγο οι δια-
θέσιµοι πόροι πρέπει, κατά την άποψή µας, να διατεθούν στο-
χευµένα για τη στήριξη του ουσιαστικού ρόλου των
επιθεωρητών. Εποµένως, οι όποιες παρεµβάσεις θα πρέπει να
στρέφονται στην παραγωγική αξιοποίηση του υπάρχοντος αν-
θρώπινου δυναµικού, µέσω της αναδιάρθρωσης των υπηρεσιών
για την κάλυψη των αναγκών και στην περιφέρεια, στη διαρκή
και ανανεωµένη εκπαίδευσή τους σε ένα ραγδαία εξελισσόµενο
αντικείµενο. Αυτό ακριβώς επισηµαίνουν και η ΟΚΕ, αλλά και οι
κοινωνικοί εταίροι στις παρατηρήσεις που κατέθεσαν.

Επίσης, αναγκαία είναι και η κωδικοποίηση της εργατικής νο-
µοθεσίας και εκεί πρέπει να στρέψουµε το ενδιαφέρον µας, για
την οποία, όπως είναι γνωστό, η Νέα Δηµοκρατία είχε συστήσει
ειδική επιτροπή που δεν έτυχε συνέχειας από την Κυβέρνησή
σας. 

Αυτό ακριβώς το πνεύµα που µόλις περιγράψαµε, διαπερνά
και τις συστάσεις της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας για την
προετοιµασία των επιθεωρητών εργασίας, ώστε να ανταποκρί-
νονται επαρκώς στα καθήκοντά τους για την αντιµετώπιση, κυ-
ρίως, της αδήλωτης εργασίας. 

Σύµφωνα δε και µε την ευρωπαϊκή επιτροπή η επάρκεια και η
αποτελεσµατικότητα των ελέγχων συναρτάται µε την ενίσχυση
της γνωστικής και επιχειρησιακής επάρκειας των Σωµάτων Επι-
θεώρησης. Κατά συνέπεια, εκεί πρέπει να δίνουµε το βάρος µας.
Ένα στοιχείο, στο οποίο στη συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτο-
βουλία δεν δίνεται η απαραίτητη βαρύτητα. Κυρίως, όµως, απαι-
τείται εξασφάλιση συνθηκών ανεξαρτησίας στο έργο των
Επιθεωρητών Εργασίας και η ευθύνη αυτή βεβαίως ανήκει στην
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας. 

Θα ήθελα ωστόσο και επιφυλασσόµενη για περαιτέρω παρα-
τηρήσεις στην επί των άρθρων συζήτηση να επισηµάνω και ορι-
σµένες θετικές ρυθµίσεις που εισάγονται στο παρόν νοµοσχέδιο.
Η ηλεκτρονική διασύνδεση παραδείγµατος χάριν, µεταξύ του
ΣΕΠΕ του ΙΚΑ και του ΟΑΕΔ κινείται σε θετική κατεύθυνση. Θα
πρέπει όµως αφ’ ενός να συµπεριλάβει και την κεντρική υπηρε-

σία του Υπουργείου και αφ’ ετέρου, όπως επίσης παρατηρεί η
ΟΚΕ, να επεκταθεί στο επιχειρησιακό επίπεδο και δη στο ελε-
γκτικό µέρος στο οποίο άλλωστε εντοπίζονται και οι ελλείψεις
των εµπλεκόµενων στην αγορά εργασίας φορέων. 

Θετική θα µπορούσε να κριθεί και η εισαγωγή του θεσµού της
κάρτας εργασίας. Απαιτείται ωστόσο αναλογιστική µελέτη για
την επιβάρυνση ή µη των ασφαλιστικών ταµείων. Σύµφωνα δε µε
πρόσφατες εκτιµήσεις, η προβλεπόµενη έκπτωση των ασφαλι-
στικών εισφορών, φαίνεται να µην είναι εφαρµόσιµη, καθώς είναι
δυνατόν να πλήξει ανεπανόρθωτα τα έσοδα των ταµείων. 

Τα επιβαλλόµενα πρόστιµα θα πρέπει να διαµορφώνονται έτσι
ώστε αφ’ ενός να λειτουργούν αποτρεπτικά για τον παραβάτη
και αφ’ ετέρου να είναι ανάλογα του µεγέθους της επιχείρησης
και της βαρύτητας της πράξης βεβαίως, έτσι ώστε να µη δηµι-
ουργείται πρόβληµα ρευστότητας ή εκπλήρωσης βασικών οικο-
νοµικών υποχρεώσεων των επιχειρήσεων. 

Θέλω επίσης να σηµειώσω ότι µε σχετικές διατάξεις του νο-
µοσχεδίου εθίγοντο σοβαρά επαγγελµατικά δικαιώµατα των ια-
τρών εργασίας, πράγµα το οποίο στην πορεία ευτυχώς
αποκαταστάθηκε. 

Στο δεύτερο µέρος του σχεδίου νόµου, ως προς τις κοινωνι-
κοασφαλιστικές διατάξεις. Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, τα θέµατα
αυτά που καλύπτονται στο δεύτερο µέρος, θεωρούµε ότι αρκε-
τές ρυθµίσεις κινούνται στη σωστή κατεύθυνση, γιατί αποκαθι-
στούν διαπιστωµένες ασάφειες και εκκρεµότητες που οφείλονται
όχι µόνο στη δαιδαλώδη ασφαλιστική νοµοθεσία που έχει δηµι-
ουργηθεί, αλλά στις αστοχίες των περσινών ασφαλιστικών νόµων
που εν πολλοίς είχαµε επισηµάνει, προ και κατά την ψήφιση των
νόµων αυτών. 

Ωστόσο θα ήθελα να αναφερθώ επιγραµµατικά και σε ορι-
σµένα σηµεία που αποτυπώνουν αυτό το πνεύµα. 

Στο κεφάλαιο σχετικά µε την προστασία των ευπαθών οµάδων,
επισηµαίνουµε την αυστηροποίηση των κριτηρίων χορήγησης
του ΕΚΑΣ µε την οποία είναι σαφές ότι επιδιώκεται η περαιτέρω
συρρίκνωσή τους, κάτι που η πολιτεία υποχρεούται να εξασφα-
λίζει στους πολίτες, ιδιαίτερα σε τέτοιες περιόδους. Το ΕΚΑΣ
αποτελεί βασικό κοινωνικό επίδοµα και καλύπτει στοιχειώδεις
ανάγκες επιβίωσης των δικαιούχων και εποµένως είναι απαραί-
τητο στις σηµερινές συνθήκες. Βεβαίως είµαστε υπέρ του εξορ-
θολογισµού των κοινωνικών δαπανών, αλλά θεωρούµε ότι
καταχρηστικές πρακτικές δεν θα πρέπει να θίγουν αυτούς που
έχουν πραγµατική ανάγκη. 

Η επέκταση και στους δύο γονείς αναπήρων της δυνατότητας
συνταξιοδότησης µε εικοσιπενταετία κινείτο επίσης στη σωστή
κατεύθυνση, αν και η αυστηροποίηση ορισµένων προϋποθέσεων
µετριάζει τα θετικά τους αποτελέσµατα. Θα µπορούσαν να τύ-
χουν των ίδιων ευνοϊκών προϋποθέσεων και οι εργαζόµενοι που
αναλαµβάνουν την επιµέλεια των υπερηλίκων αναπήρων γονέων
και οι οποίοι δεν δικαιούνται αυξηµένων παροχών αναπηρίας. 

Επίσης µε αφορµή την ορθή επέκταση της προστασίας από
απόλυση λόγω µητρότητας, πρέπει να επισηµάνουµε και να επα-
ναφέρουµε, κύριε Υπουργέ, την ανάγκη δηµιουργίας ενός ολο-
κληρωµένου πλέγµατος πολιτικών στήριξης της εργαζόµενης
γυναίκας και µητέρας. 

Παράλληλα η ρύθµιση οφειλών από εισφορές προς το ΙΚΑ και
άλλους ασφαλιστικούς οργανισµούς είναι µία πρακτική που απο-
θαρρύνει τους συνεπείς και επιβραβεύει τους παραβάτες, µε
αποτέλεσµα να οδηγεί σε γενικευµένη εισφοροδιαφυγή εν όψει
κάποιας νέας συµφέρουσας ρύθµισης, ενώ πιστεύω ότι ο στόχος
µας είναι ο ακριβώς αντίθετος. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, θέλω να αναφερθώ και σε ορισµένα
ακόµα σηµεία του δευτέρου σκέλους του νοµοσχεδίου που
θεωρώ ότι χρήζουν της προσοχής σας. Αναφέροµαι π.χ. στον
υπολογισµό του χρόνου πραγµατικής ασφάλισης, ως χρόνου
πλασµατικής ασφάλισης που θίγει µισθωτούς και αυτοαπασχο-
λούµενους, καθώς και στην ανάγκη ρύθµισης του συνταξιοδοτι-
κού δικαιώµατος για µητέρες µε ανήλικα παιδιά, µητέρες
τεχνικούς, γιατρούς, σε µια ρύθµιση ανάλογη µε τα ισχύοντα σε
άλλους επαγγελµατικούς κλάδους για την οποία έχουµε καταθέ-
σει και τη σχετική τροπολογία. 

Επίσης, αναφέροµαι και στην ανάγκη υπηρεσιακής τακτοποί-
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ησης ωροµισθίων απασχολουµένων εκπαιδευτικών του ΟΑΕΔ,
καθώς και της αναγκαίας µεταφοράς προσωπικού και θέσεων
εµµίσθων δικηγόρων στον υπό σύσταση νέο φορέα µε την επω-
νυµία Εθνικό Ινστιτούτο Εργασίας και Ανθρώπινου Δυναµικού. 

Τέλος, είναι µία ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, µε το νοµοσχέδιο
αυτό και για λόγους ισότητας και ισονοµίας να επεκταθούν
στους διαζευγµένους πατέρες στους οποίους έχει ανατεθεί η
επιµέλεια των παιδιών µε δικαστική απόφαση, τα δικαιώµατα
πλήρους συνταξιοδότησης που ισχύουν για τις µητέρες και τους
χήρους πατέρες µε ανήλικα παιδιά. Για τη ρύθµιση αυτή επίσης
έχουµε καταθέσει σχετική τροπολογία στην οποία προτείνουµε
το ίδιο και για τους διαζευγµένους πατέρες που έχουν την επι-
µέλεια ανάπηρων παιδιών. Είναι κάτι που απαιτεί τη δική σας
φροντίδα, κύριε Υπουργέ, και είµαι βέβαιη ότι το συµµερίζεστε. 

Εάν, πράγµατι, σκοπεύετε στην αποκατάσταση κενών και αδι-
κιών των ασφαλιστικών νόµων του 2010, εκτιµώ ότι θα πρέπει
αυτές τις αλλαγές να τις δείτε µε τη δέουσα φροντίδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιλαµβανόµαστε ότι σήµερα
είναι περισσότερο σηµαντική από ποτέ η προστασία των εργα-
σιακών δικαιωµάτων και ο περιορισµός της ανεργίας και της αδή-
λωτης εργασίας. Γι’ αυτό και η αναµόρφωση ενός βασικού
εργαλείου της Δηµόσιας Διοίκησης για την προστασία τόσο των
εργαζοµένων, αλλά και του ασφαλιστικού συστήµατος και ιδιαί-
τερα του ανταγωνισµού, πρέπει, πράγµατι, να αναβαθµίζει τις
δυνατότητες των επιθεωρητών εργασίας και να ενισχύει τον ου-
σιαστικό έλεγχο. Αντ’ αυτού θεωρούµε ότι η όλη αναδιοργάνωση
δεν διασφαλίζει την επίτευξη των στόχων που εµείς θεωρούµε
θεµελιώδεις και για τους οποίους αναφέρθηκα στην αρχή της ει-
σήγησής µου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Γι’ αυτόν το λόγο καταψηφίζουµε επί της αρχής το εν λόγω
νοµοσχέδιο και επιφυλασσόµεθα για περαιτέρω συζήτηση κατά
την επί των άρθρων συζήτησή µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ.

Τσουµάνη-Σπέντζα. 
Παρακαλείται η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας κ. Σοφία Καλαντίδου να λάβει το λόγο επίσης για
δεκαπέντε λεπτά. 

ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσω από κάτι που συµ-

φωνούµε, τουλάχιστον στην αιτιολογική έκθεση έτσι που παρου-
σιάστηκε µε ένα έλλειµµα. Οι συνθήκες στην αγορά εργασίας
µεταβάλλονται εξαιτίας της επιδίωξης όλο και µεγαλύτερου κέρ-
δους των επιχειρήσεων, του άγριου ανταγωνισµού µεταξύ των
κολοσσών κάθε κλάδου, του εφαρµοζόµενου νοµοθετικού πλαι-
σίου και των διεκδικήσεων των αγώνων των εργαζοµένων. 

Άρα, το Υπουργείο Εργασίας, η Κυβέρνηση συνολικά, αλλά και
οι Βουλευτές µέσα σε αυτήν την Αίθουσα δεν παρακολουθούµε
απλώς τις µεταβολές ενός φαινοµένου, συµβάλλουµε σε αυτές
τις µεταβολές µε το νοµοθετικό µας έργο.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητούµε σήµερα, εντάσσεται σε
αυτήν τη γενική πολιτική της Κυβέρνησης και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, πολιτική επίθεσης στο σύνολο των δικαιωµάτων των ερ-
γαζοµένων προς όφελος των µονοπωλίων. Και αυτό αρκεί να θυ-
µηθούν κυρίως οι εργαζόµενοι τον αντιασφαλιστικό ν.3863/10
–τα πιο πρόσφατα λέω- µε αύξηση των ορίων συνταξιοδότησης
και µείωση των συντάξεων. Οι εργαζόµενοι οφείλουν να µετρή-
σουν τη ληστεία των εισοδηµάτων τους µε το µεσοπρόθεσµο. Οι
εργαζόµενοι να αναλογιστούν το νέο αντεργατικό πακέτο που
παρουσίασε πριν λίγες µέρες η ηγεσία του Υπουργείου Εργα-
σίας, ως συµπλήρωµα του µεσοπρόθεσµου και προβλέπει ανα-
τροπές στις επικουρικές συντάξεις, παρεµβάσεις στα ταµεία, νέα
λίστα στα βαρέα και ανθυγιεινά. Οι µεταβολές, λοιπόν, στο ερ-
γασιακό περιβάλλον δεν έρχονται από µόνες τους. Έτσι και αυτό
το νοµοσχέδιο υπηρετεί την πολιτική που µε πρόσχηµα το έλ-
λειµµα και το χρέος στο έδαφος της καπιταλιστικής κρίσης οδη-
γεί σε καταπάτηση κάθε είδους εργασιακού και ασφαλιστικού
δικαιώµατος, στην επιδείνωση των συνθηκών εργασίας, στην

υποβάθµιση σε έσχατο σηµείο του βιοτικού επιπέδου του λαού,
ενισχύοντας την ανταγωνιστικότητα και την κερδοφορία των επι-
χειρήσεων. 

Το σχέδιο νόµου έχει τρεις ενότητες. Στην πρώτη ενότητα, µε
την αναµόρφωση του ΣΕΠΕ έρχεται να επιτελέσει το καθήκον
της προώθησης της εφαρµογής µιας σειράς αντεργατικών
νόµων και της προώθησης της ταξικής συνεργασίας για τα ζη-
τήµατα εργασιακών σχέσεων και συνθηκών υγείας και ασφά-
λειας στην εργασία. 

Στη δεύτερη ενότητα προωθεί, θέµατα που αφορούν την κοι-
νωνική ασφάλιση, θωρακίζοντας παραπέρα ορισµένες πλευρές
του αντιασφαλιστικού τερατουργήµατος 3863, πλην ελάχιστων
εξαιρέσεων, ενώ ταυτόχρονα προωθείται η ενίσχυση µεγάλων
επιχειρήσεων µέσω του ΟΑΕΔ στο όνοµα της αντιµετώπισης της
ανεργίας. 

Στην τρίτη ενότητα, ρυθµίζονται θέµατα διοικητικού χαρα-
κτήρα σε ασφαλιστικά ταµεία και οργανισµούς, για να προωθη-
θούν οι αντιλαϊκές αναδιαρθρώσεις.

Αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται σήµερα που µε πρόσχηµα την οι-
κονοµική κρίση καταπατούνται όλα τα εργασιακά δικαιώµατα των
εργαζοµένων από τους εργοδότες. Στους χώρους δουλειάς βα-
σιλεύει η «µαύρη» εργασία χέρι-χέρι µε την απλήρωτη εργασία.
Χιλιάδες είναι οι απολύσεις, καθεστώς η καταστρατήγηση του
ωραρίου, σπορ η κατάργηση της εβδοµαδιαίας ανάπαυσης, αυ-
τονόητη η µείωση του µισθού µε εκβιαστικές αλλαγές στις συµ-
βάσεις µε κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων εργασίας.
Στην ηµερήσια διάταξη σήµερα στους χώρους δουλειάς είναι η
τροµοκρατία, οι εκβιασµοί, οι απειλές. Γα παράδειγµα, οι απειλές
των µεταθέσεων είναι οι πιο απλές απειλές µέσα στους χώρους
δουλειάς. Μέχρι και οι τροµοκρατικές απολύσεις γίνονται, όταν
οι εργαζόµενοι απειλούν στις µειώσεις των µισθών. Γνωρίζει ο
κύριος Υπουργός ότι ένα εύστοχο παράδειγµα είναι η υπόθεση
στο «PRAKTIKER».

Στα θέµατα υγείας και ασφάλειας στην εργασία η κατάσταση
είναι διαχρονικά τραγική. Η απουσία µέτρων ασφάλειας και
υγείας σε συνδυασµό µε τις ελαστικές σχέσεις εργασίας και την
εντατικοποίηση της εργασίας οδηγούν σε µεγάλο αριθµό εργα-
τικών ατυχηµάτων και επαγγελµατικών ασθενειών. Οι εργοδότες
µε κριτήριο την κερδοφορία της επιχείρησης δεν εφαρµόζουν
ούτε τα στοιχειώδη µέτρα, την υπάρχουσα νοµοθεσία για την
υγεία και ασφάλεια στην εργασία.

Οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας έχουν
φροντίσει να µην υπάρχουν αξιόπιστες µελέτες και κανένα σχε-
δόν επίσηµο στοιχείο που να τεκµηριώνει ποια είναι και σε ποια
έκταση η επίδραση των συνθηκών υγείας και ασφάλειας στους
διάφορους κλάδους. Οι επαγγελµατικές ασθένειες δεν καταγρά-
φονται, απουσιάζουν πλήρως στοιχεία επαγγελµατικής νοσηρό-
τητας. Αντίστοιχα, τα εργατικά ατυχήµατα καταγράφονται
ελλιπώς, αφού δεν υπάρχει καµµιά άλλη καταγραφή σε κλάδους
εκτός από την καταγραφή του ΙΚΑ, αφού αποκρύπτονται στοιχεία
από τους εργοδότες, αφού δεν γίνονται έλεγχοι. Ακόµη, όµως
και µε αυτά τα στοιχεία τα ελλιπή είναι ενδεικτικό ότι από το 1999
µέχρι σήµερα χίλιοι πεντακόσιοι εργαζόµενοι έχουν πεθάνει σε
ώρα εργασίας, ενώ χιλιάδες είναι αυτοί που τραυµατίστηκαν σο-
βαρά.

Αυτή είναι η πραγµατική εικόνα, ένας καθηµερινός ανελέητος
πόλεµος στον οποίο η εργατική τάξη µετρά νεκρούς και οι επι-
χειρήσεις κέρδη. Σε αυτήν την κατάσταση βεβαίως και συµβάλλει
η ελεγκτική δράση του ΣΕΠΕ που είναι αποσπασµατική, τυπική,
πολλές φορές εικονική. Σ’ αυτό βεβαίως και συντέλεσε η έλλειψη
προσωπικού και εξοπλισµού, η απουσία ενιαίας µεθοδολογίας
ελέγχων, η απουσία δηµόσιων υποδοµών για υγιεινή και ασφά-
λεια. Σ’ αυτήν την κατάσταση, όµως, κύρια συµβάλλει ο προσα-
νατολισµός του ΣΕΠΕ που δεν έχει στόχο τον ουσιαστικό έλεγχο
της εργοδοτικής ευθύνης για την εφαρµογή έστω και αυτής της
αντεργατικής νοµοθεσίας. 

Σ’ αυτόν τον πόλεµο που χρόνια τώρα τα µονοπώλια, οι επιχει-
ρηµατικοί όµιλοι, τα µεγάλα συµφέροντα ενισχύουν το βαρύ
οπλισµό τους µε αντεργατικά νοµοσχέδια των κυβερνήσεων του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας στις κατευθύνσεις της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, στο ΣΕΠΕ προέχει η κατεύθυνση της συµφιλίω-
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σης µεταξύ εργοδοτών και εργαζοµένων. Φιλιώνει ο λύκος µε το
αρνί; Και όµως µε τον προσανατολισµό που επιβάλλει η αντερ-
γατική σας πολιτική ή καλύτερα η φιλοµονοπωλιακή σας πολι-
τική, µετατοπίζει η κατεύθυνση που δίνεται στο ΣΕΠΕ την
εργοδοτική ευθύνη στους εργαζόµενους, στους τεχνικούς ασφα-
λείας, στους γιατρούς εργασίας. 

Το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα, όχι µόνο δεν βελτιώ-
νει, αλλά την επιδεινώνει, παρ’ όλες τις µεγάλες εκφράσεις, τα
µεγάλα λόγια, όπως «ισχυροποίηση της επιθεώρησης», «ειδική
οµάδα ετοιµότητας», «µεικτά κλιµάκια» κ.λπ.. Όλοι αποφεύγετε
έντεχνα το γεγονός ότι σήµερα έχουν κατοχυρωθεί στην εργα-
τική νοµοθεσία πάρα πολύ σηµαντικές αντεργατικές αλλαγές.
Σήµερα µπορούµε να βάλουµε τίτλο «εργοδοτική νοµοθεσία»,
αφού περιέχει ελαστικές µορφές εργασίας, διευθέτηση του χρό-
νου, αύξηση του ποσοστού των απολύσεων, µείωση του ποσού
της αποζηµίωσης, αύξηση των ορίων συνταξιοδότησης, πλείστα
µέτρα που είναι πραγµατικά υπέρ των µεγάλων επιχειρήσεων,
των εργοδοτών και καθόλου υπέρ των εργαζοµένων.

Η Κυβέρνηση µε τον εκσυγχρονισµό, λοιπόν του ΣΕΠΕ θέλει
να παρουσιάσει ότι επιδιώκει να κάνει ελέγχους και να τηρήσει
αυστηρά τη νοµοθεσία και κρύβει ότι αυτή η νοµοθεσία γίνεται
ολοένα και πιο αντιδραστική, ενώ ταυτόχρονα µε την ενίσχυση
του ΣΕΠΕ ενισχύει το ρόλο του συµφιλιωτή. Στην ουσία επιδιώκει
την ενσωµάτωση των εργαζοµένων µε στόχο την άµβλυνση της
ταξικής πάλης. Ταυτόχρονα, ενώ συνεχίζεται η παραβίαση των
κανονισµών της υγείας και της ασφάλειας εργασίας από τους
εργοδότες µε σκοπό τη µείωση της τιµής της εργατικής δύνα-
µης, το νοµοσχέδιο έρχεται να ενισχύσει την επιχειρηµατική
δράση στον τοµέα της υγείας και της ασφάλειας, να µετατοπίσει
τις εργοδοτικές ευθύνες.

Ο αντεργατικός χαρακτήρας του νοµοσχεδίου καταγράφεται
στα άρθρα του και θα τα συζητήσουµε αναλυτικά. Παρ’ όλα αυτά
φαίνεται σταχυολογώντας σε δύο-τρία σηµεία που θα αναφέρω.

Πρώτα-πρώτα φαίνεται στην αναβάθµιση του ΣΕΒ και των
άλλων εργοδοτικών οργανώσεων σε ελεγκτές του έργου του
ΣΕΠΕ. Οι ελεγχόµενοι, δηλαδή, θα είναι και ελεγκτές, ενώ στην
πράξη ισχύει η απαγόρευση από τους εργοδότες στους χώρους
δουλειάς οι εργαζόµενοι να είναι ελεγκτές, να παραβρίσκονται
στους ελέγχους ή να µπορούν να δηλώσουν αίτηµα. Πρόσφατο
παράδειγµα: Στο µετρό στη Θεσσαλονίκη απαγορεύτηκε η είσο-
δος στον πρόεδρο του Συνδικάτου Οικοδόµων σε έλεγχο που
έκανε η Επιθεώρηση Εργασίας.

Η εργοδοτική ευθύνη µετατοπίζεται στους εργαζόµενους από
το σχέδιο νόµου που καταθέτετε, αφού προβλέπονται πρόστιµα
και για τους εργαζόµενους. Υποκριτικά µιλάτε για ένταση των
ελέγχων, µεικτά κλιµάκια. Και στα διάφορα τηλεφωνικά κέντρα
δεν απαντά κανένας στα τηλέφωνα και όταν απαντούν, σε στέλ-
νουν στις επιθεωρήσεις εργασίας που έχουν ένα βάρος δου-
λειάς. Υποκριτικά µιλάτε για αποσυµφόρηση των Επιθεωρήσεων
Εργασίας ή ακόµα και των δικαστηρίων αφού διατηρείτε το απα-
ράδεκτο καθεστώς της έλλειψης αναγκαίων όρων γι’ αυτόν τον
έλεγχο, όπως είναι το προσωπικό που είναι µειωµένο, γραµµα-
τειακή υποστήριξη, ακόµα και αυτοκίνητα ή αν θέλετε και χρή-
µατα, που δίνονται για την παραπάνω δουλειά των εργαζοµένων.

Στη δεύτερη ενότητα του νοµοσχεδίου προωθείτε θέµατα της
κοινωνικής ασφάλισης µε αποστολή την ανταγωνιστικότητα των
επιχειρήσεων και τη µη επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογι-
σµού. Μάλιστα, το επιβεβαιώνετε και από την αιτιολογική έκθεση
και από δηλώσεις του Διοικητή του ΙΚΑ. Έτσι ξαναθυµάστε τα
κοινωνικά αγαθά που ο καπιταλιστικός τρόπος παραγωγής µετέ-
τρεψε σε εµπορεύµατα και δήθεν υφαίνετε ένα δίχτυ προστασίας
για ευάλωτες κοινωνικές οµάδες µε στόχο να µειώσετε το πολι-
τικό κόστος για εσάς που παίρνετε αυτά τα αντεργατικά µέτρα,
αλλά κυρίως να αµβλύνετε τις αντιδράσεις και την οργανωµένη
διεκδίκηση των εργαζοµένων προς όφελος των µεγαλοεργοδο-
τών. 

Ξεκαθαρίζετε και στην αιτιολογική έκθεση και στην εισήγηση
ότι οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου σας είναι συµβατές µε το πρό-
γραµµα σταθερότητας, τον οικονοµικό σχεδιασµό και προγραµ-
µατισµό του ασφαλιστικού συστήµατος. Τι καλό έχουν να
περιµένουν οι εργαζόµενοι από το πρόγραµµα σταθερότητας

που µέχρι τώρα εφαρµόστηκε και είδαν τα αποτελέσµατα στην
πράξη; 

Στην ουσία συνεχίζετε το αντιασφαλιστικό έργο σας. Οξύνετε
την επίθεση στους εργαζόµενους, άλλοτε µε βάρβαρο τρόπο,
άλλοτε µε καλυµµένο. Αντί για συντάξεις που να καλύπτουν τις
ανάγκες, εσείς κόβετε το ΕΚΑΣ από ένα σηµαντικό µέρος των
χαµηλοσυνταξιούχων. Προσπαθείτε να διαχειριστείτε τη δραµα-
τικά αυξανόµενη ανεργία, δίνοντας ψίχουλα ως προς την ιατρο-
φαρµακευτική κάλυψη µόνο για ένα χρόνο, αντί για ενίσχυση των
ανέργων µε αύξηση του επιδόµατος ανεργίας και µε πλήρη κά-
λυψη. Από την άλλη ανακυκλώνετε ένα ποσοστό της ανεργίας µε
κατώτερο µισθό 625 ευρώ, ένα µισθό που αντιστοιχεί σε µισθό
πείνας στα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας. Αντί οι συντά-
ξεις να καταβάλλονται άµεσα στους δικαιούχους, διευκολύνετε
τα ταµεία να καταβάλλουν µειωµένη τη σύνταξη ως προσωρινή
µε κίνδυνο, όχι µόνο να είναι απροσδιόριστος ο χρόνος είσπρα-
ξης της σύνταξης αλλά απροσδιόριστο και το ποσό του. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι εργαζόµενοι διαπιστώνουν ότι
παρά την αύξηση του πλούτου και της παραγωγικότητας της ερ-
γασίας, παρά τα επιστηµονικά, τεχνολογικά επιτεύγµατα, η κα-
τάσταση στους εργασιακούς χώρους χειροτερεύει, η
εκµετάλλευση εντείνεται για να αυξηθούν τα κέρδη της πλουτο-
κρατίας που έχει στα χέρια της τα µέσα παραγωγής. 

Στη σηµερινή φάση της καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης,
που είναι σφοδρή η επίθεση του κεφαλαίου, που απαξιώνει και
καταστρέφει την εργατική δύναµη, που σηµαδεύει µε θάνατο τις
εργατικές λαϊκές οικογένειες είναι απαραίτητο κατά την άποψη
του ΚΚΕ – και προσπαθεί να καλέσει το λαό σ’ αυτό- να δυναµώ-
σει το εργατικό κίνηµα, να οργανώσει την πάλη του, όχι µόνο για
την πρόληψη των επαγγελµατικών ασθενειών και των εργατικών
ατυχηµάτων, αλλά πραγµατικά για πλήρη µόνιµη εργασία για µεί-
ωση του ορίου συνταξιοδότησης, για δηµόσιες υπηρεσίες υγείας
και πρόνοιας. 

Είναι απαραίτητο να δυναµώσει την πάλη του για το δίκιο των
εργαζόµενων µέσα από τα ισχυρά συνδικάτα που θα αντικρού-
ουν την ολοµέτωπη επίθεση του κεφαλαίου της Κυβέρνησης και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης παραµερίζοντας τον εργοδοτικό και
κυβερνητικό συνδικαλισµό τιµωρώντας όσους συνέβαλαν στη
φτώχεια του λαού. 

Το ΚΚΕ υποστηρίζει ότι όλοι οι επαγγελµατικοί κίνδυνοι πρέπει
να αντιµετωπίζονται µε όλα τα υπάρχοντα συλλογικά µέτρα στην
πηγή τους µε στόχο την εξάλειψή τους και όχι την απλή διαχεί-
ρισή τους. 

Θεωρούµε ότι πραγµατικά για να υπηρετηθούν οι ανάγκες των
εργαζοµένων πρέπει η πρόληψη του επαγγελµατικού κινδύνου
να γίνεται µε έγκαιρη διάγνωση και ιατρική παρακολούθηση της
υγείας των εργαζοµένων. Να υπάρχει θεραπευτική αντιµετώπιση
και αποκατάσταση των θυµάτων. Να υπάρχει πληροφόρηση των
εργαζόµενων και εκπαίδευση. Υποδοµές και στελέχωση µε ειδι-
κούς επιστήµονες, γιατρούς εργασίας. Όλες οι σχετικές υπηρε-
σίες να καλύπτονται, να είναι ενταγµένες στο ενιαίο δηµόσιο
σύστηµα υγείας. 

Είναι προφανές ότι στον τοµέα αυτόν πρέπει να καταργηθεί
κάθε επιχειρηµατική δράση. Γι’ αυτό πρέπει να αποτελεί στόχο
πάλης η κατάργηση των ΕΞΥΠ. Η πάλη για την υγεία και την
ασφάλεια είναι µέρος της πάλης για τα εργασιακά και ασφαλι-
στικά δικαιώµατα. Γι’ αυτόν το λόγο αποκτούν ιδιαίτερη σηµασία
οι στόχοι πάλης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Οι εργαζόµενοι δεν πρέπει να φοβηθούν τίποτε περισσότερο.
Τίποτε χειρότερο δεν έχουν να δουν απ’ αυτό που ζουν τώρα.
Άρα πρέπει να παλέψουν σοβαρά, µαζικά, συλλογικά, λαµβάνο-
ντας υπ’ όψιν ότι η µάχη αυτή θα είναι πιο αποτελεσµατική όταν
θα συνδέεται µε την προοπτική κατάργησης της εκµετάλλευσης
ανθρώπου από άνθρωπο, όταν θα συνδέεται µε την κατάκτηση
της εξουσίας από την τάξη τους και θα σχεδιάζει την ανάπτυξη
που θα υπηρετεί τις κοινωνικές ανάγκες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ.
Σοφία Καλαντίδου, ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας.
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Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Ηλίας Πολατίδης.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ποιος είναι ο σκοπός του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου που συ-

ζητάµε σήµερα; Ένας κατά τα φαινόµενα ιερός σκοπός: να προ-
στατέψει τα συµφέροντα των εργαζοµένων αυτών που κατά
τεκµήριο είναι οι πλέον αδύναµοι στον κοινωνικό και εργασιακό
βίο, αλλά και ιδιαιτέρως στις σηµερινές συνθήκες που ζούµε. 

Μπορεί να το πράξει; Αυτό είναι το βασικό ερώτηµα. Αυτά τα
«αστυνοµικού» χαρακτήρα µέτρα, αυτή η βελτίωση της λειτουρ-
γίας κάποιων ελεγκτικών µηχανισµών, αν και όταν γίνει, θα µπο-
ρέσει πραγµατικά να λύσει τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο
Έλληνας εργαζόµενος; Γιατί σ’ αυτόν πρέπει θεωρητικώς να
αναφερόµαστε. 

Συνήθως ο Έλληνας εργαζόµενος αντιµετωπίζεται από τις
ηγεσίες των δύο καθεστωτικών κοµµάτων και από τη νοµοθεσία
ως ένας άνθρωπος Β’ κατηγορίας, γιατί προέχουν άλλοι. Προέ-
χουν αυτοί που έχουν άλλους γενετήσιους προσανατολισµούς,
ανήκουν σε άλλο έθνος, ανήκουν σε άλλη φυλή κ.λπ.. Αυτά που
έχετε περιλάβει στην παράγραφο η’ του άρθρου 2 του νοµοσχε-
δίου. Αλλά αυτό είναι κάτι άλλο.

Θα µπορέσει πράγµατι η ενίσχυση των ελεγκτικών µηχανισµών
να βελτιώσει τα συµφέροντα των εργαζοµένων, να βελτιώσει τις
συνθήκες εργασίας; Η απάντηση που ξεκάθαρα δίνω είναι όχι.
Και το είπα και στην επιτροπή. Γιατί δεν µπορεί αυτό το νοµοσχέ-
διο και οποιαδήποτε άλλη τέτοιου είδους προσέγγιση να λύσει
τα προβλήµατα; 

Στην Ελλάδα τα τελευταία χρόνια βιώνουµε µια καταστροφή
της παραγωγικής βάσης. Και µάλιστα έχει ξεκινήσει στην ουσία
αυτή η διαδικασία τα τελευταία είκοσι χρόνια και έχει ενταθεί
µετά το 2000 και µετά την είσοδο στη ζώνη του ευρώ. Έχουν µε-
τακοµίσει ολόκληροι τοµείς της παραγωγικής οικονοµίας οι
οποίοι κάποτε κάλυπταν ανάγκες αλλά έδιναν και εισόδηµα ιδι-
αιτέρως στην ελληνική περιφέρεια. Έχουν εξαφανιστεί τοµείς
ολόκληροι, όπως, παραδείγµατος χάριν, στην κτηνοτροφία που
βλέπουµε διαρκώς να µειώνεται και ο αριθµός των εκµεταλλεύ-
σεων και το µέγεθός τους. Είδαµε την ένδυση, τη µικρή βιοτεχνία
και στο κέντρο και στην περιφέρεια να εξαφανίζεται σιγά-σιγά
και όλα αυτά να δηµιουργούν µια στρατιά ανέργων ή νέων που
εισέρχονται στην αγορά εργασίας και δεν µπορούν φυσικά εκεί
να απασχοληθούν. 

Εκτός αυτών είχαµε φυσικά τα τελευταία είκοσι χρόνια και την
εισβολή των λαθροµεταναστών. Και µην πει κανείς ότι δεν είναι
λαθροµετανάστες. Είναι λαθροµετανάστες που εκ των υστέρων
νοµιµοποιήθηκαν. Μετανάστες στην Ελλάδα ουδέποτε υπήρξαν.
Ουδέποτε η χώρα µας είχε έλλειψη εργατικού δυναµικού για να
έχει την ανάγκη να κάνει εισαγωγή εργαζοµένων. 

Άρα, λοιπόν, έχουµε δυο συνθήκες. 
Πρώτον, µείωση των θέσεων εργασίας και συνεχής αύξηση

των θέσεων των ατόµων οποιασδήποτε καταγωγής, Ελλήνων ή
αλλοδαπών, οι οποίοι αναζητούν αυτές τις θέσεις εργασίας. Υπ’
αυτές τις συνθήκες το ασθενές µέρος, που είναι ο εργαζόµενος,
γίνεται έτι περαιτέρω ασθενέστερο. Γιατί; Γιατί στις ελάχιστες
θέσεις εργασίας που υπάρχουν ο εργοδότης γίνεται ισχυρότε-
ρος, γιατί ακριβώς µπορεί να διαλέγει από ένα µεγάλο αριθµό
και να περνάει τους κανόνες που αυτός επιθυµεί. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 

Ορισµένες προβλέψεις της εργατικής νοµοθεσίας πράγµατι
είναι σωστές σε ορισµένα µέρη. Κάποιες ισχύουν εδώ και εβδο-
µήντα χρόνια και τώρα καταστρατηγούνται. Αυτές όταν πάει ο
εργαζόµενος να τις ζητήσει ο ειλικρινής εργοδότης θα του δείξει
τη διπλανή επιχείρηση, η οποία δεν τηρεί κανένα κανόνα, δεν
τηρεί τα όρια στις αµοιβές και στους όρους εργασίας. Η παρα-
νοµούσα επιχείρηση λέει στον εργαζόµενο «Αυτή είναι η δουλειά
αν τη θέλεις και υπάρχει. Αν δεν την θέλεις πήγαινε και εσύ να
προστεθείς σε αυτούς που δεν λαµβάνουν ούτε καν το επίδοµα
ανεργίας». 

Πώς µπορεί να λυθεί αυτό το θέµα; Πώς µπορεί να ισχυροποι-
ηθεί; Γιατί, κύριε Υπουργέ, εσείς είπατε στην επιτροπή ότι µε τις
σηµερινές συνθήκες χρειάζεται σαράντα επτά χρόνια το Σώµα
Επιθεώρησης Εργασίας -αν κάνω λάθος διορθώστε µε- ούτως

ώστε να ελέγξει όλες τις επιχειρήσεις. Άρα η συντριπτική πλειο-
ψηφία των επιχειρήσεων δεν πρόκειται να ελεγχθεί. Θα ελεγ-
χθούν ορισµένες δειγµατοληπτικά, ορισµένες των οποίων οι
εργοδότες δεν θα είναι αρεστοί κοµµατικά, ορισµένες που δεν
θα έχουν προσβάσεις και φιλικές σχέσεις µε τους Επιθεωρητές
Εργασίας. Πάντως η συντριπτική πλειοψηφία των επιχειρήσεων
-και µε την αναδιοργάνωση που κάνετε- δεν πρόκειται να ελεγ-
χθούν. 

Πώς θα µπορούσε να λυθεί αυτό και ταυτοχρόνως να λυθεί και
το ασφαλιστικό ζήτηµα της Ελλάδος; Αν περιοριστούν οι ανα-
σφάλιστες θέσεις εργασίας, γιατί αυτές είναι που πλήττουν κυ-
ρίως τα έσοδα των ασφαλιστικών ταµείων, θα µπορούσε να γίνει
περιορίζοντας την προσφορά. Και η µείωση της προσφοράς γί-
νεται µέσω βοήθειας αυτών, που κακώς βρέθηκαν στην Ελλάδα,
να επιστρέψουν στις πατρίδες τους, έστω µε κάποιο κόστος για
την ελληνική Κυβέρνηση. Θα είναι πολύ µεγαλύτερα τα οφέλη.
Υπό συνθήκες κρίσεως αλλά και γενικότερα δεν υπάρχουν θέ-
σεις εργασίας για να απασχοληθούν. 

Επιτέλους, τα δύο καθεστωτικά κόµµατα –την Αριστερά την
αφήνω γιατί ζει στον κόσµο της- δεν πρέπει να τα καταλάβετε ότι
έχετε εγκληµατήσει µ’ αυτήν τη φιλολαθροµεταναστευτική πολι-
τική σας εναντίον του ελληνικού λαού; Δεν πρέπει να πάρετε κά-
ποια µέτρα για να λύσετε επιτέλους αυτά τα προβλήµατα; 

Λέτε ότι θα κάνετε στελέχωση µε έναν αριθµό εργαζοµένων
των εννιακοσίων δεκαέξι θέσεων οι οποίες προβλέπονται. Εµείς
προτείνουµε –αφού λέτε ότι χρειάζονται και τόσα πολλά χρόνια-
αντί να γίνουν οι απολύσεις, η εργασιακή εφεδρεία και όλα αυτά
που δεν θα προσφέρουν, µπορείτε σ’ αυτούς τους τοµείς που
πραγµατικά θα φέρουν άµεσα οφέλη στην κοινωνία και έσοδα
στο δηµόσιο ταµείο, να κάνετε µετατάξεις σε µεγαλύτερο
αριθµό. Αυτές οι µετατάξεις δεν κοστίζουν τίποτα στο δηµόσιο,
γιατί αυτοί που θα πάνε εκεί, είναι ούτως ή άλλως επιδοτούµενοι
από το δηµόσιο. Και ο συνολικός αριθµός των εργαζοµένων δεν
αυξάνεται. Αυτοί οι άνθρωποι δεν πετιούνται στο δρόµο. Και θα
καλύψουν µόνο τις εννιακόσιες δεκαέξι θέσεις ή θα µπορούν να
αυξηθούν οι µετατάξεις ούτως ώστε να καλύψουν τις ανάγκες,
που προφανώς δεν καλύπτονται µε αυτόν το συγκεκριµένο
αριθµό;

Λέτε ότι θα ελέγχουν την εφαρµογή ίσης µεταχείρισης για
«φυλετική, εθνοτική ή γενετησίου προσανατολισµού». Να µας
πείτε αν καλύπτονται και οι κτηνοβάτες, οι τρανσέξουαλ και οτι-
δήποτε άλλο, από το συγκεκριµένο γενετήσιο προσανατολισµό,
γιατί διαφορετικά θα έχουµε άνιση µεταχείριση. Κάνετε µια νο-
µοθεσία και εσείς και τα συνεταιράκια σας στη Νέα Δηµοκρατία,
η οποία δεν έχει κάποιο νόηµα. Αυτό είναι το πρόβληµα των ερ-
γαζοµένων σήµερα; Το αν θα µπορεί ο άλλος να πηγαίνει µε δια-
φορετικά ρούχα;

Λέτε ότι θα κάνετε ηλεκτρονική διασύνδεση. Τις προδιαγρα-
φές τις έχετε βγάλει; Γιατί δεν συµπεριλαµβάνετε µέσα µια ολο-
κληρωµένη βάση µε το Υπουργείο Οικονοµικών. Από εκεί θα
µπορέσετε να αντλήσετε τα στοιχεία. Και εσείς θα µπορέσετε να
πάρετε στοιχεία από το Υπουργείο Οικονοµικών, αλλά και το
Υπουργείο Οικονοµικών θα µπορεί να βλέπει ότι µία επιχείρηση
εµφανίζει µεν αριθµό εργαζοµένων αλλά δεν έχει την παραµικρή
δραστηριότητα µε αυτήν τη διασταύρωση του Υπουργείου Οικο-
νοµικών µε το Υπουργείο Εργασίας. Κάνοντας κατάχρηση της
ευρωπαϊκής νοµοθεσίας στήθηκαν εικονικά επιχειρήσεις, ώστε
να ασφαλίζουν Βούλγαρους και Ρουµάνους για να πάρουν τις
συντάξεις που δεν δικαιούνται.

Επίσης, προτείναµε µέσω του διαδικτύου να υπάρχει η παροχή
συµβουλών. Δεν µας απαντήσατε σ’ αυτό ούτε στην επιτροπή και
το επαναφέρω το θέµα. Πρέπει να υπάρχει ενδεχοµένως ένας
κοινός φορέας, ο οποίος να απαντά µέσω διαδικτύου. Διότι οι τη-
λεφωνικές γραµµές έχουν αποτύχει. Καµµία τηλεφωνική γραµµή
του δηµοσίου δεν απαντά. 

Να τίθενται µέσω διαδικτύου τα ερωτήµατα και να δίδονται
απαντήσεις από ειδικούς, οι οποίες θα δεσµεύουν όλη τη διοί-
κηση, για να µην έχουµε και τα φαινόµενα διαφορετικής ερµη-
νείας των νόµων και των εγκυκλίων από υπηρεσία σε υπηρεσία.

Αναφέρεστε στις κυρώσεις, οι οποίες είναι εν πολλοίς ανεφάρ-
µοστες. Ως έσχατο όριο των κυρώσεων προβλέπεται το κλείσιµο
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της εταιρείας ή της παραγωγικής υποδοµής. Οι εργαζόµενοι που
δουλεύουν εκεί και κάνουν την καταγγελία, θα συνεχίσουν να
πληρώνονται όταν θα είναι κλειστή η εταιρεία; Πώς ακριβώς ο
εργοδότης θα πληρώσει όταν έχει µια κλειστή επιχείρηση; Θα το
ρισκάρει ο εργαζόµενος, ο οποίος ούτως ή άλλως έχει προβλή-
µατα µε τον εργοδότη; Ή θα συνεχίσουν να υφίστανται τα κακώς
κείµενα;

Όσον αφορά το θέµα της ελάχιστης παροχής, σας προτείνω
να κάνετε αυτά που λέει ο ν.3863/2010 για τη βασική σύνταξη.
Λέει ο νόµος: «Το ποσό της βασικής σύνταξης µειώνεται για τους
συνταξιούχους λόγω γήρατος κατά το 1/35ο για κάθε χρόνο που
υπολείπεται από τα τριάντα πέντε χρόνια». Αυτό το βάζετε µέσα
στο νόµο όπως έχετε διατυπώσει τώρα εσείς το συγκεκριµένο
άρθρο; Αν, δηλαδή, ένας δουλεύει µόνο για ένα χρόνο, θα πάρει
το 1/35ο των τριακοσίων εξήντα; 

Σας είπα ότι είναι προβληµατική η διατύπωση που έχετε. Πρέ-
πει να πάει χαµηλότερα και να λέει «όταν ένας δεν έχει συµπλη-
ρώσει τουλάχιστον την δεκαπενταετία», ούτως ώστε να πάρει τη
βασική σύνταξη. Κι αυτό προβλέπεται πάλι από τον βασικό ασφα-
λιστικό νόµο. Δηλαδή, ο Έλληνας που βρέθηκε εκτός Ελλάδος
για περισσότερο από δεκαπέντε χρόνια και δεν έχει συµπληρώ-
σει τα δεκαπέντε χρόνια στην Ελλάδα, δεν θα πάρει τη βασική
σύνταξη; Ο αλλοδαπός όµως θα την πάρει. Αυτό λέτε. 

Αυτοί οι απατεώνες, τα κυκλώµατα, είναι διεθνή και προφανώς
εµπλέκονται και κάποια δικηγορικά ή άλλου είδους γραφεία, τα
οποία στήνουν εταιρείες και κάνουν όλη αυτήν την κοµπίνα. Αλλά
εσείς πρέπει να κλείσετε αυτές τις τρύπες, που υπάρχουν στη
νοµοθεσία και τις οποίες εκµεταλλεύονται.

Όσον αφορά τις φωτογραφικές διατάξεις, είναι λίγο προκλη-
τικό να λέµε «ξενοδοχοϋπάλληλοι της Κέρκυρας». Ρυθµίζετε θέ-
µατα ξενοδοχοϋπαλλήλων της Κέρκυρας, όταν η Υπουργός
Πολιτισµού µε αρµοδιότητα στον τουρισµό, ήταν από την Κέρ-
κυρα. Γιατί να µη λέµε «όλοι όσοι στην Ελλάδα βρέθηκαν στη συ-
γκεκριµένη χρονική περίοδο σ’ αυτήν την κατάσταση»; Να
βάλουµε αν είναι στο νόµο και τις φωτογραφίες.

Όλες οι διατάξεις είναι σωστές, αλλά γιατί να υπάρχει αυτή η
φωτογραφική διατύπωση και για τη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη;
Όποιος στην Ελλάδα βρίσκεται σε αυτές τις συνθήκες, νοµίζω
ότι πρέπει να έχει την πρόνοια του κράτους.

Όσον αφορά τα συνταξιοδοτικά θέµατα, δεν είναι θέµα νοµικό
να τηρήσουν τα ταµεία την υποχρέωσή τους να δίνουν σε σύ-
ντοµο χρονικό διάστηµα. Όµως, δεν κάνετε τίποτα ούτε για την
καλύτερη στελέχωσή τους ούτε προβλέπετε και κάποιες κυρώ-
σεις. Αν ένα ταµείο δεν κάνει αυτά που πρέπει και συνεχίσει να
βγάζει στα δύο και στα τρία χρόνια, ποια ακριβώς θα είναι η κύ-
ρωσή του; Υπάρχει κάτι; Ούτε το παραπέµπετε σε κάποια υπουρ-
γική απόφαση.

Όσον αφορά το Ενιαίο Ταµείο Αυτοτελώς Απασχολουµένων
και του Οργανισµού Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών,
υπάρχει µια δυσµενής µεταχείριση των εργαζοµένων στο Ενιαίο
Ταµείο Αυτοτελώς Απασχολουµένων και ιδιαιτέρως αυτών που
είναι στο ΤΣΜΕΔΕ. Υπάρχει µία εξαίρεση στο Ταµείο Νοµικών,
στο οποίο µειώσατε και το χρόνο που χρειαζόταν για τη συντα-
ξιοδότηση µητέρας µε ανήλικο τέκνο. Εκεί που έλεγε «είκοσι
πέντε χρόνια» η προηγούµενη ρύθµιση, εσείς το κάνετε «είκοσι
ενάµισι». Αντιθέτως, εξαιρείτε τις γυναίκες µηχανικούς και της
γυναίκες υγειονοµικούς. Τιµωρείτε και αυτούς τους µηχανικούς
οι οποίοι είναι πριν το 1992 και οι οποίοι προσπαθούν να δραστη-
ριοποιηθούν διαφορετικά.

Εδώ χρειάζεται να βάλετε ότι ο κάθε εργαζόµενος, είτε αυτο-
τελώς απασχολούµενος είτε µισθωτός, πρέπει να επιλέγει ένα
ασφαλιστικό ταµείο, ανεξαρτήτως του αριθµού των δραστηριο-
τήτων που κάνει. Αυτό νοµίζω ότι είναι αυτονόητο. Δεν καταλα-
βαίνω την εµµονή του Υπουργείου να βρίσκει νοµικά
παραθυράκια µε τα οποία δήθεν θα αυξάνονται τα έσοδα των
διαφόρων ταµείων, ενώ στην πραγµατικότητα το αντίθετο συµ-
βαίνει.

Όσον αφορά τις µη κυβερνητικές οργανώσεις για την ανά-
πτυξη του ανθρωπίνου δυναµικού, δηµιουργείτε κάποιους εργα-
ζοµένους, οι οποίοι θα παίρνουν 625 ευρώ κατά παράβαση
οποιουδήποτε νόµου. Είναι ένα θέµα αυτό που αφορά την επι-

δότηση εργασίας και όχι την επιδότηση της ανεργίας. Γιατί όµως
να µπαίνουν υπό τη σφραγίδα, υπό τον έλεγχο και υπό την επι-
λογή των µη κυβερνητικών οργανώσεων; Τι παράκρουση είναι
αυτή µε τις µη κυβερνητικές οργανώσεις, ιδιαίτερα µετά το πό-
ρισµα που έχει βγάλει και η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας
της Βουλής, όπου έχει διαπιστώσει όργιο παρατυπιών και παρα-
νοµιών;

Γιατί ξαναµπαίνουµε σ’ αυτήν τη διαδικασία, αφού υπάρχουν
άλλοι φορείς; Υπάρχουν οι δήµοι, υπάρχουν κάποιες τοπικές κοι-
νωνίες που µπορούν µε καλύτερο τρόπο να αξιοποιήσουν αυτά
τα κονδύλια. Να µη γράφουµε υποκριτικώς ότι δήθεν µε αυτόν
τον τρόπο θα γίνει ανάπτυξη του ανθρωπίνου δυναµικού. Ενδε-
χοµένως να ανακουφιστούν κάποιες κοινωνικές ανάγκες. ενδε-
χοµένως κάποιοι προσωρινά θα λύσουν το οικονοµικό τους
πρόβληµα. Ανάπτυξη όµως του ανθρωπίνου δυναµικού δεν πρό-
κειται να υπάρξει.

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι το νοµοσχέδιο είναι καλό σε επίπεδο
προθέσεων, αλλά µε µία διαφορετική φιλοσοφία από τη δική µας,
το καταψηφίζουµε επί της αρχής και θα τοποθετηθούµε σε κάθε
άρθρο χωριστά, όπου θα πούµε και τη γνώµη µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον ειδικό
αγορητή του ΛΑΟΣ κ. Ηλία Πολατίδη.

Παρακαλώ τον ειδικό αγορητή του Συνασπισµού της Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκη να λάβει το λόγο για δε-
καπέντε λεπτά.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν αναφερθώ στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω κάτι που

είναι προκλητικό. Λαθραία προϊόντα υπάρχουν, λαθραίοι άνθρω-
ποι δεν υπάρχουν. Μετανάστης µε χαρτιά που είναι νόµιµος,
επειδή έχει χαρτιά, καθίσταται άνεργος λόγω κρίσης, χάνει τα
χαρτιά του και χάνει και τη νοµιµότητα. Χθες που είχε χαρτιά
ήταν άνθρωπος, σήµερα δεν είναι άνθρωπος. Δεν είναι έτσι.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Ούτε λαθρέµποροι υπάρχουν!
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Λαθρέµποροι υπάρχουν.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Αυτοί δεν είναι άνθρωποι; 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Δεν είναι άνθρωποι αυτοί; 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Βεβαίως. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Λαθρεµπόριο υπάρχει …
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Λαθροκυνηγοί, υπάρχουν; 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ακούστε, µ’ αυτά που λέτε πάτε να

µε πείσετε ότι υπάρχουν και λαθρόβιες ιδέες. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βεβαίως, υπάρχουν!
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Είπατε ότι η Αριστερά είναι στον

κόσµο της. Η Αριστερά δεν είναι στον κόσµο της. Απλώς θέλει
έναν άλλον κόσµο, καλύτερο. Αν αυτό σας πειράζει, δεν πειρά-
ζει.

Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι ποτέ σαν Αριστερά εµείς δεν
είχαµε αυταπάτες για το ρόλο που µπορεί να παίξει ένας οργα-
νισµός, όπως το Σώµα Επιθεωρητών Εργασίας, γενικά στο πλαί-
σιο ενός τέτοιου συστήµατος και ειδικότερα σ’ αυτήν την κρίση,
η οποία σοβεί σήµερα και η οποία είναι αδυσώπητη. Κατά κύριο
λόγο και κατά κανόνα οι ελεγκτικοί µηχανισµοί που δηµιουργεί
το κράτος γενικά –και όχι ειδικά τέτοιου χαρακτήρα, όπως το
ΣΕΠΕ- εξυπηρετούν και διευκολύνουν την καλή λειτουργία του
συστήµατος και όχι –για να επανέλθουµε στο προηγούµενο
θέµα- τα ανθρώπινα και κοινωνικά θέµατα και τις ανάγκες.

Ήθελα ακόµα να σας πω ότι παρά τις αναφορές στις διεθνείς
συµβάσεις περί του ρόλου της Επιθεώρησης Εργασίας για την
τήρηση και εφαρµογή των διατάξεων της εργατικής νοµοθεσίας
και κυρίως την προστασία των δικαιωµάτων των εργαζοµένων
από τις αυθαιρεσίες και την εκµετάλλευση των εργοδοτών, αυτό
είναι ακόµα ζητούµενο από την πλευρά των εργαζοµένων και
είναι ζήτηµα διεκδίκησης και αντικείµενο, βέβαια, ταξικής πάλης.

Η στάση, λοιπόν, των πολιτικών δυνάµεων απέναντι σ’ αυτό το
θέµα αποτελεί σηµείο προσδιορισµού και θέσης στην κοινωνία
και στην ταξική της διάρθρωση, δηλαδή µε ποιον είσαι, µε τους
εργαζόµενους ή τους εργοδότες, µε την εργασία ή µε το κεφά-
λαιο. Και θα έλεγα ότι αυτό τίθεται τελικά και ως ένα µείζον ζή-
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τηµα δηµοκρατίας, διότι αν πούµε γι’ αυτούς που είναι µεγάλοι
εργοδότες –δεν λέµε για τους µικρούς, αυτούς που απασχολούν
τον εαυτό τους ή έναν, δύο ή τρεις ανθρώπους, αλλά µιλάµε γι’
αυτούς που έχουν µεγάλες επιχειρήσεις και απασχολούν πολύ
κόσµο- θα λέγαµε ότι είναι µία µικρή µειοψηφία. 

Άρα, δηλαδή, µιλάµε για µία κοινωνία όπου η πλειοψηφία πλήτ-
τεται. Η θέση των ίσων αποστάσεων είναι άκρως υποκριτική και
σαφώς είναι υπέρ του δυνατού. Σε µία κοινωνία όπως η δική µας
που είναι καπιταλιστική και µάλιστα µέσα σε µία κρίση, ο δυνατός
είναι το κεφάλαιο. Και επειδή η φιλοσοφία αυτού του νοµοσχε-
δίου, έτσι όπως παρουσιάζεται, είναι η φιλοσοφία των ίσων απο-
στάσεων, µας βρίσκει αντίθετους, πολύ περισσότερο βέβαια που
ούτε τις ίσες αποστάσεις κρατά. 

Περιµέναµε δεκαπέντε µήνες για να διαµορφωθεί, όπως έλεγε
η ηγεσία του Υπουργείου, ένα άρτιο, ουσιαστικό και σύγχρονο
σχέδιο νόµου για το ΣΕΠΕ και τελικά έχουµε στα χέρια µας ένα
νοµοσχέδιο µε επουσιωδέστατες διαφοροποιήσεις όσον αφορά
το ΣΕΠΕ, σε σχέση µε το αρχικό σχέδιο που είχε δοθεί πριν από
επτά µήνες, όπως επίσης επουσιώδεις ήταν και οι τροποποιήσεις
που επήλθαν µετά από πέντε συνεδριάσεις της Επιτροπής Κοι-
νωνικών Υποθέσεων. 

Ποιοι ήταν οι λόγοι αυτής της πολύµηνης καθυστέρησης;
Εµείς έχουµε πει ότι θεωρούµε ότι ήταν πολιτικά εσκεµµένη αυτή
η καθυστέρηση, ώστε να προλάβει η Κυβέρνηση να υλοποιήσει
κατά απόλυτη προτεραιότητα, θα έλεγα, τις ταξικά απαράδεκτες
παρεµβάσεις στην αγορά εργασίας, σύµφωνα µε τις υποχρεώ-
σεις έναντι του µνηµονίου και µε τους προηγηθέντες νόµους,
από το ν. 3833/2010 µέχρι το ν. 3899/2010.

Μετά την πλήρη απορρύθµιση της αγοράς εργασίας, τη διά-
λυση των εργασιακών σχέσεων, την ουσιαστική κατάργηση των
συλλογικών συµβάσεων εργασίας, την κατάργηση των εργατι-
κών δικαιωµάτων και τη µετατροπή σε νόµους των πιο τρελών
ονείρων του κεφαλαίου, γεννάται το εξής ερώτηµα: Την τήρηση
ποιων εργατικών δικαιωµάτων θα ελέγχει σήµερα το ΣΕΠΕ;
Ποιων; Αυτό που προκαλεί εντύπωση είναι ότι βαφτίζεται «ανα-
µόρφωση και ενίσχυση του ΣΕΠΕ» ένα νοµοσχέδιο, το οποίο
κάτω από την αµφίεση ορισµένων επουσιωδών και πολλές φορές
αυτονόητων βελτιωτικών µικρών παρεµβάσεων στην εσωτερική
λειτουργία του φορέα, επιφυλάσσει ένα ακόµα πλήγµα στα κοι-
νωνικά και ασφαλιστικά δικαιώµατα των εργαζοµένων, ενώ εξα-
σφαλίζεται η σύναψη των ειδικών επιχειρησιακών συµβάσεων
εργασίας ως εργαλείο για την περαιτέρω απορρύθµιση των ερ-
γασιακών σχέσεων.

Στην πράξη ενθαρρύνεται και η άτυπη παραβίαση της εργατι-
κής νοµοθεσίας –αυτής που έχει αποµείνει- δεδοµένου ότι ο συν-
δυασµός της εφιαλτικής διάστασης της ανεργίας µε την πλήρως
απελευθερωµένη και µειωµένου κόστους απόλυση, επιβάλλει
στον εργαζόµενο τη σιωπηρή αποδοχή κάθε τύπου ευελιξίας και
πέρα ακόµα από το νόµο. Η προσφυγή του εργαζόµενου στα αρ-
µόδια ελεγκτικά όργανα και η ενίσχυση των συµφιλιωτικών δια-
δικασιών παραµένει ως δυνατότητα, αλλά αποµακρύνεται ως
προοπτική και ως πραγµατικότητα. Η ευρύτατα νοµιµοποιηµένη
ευελιξία, η εκδικητική απόλυση και η τοποθέτηση στη µαύρη
λίστα, ιδίως σε κλειστές αγορές εργασίας, σε κλαδικό, σε επαγ-
γελµατική ή και σε γεωγραφικό επίπεδο, µετατρέπουν την αυτο-
νόητη άλλοτε διεκδίκηση σε επικίνδυνο τόλµηµα, µέχρι και
παλικαρισµό. 

Ένα άλλο χαρακτηριστικό γνώρισµα του νοµοσχεδίου για το
οποίο συζητάµε που διαπερνά όλες τις διατάξεις και τις ρυθµί-
σεις και όχι µόνο για το ΣΕΠΕ, είναι η λογιστική προσέγγιση των
ζητηµάτων, µια λογική και µια πρεµούρα συλλογής χρηµάτων.
Καταλαβαίνω την πίεση του µνηµονίου και του µεσοπρόθεσµου,
υπό την οποία λειτουργείτε ως Κυβέρνηση, αλλά µην προσπα-
θείτε να παρουσιάσετε τις όποιες ρυθµίσεις σαν λύση στα σο-
βαρά και υπαρκτά προβλήµατα των εργαζοµένων της χώρας.
Ακόµα και πολλές ασφαλιστικού χαρακτήρα ρυθµίσεις και διορ-
θώσεις του µόλις πριν από εννέα µήνες ψηφισµένου ασφαλιστι-
κού νόµου, γίνονται µε οικονοµική επιβάρυνση του
ασφαλισµένου. Εισπρακτική είναι και η στόχευση των ρυθµίσεων
για την εξαγορά των πλασµατικών ετών ασφάλισης. Η ιδιωτικο-
ποίηση της ασφάλισης µπορεί εποµένως να παρουσιάζεται

ακόµα και ως ευεργετική ρύθµιση. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι
και αυτή η διάσταση του νοµοσχεδίου µάς βρίσκει αντίθετους.

Θα αναφερθώ σε ορισµένα κοµβικά ζητήµατα για το ΣΕΠΕ, τα
οποία καθορίζουν την αρνητική µας στάση απέναντι στο νοµο-
σχέδιο. Όσον αφορά τη συµφιλιωτική διαδικασία, περισσότερα
ερωτηµατικά παρά απαντήσεις εµπεριέχονται στις διατάξεις για
τη διαδικασία της συµφιλίωσης των δύο µερών. Γενικά διερωτά-
ται κανείς ποιος µπορεί να είναι ο ρόλος της συµφιλίωσης και
του συµφιλιωτή σε µία αγορά εργασίας, όπου νοµοθετηµένα
πλέον ο εργαζόµενος έχει καταντήσει έρµαιο των συµφερόντων
του εργοδότη. 

Επιφύλαξη αλλά και αντίρρηση µπορεί να διατυπωθεί αναφο-
ρικά µε την ενισχυµένη παρέµβαση της διοίκησης στο πεδίο της
εργατικής διαφοράς. Ενδεικτικά, της εργατικής υπόθεσης επι-
λαµβάνεται η αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, εφόσον πρόκειται για διαφορά εθνικού
επιπέδου. Η ανεξαρτησία του ΣΕΠΕ και ιδίως του συµφιλιωτή
είναι δυνατόν να υποχωρήσει υπέρ της ευθείας ανάµειξης του
κράτους, εφόσον πρόκειται για εργατική διαφορά, η οποία θα
κρίνεται από το ίδιο το κράτος ως δυνάµενη να προκαλέσει κοι-
νωνικές διαµάχες. 

Παράλληλα, η πίεση που ασκείται από το σηµερινό εργασιακό
περιβάλλον πάνω στην εργατική πλευρά ενδέχεται να οδηγήσει
σε εκπτώσεις ως προς την απαίτηση δικαιωµάτων ή παροχών
από τον εργαζόµενο, µπροστά στον κίνδυνο να βρεθεί χωρίς
δουλειά, σε µία συγκυρία που έχει οπωσδήποτε υψηλότατα πο-
σοστά ανεργίας. Αυτός ο κίνδυνος είναι ορατός, ιδίως όταν εκεί-
νος που θα προσφεύγει στο ΣΕΠΕ θα είναι ο εργοδότης στην
προσπάθεια που θα κάνει να επιβάλει είτε µείωση αποδοχών είτε
την εφαρµογή οποιουδήποτε µοντέλου ευέλικτης απασχόλησης.

Ένα δεύτερο θέµα είναι για τις κυρώσεις και τα πρόστιµα.
Είναι εξοργιστικό το πώς ακόµα και οι κυρώσεις χρησιµοποιού-
νται προς όφελος της εργοδοτικής πλευράς. Στο πλαίσιο της
διαµόρφωσης των κυρώσεων και των προστίµων από την παρα-
βίαση την εργατικής νοµοθεσίας, παρέχονται απαλλαγές και ελα-
φρύνσεις στην εργοδοτική πλευρά ως κίνητρα για την ταχεία
αποπληρωµή των προστίµων και υπό τον όρο της µη υποτροπής
κατά τη διάρκεια ενός µεγάλου χρονικού διαστήµατος τεσσάρων
ετών. 

Ειδικότερα, σε περίπτωση σοβαρών παραβάσεων, όπως της
µη καταβολής δεδουλευµένων, επιδοµάτων, εορτών και αδείας,
αναδροµικών αποδοχών, προσαυξήσεων σε συνάρτηση µε το
χρόνο εργασίας κ.λπ., εφόσον ο εργοδότης αποδεχθεί το διοι-
κητικό πρόστιµο και αποπληρώσει πλήρως και ολοσχερώς τον
εργαζόµενο εντός δύο µηνών, πριµοδοτείται µε µία σκανδαλώδη
έκπτωση 80% επί του προστίµου. Τι σηµαίνει αυτό; Τι πρόστιµο
είναι αυτό το 20%, ειδικά όταν τα πρόστιµα αυτά είναι ήδη χα-
µηλά; 

Για όλες τις υπόλοιπες παραβάσεις, πλην αυτών που αφορούν
στην αδήλωτη απασχόληση, η έκπτωση είναι µόλις 30%, εφόσον
η συµµόρφωση του εργοδότη γίνεται εντός δεκαπενθηµέρου
από την απόφαση επιβολής του προστίµου. 

Τώρα για την κάρτα εργασίας: Και εδώ επιδιώκονται εντυπώ-
σεις µε την πρωτοβουλία που έχει λάβει το Υπουργείο για την
κάρτα εργασίας. Η κάρτα, υποτίθεται, ότι θα χρησιµοποιηθεί για
την καταπολέµηση της αδήλωτης εργασίας. Με την κάρτα, όµως,
θα ελέγχεται µόνο το ωράριο και κανένα άλλο ποιοτικό στοιχείο
της εξέλιξης της εργασιακής σχέσης, λες και το χτύπηµα της
κάρτας θα αντιστοιχεί υποχρεωτικά στην πραγµατική διάρκεια
της εργασίας.

Και αυτή, όµως, η ρύθµιση που υποτίθεται ότι γίνεται για την
προστασία της εργατικής πλευράς από τις εργοδοτικές αυθαι-
ρεσίες, για την καταπολέµηση της µαύρης εργασίας, χρησιµο-
ποιείται προς όφελος της εργοδοσίας. Εφόσον ο εργοδότης,
που υπαχθεί στο σύστηµα, καταβάλλει έγκαιρα τις ασφαλιστικές
εισφορές στο σύνολο, εργοδοτική δηλαδή και εργατική συµµε-
τοχή, θα µειωθεί κατά 10%.

Μου φαίνεται ότι έτσι όπως πάει το θέµα αυτό µε τις ασφαλι-
στικές εισφορές που χαρίζονται στους εργοδότες, προγράµµατα
ΟΑΕΔ, κ.λπ., στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής -και τώρα και της µνη-
µονιακής- ντιρεκτίβας για µείωση του έµµεσου µισθολογικού κό-
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στους, θα φτάσουµε στο σηµείο κάποια στιγµή οι εργαζόµενοι
να πληρώνουν για να δουλεύουν. Μη µου πείτε ότι είναι υπερ-
βολή, γιατί βλέπετε πόσοι είναι οι µισθοί και πόσο είναι το κόστος
της ζωής. Και όλα τούτα τη στιγµή που η Κυβέρνηση και τα
Υπουργεία Εργασίας και Υγείας ειδικότερα ενδιαφέρονται και κό-
πτονται για τη διάσωση του ασφαλιστικού συστήµατος της
χώρας. Από πού, λοιπόν, θα έχει εισροές αυτό το ασφαλιστικό
σύστηµα;

Για τα διοικητικά θέµατα του ΣΕΠΕ: Υπάρχουν σοβαρότατες
αντιρρήσεις για τις διοικητικές ρυθµίσεις από τους άµεσα ενδια-
φερόµενους, τους τεχνικούς, αλλά και τους υγειονοµικούς επι-
θεωρητές εργασίας και από το σύλλογο των τεχνικών και των
υγειονοµικών επιθεωρητών εργασίας και από τους υπαλλήλους
του ΥΕΚΑ, τους υπαλλήλους του Υπουργείου Εργασίας, δηλαδή.
Οι συγκεκριµένοι φορείς των εργαζοµένων του χώρου διαφω-
νούν κάθετα -και έχουµε έγγραφο που το αναφέρει αυτό- µε το
σχέδιο νόµου για το ΣΕΠΕ, το οποίο το θεωρούν ανεφάρµοστο,
ανεδαφικό και απαράδεκτο. Εκτιµούν ότι τίθεται υπό σοβαρή αµ-
φισβήτηση η ελεύθερη κρίση του Επιθεωρητή Εργασίας, ότι επι-
βαρύνεται το ΣΕΠΕ µε ογκώδες πάρεργο, το οποίο θα
αποπροσανατολίσει την αποστολή του, ότι µεταµορφώνει το
ΣΕΠΕ σε εισπρακτικό µηχανισµό, παρερµηνεύεται σύµφωνα µε
το άρθρο 9 της 81 Διεθνούς Σύµβασης Εργασίας σχετικά µε τον
εµπειρογνώµονα, επιφέρει µεγαλύτερο κόστος λειτουργίας, δη-
µιουργεί επικαλύψεις µε το ΥΕΚΑ και δεν βοηθάει σε καµµία κα-
τεύθυνση γενικώς. Ζητούν να ληφθούν σοβαρά οι θέσεις και οι
απόψεις τους υπ’ όψιν και δεν έχουν ληφθεί. 

Είναι, λοιπόν, φανερό ότι όλα αυτά που λέω δεν µας επιτρέ-
πουν να δώσουµε θετική ψήφο στο νοµοσχέδιο που επιγράφεται
«Αναµόρφωση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας».

Θα ήθελα να αναφερθώ σε µια επιµέρους ρύθµιση του άρθρου
35, για την κάλυψη των ανέργων λόγω της ιδιαίτερης και ανθρω-
πιστικής, αλλά και ταξικής του διάστασής. Εδώ φαίνεται ότι δεν
είναι ευαισθησία από την πλευρά της Κυβέρνησης για τους ανέρ-
γους και τις οικογένειες, αλλά υπάρχει µια προχειρότητα και µια
αποσπασµατικότητα. Εµείς λέµε ότι καλά κάνετε που παρατεί-
νετε την ιατροφαρµακευτική περίθαλψη µέχρι τις 28/02 /2013,
και εκεί συµφωνούµε, αλλά µετά τι θα γίνει; Γιατί αυτό µένει ανοι-
κτό; Θα µείνουν έρµαια, όταν βλέπουµε ότι αυξάνεται διαρκώς η
ανεργία και η κρίση διαρκώς µεγαλώνει;

Γίνεται προφανής, λοιπόν, η αναγκαιότητα µιας πρότασης, που
εµείς την έχουµε καταθέσει και άλλες δυνάµεις την προτείνουν,
για την κάλυψη των ανέργων καθ’ όλη τη διάρκεια της ανεργίας.
Και εδώ θα έλεγα γιατί υπάρχουν δείκτες και µέτρα και διάφορες
παράµετροι, εν πάση περιπτώσει, που λένε για τούτο, για εκείνο,
για το άλλο και δεν υπάρχει και για την ανεργία; Αυτό βέβαια,
δεν είναι θέµα του νοµοσχεδίου αυτού, είναι όµως ένα θέµα του
πως θα λειτουργήσουν όλα αυτά και σε ποιο περιβάλλον, είναι
θέµα της Κυβέρνησης.

Να πω ακόµη ότι το ΣΕΠΕ δεν έχει αρµοδιότητα να ελέγξει
ωράρια και καθυστέρηση καταβολής δεδουλευµένων και εκτά-
κτων αποδοχών για τους εργαζόµενους του δηµοσίου και των
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, παρά µόνο για τους ερ-
γαζόµενους µε σχέση ιδιωτικού δικαίου. Καταλαβαίνετε ότι αυτό
αµέσως δηµιουργεί ένα τεράστιο κενό που δεν αντιµετωπίζεται
µ’ αυτόν το νόµο. Μπορείτε να µου πείτε βέβαια ότι αυτό υπήρχε,
ότι έτσι και αλλιώς αυτή ήταν η πεπατηµένη αλλά καµµία φορά
πρέπει κανείς να σκέφτεται και για αυτά και να µπορεί να ξεφύγει
από αυτήν την πεπατηµένη. Αυτή η ιδέα δεν σας έρχεται. Εµείς,
είχαµε πει ότι θα έπρεπε να υπάρχει παντού. Και τώρα ειδικά που
κυνηγιούνται στο δηµόσιο και οι δηµόσιοι υπάλληλοι και οι υπό-
λοιποι, αυτοί που είναι µε πιο ελαστικές σχέσεις εργασίας, υπάρ-
χει ανάγκη προστασίας.

Το ΣΕΠΕ όσο σοβαρές και αν είναι οι παραβάσεις του κράτους
και του εργοδότη δεν µπορεί να επιβάλει κυρώσεις, αφού το δη-
µόσιο µε πληθώρα διατάξεων έχει απαλλάξει τον εαυτό του και
λειτουργεί αυθαίρετα και ενάντια στην υπάρχουσα νοµοθεσία.
Θα µπορούσε να πει κανείς βέβαια ότι είναι εκτός αντικειµένου,
είναι, όµως, εντός κοινωνίας και δεν το βλέπει κανείς.

Ήθελα να κάνω και µια τελευταία παρατήρηση για το θέµα των
ξενοδοχοϋπαλλήλων της Κέρκυρας, που το είχα αναφέρει και

στην επιτροπή πρώτος και το ανέφερε και άλλος οµιλητής τώρα.
Είναι µια θετική διάταξη για τους ξενοδοχοϋπαλλήλους της Κέρ-
κυρας, το αρνητικό είναι ότι δεν πηγαίνει σ’ όλους. Αν δηλαδή
περιλάµβανε και τους υπολοίπους, όπου δηλαδή υπάρχει αντί-
στοιχη ή παρόµοια περίπτωση θα µπορούσε κανείς να πει «ναι».
Νοµίζω ότι υπήρχε µια τέτοια διάθεση από την πλευρά του
Υπουργείου να ειπωθεί αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα ακόµα ένα λεπτό.
Για το θέµα του χρόνου άσκησης των δικηγόρων και των δικα-

στικών επιµελητών ως προϋπόθεση θεµελίωσης του συνταξιοδο-
τικού δικαιώµατος από το ΤΑΝ και το ΤΕΑΔ του ΕΤΕΑ. Εδώ
πρόκειται για ένα θέµα, ένα λάθος λογικής θα έλεγα, ότι οι δικη-
γόροι αφού κάνουν την άσκησή τους και πληρώνουν ασφαλι-
στικά για αυτή, για ποιο λόγο να τους δίνεται το δικαίωµα να
εξαγοράσουν και όχι το δικαίωµα απλά να αναγνωρίσουν αυτήν
την περίπτωση; Σ’ αυτήν την περίπτωση, ο κύριος Υπουργός, νο-
µίζω ότι τα γνωρίζει αρκετά καλά αυτά τα θέµατα, θα πρέπει να
το δει. Εµείς θα καταθέσουµε και την τροπολογία, αλλά νοµίζω
ότι θα έπρεπε να το αποδεχτεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Μι-
χαήλ Κριτσωτάκη, ειδικό αγορητή του ΣΥΡΙΖΑ.

Ολοκληρώθηκε κατά αυτόν τον τρόπο η διαδικασία οµιλιών
των εισηγητών και των ειδικών αγορητών και εισερχόµεθα τώρα
εις τον κατάλογο των αγορητών επί της αρχής µε πρώτο το Βου-
λευτή του ΠΑΣΟΚ στη Β’ Αθηνών κ. Κωνσταντίνο Γείτονα.

Ορίστε, κύριε Γείτονα, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πρώτο µέρος του συζητού-

µενου νοµοσχεδίου καλύπτεται η αναµόρφωση του Σώµατος Επι-
θεωρητών Εργασίας, Επιθεώρησης Εργασίας καλύτερα. Σ’ ένα
πρωτοφανές κλίµα αβεβαιότητος, θα έλεγα, σ’ ένα αποσταθερο-
ποιηµένο οικονοµικό περιβάλλον στην Ελλάδα και όχι µόνο και
στην Ευρώπη, το τοπίο στην αγορά της εργασίας είναι ρευστό
και ολισθηρό. Οι συνέπειες της οικονοµικής κρίσης αντανακλούν
άµεσα στην αγορά εργασίας µε την αύξηση της ανεργίας και την
ανασφάλεια, µε τις κατά σύστηµα παραβιάσεις και την καταστρα-
τήγηση της εργατικής νοµοθεσίας. Έτσι, παρουσιάζεται ως ανα-
γκαιότητα η ύπαρξη πρόσθετων εγγυήσεων ασφαλείας και
κατοχύρωση των κανόνων προστασίας των εργασιακών δικαιω-
µάτων, αλλά και της ασφάλειας γενικότερα και της υγείας των
εργαζοµένων.

Ασφαλώς, το νέο εργασιακό περιβάλλον µε τις νέες µορφές
απασχόλησης, µερική απασχόληση και άλλα ζητήµατα, όπως
ελαστικό ωράριο είναι ουσιαστικά απότοκος –για εµένα τουλά-
χιστον- της παγκοσµιοποιηµένης οικονοµίας. Άλλο όµως ευελιξία
και άλλο ανασφάλεια και ασυδοσία στην αγορά εργασίας. Η
ασφάλεια στην εργασία είναι πέρα από δικαίωµα και κίνητρο
αποδοτικότητας. 

Σ’ αυτήν τη συγκυρία που πρώτο ζητούµενο στην Ελλάδα είναι
η ανάκτηση της χαµένης ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας, η
παραγωγικότητα στην εργασία που συνδυάζεται και µε την
ασφάλεια του εργαζοµένου είναι κλειδί.

Με τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, που εντάσ-
σεται στους στόχους του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος δηµο-
σιονοµικής προσαρµογής, αναβαθµίζεται το Σώµα Επιθεώρησης
Εργασίας, που είναι το κατ’ εξοχήν θεσµικό όργανο περιφρού-
ρησης της εργατικής νοµοθεσίας. Ενισχύεται ο ελεγκτικός και
συµφιλιωτικός του ρόλος, η διοικητική και οικονοµική του αυτο-
τέλεια και στο πλαίσιο αυτό, θα έλεγα, ισχυροποιείται ο ίδιος ο
Επιθεωρητής Εργασίας και ενισχύεται η ανεξαρτησία του. Έτσι,
αυξάνονται οι εγγυήσεις για την τήρηση της νοµιµότητας, αλλά
και την αντιµετώπιση µιας µάστιγας για τα ασφαλιστικά ταµεία,
που είναι η αδήλωτη εργασία και η συστηµατική εισφοροδια-
φυγή.

Προς αυτήν την κατεύθυνση εγώ θεωρώ ιδιαίτερα θετικές τις
ρυθµίσεις του άρθρου 3 για την εξωδικαστική επίλυση διαφορών,
του άρθρου 11 για τη δηµιουργία αυτοτελούς γραφείου για ενη-
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µέρωση και διαχείριση των καταγγελιών, του άρθρου 12 για τη
σύσταση οµάδας ετοιµότητας επί εικοσιτετραώρου βάσεως και
των άρθρων 18 και 30 για την ηλεκτρονική διασύνδεση ΙΚΑ -
ΣΕΠΕ και ΟΑΕΔ για την ανταλλαγή και διασταύρωση στοιχείων.

Στο σηµείο αυτό, κύριε Υπουργέ, θέλω να κάνω δύο επισηµάν-
σεις: 

Πρώτον, οπωσδήποτε οι εξελίξεις συνιστούν κάθε φορά –και
εν προκειµένω στην αγορά εργασίας, όπως είπα- επικαιροποίηση
του θεσµικού πλαισίου. Αρκεί; Όχι. Όλα κρίνονται στην πράξη
από το αποτέλεσµα και συνεπώς και αυτή η µεταρρύθµιση, που
είναι προς θετική κατεύθυνση, θα κριθεί στο πεδίο της εφαρµο-
γής της. Σε αυτό πρέπει να δοθεί έµφαση. 

Γιατί το λέω; Γιατί αυτό προϋποθέτει σωστή διάρθρωση και
οργάνωση του Σώµατος, επαρκή στελέχωση µε ικανό και εξειδι-
κευµένο προσωπικό και εξασφάλιση της απαιτούµενης υλικοτε-
χνικής υποδοµής. Έτσι µόνο µπορούµε να εξασφαλίσουµε το
αποτέλεσµα. Δεν αρκεί απλώς η θεσµική αναµόρφωση. 

Δεύτερη παρατήρηση, που έχει σχέση και µε τη συγκυρία. Βα-
σικοί και κοινοί στόχοι στη χώρα µας –εθνικοί στόχοι, θα έλεγα-
ήταν και παραµένουν σε αυτήν την περίοδο η επιστροφή σε θε-
τικούς ρυθµούς ανάπτυξης, µε την προσέλκυση επενδύσεων, ιδι-
αίτερα σε τοµείς όπου έχουµε τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα,
καθώς και η ανάκτηση της χαµένης ανταγωνιστικότητας της ελ-
ληνικής οικονοµίας και η δηµιουργία, προφανώς, θέσεων απα-
σχόλησης. 

Πρέπει να ξεφύγουµε το ταχύτερο από το βούρκο της ύφεσης
και της ανεργίας. Αυτό σηµαίνει υποχρεώσεις για όλους µας.
Πρώτα για την Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση πρέπει να δώσει έµ-
φαση στην ανάκαµψη της οικονοµίας και στην αξιοποίηση όλων
των διατιθέµενων εργαλείων –τώρα είναι πολλά και γίνονται διαρ-
κώς περισσότερα- για την επανεκκίνηση της αναπτυξιακής µη-
χανής. 

Για παράδειγµα, η επιτάχυνση της απορροφητικότητας πόρων
του ΕΣΠΑ, µετά από την ευνοϊκή ρύθµιση της µείωσης της εθνι-
κής συµµετοχής είναι εκ των ων ουκ άνευ. Οπωσδήποτε περαι-
τέρω καθυστέρηση είναι αδικαιολόγητη. Η Κυβέρνηση θα πρέπει
να κάνει τα πάντα –έχουµε χορτάσει από λόγια- για να ενισχυθεί
µε ταχύτατους ρυθµούς η απορρόφηση του ΕΣΠΑ. Είναι το βα-
σικό εργαλείο και εδώ δεν χωράνε αβελτηρίες. Δεν χωράνε αµέ-
λειες και ολιγωρίες . 

Όσον αφορά την Αντιπολίτευση, θα πρέπει να δείξει στην
πράξη και όχι στα λόγια ότι κόπτεται για την ανάπτυξη, διότι όλοι
θέλουν την ανάπτυξη, αλλά µόνο στα λόγια. 

Γιατί το λέω; Το λέω µε αφορµή και τη συγκυρία. Γιατί η κά-
λυψη και το χειρότερο η υπόθαλψη απερίσκεπτων και ανεύθυνων
κινητοποιήσεων –για να µη χρησιµοποιήσω βαρύτερες εκφρά-
σεις- που διασύρουν τη χώρα και πλήττουν ζωτικούς οικονοµι-
κούς κλάδους, όπως ο τουρισµός –το είδαµε πρόσφατα µε τα
ταξί- αντιστρατεύονται αντικειµενικά την εθνική προσπάθεια. 

Εποµένως δεν µπορεί να είναι για την Αντιπολίτευση «Η µεν
φωνή, φωνή Ιακώβ, αι δε χείρες, χείρες Ησαύ»! Θα πρέπει να ξε-
καθαρίσει τη θέση της. Εδώ δεν είναι θέµα απλά Κυβέρνησης.
Είναι θέµα χώρας. Δεν είναι θέµα ΠΑΣΟΚ. Είναι θέµα πολιτικού
συστήµατος. Δεν είναι θέµα πολιτικών. Είναι θέµα και όλων των
πολιτών. Όλοι ως ένα αρραγές µέτωπο, ως µία γροθιά, θα πρέπει
να βγάλουµε πέρα αυτήν την προσπάθεια της σωτηρίας της
χώρας. Και µετά ας κατανείµει ο λαός τις ευθύνες. Ας πάρει ο
καθένας τα οφέλη ή ας µετρήσει, ας κάνει τους ισολογισµούς
για τα κέρδη και τις ζηµιές. Δεν µπορεί να µετράµε το κοµµατικό
κόστος σε µια τέτοια δύσκολη συγκυρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε δύο κουβέντες. Για το δεύτερο
µέρος του νοµοσχεδίου θα πούµε περισσότερα στα άρθρα. Επί
της αρχής περιορίζοµαι να επισηµάνω ότι είναι θετικές οι ρυθµί-
σεις που ενισχύουν στοχευµένες πολιτικές, διότι οι πόροι δεν
είναι απεριόριστοι και άρα γίνεται δικαιότερη κατανοµή των
πόρων προς την κατεύθυνση εξυπηρέτησης των αδυνάτων.
Αυτές είναι ρυθµίσεις για το ΕΚΑΣ, για συνταξιοδοτικά ορισµέ-
νων κατηγοριών κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)
Επίσης, θέλω να πω δύο λόγια για το άρθρο 61 -επειδή, κύριε

Υπουργέ, έχουµε καταθέσει µια τροπολογία µε άλλους συναδέλ-
φους. Θεωρώ δίκαιο και για µητέρες ανηλίκων τέκνων που είναι
ασφαλισµένες στο ΤΣΜΕΔΕ ή για ιατρούς να γίνει αντίστοιχη
ρύθµιση µε αυτή που ισχύει για τους ασφαλισµένους στο Ταµείο
Νοµικών. 

Τελειώνοντας, λέγω πως η αναβάθµιση του ΣΕΠΕ είναι καθο-
ριστικής σηµασίας όχι µόνο για την περιφρούρηση των εργασια-
κών δικαιωµάτων και των κοινωνικών κεκτηµένων, αλλά για κάτι
πολύ περισσότερο, κύριε Υπουργέ. Είναι ορισµένοι αµετανόητοι
στην αγορά, οι οποίοι βλέπουν την κρίση αυτή ως ευκαιρία να
δηµιουργήσουν συνθήκες ζούγκλας στο χώρο της εργασίας και
να κερδοσκοπήσουν. Είναι χρέος και καθήκον της πολιτείας να
αποτρέψει και να τσακίσει τέτοιες βαρβαρότητες. 

Ευχαριστώ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Γείτονα. 

Το λόγο τώρα έχει ο κ. Ιωάννης Ιωαννίδης, Βουλευτής Α’ Θεσ-
σαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ορίστε, κύριε Ιωαννίδη, έχετε το λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζούµε σε µια εποχή κατά την

οποία όχι µόνο περικόπτονται δραστικά και άκριτα µισθοί εργα-
ζοµένων και συντάξεις, αλλά περιορίζονται και τα ασφαλιστικά
και τα κοινωνικά δικαιώµατά τους. Δεν υπάρχει κανένα λογικό
επιχείρηµα σε αυτήν την πρωτοφανή λαίλαπα νέων µέτρων για
το 2010 και για το 2011. Κάθε δικαίωµα έχει τεθεί σε αµφισβή-
τηση από την Κυβέρνηση, η οποία δέσµια των υποχρεώσεων που
µόνη της ανέλαβε και των υποσχέσεων που µόνη της έδωσε
στους τοκογλύφους δανειστές της, είναι ανίκανη έστω και να
αναβάλει την επερχόµενη κοινωνική κατάρρευση. 

Εποµένως µέσα σε ένα τέτοιο περιβάλλον η τήρηση των κα-
νόνων της εργατικής νοµοθεσίας και η υπεράσπιση όσων εργα-
σιακών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων έχουν αποµείνει στους
εργαζόµενους είναι αναµφισβήτητα αναγκαία. 

Εύλογα αναµέναµε, λοιπόν, το πρώτο µέρος του σχεδίου
νόµου που συζητάµε σήµερα να σκοπεύει πραγµατικά στην ανα-
µόρφωση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, όπως άλλωστε
είναι και ο επίσηµος τίτλος του. Θα αρκούσε γι’ αυτό ένα ευέλι-
κτο διοικητικό σχήµα, το οποίο θα µπορούσε να διασφαλίσει την
ποιότητα και την επάρκεια του ελεγκτικού έργου. Όµως, αντί για
µια σεµνή και αποτελεσµατική υπηρεσία, η Κυβέρνηση πιστή στο
παρελθόν της και αγνοώντας επιδεικτικά τα δύσκολα οικονοµικά
µας προτίµησε να δηµιουργήσει µία υδροκέφαλη κεντρική υπη-
ρεσία στο Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας και αµέτρητες αντίστοι-
χες δοµές σε όλη τη χώρα. 

Δηµιουργούνται, λοιπόν, στη µεν κεντρική υπηρεσία µία ειδική
γραµµατεία, δύο γενικές διευθύνσεις και εννέα τµήµατα, στη δε
υπόλοιπη χώρα δηµιουργούνται δεκαπέντε περιφερειακές υπη-
ρεσίες, τριάντα περιφερειακές διευθύνσεις και εκατόν τριάντα
τέσσερα τµήµατα. Αντιλαµβάνεστε το µέγεθος της σπατάλης
που θα λάβει χώρα, για να οργανωθούν όλες αυτές οι υπηρεσίες!
Για τη δε στελέχωσή τους συνιστώνται χίλιες εκατόν πενήντα
οκτώ νέες θέσεις εργασίας, οι οποίες µπορούν να καλυφθούν
µεταξύ άλλων και µε νέες προσλήψεις, όπως αναφέρεται στην
παράγραφο 3 του άρθρου 5. 

Την ίδια στιγµή, κύριοι της Κυβέρνησης, που καταργείτε δεκά-
δες οργανισµούς και απειλείτε ότι κάποιοι θα βρεθούν στο
δρόµο, ιδρύετε νέα τµήµατα σε κάθε νοµό. Έχετε πάρει την
άδεια της τρόικας για όλα αυτά; Μπορεί κάποιος αρµόδιος από
το Υπουργείο να µας εξηγήσει σε ποιο σηµείο του νοµοσχεδίου
προβλέπεται, έστω και στοιχειώδης, εξοικονόµηση πόρων, που
είναι απαραίτητη σε όλα τα ταµεία αυτή τη δύσκολη στιγµή; Μπο-
ρεί ο ίδιος να µας πει σε ποια άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης υπάρχουν στο αντίστοιχο Υπουργείο Εργασίας επτά γενικές
διευθύνσεις για χίλιους τριακόσιους υπαλλήλους; 

Στη Γερµανία, για παράδειγµα, όπου απασχολούνται δεκαπέ-
ντε χιλιάδες υπάλληλοι που εξυπηρετούν οκταπλάσιο πληθυσµό,
υπάρχουν µόνο δύο γενικές διευθύνσεις. Πέρα απ’ αυτό, αρκετές
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από τις αρµοδιότητες των νέων υπηρεσιών είναι παράλληλα και
αντικείµενο των ήδη υφιστάµενων σήµερα υπηρεσιών του
Υπουργείου. 

Επισηµαίνω, επίσης, για άλλη µια φορά τον κίνδυνο ακύρωσης
των προτεινόµενων παρεµβάσεων, στην περίπτωση µη ταχείας
έκδοσης του µεγάλου αριθµού υπουργικών αποφάσεων και προ-
εδρικών διαταγµάτων, που προβλέπονται στο σχέδιο νόµου, σύµ-
φωνα µε την πάγια και ανεξήγητη πολιτική της Κυβέρνησης. 

Εάν το Υπουργείο δεν επιµείνει στην οφθαλµοφανή επιδίωξή
του για γραφειοκρατικό «στήσιµο» ενός δεύτερου Υπουργείου
Εργασίας δεν έχει παρά να υιοθετήσει κάποιες από τις δικές µας
προτάσεις, όπως –τις αναφέρω συνοπτικά- την παραγωγική αξιο-
ποίηση του υπάρχοντος ανθρώπινου δυναµικού µέσω της ανα-
διάρθρωσης των υφιστάµενων σήµερα υπηρεσιών, την παροχή
νοµικής και άλλης επιστηµονικής υποστήριξης στους επιθεωρη-
τές εργασίας, την παροχή του αναγκαίου για το έργο τους εξο-
πλισµού, την άµεση και ολοκληρωµένη -χωρίς απώλεια χρόνου
για την έκδοση υπουργικής απόφασης- όπως προβλέπεται στο
σχέδιο νόµου, εγκατάσταση ενός πλήρους και ενιαίου πληροφο-
ριακού συστήµατος που θα συνδέει την κεντρική υπηρεσία µε τις
περιφερειακές και µε άλλους παράλληλους φορείς, όπως τον
ΟΑΕΔ και το ΙΚΑ. 

Επίσης, αναφέρω τη διαρκή εκπαίδευση δεδοµένου των εκα-
τοντάδων ρυθµίσεων στην αγορά εργασίας και στο Εργατικό Δί-
καιο, την ανακατανοµή των υπηρεσιών του Σώµατος
Επιθεώρησης Εργασίας προκειµένου να καλυφθούν οι ανάγκες
της περιφέρειας, την κωδικοποίηση της εργατικής νοµοθεσίας,
ώστε να αποτελέσει ένα πραγµατικά αποτελεσµατικό εργαλείο
στα χέρια των επιθεωρητών και οπωσδήποτε πιο χρήσιµο, από
τους σχεδιασµούς επί χάρτου δεκάδων νέων τµηµάτων και υπη-
ρεσιών.

Τέλος, για την κάρτα εργασίας που εισάγετε µε το άρθρο 26
πρέπει να πω ότι ο τρόπος εφαρµογής της πιθανότατα να ωφε-
λήσει τις µεγάλες επιχειρήσεις, που συνήθως δεν έχουν αξία
λόγου ποσοστά ανασφάλιστης εργασίας και να στερήσει από το
ασφαλιστικό σύστηµα σηµαντικό και αναγκαίο για τη λειτουργία
ποσό εισφορών. Ένας ανεξάρτητος παρατηρητής θα µπορούσε
να σκεφθεί ότι µε τις περικοπές στις συντάξεις χρηµατοδοτού-
νται γενναίες εκπτώσεις στις ασφαλιστικές εισφορές µεγάλων
επιχειρήσεων. Για δε τις µικρότερες επιχειρήσεις το µέτρο καθί-
σταται ανενεργό, δεδοµένου ότι το όφελος της ανασφάλιστης
εργασίας είναι µεγαλύτερο από την έκπτωση που προσφέρει η
υιοθέτηση της κάρτας.

Επίσης, θα πρότεινα να ληφθεί µέριµνα για τους εργαζόµε-
νους που για θρησκευτικούς λόγους αρνούνται να παραλάβουν
και να χρησιµοποιήσουν την κάρτα εργασίας, ώστε να µην επι-
βαρύνονται µε τα σχετικά πρόστιµα. 

Εισέρχοµαι τώρα στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, στις
ρυθµίσεις θεµάτων κοινωνικής ασφάλισης. Εκείνο που θέλω να
παρατηρήσω, πρώτα απ’ όλα, είναι ότι συνιστούν έµµεση παρα-
δοχή ότι δύο πολυδιαφηµισµένοι ασφαλιστικοί νόµοι, δηλαδή ο
ν.3863/2010 και ο ν.3865/2010, περιείχαν άστοχες ρυθµίσεις που
δεν άντεξαν ούτε ένα χρόνο, αποδεικνύοντας την προχειρότητα
στη σύνταξή τους. 

Πέρα από τη µανία της Κυβέρνησης διαρκώς να περιορίζει και
να ρυθµίζει προς το χειρότερο τα εργασιακά δικαιώµατα, µόνιµη
γενεσιουργός αιτία είναι και η ύπαρξη δαιδαλώδους και κατα-
κερµατισµένης ασφαλιστικής νοµοθεσίας. Γι’ αυτό το λόγο προ-
τείναµε παραπάνω κωδικοποίηση της εργατικής νοµοθεσίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποιες από τις ρυθµίσεις είναι
θετικές, όπως η κάλυψη της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης
των ανέργων στο άρθρο 35, η επέκταση της προστασίας από
απόλυση λόγω µητρότητας στο άρθρο 36, η επέκταση και στους
δυο γονείς αναπήρων της δυνατότητας συνταξιοδότησης µε εί-
κοσι πέντε χρόνια εργασίας στο άρθρο 37. 

Διαφωνώ, όµως, µε την πρακτική αυστηροποίησης των κριτη-
ρίων χορήγησης του ΕΚΑΣ στο άρθρο 34, που πλήττει όλους,
προκειµένου να αντιµετωπιστούν συγκεκριµένες και µετρηµένες
καταχρηστικές περιπτώσεις. Διαφωνώ, ακόµη, µε τις προβλεπό-
µενες στο άρθρο 63 ρυθµίσεις οφειλόµενων εισφορών προς
τους ασφαλιστικούς οργανισµούς, γιατί µονίµως επιβραβεύονται

οι ασυνεπείς και γιατί αποτελούν κίνητρο για γενικευµένη εισφο-
ροδιαφυγή. 

Η δε επιτάχυνση της διαδικασίας απονοµής των συντάξεων
που προβλέπεται στο άρθρο 38 θα µείνει σίγουρα ανεφάρµοστη,
δεδοµένης της σοβαρής έλλειψης προσωπικού, κυρίως εξειδι-
κευµένου, αλλά και του γεγονότος ότι ήδη αναµένουν για να τους
απονεµηθεί σύνταξη πάνω από εκατόν πενήντα χιλιάδες άνθρω-
ποι, όπως τουλάχιστον διαβάζουµε στον Τύπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο διευρύνει
το µέγεθος της γραφειοκρατίας αντί να την περιορίζει, διογκώνει
το κράτος αντί να εξορθολογίζει τις λειτουργίες των υπηρεσιών
του, σπαταλά πόρους για να τραφεί ο γραφειοκρατικός µηχανι-
σµός του ΠΑΣΟΚ αντί να τους διαθέτει για τη βελτίωση και την
ευελιξία του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας και την προµήθεια
του απολύτως απαραίτητου εξοπλισµού για τη λειτουργία του.
Επαναλαµβάνονται στα άρθρα του ολόκληρα τµήµατα της υφι-
στάµενης νοµοθεσίας και δηµιουργούνται θεσµοί που ήδη προ-
βλέπονται. Το κυριότερο, όµως, είναι ότι δεν συµβάλλει
ουσιαστικά στην επίτευξη του στόχου, που είναι ο έλεγχος της
τήρησης της εργατικής νοµοθεσίας. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους, που αναλυτικά εξέθεσαν η
εισηγήτριά µας και οι άλλοι οµιλητές µας, καταψηφίζουµε επί της
αρχής το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ. Ιω-
αννίδη.

Παρακαλείται ο κ. Γεώργιος Μαυρίκος, Βουλευτής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας της Β’ Αθηνών, να λάβει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δικαιολογηµένα αναρωτιούνται οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά

στρώµατα ποιοι είναι οι πραγµατικοί λόγοι για τους οποίους φέρ-
νει η Κυβέρνηση αυτή την περίοδο αυτό το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο. 

Παρακολουθήσαµε και σήµερα εδώ την επιχειρηµατολογία
της Κυβέρνησης, που ουσιαστικά εστιάζεται στα εξής, ότι δήθεν
µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επιχειρεί τον εκσυγχρονισµό της
Δηµόσιας Διοίκησης µε βάση τις σύγχρονες ανάγκες, ότι επιχει-
ρεί να ενισχύσει και να ισχυροποιήσει τους ελεγκτικούς µηχανι-
σµούς από την πλευρά του Υπουργείου Εργασίας και ότι
επιχειρεί, µέσα από την ισχυροποίηση αυτή, να προστατεύσει,
όπως λέει, ευάλωτες οµάδες, τις γυναίκες, τα ΑΜΕΑ κ.λπ. και να
διαµορφώσει ένα ενισχυµένο δίχτυ προστασίας γι’ αυτές τις οµά-
δες. 

Πρόκειται για µύθο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Είναι υπο-
κρισία συνολικότερα όλη αυτή η επιχειρηµατολογία από την
πλευρά της Κυβέρνησης, όταν µε τους νόµους που έχει εφαρ-
µόσει, µε τις πολιτικές και τη στρατηγική της, είναι αυτή που
γεννά και αυξάνει την ανεργία. Είναι οι νόµοι και οι επιλογές της
Κυβέρνησης που κατήργησαν και καταργούν τις κλαδικές συλ-
λογικές συµβάσεις εργασίας. Είναι οι νόµοι της Κυβέρνησης που
θεσµοθέτησαν και ενισχύουν την απλήρωτη υπερωριακή απα-
σχόληση. Είναι η πολιτική και οι επιλογές της Κυβέρνησης που
κατήργησαν ασφαλιστικά δικαιώµατα και άλλες κοινωνικές κα-
τακτήσεις για την εργαζόµενη µητέρα κ.λπ..

Άρα, λοιπόν, πώς µέσα από όλη αυτή την ισχυροποίηση, όπως
λένε η Κυβέρνηση και οι οµιλητές του κόµµατος του ΠΑΣΟΚ, θα
επιχειρήσουν ή θα διαµορφώσουν µια τέτοια κατάσταση; Πρό-
κειται για παραµύθι, για υποκρισία, για µια προσπάθεια να χρυ-
σώσουν το χάπι µέσα από αυτές τις αντεργατικές πολιτικές.

Ισχυρίστηκε ο εισηγητής της κυβερνητικής πλειοψηφίας ότι
δήθεν εξορθολογίζονται, εκλογικεύονται ρυθµίσεις µέσα από τις
ασφαλιστικές διατάξεις που περιέχει το νοµοσχέδιο. Το κεντρικό
επιχείρηµα ήταν ότι κάποιος συνταξιούχος παίρνει 57 ευρώ
ΕΚΑΣ, ενώ δεν το δικαιούται. Ένας άλλος µάλιστα συνταξιούχος
-επίσης και αυτός µεγάλος εγκληµατίας!- παίρνει 67 ευρώ ΕΚΑΣ,
αν και δεν το δικαιούται. Μας έφερε για παράδειγµα και έναν
άλλο συνταξιούχο που µένει στο εξωτερικό. Έλεος! Ντροπή! 

Είναι παραπάνω από βέβαιο ότι όλη αυτή η λογική του ταχυ-
δακτυλουργού ή της σουπιάς, προκειµένου να θολώσει τα νερά,
στόχο έχει να γενικεύσει και να ενισχύσει, να οξύνει τα προβλή-
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µατα σε όλα τα επίπεδα σε βάρος των λαϊκών στρωµάτων. Δη-
λαδή, τι θέλετε να µας πείτε, ότι για τα προβλήµατα του κοινωνι-
κοασφαλιστικού συστήµατος και τις πολιτικές σας φταίνε οι τρεις
χιλιάδες συνταξιούχοι που αναφέρθηκαν εδώ, οι οποίοι, όπως
λέτε εσείς, έχουν πεθάνει και παίρνουν –αν είναι έτσι, κακώς- σύ-
νταξη; Αυτά είναι τα προβλήµατα του κοινωνικοασφαλιστικού συ-
στήµατος, που και αυτά είναι αποτελέσµατα των δικών σας
πολιτικών, ή η εισφοροδιαφυγή, η ανασφάλιστη µαύρη δουλειά,
η λεηλασία της περιουσίας των ασφαλιστικών οργανισµών και
των ταµείων και η λεηλασία των αποθεµατικών από το 1950 έως
σήµερα; Δεν φταίνε η πολιτική µισθών και η παρατεταµένη λιτό-
τητα, η µεγάλη ανεργία για την κατάσταση στο κοινωνικοασφα-
λιστικό σύστηµα; 

Για εµάς, έχει αξία να αντιληφθούν οι εργαζόµενοι, ο λαός συ-
νολικότερα, ποιοι είναι οι πραγµατικοί λόγοι για τους οποίους
έφερε η Κυβέρνηση αυτό το νοµοσχέδιο. Χθες –είναι αποκαλυ-
πτικό και µπορεί να βοηθήσει τους εργαζόµενους να βγάλουν τα
συµπεράσµατά τους- έγινε µια σύσκεψη. Ο ΣΕΒ κάλεσε τον
κύριο Πρωθυπουργό και τους βασικούς Υπουργούς και παρου-
σίασε το πλάνο του για την Ελλάδα, όπως λέει, στα εκατό επό-
µενα χρόνια, µε τίτλο: «Εκατό χρόνια µπροστά». Είναι κατ’
ευφηµισµόν αυτός ο τίτλος. Στην πραγµατικότητα ο τίτλος θα
έπρεπε να λέει: «Εκατό αιώνες πίσω για τους εργαζόµενους και
το λαό µας». 

Αναφέρει µέσα εκεί πολλά ζητήµατα. Σας λέω µόνο τους τίτ-
λους: «Κρίσιµες µεταρρυθµίσεις, οδικός χάρτης για τη νέα ανά-
πτυξη, σύστηµα για νέα διακυβέρνηση, για νέα δοµή
διακυβέρνησης, για συµπεριφορά του κοινωνικού συνόλου απέ-
ναντι στους θεσµούς και πολλές άλλες ρυθµίσεις». Πρόκειται
είτε για µπουρδολογίες είτε για επικίνδυνες αντιλήψεις, που στην
πραγµατικότητα επιχειρούν να κρύψουν τον πραγµατικό στόχο
της Κυβέρνησης και των βιοµηχάνων. Και όλα αυτά κάτω από την
κεντρική επιδίωξη, όπως λένε Κυβέρνηση και βιοµήχανοι, να δια-
µορφώσουν ένα φιλικό περιβάλλον για την επιχειρηµατικότητα,
προκειµένου µέσα από αυτό το φιλικό περιβάλλον να προκύψει
ανάπτυξη. 

Όµως, για το πώς εννοούν την ανάπτυξη ο ΣΕΒ και η Κυβέρ-
νηση διαβάζω δυο γραµµές από τη χθεσινή τοποθέτηση του
Προέδρου του ΣΕΒ κ. Δασκαλόπουλου, προκειµένου να αποσα-
φηνίσουµε το είδος της ανάπτυξης. 

Λέει: «Σε καµµία περίπτωση οι εργαζόµενοι, οι συνταξιούχοι
και τα φτωχά λαϊκά στρώµατα δεν πρέπει να την ταυτίζουν µε δι-
καιώµατα και απολαβές του παρελθόντος, αφού αυτά παραπέ-
µπουν στο χρεοκοπηµένο αναπτυξιακό µοντέλο της
µεταπολίτευσης». Αυτή είναι η ανάπτυξη που θέλει να επιβάλει
η Κυβέρνηση µαζί µε τον ΣΕΒ.

Και ακόµα, για να αντιληφθεί κανένας τους πραγµατικούς στό-
χους αυτού του νοµοσχεδίου, να θυµίσουµε για µια µυστική συ-
νάντηση που έγινε την Πέµπτη στις 10 Μάρτη 2011 στα γραφεία
του ΣΕΒ, όπου τριάντα συγκεκριµένοι επιχειρηµατίες είχαν προ-
σκαλέσει δεκαπέντε επιθεωρητές εργασίας και τον γραµµατέα
των επιθεωρητών εργασίας, παρά τις διαµαρτυρίες της Οµο-
σπονδίας των Εργαζοµένων στο Υπουργείο Εργασίας, παρά τις
διαµαρτυρίες των συνδικάτων και τους έκαναν σεµινάρια για το
πώς θα διαµορφώσουν συνθήκες συµφιλίωσης και συνθήκες κοι-
νωνικής και ταξικής ειρήνης.

Μέσα από αυτήν τη διαδικασία πραγµατικά αναδεικνύεται
ποιος είναι ο πραγµατικός λόγος, ποια είναι η στόχευση της Κυ-
βέρνησης µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο. Για µας είναι παρα-
πάνω από βέβαιο ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται να
διαµορφώσει και να στηρίξει η Κυβέρνηση ένα εργαλείο πραγ-
µατικά που θα προωθεί τους στόχους του µνηµονίου και του µε-
σοπρόθεσµου, για κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων, για
χτύπηµα της κοινωνικής ασφάλισης, για µειωµένους µισθούς και
συντάξεις. Έρχεται στην πραγµατικότητα να προωθήσει την επι-
χειρηµατικότητα που σηµαίνει ασυδοσία της καπιταλιστικής βαρ-
βαρότητας και στήριξη της κερδοφορίας. Και ακόµα, έρχεται
µέσα από την κοινωνική συµφιλίωση να επιχειρήσει να καταργή-
σει την πάλη των τάξεων, κάτι που είχε επιχειρήσει µε διάταγµα
το 1977 µε το ν.330 ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Λάσκαρης,
Υπουργός Εργασίας τότε και εσείς επιχειρείτε να το κάνετε µε

νόµο. Για όλους αυτούς τους λόγους εµείς καταψηφίζουµε αυτό
το νοµοσχέδιο.

Θα ήθελα να ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, τι έκανε ο ΣΕΠΕ τις δύο
τελευταίες µέρες. Για παράδειγµα, χθες και σήµερα η θερµοκρα-
σία στον περιβάλλοντα χώρο στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη
και στον Πειραιά, αλλά και γενικότερα ήταν στους 41 βαθµούς
Κελσίου. Υπάρχει ρύθµιση και νοµοθετική ρύθµιση µάλιστα, η
οποία λέει ότι στη ζώνη στο Πέραµα, µετά τις 13.00’ η ώρα το
µεσηµέρι, όταν ξεπερνά τους 38 βαθµούς Κελσίου η θερµοκρα-
σία, πρέπει να σταµατούν οι δουλειές. Γιατί δεν σταµατήσατε
χθες τις δουλειές; Γιατί επιτρέψατε και σήµερα στους εργοδότες
να δουλεύουν οι εργάτες; Τι έκανε ο ΣΕΠΕ; Πού ήταν ο ΣΕΠΕ;
Πού ήταν οι επιθεωρητές σας;

Δεύτερο ερώτηµα. Λέτε ότι ο ΣΕΠΕ θέλει να βοηθήσει για να
υπογράφονται συλλογικές συµβάσεις. Είναι η τρίτη εικοσιτετρά-
ωρη απεργία που πραγµατοποιείται αύριο στον κλάδο των τρο-
φίµων, του γάλακτος και των ποτών. Τι έχει κάνει ο ΣΕΠΕ -πείτε
µας, ενηµερώστε µας- προκειµένου να γίνει διαπραγµάτευση,
συζήτηση, να υπογραφεί συλλογική σύµβαση;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, θέλουµε να µας πείτε τι έχει κάνει ο ΣΕΠΕ όλα αυτά τα
χρόνια και µε κυβερνήσεις δικές σας και µε κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας, προκειµένου να µπει ένας εργοδότης φυ-
λακή –όχι δύο- για τα χίλια πεντακόσια θανατηφόρα εργατικά
ατυχήµατα και µάλιστα σε εισαγωγικά «ατυχήµατα», εγκλήµατα
είναι, που έχουν προκύψει από το 2000 µέχρι σήµερα µέσα στους
χώρους δουλειάς.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαυρίκο.
Παρακαλείται η κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη, Βουλευ-

τής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού από το Νοµό Ευβοίας
να λάβει το λόγο.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα πολύ µεγάλο σε όγκο, αλλά
και σηµασία –εµείς θα πούµε και µε µεγάλη καθυστέρηση βέ-
βαια- νοµοσχέδιο συζητούµε σήµερα στην Ολοµέλεια, που µα-
κάρι να ήταν µέγιστο, κύριε Υπουργέ –εσείς το χαρακτηρίσατε
πολύ µεγάλο- και σε αποτελεσµατικότητα, γιατί όντως ένα τέτοιο
νοµοσχέδιο το έχει ανάγκη ο τόπος µας.

Έγινε µία πραγµατικά ουσιώδης και περιεκτική συζήτηση στην
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων. Ακούστηκαν πάρα πολλές και
διαφορετικές απόψεις, έγιναν πολλές και σηµαντικές προτάσεις,
προτάθηκαν και πολλές τροποποιήσεις και από το δικό µας το
κόµµα, το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό, κύριε Υπουργέ, που δεν
τις λάβατε υπ’ όψιν. Ας ελπίσουµε ότι θα το κάνετε. Είπα από την
αρχή ότι το νοµοσχέδιο αυτό θα µπορέσει στην ουσία να λύσει
προβλήµατα, τα οποία έχουν ανάγκη οι εργαζόµενοι, έχει ανάγκη
ο τόπος.

Κύριε Υπουργέ, συνειδητοποιούµε όλοι πλέον πως έχουµε ει-
σέλθει σε µια εποχή, όπου πολύ ουσιώδη ασφαλιστικά και εργα-
τικά δικαιώµατα απειλούνται, αλλά υπονοµεύεται η θέση των
πάσης φύσεως ασφαλισµένων. Ο τίτλος εργασιακή ασφάλεια και
εργασιακά δικαιώµατα που τα χρησιµοποιούµε συχνά, δεν ξέρω
κατά πόσο ανταποκρίνεται στη σύγχρονη σκληρή πραγµατικό-
τητα. Το Σώµα Επιθεωρητών Εργασίας µπορεί να διαδραµατίσει
έναν πάρα πολύ σπουδαίο ρόλο, τόσο προς το συµφέρον κατ’
αρχάς των εργαζοµένων, αλλά και των εργοδοτών. Γιατί εµείς
πιστεύουµε πως σε ένα χώρο δουλειάς, σε µια επιχείρηση, σε
έναν τόπο δουλειάς, για να υπάρξει σύµπνοια, αγάπη, αποτελε-
σµατικότητα και αξιοπιστία, θα πρέπει να συνυπάρχουν αρµονικά
και οι εργοδότες και οι εργαζόµενοι. Δεν θέλουµε να δαιµονο-
ποιούµε, ούτε τους µεν ούτε τους δε. Η εργασιακή ανασφάλεια
και τα εργασιακά δικαιώµατα αποτελούν πράγµατι ένα από τα
υπέρτατα αγαθά στην εύρυθµη λειτουργία µιας επιχείρησης,
αλλά έχουν και βασική συµβολή στην ανθρώπινη ευτυχία, στην
ηρεµία, στην ψυχική και σωµατική υγεία για την καλύτερη από-
δοση στον τόπο της δουλειάς. Όλες οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις, τόσο του ΠΑΣΟΚ όσο και της Νέας Δηµοκρατίας, δυστυχώς
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απαξίωσαν εντελώς το αγαθό της εργασιακής ασφάλειας και των
εργασιακών δικαιωµάτων, ενώ από τη σηµερινή, τη δική σας Κυ-
βέρνηση, τη σοσιαλιστική Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, το µόνο που
έχουµε σαν δεδοµένο είναι υποσχέσεις για βελτιώσεις στο χώρο
της εργασίας, αλλά δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
εργαζόµενος βιώνει µόνο την προσαρµογή του στη σκληρή
πραγµατικότητα, µε την αύξηση της ανεργίας πάνω από 16% και
βέβαια µε την ανεργία να πλήττει ιδιαίτερα τους νέους ανθρώ-
πους, τα νέα παιδιά και τη γυναίκα.

Με υποσχέσεις, κύριε Υπουργέ, τις οποίες ακούµε συνέχεια,
αλλά που δεν έχουν αντίκρισµα και εφαρµογή της πολιτικής που
κάνετε -δεν γίνεται, δεν βλέπουµε- το παρόν νοµοσχέδιο πέρα
από –να είµαστε δίκαιοι- κάποιες ελάχιστες θετικές διατάξεις, θε-
ωρούµε πως είναι δαιδαλώδες και γραφειοκρατικό. Κατά τη
γνώµη µας δηµιουργείται ένα νέο, µικρό Υπουργείο µέσα στο
ήδη υπάρχον Υπουργείο. Η γραφειοκρατία διογκώνεται σε
βάρος ασφαλώς του δηµοσίου συµφέροντος, του εργαζόµενου
αλλά και της εύρυθµης λειτουργίας της επιχείρησης, όπως σας
το επισηµαίνουν πάρα πολύ σωστά και οι εργαζόµενοι στο
Υπουργείο Εργασίας, τους οποίους δυστυχώς δεν λάβατε υπ’
όψιν όσο έπρεπε.

Νοµίζω, επίσης, ότι θα έπρεπε, κύριε Υπουργέ, να έχετε λάβει
υπ’ όψιν και τις προτάσεις που σας έκαναν οι επιθεωρητές ερ-
γασίας και ο σύλλογός τους, για τη δηµιουργία δηλαδή γενικής
γραµµατείας και όχι ειδικής γραµµατείας, γιατί νοµίζω ότι είναι
οι άνθρωποι που εργάζονται σ’ αυτό το αντικείµενο και θέλουν
να δηµιουργήσουν ένα αξιόµαχο Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας,
το οποίο να είναι διοικητικά αυτόνοµο και βεβαίως και οικονοµικά
αυτόνοµο. Να έχει δοµή ανθρωποκεντρική που θα έχει τη δυνα-
τότητα µιας ευέλικτης δράσης και αντίδρασης κατά την υλοποί-
ηση των στόχων του και την αντιµετώπιση των προκλήσεων που
εκάστοτε εµφανίζονται, µε πρωταρχική επιδίωξη την ικανοποίηση
των κοινωνικών αναγκών αλλά και την εµπέδωση της νοµιµότη-
τας.

Νοµίζω, επίσης, και κάνω µια πρόταση να ακούσετε και να λά-
βετε υπ’ όψιν όλες τις δίκαιες και απαραίτητες προτάσεις για τη
δικιά τους θέση στον τόπο της δουλειάς που σας έχει κάνει η
ΕΣΑΜΕΑ στο πλαίσιο του «Προσβασιµότητα Παντού». 

Οι ανάπηροι της Ελλάδας, κύριε Υπουργέ, και αυτό δεν µας
τιµά σαν Ελλάδα, βιώνουν καταστάσεις οι οποίες για άλλες
χώρες, ακόµα και για αυτές που δεν έχουν µια ευρωπαϊκή ανά-
πτυξη, δεν υπάρχουν. Εποµένως, τις προτάσεις των ατόµων µε
αναπηρία πρέπει να τις λάβετε οπωσδήποτε υπ’ όψιν σας σε
όλους τους τοµείς, στους οποίους οι ίδιοι έχουν αναφερθεί.

Εδώ θα ήθελα να τονίσω ιδιαίτερα πως όποια νοµοθετική πρω-
τοβουλία για την αναµόρφωση και ανασύσταση του Σώµατος
Επιθεώρησης Εργασίας δεν θα έχει κανένα πρακτικό αντίκρισµα
αν παράλληλα δεν επιλύονται τα τραγικά και χρονίζοντα προβλή-
µατα που το χαρακτηρίζουν και αφορούν τεράστιες ελλείψεις
πρώτα απ’ όλα σε προσωπικό. 

Ενδεικτικά θα σας αναφέρω ότι το Τµήµα Κοινωνικής Επιθεώ-
ρησης της Ξάνθης λειτουργεί µε δύο υπαλλήλους, στη Χαλκιδική
λειτουργεί µε έναν υπάλληλο και στη Ρόδο δεν υπάρχει κανένας.
Ναι, στη Ρόδο, κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει κανένας! Οι υποδο-
µές είναι φοβερές. Δεν έχουν µεταφορικά µέσα και βενζίνες να
κινηθούν. Οι αναγκαίες πιστώσεις δεν υπάρχουν. Ακόµη υπάρχει
και πρόβληµα στη θέρµανση το χειµώνα και στην καθαριότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
της κυρίας Βουλευτού)

Επειδή ο χρόνος µου ήδη έχει περάσει βεβαίως θα τοποθε-
τηθώ αύριο στα άρθρα και ιδιαίτερα στο άρθρο 29 που αφορά
ιδιαιτέρως τους γιατρούς εργασίας και εδώ πρέπει να πω ότι
ανταποκριθήκατε θετικά στο αίτηµα µιας οµάδας επιστηµόνων
που είναι απαραίτητη στο χώρο της δουλειάς. Βεβαίως αύριο
στην τοποθέτησή µου θα πω τι νοµίζω, ότι πρέπει να λάβετε σο-
βαρά υπ’ όψιν όλες τις προτάσεις των γιατρών εργασίας και πρέ-
πει να λύσουµε το θέµα τους όχι µόνο από το δικό σας
Υπουργείο, αλλά οπωσδήποτε σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Υγείας και Πρόνοιας που έχει την υπευθυνότητα για την εξειδί-
κευση και την επιστηµονικότητα των γιατρών.

Εµείς επί της αρχής δεν µπορούµε να ψηφίσουµε αυτό το νο-

µοσχέδιο, κύριε Υπουργέ. Το είπε και ο εισηγητής µας ο κ. Ηλίας
Πολατίδης. Επί των άρθρων θα τοποθετηθούµε αύριο και κάποια
από αυτά βεβαίως θα τα υπερψηφίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη.

Έχω να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. Η Διαρκής Επι-
τροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµοσίας Τάξης και Δικαιοσύνης κα-
ταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη: α) «Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης µε-
ταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας, εκπροσωπούµενης από το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και της Οµοσπονδιακής Δη-
µοκρατίας της Γερµανίας, εκπροσωπούµενης από το Οµοσπον-
διακό Υπουργείο Εσωτερικών, σχετικά µε την ανταλλαγή
Αστυνοµικών Συνδέσµων σε θέµατα Ασύλου» και β) «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης της Μάλτας για συνεργασία στον τοµέα της
έρευνας και διάσωσης».

Προχωρούµε και το λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Αττι-
κής κ. Αθανάσιος Λεβέντης.

Ορίστε, κύριε Λεβέντη, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε

είναι ένα πολυνοµοσχέδιο εκατό σχεδόν άρθρων και εξακοσίων
πενήντα σελίδων. Κανονικά είναι πολλά νοµοσχέδια µαζί. Ασφα-
λώς προσπαθεί να διορθώσει τα περισσότερα από τα κακώς κεί-
µενα στο χώρο της Επιθεώρησης Εργασίας, µερικά µε θετικό
τρόπο, όχι, όµως, και όλα. Υπάρχουν πάρα πολλά κενά και πάρα
πολλά προβλήµατα που δεν αντιµετωπίζονται σωστά κατά την
άποψή µας.

Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται σε µια κρίσιµη για τη χώρα, την
οικονοµική κατάσταση και τις εργασιακές σχέσεις συγκυρία, σε
µια περίοδο που ελαχιστοποιείται το κοινωνικό κράτος, περιορί-
ζεται από κάθε άποψη και περιορίζονται αντίστοιχα και τα δικαι-
ώµατα των εργαζοµένων.

Η λειτουργία του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, ως θε-
σµού, προβλέπεται από διεθνείς συµβάσεις εργασίας και έχει –
υποτίθεται- ως βασικό του στόχο την τήρηση και εφαρµογή των
διατάξεων της εργατικής νοµοθεσίας. Και βέβαια στην εισηγη-
τική έκθεση αναφέρεται ότι στοχεύει αυτό το νοµοσχέδιο στην
αναµόρφωση και στην αναβάθµιση του Σώµατος Επιθεώρησης
Εργασίας, να την κάνει αξιόµαχη και άρτια στελεχωµένη, µε
πλήρη τεχνολογική υποστήριξη που να χρησιµοποιεί πρωτοπο-
ριακές µεθόδους. 

Υπό αυτές τις προϋποθέσεις, λέει ότι σαν προοπτική έχει να
εξασφαλίσει χίλιους γιατρούς εργασίας. Μακάρι και να είναι έτσι
τα πράγµατα. Δυστυχώς, σε αυτήν την εποχή που φεύγουν δέκα
και προσλαµβάνεται ένας, σύµφωνα µε τις δεσµεύσεις του µνη-
µονίου και του µεσοπροθέσµου, δεν είµαστε τόσο αισιόδοξοι ότι
αυτός ο στόχος θα εκπληρωθεί.

Επίσης, στόχος της Επιθεώρησης Εργασίας είναι να εξασφα-
λίσει τις καλύτερες δυνατές συνθήκες εργασίας για να ελέγχει
την υγιεινή και ασφάλεια στους χώρους εργασίας και λοιπά.

Κύριε Υπουργέ, εδώ θα ήθελα την προσοχή σας. Σας είπα και
στην επιτροπή, όταν το συζητούσαµε, ότι δεν είναι δυνατόν µε
αυτό το προσωπικό που υπάρχει να καλυφθούν αυτές οι ανάγκες
και ανέφερα σαν παράδειγµα την Επιθεώρηση Εργασίας της
Ελευσίνας. Έχει πέντε επιθεωρητές εργασίας και καλύπτει ένα
χώρο από το Θριάσιο µέχρι την Κόρινθο µε δέκα χιλιάδες επιχει-
ρήσεις. Πρέπει να πούµε ότι από αυτές τις επιχειρήσεις οι µισές
δεν έχουν άδεια και οι άλλες µισές έχουν άδειες, τις οποίες κα-
ταστρατηγούν. Και αν είναι να γίνει κάποιος έλεγχος, κάποια επι-
θεώρηση, ήδη οι επιχειρήσεις είναι ενηµερωµένες, δεν ξέρω µε
ποιον µηχανισµό. Ο καθένας µας βέβαια που ζει σε αυτήν τη
χώρα ξέρει µε ποιο µηχανισµό. Ειδοποιούνται και έτσι προσπα-
θούν να κουκουλώσουν τις αµαρτίες τους και στο τέλος επιβάλ-
λονται κάποια πρόστιµα τα οποία µέσα σε τρία χρόνια,
παραδείγµατος χάριν, σε όλο το Θριάσιο έφταναν τις 500.000
ευρώ που και αυτές δεν πληρώνονταν και το ξέρουµε πάρα πολύ
καλά.
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Εποµένως, εδώ από τη µια δεν έχουν άδεια και εποµένως αυ-
τούς που δουλεύουν σε αυτές τις συνθήκες κανένας δεν τους
ελέγχει, γιατί είναι ανύπαρκτες σαν επιχειρήσεις στα επίσηµα
χαρτιά και από την άλλη αυτές που έχουν άδεια, λειτουργούν µε
τέτοιους τρόπους που να κουκουλώνουν τα πράγµατα.

Το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, λοιπόν, θα πρέπει να απο-
τελεί ένα σώµα, δηλαδή ένα ενιαίο οργανικό σύνολο στη δράση
και ανεξάρτητο στη λειτουργία του θεσµό, όπως ορίζεται αυτό
από τη διεθνή σύµβαση εργασίας, αλλά µέχρι σήµερα δεν κατά-
φερε να λειτουργήσει µε αυτόν τον τρόπο.

Τώρα, επίσης αναφέρθηκε εδώ πέρα ότι από τις επιχειρήσεις
αυτές που ελέγχονται από το Σώµα Επιθεωρητών, τέλος πάντων
προκύπτουν διάφορα προβλήµατα τα οποία θα προσπαθήσει να
τα θεραπεύσει το νοµοσχέδιο µε τις διατάξεις που βάζει. Πρέπει
να δεχτούµε -κι εµείς το υποστηρίξαµε και στην Επιτροπή Κοι-
νωνικών Υποθέσεων- ότι υπάρχει µια σειρά θετικές διατάξεις, ιδι-
αίτερα στο άρθρο 2, όπου υπάρχουν θέµατα προστασίας της
µητρότητας, θέµατα ισότητας, θέµατα προστασίας των ατόµων
µε αναπηρίες. Βέβαια γίνεται µια προσπάθεια, λέµε, όχι όσο απο-
τελεσµατική θα τη θέλαµε. Θα έπρεπε κανονικά να υπάρχει και
στη χώρα µας ένα εθνικό κέντρο αναφοράς για την υγιεινή και
ασφάλεια στους χώρους εργασίας.

Επίσης, εκεί στο άρθρο 2 αναφέρεται και αυτή η παράγραφος
για το κάπνισµα που κάνατε. Θεωρήθηκε ότι τώρα, τον καιρό της
ακρίβειας αυτό σας µάρανε, το κάπνισµα; Το κάπνισµα µας µά-
ρανε, βεβαίως, γιατί κάθε χρόνο χάνουµε είκοσι χιλιάδες ανθρώ-
πους. Και προχθές το Κοµµουνιστικό Κόµµα είχε φέρει µια
επερώτηση για τις συνέπειες από το Τσέρνοµπιλ και από την
Φουκουσίµα και πρέπει να πω ότι από τότε που έγινε η έκρηξη
του Τσέρνοµπιλ, από το 1986, µέχρι τώρα, µέσα σε εικοσιπέντε
χρόνια, έχουµε χάσει πεντακόσιες χιλιάδες ανθρώπους στην Ελ-
λάδα –σχεδόν δέκα Χιροσίµες- από το κάπνισµα. Εποµένως,
αυτό πρέπει να µας απασχολήσει. 

Αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Δεν σηµαίνει, όµως, ότι θα αγνοή-
σουµε όλες τις άλλες συνθήκες εργασίας, την υγιεινή και ασφά-
λεια στους χώρους εργασίας και τις επαγγελµατικές ασθένειες
στις οποίες επίσης, εδώ ολιγωρούµε συστηµατικά, κύριε
Υπουργέ. Θα έπρεπε να είναι πολύ περισσότερες οι επαγγελµα-
τικές ασθένειες στις καταγραφές. Η Αυστρία έχει τέσσερις χιλιά-
δες, καµµιά εκατοστή και ούτε εµείς και καταλαβαίνετε ότι µε
αυτές τις συνθήκες δεν µπορεί να γίνει κανένας σωστός έλεγ-
χος.

Θα πρέπει επίσης να υπάρξουν στο χώρο της εργασίας δοµές
και οι επιθεωρητές υγείας και ασφάλειας να εκπαιδευτούν κα-
τάλληλα. Σωστό θα ήταν να δηµιουργηθεί διεπιστηµονικό µετα-
πτυχιακό πρόγραµµα για τους αποφοίτους των ΑΕΙ και των ΤΕΙ
για την ειδικότητα του τεχνικού ασφάλειας και για την ειδικότητα
του γιατρού εργασίας να ληφθούν υπ’ όψιν οι προτάσεις της επι-
στηµονικής εταιρείας ιατρικής της εργασίας και περιβάλλοντος.
Ο ειδικός κατάλογος γιατρών εργασίας που αναφέρεται ότι θα
καταρτισθεί στο Υπουργείο Εργασίας υπάρχει ήδη στο Υπουρ-
γείο Υγείας. 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να σηµειώσουµε ότι και σ’ αυτό το νο-
µοσχέδιο υπάρχουν πολλά προβλήµατα που έχουν σχέση µε το
Υπουργείο Υγείας και αλληλοεπιπλέκονται. Και νοµίζω ότι όσον
αφορά τα θέµατα της υγείας, αυτά θα έπρεπε να ανήκουν στο
Υπουργείο Υγείας. Εδώ, όµως, φαίνεται ότι το Υπουργείο Εργα-
σίας κρατά µε πείσµα αυτά τα θέµατα της υγείας στη δική του
αρµοδιότητα. Πιστεύω ότι αυτό δεν εξυπηρετεί συνολικά το
στόχο που είναι η προστασία των εργαζοµένων, οι συνθήκες δια-
βίωσης, υγιεινής και ασφάλειας. 

Και, βέβαια, ανάµεσα στα άλλα πρέπει να πούµε εδώ ότι τα ερ-
γατικά ατυχήµατα και οι επαγγελµατικές ασθένειες δεν περιλαµ-
βάνονται στους καταλόγους του δηµοσίου. Στον έλεγχο που
γίνεται δεν περιλαµβάνονται και οι επιχειρήσεις του δηµοσίου.
Αυτές οι επιχειρήσεις δεν υπάγονται στις αρµοδιότητες των επι-
θεωρητών εργασίας. 

Επειδή υπάρχουν πάρα πολλά που πρέπει και θα µπορούσε να
πει κάποιος, αλλά δυστυχώς ο χρόνος δεν επαρκεί. Θα προσπα-
θήσουµε και αύριο στο λίγο χρόνο που µας µένει –εµείς είχαµε
πει ότι χρειαζόταν πολύ περισσότερος χρόνος και στην επιτροπή

και στην Ολοµέλεια- να τοποθετηθούµε στα άρθρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Αθανάσιο Λεβέντη. 
Το λόγο έχει η κ. Μαρία Κυριακοπούλου Βουλευτής ΠΑΣΟΚ

Αχαΐας. 
ΜΑΡΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο απο-

σκοπεί πρώτον στη διασφάλιση της τήρησης της εργατικής και
ασφαλιστικής νοµοθεσίας µε τον εκσυγχρονισµό και την ενί-
σχυση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας και δεύτερον στη
βελτίωση των κοινωνικοασφαλιστικών διατάξεων προς όφελος
των ευπαθών κοινωνικά οµάδων µε παράλληλη µέριµνα για τη
βιωσιµότητα των ταµείων. 

Όσον αφορά το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου, δύο είναι οι
βασικοί στόχοι: η ασφάλεια στο χώρο εργασίας και η καταπολέ-
µηση του προβλήµατος της µαύρης εργασίας. 

Το πρόβληµα της αδήλωτης εργασίας δεν είναι ασφαλώς ση-
µερινό. Είναι φαινόµενο παγκόσµιο και µε ρίζες στο απώτερο πα-
ρελθόν. Η καταπολέµησή της αποτελεί έναν από τους κοινούς
στόχους των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή προβαίνει συχνά σε ανακοινώσεις προκειµέ-
νου να ληφθεί κοινή δράση για την αντιµετώπισή της. 

Το πρόβληµα λαµβάνει µεγαλύτερες διαστάσεις σε χώρες µε
αυξηµένα ποσοστά λαθροµετανάστευσης. µε αποδυναµωµένους
ελεγκτικούς µηχανισµούς και διογκώνεται σε περιόδους οικονο-
µικής κρίσης. 

Μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση σύµφωνα µε έρευνες του ευ-
ρωβαρόµετρου περισσότερο πλήττονται οι χώρες της Νοτιοανα-
τολικής Ευρώπης. Είναι µάλιστα γνωστές οι πρόσφατες
µετρήσεις και τα αυξηµένα ποσοστά αδήλωτης εργασίας στη
χώρα µας που είναι δεύτερη στην κατάταξη µετά τη Βουλγαρία. 

Η πρακτική αυτή µάλιστα είναι ιδιαίτερα διαδεδοµένη στους
τοµείς των δοµικών κατασκευών και των οικιακών υπηρεσιών και
αφορά ιδίως σε ανέργους φοιτητές, αυτοαπασχολούµενους και
αλλοδαπούς. 

Σύµφωνα µε την έκθεση πεπραγµένων του ΣΕΠΕ από ελέγ-
χους που διενεργήθηκαν το 2010 σε είκοσι επτά χιλιάδες πεντα-
κόσιες τριάντα οκτώ επιχειρήσεις, δηλαδή περίπου στο 3% των
συνολικών επιχειρήσεων, προέκυψε ότι σε σύνολο εβδοµήντα
επτά χιλιάδων εξακοσίων εξήντα έξι εργαζοµένων, οι ανασφάλι-
στοι είναι δεκαεννιά χιλιάδες τετρακόσιοι τριάντα πέντε, από
τους οποίους οι έξι χιλιάδες εξακόσιοι ογδόντα επτά είναι αλλο-
δαποί. 

Το πρόβληµα, λοιπόν, της αδήλωτης εργασίας έχει πολλαπλές
επιπτώσεις. Από τη µια µεριά µειώνονται τα φορολογικά έσοδα
και πλήττεται η χρηµατοδότηση της κοινωνικής ασφάλισης, και
από την άλλη µεριά δηµιουργεί στρεβλώσεις στον ανταγωνισµό,
µειώνει την παραγωγικότητα και αναχαιτίζει την ανάπτυξη. Πάνω
από όλα όµως υφίσταται απαράδεκτη εκµετάλλευση των εργα-
ζοµένων, οι οποίοι βεβαίως σιωπούν υπό την απειλή της απόλυ-
σης και δεδοµένης της αυξηµένης ανεργίας. 

Από την άλλη πλευρά όσον αφορά την ασφάλεια στο χώρο ερ-
γασίας, µόνο στο 2010 καταγγέλθηκαν πέντε χιλιάδες επτακόσια
είκοσι ένα ατυχήµατα, εκ των οποίων τα ενενήντα τέσσερα ήταν
θανατηφόρα. Οφείλουµε βέβαια να οµολογήσουµε ότι έχει επι-
τευχθεί µία σηµαντική µείωση των ατυχηµάτων τα δύο τελευταία
έτη (2009 και 2010) και ότι βρισκόµαστε στο χαµηλότερο ποσο-
στό θανατηφόρων ατυχηµάτων από το 2000 και µετά. 

Παρ’ όλα αυτά οι προσπάθειες πρέπει να εντατικοποιηθούν,
ώστε τα εργατικά ατυχήµατα και οι επαγγελµατικές ασθένειες
να µειωθούν στο ελάχιστο δυνατό διότι είναι σηµαντικό να σωθεί
έστω και µία ανθρώπινη ζωή. 

Κανείς, βέβαια, δεν αµφισβητεί τη µέχρι σήµερα προσφορά
του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας σε συνάρτηση πάντα µε
τα µέσα που το σώµα αυτό διαθέτει. 

Είναι µάλιστα σηµαντικό ότι καθ’ όλη τη διάρκεια λειτουργίας
του από την ίδρυσή του έως και σήµερα δεν έχουν εντοπιστεί
στους κόλπους του φαινόµενα διαφθοράς και κακής λειτουργίας,
οφειλόµενης σε κακοδιοίκηση ή σε πληµµελή άσκηση καθηκό-
ντων των υπαλλήλων. 

Σύµφωνα µε την ετήσια έκθεση πεπραγµένων του ΣΕΠΕ για το
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έτος 2010, διενεργήθηκαν συνολικά πενήντα επτά χιλιάδες επτα-
κόσιοι εξήντα εννέα έλεγχοι και επεβλήθησαν δεκαπέντε χιλιάδες
εξακόσιες έντεκα κυρώσεις, συνολικού ποσού 16.053.300 ευρώ,
ενώ για το 2011 έχουν ήδη προγραµµατιστεί να γίνουν εξήντα
πέντε χιλιάδες διακόσιοι είκοσι εννέα έλεγχοι, σύµφωνα µε το
ετήσιο πρόγραµµα δράσης. 

Παρ’ όλα αυτά, οι παραβάσεις της εργατικής νοµοθεσίας είναι
υπαρκτές και συνεχώς αυξανόµενες, δεδοµένων και των δυσχε-
ρών οικονοµικών συνθηκών. Εποµένως, η αναµόρφωση του νο-
µοθετικού πλαισίου για τον εκσυγχρονισµό και την ενίσχυση των
ελεγκτικών µηχανισµών καθίσταται αναγκαία. 

Το βασικό, βέβαια, πρόβληµα του ΣΕΠΕ συνίσταται στην έλ-
λειψη προσωπικού. Διαβάζοντας µάλιστα τα πρακτικά των συνε-
δριάσεων της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, µε έκπληξη
διαπίστωσα, και µε βάση τα όσα διατυπώθηκαν από τους φορείς,
ότι σε ορισµένες περιοχές, όπως στην Κεφαλονιά, Ζάκυνθο, Χαλ-
κιδική, τόπους ιδιαίτερα τουριστικούς µε µεγάλες ξενοδοχειακές
µονάδες, η περιφερειακή υπηρεσία είναι µονοπρόσωπη. Αν
πράγµατι ισχύει αυτό, αντιλαµβάνεσθε την πρακτική αδυναµία
ορθής και ουσιαστικής τέλεσης του ελεγκτικού έργου. 

Ήδη, τους πέντε πρώτους µήνες του 2011, η αδήλωτη εργασία
σε συγκεκριµένους κλάδους αυξήθηκε σε σχέση µε πέρυσι κατά
4 ποσοστιαίες µονάδες, και ανήλθε από το 25% στο 29%. 

Με τις νέες ρυθµίσεις διευρύνεται η ελεγκτική αρµοδιότητα
του ΣΕΠΕ σε επιχειρήσεις και εκµεταλλεύσεις του πρωτογενούς,
δευτερογενούς και τριτογενούς τοµέα της οικονοµίας και γίνο-
νται πιο αυστηρές οι προβλεπόµενες κυρώσεις. Προβλέπεται συ-
νεχής εκπαίδευση του προσωπικού και ειδική εκπαίδευση και
αξιολόγηση των Επιθεωρητών Εργασίας, οι οποίοι απαλλάσσο-
νται από τα καθήκοντα του επιθεωρητή αν αποτύχουν στην αξιο-
λόγηση και επαναξιολόγηση. Επίσης ελέγχονται πειθαρχικά αν
µετά τον επανέλεγχο επιχείρησης, διαπιστωθούν πληµµέλειες
κατά τη διενέργεια του αρχικού ελέγχου. Αντιθέτως επιβραβεύ-
ονται µε πρόσθετη αµοιβή ανάλογα µε την αποτελεσµατικότητά
τους ως κίνητρο για την καλύτερη δυνατή εκτέλεση του έργου
τους. 

Ιδιαίτερη σηµασία δίνεται στην ενίσχυση της συνεργασίας των
συναρµόδιων υπηρεσιών µε τη συµµετοχή και του ΣΔΟΕ στα µει-
κτά κλιµάκια ελέγχου, αλλά και µε την ηλεκτρονική διασύνδεση
ΣΕΠΕ-ΙΚΑ-ΟΑΕΔ για τη διευκόλυνση και γρήγορη διεκπεραίωση
του έργου τους. 

Με το ηλεκτρονικό αυτό σύστηµα θα συνδέεται και η ηλεκτρο-
νική κάρτα εργασίας, η οποία αποτελεί και τη µεγάλη καινοτοµία
που εισάγεται µε το σηµερινό νοµοσχέδιο και αναµένεται να συµ-
βάλει σηµαντικά στην καταπολέµηση της αδήλωτης και παράνο-
µης υπερωριακής εργασίας. 

Πέρα βέβαια από την ελεγκτική αρµοδιότητα του ΣΕΠΕ ενι-
σχύεται και ο συµφιλιωτικός του ρόλος για γρήγορη εξωδικα-
στική επίλυση των αναφυόµενων εργατικών διαφορών. Ο
Επιθεωρητής Εργασίας που αναλαµβάνει καθήκοντα «Συµφι-
λιωτή» θα έχει αυξηµένα προσόντα. Σε περίπτωση µάλιστα µη
τήρησης από τα µέρη των συµφωνηθέντων, θα επιβάλλονται οι
προβλεπόµενες διοικητικές κυρώσεις. 

Παράλληλα δίνουµε έµφαση στην πρόληψη. Γι’ αυτό και ενι-
σχύουµε τον συµβουλευτικό ρόλο του ΣΕΠΕ προς τις επιχειρή-
σεις όσον αφορά τους κανόνες ασφάλειας που οφείλουν να
τηρούν και τον ενηµερωτικό του ρόλο προς τους εργαζοµένους
για τα δικαιώµατά τους. 

Βασικός στόχος των νέων ρυθµίσεων είναι η δίκαιη επιβολή
των νόµιµων φορολογικών και διοικητικών επιβαρύνσεων και η
είσπραξη των αντίστοιχων εσόδων, αλλά και η διασφάλιση των
κατοχυρωµένων µε αγώνες εργασιακών δικαιωµάτων της ασφα-
λούς απασχόλησης και της κοινωνικής ασφάλισης µε ουσιαστική
και χωρίς εξαιρέσεις εφαρµογή της εργατικής νοµοθεσίας. 

Οφείλουµε µάλιστα να παραδεχθούµε ότι στην τελική διαµόρ-
φωση του νοµοσχεδίου συνέβαλαν και µέσω του διαλόγου και
της δηµόσιας διαβούλευσης και οι εκπρόσωποι των εργαζοµέ-
νων µε τη σωρευµένη εµπειρία τους.

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου περιέχονται κοινωνικοα-
σφαλιστικές ρυθµίσεις. Πρόκειται κυρίως για µέτρα πρόνοιας
προς τις ευπαθείς κοινωνικές οµάδες, καθώς και για διατάξεις

που βελτιώνουν και διορθώνουν ασάφειες και ατέλειες του υπάρ-
χοντος κοινωνικοασφαλιστικού συστήµατος, αλλά και µέτρα για
τη διασφάλιση της βιωσιµότητας των ασφαλιστικών ταµείων.

Συνοψίζοντας στις κυριότερες ρυθµίσεις, θα λέγαµε ότι βελ-
τιώνονται οι όροι συνταξιοδότησης για τους αναπήρους, επιχει-
ρείται εξορθολογισµός των διατάξεων για το ΕΚΑΣ (Επίδοµα
Κοινωνικής Αλληλεγγύης Συνταξιούχων), αλλά και των διατάξεων
για την πρόωρη συνταξιοδότηση γονέων και συζύγων αναπήρων,
ώστε να παρέχονται τα προνόµια σε όσους πραγµατικά το έχουν
ανάγκη. Παράλληλα, επεκτείνεται το προνόµιο της πρόωρης συ-
νταξιοδότησης και σε αδέλφια αναπήρων υπό προϋποθέσεις. 

Επιπλέον, διευρύνεται ο χρόνος προστασίας της µητρότητας
µε απαγόρευση απόλυσης µετά τον τοκετό για ένα επιπλέον εξά-
µηνο. Τίθενται ρητές και βραχείες προθεσµίες για την έκδοση
απόφασης συνταξιοδότησης, τρεις µήνες από την υποβολή της
αίτησης για την οριστική και σαράντα πέντε ηµέρες για την προ-
σωρινή σύνταξη.

Ρυθµίζονται και διευκρινίζονται λοιπά κοινωνικοασφαλιστικά
ζητήµατα, είτε λόγω ασάφειας των κείµενων διατάξεων και ανα-
ποτελεσµατικότητάς τους, είτε λόγω δυσχερειών που ανέκυψαν
κατά την εφαρµογή τους, αλλά και για τη δικαιότερη αντιµετώ-
πιση των ασφαλισµένων και τη διασφάλιση της συνέχειας του
κοινωνικοασφαλιστικού συστήµατος.

Τέλος, λαµβάνεται µέριµνα για τους ανέργους, τόσο µε την
παροχή σ’ αυτούς ιατροφαρµακευτικής και υγειονοµικής περί-
θαλψης, όσο και µε τα νέα προγράµµατα του ΟΑΕΔ, για εκπαί-
δευση και απασχόληση.

Για όλους τους ανωτέρω λόγους, πιστεύουµε ότι έχουµε υπο-
χρέωση να υπερψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Όσον αφορά τα άρθρα και τις παρατηρήσεις και τις νοµοτε-
χνικές διορθώσεις του Υπουργού, θα τοποθετούµε στη συζήτηση
των άρθρων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Μαρία Κυριακοπούλου.

Το λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Περλεπέ Σηφουνάκη, Βουλευτής
Ευβοίας του ΠΑΣΟΚ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε πόσο επώδυνη
είναι αυτή η περίοδος για τους πολίτες και πόσο κρίσιµη για το
µέλλον της χώρας. Αντιλαµβανόµαστε, επίσης, ότι σε καταστά-
σεις κρίσεων και µάλιστα µεγάλων και παρατεταµένων, όπως
αυτή που βιώνουµε, οι κίνδυνοι γενικότερων απορρυθµίσεων
είναι ιδιαίτερα σοβαροί. Ορισµένοι σπεύδουν ήδη να εκµεταλ-
λευτούν τις ανάγκες των ανθρώπων και τις δικαιολογηµένες ανα-
σφάλειες που τους προκαλεί η κρίση. Γι’ αυτό πρέπει να υπάρξει
η πιο αποτελεσµατική και έγκαιρη προστασία απέναντι σ’ αυτές
τις προθέσεις.

Θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο για το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας
που συζητάµε σήµερα, αποτελεί την απάντηση της οργανωµένης
πολιτείας σε όσους, ιδιαιτέρα αυτήν τη δύσκολη εποχή, επιχει-
ρούν να καρπωθούν αθέµιτα οφέλη από τους φόβους και τις
αγωνίες των συνανθρώπων µας.

Για την Κυβέρνησή µας αυτή η νοµοθετική παρέµβαση ήταν
υποχρέωση και καθήκον και από τα πρακτικά αποτελέσµατα της
εφαρµογής του νόµου, από τον έλεγχο δηλαδή της αγοράς ερ-
γασίας και την προστασία των εργαζοµένων, θα κριθεί σε µεγάλο
βαθµό ο µείζων στόχος της κοινωνικής δικαιοσύνης. Είναι δη-
λαδή το αντίβαρο στα µέτρα, ώστε η αίσθηση του δικαίου να λει-
τουργήσει δηµιουργικά στη νέα πραγµατικότητα, που κινείται
πλέον η οικονοµία και η κοινωνία.

Η προωθούµενη αναµόρφωση του ΣΕΠΕ δεν εξασφαλίζει µόνο
ένα σοβαρό ελεγκτικό µηχανισµό, που ιδιαίτερα τα τελευταία
χρόνια χώλαινε, αλλά λειτουργεί προστατευτικά για τον εργαζό-
µενο αντιµετωπίζοντας τα προβλήµατα εν τη γενέσει τους. Του-
λάχιστον αυτή είναι η επιδίωξη του νοµοσχεδίου και των
ρυθµίσεων που περιλαµβάνει. 

Ξέρω ότι η κοινωνία δυσπιστεί, ότι είναι επιφυλακτική, ότι πε-
ριµένει να δει πρώτα τα αποτελέσµατα και µετά να δεχθεί ότι,
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πράγµατι, αυτός ο θεσµός παίζει το ρόλο του. Σ’ αυτές τις συν-
θήκες η ανάγκη ύπαρξης ενός σύγχρονου µηχανισµού, που θα
δίνει λύσεις σε εργασιακά προβλήµατα και που θα αντιµετωπίζει
αποτελεσµατικά την αδήλωτη εργασία και την εισφοροδιαφυγή,
είναι ζήτηµα επιβίωσης για την οικονοµία συνολικά, αλλά και για
κάθε άτοµο ξεχωριστά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ενίσχυση αυτού του µηχανι-
σµού, για να µπορεί να παίξει το ρόλο του, εξαρτάται πρώτα απ’
όλα από τους ανθρώπους που το στελεχώνουν. Η ενσωµάτωση
της νοµοθεσίας σε ενιαίο κείµενο όπως επιχειρείται τώρα, η αλ-
λαγή στη διοικητική διάρθρωση µε τους δύο γενικούς επιθεωρη-
τές παραδείγµατος χάριν, η ενοποίηση των περιφερειακών
υπηρεσιών σε ενιαίες καλλικρατικές µονάδες, είναι βεβαίως σο-
βαρά µέτρα, αλλά βασικότερη προϋπόθεση είναι η ενίσχυση µε
ανθρώπινο δυναµικό. Αυτή η ενίσχυση βεβαίως προβλέπεται και
θα γίνει. Όµως πρέπει να γίνει άµεσα, χωρίς καµµία καθυστέ-
ρηση.

Κάθε µέρα που περνάει η καταστρατήγηση των εργασιακών
δικαιωµάτων για λόγους έλλειψης ελέγχου, γίνεται όλο και πιο
έντονη. Στην Εύβοια απ’ όπου προέρχοµαι, έχουµε συχνά τέτοια
φαινόµενα, τα οποία θα µπορούσαν σε σηµαντικό βαθµό να
έχουν αντιµετωπιστεί αν υπήρχε πιο ενισχυµένη η παρέµβαση
των αρµόδιων υπηρεσιών. Δεν αναφέροµαι βέβαια µόνο στην
Επιθεώρηση Εργασίας. Οι ελλείψεις και στο ΙΚΑ είναι τραγικές.
Έχουν «αδυνατίσει», όπως καταλαβαίνουµε, όλες οι υπηρεσίες
δραµατικά.

Άρα η ενοποίηση των ελεγκτικών µηχανισµών µε τα µεικτά κλι-
µάκια, δεν θα µπορεί να είναι αποτελεσµατική αν παράλληλα µε
το ΣΕΠΕ δεν ενισχυθούν µε προσωπικό και άλλες συναρµόδιες
υπηρεσίες, όπως είναι το ΙΚΑ.

Θεσµοθετείται η κάρτα εργασίας που δίνει δυνατότητα στο
ΣΕΠΕ και στο ΙΚΑ για ηλεκτρονικό έλεγχο της ασφαλιστικής κά-
λυψης των εργαζοµένων. Προστατεύονται οι ευάλωτες οµάδες
µε το νέο τρόπο συνυπολογισµού των εισοδηµάτων για τη χορή-
γηση του ΕΚΑΣ. Μπαίνει σαφής στόχος για ταχύτερη έκδοση των
συντάξεων. 

Οι µεγάλες καθυστερήσεις που παρατηρούνται τώρα, δεν µπο-
ρούν να συνεχιστούν άλλο. Υπάρχουν συνταξιούχοι που περιµέ-
νουν πάνω από οκτώ µήνες µόνο και µόνο για να τους
καταµετρηθούν τα ένσηµα. Αυτή η κατάσταση δεν µπορεί να συ-
νεχιστεί για πολύ ακόµη. Θα πρέπει να δώσουµε σύντοµα µια
λύση.

Πολύ σηµαντική θεωρώ τη ρύθµιση για ιατροφαρµακευτική και
νοσοκοµειακή περίθαλψη για το 2011 των ανέργων, καθώς δεν
θα ήταν δυνατόν στις συνθήκες της αυξηµένης ανεργίας να είχαν
τις προϋποθέσεις που ίσχυαν. Αλλά και η διεύρυνση του χρόνου
προστασίας στους δεκαοκτώ µήνες από τον τοκετό για τις εργα-
ζόµενες µητέρες, είναι και αυτό ένα σηµαντικότατο µέτρο.

Ιδιαίτερα ευεργετική είναι η πρόβλεψη για όσους άνω των πε-
νήντα πέντε ετών δεν έχουν συµπληρώσει τις µίνιµουµ προϋπο-
θέσεις για συνταξιοδότηση. Αυτοί οι άνθρωποι θα µπορούν
πλέον να υπαχθούν στο ειδικό πρόγραµµα του ΟΑΕΔ µόλις συ-
µπληρώσουν τρεις µήνες ανεργίας, αντί του ενός χρόνου που
ίσχυε µέχρι σήµερα.

Όσον αφορά το άρθρο 51, τους µικροµετόχους και οδηγούς
στα λεωφορεία οι οποίοι ήταν ασφαλισµένοι µέχρι τώρα στον
ΟΑΕΕ και τώρα περνάνε στο ΙΚΑ, είναι αντίθετοι µε αυτήν τη ρύθ-
µιση όλοι αυτοί οι άνθρωποι. Θεωρώ ότι θα µπορούσε αυτό του-
λάχιστον –έγινε µια εκτενής συζήτηση στην επιτροπή- να είναι
προαιρετικό: Όσοι θέλουν να είναι στον ΟΑΕΕ και όσοι θέλουν
να µπουν στο ΙΚΑ.

Επίσης, όσον αφορά τους γιατρούς εργασίας, εξυπακούεται
ότι προτεραιότητα για τις επιχειρήσεις έχουν οι γιατροί εργα-
σίας. Βέβαια δεν είναι δική σας αρµοδιότητα αλλά του Υπουρ-
γείου Υγείας. Θα πρέπει να αυξηθούν οι θέσεις των
ειδικευόµενων. Αν δεν κάνω λάθος περιµένουν πάνω από τετρα-
κόσια άτοµα να πάρουν την ειδικότητα του γιατρού εργασίας και
δεν µπορούν να βρουν θέση. Έχουµε αυτήν τη στιγµή περίπου
εκατόν είκοσι γιατρούς εργασίας ειδικευµένους, οι οποίοι δεν
µπορούν να καλύψουν τις ανάγκες. 

Είναι µια πολύ σηµαντική ειδικότητα που θα πρέπει να της δώ-

σουµε το ανάλογο βάρος. Πρέπει να αυξήσουµε τις θέσεις ειδι-
κευόµενων. Αυτό έλεγα και όταν ήµουν Βουλευτής αντιπολίτευ-
σης. Παρ’ ότι είναι δύσκολη η οικονοµική συγκυρία, θα
µπορούσαµε να αυξήσουµε τις θέσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πολλαπλά µέτρα του νοµο-
σχέδιου τόσο για το ΣΕΠΕ, όσο για την ασφάλιση, όπως και οι
λοιπές ρυθµίσεις, επιλύουν ζητήµατα που θα βοηθήσουν µεγάλο
µέρος του πληθυσµού να αισθανθεί προστατευµένο σ’ αυτούς
τους άγριους καιρούς. Η προσπάθεια βεβαίως δεν τελειώνει
εδώ. Είναι πολλά να γίνουν ακόµη. Αλλά για το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο, το ζητούµενο αµέσως µετά την ψήφισή του, είναι να
µπει άµεσα σε εφαρµογή, όσον αφορά πρωτίστως το ελεγκτικό
µέρος της αγοράς εργασίας. Σ’ αυτό το θέµα δεν µπορεί να
υπάρξει πλέον καµµία καθυστέρηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ. Αι-
κατερίνη Περλεπέ-Σηφουνάκη. 

Παρακαλείται ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω την τοποθέτησή µου µε µια κοινή παραδοχή ότι

οι πραγµατικές συνθήκες εργασίας, όπως διαµορφώνονται στην
καθηµερινότητα, είναι πολύ χειρότερες απ’ αυτές που προβλέπει
το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι όσο
ισχυρό και να είναι ένα νοµοθετικό πλαίσιο που αφορά τις εργα-
σιακές σχέσεις, αν δεν µπορεί να ελεγχθεί, οι συνθήκες στην
αγορά θα παραµένουν πολύ άσχηµες, όπως είναι σήµερα και
εξαιτίας και της κρίσης βεβαίως. 

Σήµερα περισσότερο από κάθε άλλη φορά η παραβατικότητα
των επιχειρήσεων έχει διευρυνθεί και επεκταθεί στην παραβίαση
του ωραρίου, στην ανασφάλιστη εργασία, στη µη καταβολή δε-
δουλευµένων, στη µείωση αποδοχών µε ατοµικές συµβάσεις και
όχι µε κλαδικές συµβάσεις ή επιχειρησιακές. Αυτή είναι η κατά-
σταση που επικρατεί σήµερα. Νοµίζω ότι όλοι αναγνωρίζουµε
την ανάγκη να υπάρχει ένα Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, το
οποίο θα είναι αποτελεσµατικό, θα είναι δίπλα στον πολίτη, τον
εργαζόµενο, θα µπορεί να παρεµβαίνει άµεσα. 

Επίσης, πιστεύουµε ότι περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη
φορά είναι ανάγκη σήµερα να διασφαλίσουµε, µε τις όποιες δυ-
νατότητες έχουµε, ένα δίχτυ ασφάλειας για ευπαθείς οµάδες του
πληθυσµού, ανέργους, χαµηλοσυνταξιούχους, άτοµα µε αναπη-
ρία, οι οποίοι δοκιµάζονται περισσότερο σ’ αυτές τις συνθήκες
που ζει η χώρα µας. Σε αυτήν την κατεύθυνση κινούµαστε µε συ-
ζητούµενο νοµοσχέδιο για να ρυθµίσουµε τέτοια θέµατα. 

Έρχοµαι στο πρώτο θέµα, σ’ αυτό που αφορά το Σώµα Επιθε-
ώρησης Εργασίας. Ποιο είναι το πρόβληµα που επιχειρούµε να
λύσουµε; Αν ξεκινάµε την προσέγγισή µας από το τι λέει ή δεν
λέει ο εργαζόµενος στο συγκεκριµένο χώρο έχουµε λάθος προ-
σέγγιση των πραγµάτων. 

Η πρώτη για µας προτεραιότητα –και νοµίζω για όλους- είναι
πώς λύνεις τα προβλήµατα του εργαζοµένου, αυτού που βρίσκε-
ται εκτός του συστήµατος. Και το πρόβληµα του εργαζοµένου
το ζούµε όλοι µας καθηµερινά. Ο εργαζόµενος θα µας πει ότι δεν
έχει εύκολη πρόσβαση στις υπηρεσίες του ΣΕΠΕ παρά τις προ-
σπάθειες που έχουν γίνει να οργανωθεί καλύτερα το Σώµα Επι-
θεώρησης Εργασίας. Όµως ο εργαζόµενος, που θέλει να έχει
δίπλα του ένα Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας κάθε µέρα όταν
αντιµετωπίζει προβλήµατα, διαµαρτύρεται γιατί δεν έχει τη δυ-
νατότητα ούτε να έρθει σε επαφή τηλεφωνικά να πάρει µια απά-
ντηση. Αυτό δεν είναι µια πραγµατικότητα; Εποµένως από αυτό
δεν πρέπει να ξεκινήσουµε τις όποιες επιλογές µας για να λύ-
σουµε αυτό το πρόβληµα; Δεν πρέπει να δούµε το γεγονός ότι ο
εργαζόµενος που έρχεται σε επαφή µε την Επιθεώρηση Εργα-
σίας τις περισσότερες φορές καταλήγει στα δικαστήρια για να
επιλύσει το πρόβληµα; Άρα, δεν έχουµε υποχρέωση να ενισχύ-
σουµε το συµφιλιωτικό χαρακτήρα του Σώµατος Επιθεώρησης
Εργασίας για να µπορούν να επιλύονται οι διαφορές -όσο το δυ-
νατόν περισσότερες- σ’ αυτό το επίπεδο και να µην υποχρεώνε-
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ται ο εργαζόµενος να προσφύγει στα δικαστήρια, όπου χρειάζε-
ται βέβαια και µια δαπάνη και χρόνος; 

Ο εργαζόµενος πολλές φορές µας καταγγέλλει, σας καταγ-
γέλλει, καταγγέλλει σε όλους µας ότι όταν απευθύνεται στο
Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας µαθαίνει πρώτα η επιχείρηση ότι
θα πάει ο έλεγχος. Άρα κάτι συµβαίνει. Και πρέπει να δούµε πώς
ο εργαζόµενος θα αισθάνεται ασφαλής και θα έχει µία σχέση
εµπιστοσύνης µε αυτές τις υπηρεσίες. 

Να ξεκινήσουµε, λοιπόν, απ’ αυτήν τη βάση. Να µην ξεκινάµε
θα έλεγα –εγώ σέβοµαι τις παρατάξεις- τις τοποθετήσεις µας
όλες από το τι λέει µια συγκεκριµένη παράταξη σε ένα χώρο ή τι
λένε κάποιες παρατάξεις που δεν θέλουν να αλλάξει τίποτε σε
σχέση µε την οργάνωση, είτε του Σώµατος Επιθεώρησης Εργα-
σίας είτε των άλλων υπηρεσιών του δηµοσίου.

Να δούµε επίσης τι χρειάζεται ο εργαζόµενος στο συγκεκρι-
µένο χώρο, γιατί αν δεν το δούµε αυτό δεν µπορούµε να είµαστε
αποτελεσµατικοί στην επίλυση του προβλήµατος. Να δούµε τι
χρειάζεται ο συγκεκριµένος εργαζόµενος, ο επιθεωρητής για να
µπορέσει να λειτουργήσει πιο αποτελεσµατικά. Χρειάζεται µέσα
και σήµερα δεν τα έχει. Χρειάζεται υψηλότερο κύρος µέσα από
τη διασφάλιση και την ενίσχυση του ρόλου του. Και σήµερα δεν
το έχει. Χρειάζεται να έχει τη δυνατότητα µετάβασης σε οποιο-
δήποτε νοµό της χώρας χωρίς να χρειάζεται να βάζει από την
τσέπη του. Και σήµερα βάζει από την τσέπη του. Πρέπει να λύ-
σουµε και αυτά τα προβλήµατα έτσι ώστε να διευκολύνουµε στο
έργο του τον επιθεωρητή, τον εργαζόµενο στο συγκεκριµένο
τοµέα να µπορεί να κάνει σωστά τη δουλειά του. 

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
µπορούσε κανένας να το χωρίσει σε τρεις άξονες για να µπορέ-
σει να γίνει και µια λεπτοµερέστερη συζήτηση επί των άρθρων. 

Είναι η αναµόρφωση του ΣΕΠΕ. 
Είναι η ενίσχυση του ασφαλιστικού συστήµατος µέσα από την

ολοκλήρωση της ασφαλιστικής µεταρρύθµισης, η οποία ξεκίνησε
το καλοκαίρι του 2010. Υπήρχαν ρυθµίσεις, διατάξεις, οι οποίες
έπρεπε να συµπεριληφθούν έτσι ώστε να υπάρχει η ενιαιοποίηση
όρων και προϋποθέσεων συνταξιοδότησης µεταξύ ιδιωτικού και
δηµόσιου τοµέα. Υπήρχε ανάγκη να γίνουν παραπέρα διορθώ-
σεις σε κανονισµούς που ίσχυαν και αφορούσαν µεµονωµένα τα-
µεία. Αυτό κάνουµε στην δεύτερη ενότητα.

Και στην τρίτη ενότητα έχουµε την υποχρέωση, σ’ αυτές τις
πολύ δύσκολες συνθήκες, να ανακουφίσουµε µε συγκεκριµένα
µέτρα χαµηλοσυνταξιούχους, άτοµα µε αναπηρία, ανέργους, αν-
θρώπους που σήµερα δοκιµάζονται.

Έρχοµαι στο πρώτο. Άκουσα εδώ για την διεύρυνση, την επέ-
κταση του κράτους. Μα, ούτε µια θέση παραπάνω δεν προβλέ-
πεται στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για το Σώµα Επιθεώρησης
Εργασίας. Γιατί δεν προβλέπεται; Γιατί έχουµε πειστεί ότι δεν
αρκεί να προβλέψεις εκατό, διακόσιες, πεντακόσιες θέσεις.
Εκείνο που χρειάζεται είναι τουλάχιστον να απορροφήσεις τις
θέσεις εκείνες που θα καλύψουν τις σηµερινές ανάγκες. Σε κάθε
περιφέρεια, όπως είπατε. Αυτός είναι ο στόχος. 

Το δεύτερο είναι να αξιοποιήσουµε σύγχρονα µέσα και εργα-
λεία ούτως ώστε να καταστήσουµε µια υπηρεσία, όπως είναι το
Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, πιο αποτελεσµατικό. Και αυτό ση-
µαίνει µηχανοργάνωση, σηµαίνει σύνδεση µε τους άλλους µηχα-
νισµούς ελέγχου, δηλαδή, το ΙΚΑ, τον ΟΑΕΔ, τη Γενική
Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων. Με αυτές τις συγκε-
κριµένες υπηρεσίες και φορείς θα συνδεθεί το ΣΕΠΕ για να έχει
αποτελεσµατική λειτουργία. Αυτό που είπα, κύριε Πολατίδη, στην
επιτροπή είναι έτσι περίπου, όπως το είπατε και εσείς. Σήµερα,
µε τον τρόπο που είναι οργανωµένο το Σώµα Επιθεώρησης Ερ-
γασίας θα χρειαζόταν από τριάντα ως σαράντα χρόνια για να
γίνει έλεγχος σε όλες τις επιχειρήσεις. 

Θα συµφωνήσω µε αυτούς που είπαν ότι χρειάζεται ένα υπη-
ρεσιακό σχέδιο, χρειάζεται υλοποίηση του νόµου, χρειάζεται να
είµαστε συνεχώς µπροστά στην επίλυση προβληµάτων της κα-
θηµερινότητας, έτσι ώστε να είναι αποτελεσµατικός µηχανισµός.
Στοχεύουµε στο να µπορεί να ελεγχθεί το σύνολο των επιχειρή-
σεων µέσα σε τρία χρόνια περίπου. Έτσι, λοιπόν, προσπαθούµε
να καταστήσουµε τον οργανισµό αυτόν πιο ευέλικτο, πιο αποτε-
λεσµατικό, πιο φιλικό στον εργαζόµενο. 

Δεν αυξάνονται οι οργανικές θέσεις και το επαναλαµβάνω για
µια ακόµα φορά. Δεν δηµιουργούµε θέσεις γενικών διευθυντών.
Έχετε δει το πρώτο κείµενο που έχουν βγάλει οι παρατάξεις εδώ
και τρεις µήνες και το επαναλαµβάνετε σ’ αυτήν την Αίθουσα.
Δεν υπάρχει θέµα γενικών διευθυντών. 

Φαντάζοµαι ότι όλοι θα συµφωνήσετε πως οι δύο διευθυντές,
οι οποίοι είναι διευθυντές-συντονιστές, είναι προτιµότεροι από
τους ειδικούς συµβούλους που µπορεί να προσλαµβάνει κάποιος
ειδικός γραµµατέας ή ο Υφυπουργός ή ο Υπουργός. Είναι άν-
θρωποι µέσα από το σώµα, εµπειρότατοι, που µπορούν να βοη-
θήσουν σηµαντικά το έργο του. Κοστίζουν, µάλιστα, 120 ευρώ
το µήνα. Αυτό είναι το κόστος στην ουσία. Αυτό είναι το επίδοµα
που παίρνει κάποιος διευθυντής.

Απλοποιούµε διαδικασίες και δεν το έχετε προσέξει. Το γεγο-
νός ότι δηµιουργείται αυτοτελές γραφείο, το οποίο αξιολογεί τις
καταγγελίες και δίνει αµέσως την εντολή παρέµβασης, είναι µία
απλοποίηση διαδικασιών έτσι ώστε να µπορεί το ΣΕΠΕ άµεσα να
δρα, γιατί αυτός είναι ο ρόλος του. Το γεγονός ότι δίνουµε πάγια
προκαταβολή, σηµαίνει ότι δεν θα χρειάζεται να περάσουν δύο
µήνες και δεν θα χρειαστούν είκοσι υπογραφές, για να µπορέσει
να µετακινηθεί κάποιος για να κάνει τον έλεγχο, για να κάνει δη-
λαδή τη δουλειά του. 

Το γεγονός ότι προβλέπεται ενίσχυση του προϋπολογισµού µε
20% επί των προστίµων είναι ακριβώς για να αντιµετωπίσουµε
τις σηµερινές δυσκολίες, ώστε να µπορέσουµε να εξασφαλί-
σουµε τα µέσα και την υλικοτεχνική υποδοµή, για να µπορέσει
να λειτουργήσει πιο αποτελεσµατικά η Επιθεώρηση Εργασίας.
Η κάρτα εργασίας, επίσης, είναι ένα σοβαρό εργαλείο. 

Θα ήθελα να κάνω µία παρένθεση. Από πού προκύπτει εδώ ότι
θα υπάρξει απώλεια εσόδων για τα ταµεία; Ίσα-ίσα, µέσα εκεί
προβλέπεται ότι για να εφαρµοστεί ακόµα και πιλοτικά η συγκε-
κριµένη ρύθµιση, γίνεται οικονοµική µελέτη µε την οποία διασφα-
λίζεται ότι το αποτέλεσµα θα είναι θετικό για τα έσοδα των
ταµείων. Εποµένως, κανένας λόγος ανησυχίας δεν υπάρχει.

Θα ήθελα, λοιπόν, να ολοκληρώσω την αναφορά µου σ’ αυτό
το κεφάλαιο που αφορά το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, λέγο-
ντας ότι το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, µ’ αυτές τις δυνατό-
τητες και αυτά τα µέσα που του δίνουµε για να τα αξιοποιήσει,
θα είναι πολύ πιο αποτελεσµατικό από την επόµενη µέρα, γιατί
ενισχύεται ο ελεγκτικός του ρόλος, όπως και συµφιλιωτικός του
χαρακτήρας, αλλά ενισχύεται και το προληπτικό του έργο, ενι-
σχύονται οι δυνατότητές του.

Στο δεύτερο κεφάλαιο, υπάρχουν σηµαντικές ρυθµίσεις που
αφορούν ασφαλιστικά ζητήµατα. Θα αναφερθώ ενδεικτικά, γιατί
αυτές οι ρυθµίσεις είναι πολλές. Κατ’ αρχάς, πρόκειται για ρυθ-
µίσεις απλοποίησης διαδικασιών. Όλοι µιλάµε για την ανάγκη να
υπάρξει επίσπευση της διαδικασίας για την έκδοση των συντα-
ξιοδοτικών αποφάσεων. Σε ένα σύστηµα, όπου κανένα ασφαλι-
στικό ταµείο δεν έχει ηλεκτρονικό µητρώο ασφαλισµένων,
δηλαδή δεν έχει εικόνα του ιστορικού του ασφαλισµένου, του ερ-
γαζοµένου όταν αυτός υποβάλλει αίτηση συνταξιοδότησης, είναι
πολύ δύσκολο να υπάρξει απόφαση συνταξιοδότησης µέσα σε
ένα ή δύο µήνες. Σ’ αυτήν την κατεύθυνση, βεβαίως, πρέπει να
κινηθούµε και αυτός τουλάχιστον είναι ο προγραµµατισµός του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, να έχουν τα
ταµεία σε δύο χρόνια ηλεκτρονικό µητρώο, έτσι ώστε να µπορέ-
σει άµεσα να εκδοθεί η συνταξιοδοτική απόφαση.

Όµως, µέχρι τότε, έχουµε µεγάλη αύξηση των αιτήσεων για
συνταξιοδότηση και πρέπει να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα.
Επιχειρούµε αυτό το πρόβληµα να το λύσουµε µε ένα προσωρι-
νού χαρακτήρα µέτρο που είναι η προσωρινή σύνταξη. Έχω
ακούσει πολλά τις τελευταίες ηµέρες. Άκουγα και πρωί τη φράση
«πάτε να δώσετε σύνταξη σε δόσεις, µε προκαταβολές;». Ε, θα
έλεγα ότι αυτό υπερβαίνει κάθε όριο κριτικής! Όταν έχεις έναν
άνθρωπο, ο οποίος χρειάζεται να περιµένει σήµερα οκτώ, δέκα,
δώδεκα µήνες και του δίνεις τη δυνατότητα να πάρει το µεγαλύ-
τερο µέρος της σύνταξης, δηλαδή πάνω από το 80%, σε πολύ
σύντοµο χρονικό διάστηµα, χωρίς να τον υποχρεώνεις να το
κάνει αυτό, είναι ένα µέτρο διευκόλυνσης, έτσι ώστε αυτός ο άν-
θρωπος να έχει ένα εισόδηµα πολύ κοντά σ’ αυτό της σύνταξης
για το χρόνο αναµονής που σήµερα είναι µεγάλος. Έτσι επιχει-
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ρούµε να λύσουµε αυτό το πρόβληµα το οποίο είναι πολύ µεγάλο
για ανθρώπους, οι οποίοι µένουν χωρίς εισόδηµα και περιµένουν
πολλούς µήνες ή και χρόνο ολόκληρο, για να πάρουν την πρώτη
τους σύνταξη.

Έχουµε ενιαιοποίηση προϋποθέσεων µεταξύ ιδιωτικού και δη-
µόσιου τοµέα. Είπαµε ότι αυτό είναι αναγκαίο να γίνει. Επίσης,
έχουµε και ενιαίους κανόνες σε σχέση µε τις αναγνωρίσεις των
λεγόµενων πλασµατικών χρόνων, γιατί δεν είναι όλοι πλασµατικοί
χρόνοι. Το διευκρινίζουµε γιατί µε την ψήφιση του ασφαλιστικού
νόµου, του ν.3863 τον Ιούλιο και µετά, υπήρξαν από ορισµένους
και προσπάθειες καταστρατήγησης και θέλουµε να καταστή-
σουµε απόλυτα σαφές το καθεστώς και το πλαίσιο αναγνωρί-
σεων για όλους τους εργαζοµένους, είτε αυτοί είναι στον
ιδιωτικό είτε στο δηµόσιο τοµέα.

Θα αναφερθώ τώρα στην τελευταία ενότητα που αφορά την
προστασία, την ενίσχυση, την ανακούφιση συγκεκριµένων οµά-
δων, δηλαδή χαµηλοσυνταξιούχων, ανέργων και κυρίως ατόµων
µε αναπηρία. Άκουσα και σήµερα ότι µε τις ρυθµίσεις που κά-
νουµε για το ΕΚΑΣ, εξαιρούµε ορισµένους χαµηλοσυνταξιού-
χους οι οποίοι αδικούνται. Θέλω να παρακαλέσω µέχρι αύριο το
βράδυ που τελειώνει η διαδικασία, να µου βρείτε ένα χαµηλοσυ-
νταξιούχο απ’ αυτούς που λαµβάνουν ΕΚΑΣ –έναν!- ο οποίος να
είναι σε δυσµενέστερο καθεστώς σε σχέση µε το προηγούµενο!
Εγώ θα σας βρω εξήντα, εβδοµήντα χιλιάδες νέους χαµηλοσυ-
νταξιούχους που εντάσσονται στη νέα λίστα, για να πάρουν τα
30 ευρώ! Αυτήν τη δυνατότητα έχουµε σήµερα. 

Εκτός και αν µου πείτε ότι είναι αδικία να κόψουµε το ΕΚΑΣ σε
κάποιον ο οποίος έχει εκτός από το εισόδηµα της σύνταξης και
είκοσι, τριάντα, πενήντα, τετρακόσιες χιλιάδες! Είναι µία ακραία
περίπτωση, θα µου πείτε, αλλά είναι πάρα πολλοί αυτοί οι οποίοι
έχουν µία επιχειρηµατική δραστηριότητα και παίρνουν το ΕΚΑΣ!
Είναι αδικία γι’ αυτούς το ότι κόβουµε και τους βάζουµε µε ίδιους
όρους µε τους άλλους συνταξιούχους που θα πάρουν το ΕΚΑΣ;

Εκτός και αν µου πείτε ότι είναι αδικία το γεγονός ότι δεν εξά-
γεται το ΕΚΑΣ. Το ΕΚΑΣ είναι µία προνοιακή παροχή που τη δίνει
η χώρα µας. Κάθε χώρα έχει ένα επίπεδο προνοιακών παροχών
ή ένα ελάχιστο ποσό, ένα κατώτερο ποσό εγγυηµένου εισοδή-
µατος. Η χώρα µας έχει και αυτή τους κανόνες της, αλλά εντός
των ορίων της. Αν είναι σε άλλη χώρα, θα έχει διαφορετική αντι-
µετώπιση µε βάση το καθεστώς τής κάθε χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Είναι άδικο αυτό; Εάν µου πείτε ότι είναι άδικο, να το συζητή-
σουµε! Όµως, επαναλαµβάνω ότι όσοι υποστηρίζουν ότι θα πε-
ρικοπεί σε εκατό χιλιάδες ή σε εκατόν πενήντα χιλιάδες, εγώ
θέλω να µου βρείτε έναν, για να πούµε ότι αυτός αδικείται και
δεν θα πάρει το ΕΚΑΣ, ενώ θα το έπαιρνε µε το προηγούµενο κα-
θεστώς!

Όσον αφορά την ασφαλιστική κάλυψη των ανέργων, δεν µπο-
ρούµε να προβλέψουµε µέχρι το 2012-2013 ούτε θέλουµε να δη-
µιουργήσουµε αντικίνητρο στην ασφάλιση. Λέµε, λοιπόν, ότι
µέχρι το Φεβρουάριο του 2012, όλοι οι άνεργοι καλύπτονται και
από εκεί και µετά βλέπουµε! Ούτε θέλουµε να δηµιουργούµε την
εντύπωση ότι ακόµα και αυτός που δεν θα ασφαλιστεί για είκοσι
ή τριάντα µέρες θα έχει µόνιµα αυτό το καθεστώς! Κάτι τέτοιο
θα ήταν ανεύθυνο από την πλευρά µας!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Όσον αφορά το θέµα της προστασίας µητέρων, είπατε όλοι
ότι είναι θετικό µέτρο. 

Υπάρχουν και άλλα θέµατα που ρυθµίζονται στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο, όπως το θέµα της σύνταξης των διαζευγµένων.
Μπορεί να µην είναι µεγάλη κατηγορία, αλλά είναι από τις κατη-
γορίες εκείνες οι οποίες ξαφνικά είδαν τον προγραµµατισµό της
ζωής τους να ανατρέπεται. Γίνονται, λοιπόν, βελτιώσεις. 

Σίγουρα δεν µπορούν να ρυθµιστούν όλα. Έχουµε πάρα
πολλά ζητήµατα. Σε πολλές περιπτώσεις, το κόστος είναι τέτοιο
που δεν µπορούν αυτήν τη στιγµή να αντιµετωπιστούν. 

Θέλω να κλείσω µ’ αυτό που ανέφερε ο πρώτος οµιλητής, ο κ.
Κώστας Γείτονας, που αφορά το µεγάλο πρόβληµα της ανερ-
γίας. Το µεγαλύτερο πρόβληµα που αντιµετωπίζει αυτό το

Υπουργείο, αλλά και η χώρα συνολικά και η Κυβέρνηση, είναι η
ανεργία. Ο προγραµµατισµός µας για το επόµενο διάστηµα είναι
σε δύο κατευθύνσεις. Πέρα από την υλοποίηση των προγραµµά-
των που είναι σήµερα σε εξέλιξη, θα έχουµε ενίσχυση των προ-
γραµµάτων απασχόλησης και διατήρησης των θέσεων εργασίας
και ένα νέο πρόγραµµα κατάρτισης, το οποίο ουσιαστικά θα µπο-
ρεί να υλοποιηθεί σύντοµα, χωρίς τη γραφειοκρατική διαδικασία
που ακολουθείται µέχρι τώρα και έχει οδηγήσει στο να µην έχουν
ακόµα τελειώσει προγράµµατα του 2009 µε τις ενστάσεις και τα
δικαστήρια! Απλοποιούµε τις διαδικασίες. Είναι σηµαντικό το
πρόγραµµα. Θα έχουµε τις επόµενες ηµέρες τη δυνατότητα να
ενηµερώσουµε και τη Βουλή.

Θέλω να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους σήµερα και
βεβαίως και όσους µίλησαν και στην επιτροπή για τις χρήσιµες
παρατηρήσεις τους. 

Λυπάµαι γιατί για µία ακόµη φορά ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, που
ένα εκατοµµύριο άνθρωποι περιµένουν να ψηφιστεί για να έχουν
µικρότερα ή µεγαλύτερα οφέλη, να λύσουν µικρότερα ή µεγα-
λύτερα προβλήµατα, µπαίνει σε µια λογική µικροκοµµατική, µιας
σκοπιµότητας που νοµίζω δεν ωφελεί κανένα.

Ωστόσο, δικαίωµα της κάθε παράταξης είναι να έχει τη θέση
της. Όποιος, όµως, το µελετήσει περισσότερο, θα καταλάβει ότι
µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο και την ψήφισή του λύνονται ση-
µαντικά προβλήµατα για τις πιο ευπαθείς οµάδες του πληθυ-
σµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης τον κ. Γιώργο
Κουτρουµάνη.

Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος, να λάβει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ασφαλώς θα περιµένει η Ολοµέλεια, το
Σώµα, εκτός από την εξαιρετική τοποθέτηση της εισηγητού µας
της κ. Ευγενίας Τσουµάνη - Σπέντζα, η Νέα Δηµοκρατία να εξη-
γήσει -γιατί προφανώς ο κύριος Υπουργός, δεν το αντελήφθη και
θεωρεί ότι η καταψήφιση επί της αρχής του νοµοσχεδίου είναι
µικροκοµµατισµός- γιατί δεν ψηφίζει το νοµοσχέδιο επί της
αρχής.

Θέλω, λοιπόν, να σας οµολογήσω ότι παρά το σεµνό λόγο του
κυρίου Υπουργού και την ικανοποιητική περιγραφή της κατάστα-
σης, που σηµαίνει ότι γνωρίζει πού πατάει και πού βρίσκεται, πε-
ριµέναµε ένα σχέδιο νόµου, το οποίο θα αντιµετωπίσει στον
πυρήνα το πρόβληµα της ανασφάλιστης εργασίας στη χώρα,
καθώς επίσης και τα προβλήµατα των εργαζοµένων εν µέσω κρί-
σης µε ό,τι διαχείριση της κρίσης καλή ή κακή, αναγκαστική ή
τυχαία ή συνειδητή ή προγραµµατισµένη γίνεται από τις λογής-
λογής εργοδοσίες.

Περίµενα, λοιπόν -και περιµέναµε- ένα σχέδιο νόµου, το οποίο
θα δώσει ευελιξία στο Σώµα των Επιθεωρητών, θα δώσει προ-
σωπικό στο Σώµα των Επιθεωρητών, θα δώσει µέσα στο Σώµα
των Επιθεωρητών, θα δώσει διέξοδο σ’ αυτό που δεν γινόταν
µέχρι τώρα. 

Και επειδή η πολιτική κρίνεται πάντα εκ του αποτελέσµατος,
καλά είναι τα λόγια, καλή είναι η κουβέντα, αλλά στο τέλος έρ-
χεται ο λογαριασµός. Και επειδή ο λογαριασµός σηµαίνει έλεγ-
χοι, αποτελεσµατικότητα, διόρθωση νοοτροπίας και πρακτικής,
πρέπει να σας πούµε ότι δεν ψηφίζουµε επί της αρχής αυτό το
σχέδιο νόµου, γιατί δεν αντιµετωπίζει σε τίποτα το αποτέλεσµα.
Είναι µίζερο, διότι ακολουθεί την ίδια πεπατηµένη της γραφειο-
κρατικής λογικής αυτών που το συνέγραψαν. Προσωπικά, κύριε
Υπουργέ, πιστεύω ότι δεν το έχετε γράψει εσείς, το έχουν γράψει
οι υπηρεσίες τους Υπουργείου. Είναι ένα σχέδιο νόµου, το οποίο
έρχεται να ικανοποιήσει πρώτα τη δηµοσιοϋπαλληλία του Υπουρ-
γείου και µετά το αποτέλεσµα. Διότι µε τόσες γενικές διευθύν-
σεις για χίλιους τριακόσιους υπαλλήλους, µε επιθεωρητές, µε
διευθυντές, µε υποδιευθυντές µοιράζετε officcia αντί να κάνετε
το εξαιρετικά αντίστροφο, να τους δώσετε δικαίωµα δουλειάς
και µέσα, να ανταποκριθούν στις αναγκαιότητες του χώρου της
εργασίας. 
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Να, γιατί δεν το ψηφίζουµε και να γιατί δεν το περιµέναµε
αυτό. Διότι εσείς µπορείτε να λέτε ότι µ’ αυτόν τον τρόπο ενδυ-
ναµώνετε την θέση του επιθεωρητού, στην πραγµατικότητα,
όµως, δεν κάνετε τίποτα απολύτως.

Είµαστε στον πυρήνα της τουριστικής περιόδου, χιλιάδες επι-
χειρήσεις ανά την Ελλάδα δουλεύουν αυτήν την ώρα µε µαύρη
εργασία και το ξέρετε. Πείτε µου, σας παρακαλώ, πόσους ελέγ-
χους µπορείτε να κάνετε; Πόσα µέσα έχετε για να κάνετε ελέγ-
χους; Δεν έχετε. Τι να την κάνω την ενδυνάµωση του
επιθεωρητού, όταν σήµερα αλλοδαποί παράνοµοι ή µη παράνο-
µοι, Έλληνες ανασφάλιστοι σε µαύρη εργασία δουλεύουν στα
νησιά, στον κορµό της χώρας στις τουριστικές περιοχές; 

Πως εσείς µπορείτε να διασφαλίσετε συνθήκες εργασίας,
ασφάλιση εργασίας, διασφάλιση χώρου εργασίας, αλλά και
ανταπόδοση στο τουριστικό προϊόν της χώρας, δηλαδή στους
τουρίστες Έλληνες και ξένους της ποιότητας παροχής υπηρε-
σιών χωρίς στοιχειώδη έλεγχο; Όχι ότι µπορείτε να τους ελέγ-
ξετε όλους, αλλά τουλάχιστον µπορεί το κράτος να λειτουργήσει
προληπτικά όταν ο άλλος αισθάνεται ότι µπορεί να υποστεί κά-
ποιον έλεγχο. Όλοι ξέρουν σήµερα ότι δεν µπορείτε να κάνετε
ελέγχους. Έχετε χιλιάδες καταγγελίες και δεν έχετε χρήµατα να
στείλετε εκεί επιθεωρητές. Τι το θέλουµε το νοµοσχέδιο για να
συζητάµε µεταξύ µας; 

Σε µια άλλη χώρα, σε µια άλλη κατάσταση λιγότερο επεί-
γουσα, σε µια άλλη συνθήκη εργασιακή θα µπορούσαµε να συ-
ζητάµε µε καλή πρόθεση -και βεβαίως έχουµε καλή πρόθεση και
εσείς έχετε καλή πρόθεση- επ’ αυτού του σχεδίου. Τώρα τι να
συζητήσουµε; 

Δεν έχει ανάγκη ο Υπουργός των Οικονοµικών τα έσοδα;
Εσείς, τα ασφαλιστικά ταµεία, τα οποία διοικείτε, δεν έχουν ανά-
γκη τα έσοδα; Πώς θα τα πάρετε; Με ενίσχυση του ρόλου των
κεντρικών υπηρεσιών; Υπάρχει επιθεωρητής στην περιφέρεια; 

Κυβερνάτε είκοσι ένα µήνες. Ήµουν σ’ αυτήν την Αίθουσα, σ’
αυτήν τη θέση όταν πριν από περίπου δεκαεπτά, δεκαοκτώ µήνες
στον προηγούµενο Υπουργό Εργασίας, τον κ. Λοβέρδο, του ζή-
τησα να ενισχύσει το Σώµα Επιθεωρητών Εργασίας µε την κρίση,
η οποία έρχεται, η οποία γνωρίζαµε τι θα επιφέρει στο χώρο ερ-
γασίας. Δεσµεύτηκε για µετατάξεις σ’ αυτήν την Αίθουσα. Η Κυ-
βέρνηση δεσµεύτηκε διά του Υπουργού. Δεν έχετε κάνει τίποτα
απολύτως. Τι να συζητήσουµε τώρα; Για καλές προθέσεις; Όλοι
τις έχουµε και εσείς τις έχετε και εµείς τις έχουµε και η Αριστερά
τις έχει, άπαντες και ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, για να
µην τον αδικώ. Όλοι καλές προθέσεις έχουµε και τις απόψεις
µας. 

Πάµε, όµως, στο διά ταύτα. Έχετε ελέγξει µέχρι τώρα -και πα-
ρακαλώ να µε διαψεύσετε- λιγότερο από το 1% των επιχειρή-
σεων της χώρας. Στο 1/3 των περιπτώσεων, στο 30% περίπου
πιάσατε ανασφάλιστη εργασία και βάλατε πρόστιµα. Και ερωτώ
το εξής απλό: Δεν έχετε χρήµατα για τις µετακινήσεις. Αφού ξέ-
ρετε ότι οι επιθεωρητές σε ένα στα τρία µαγαζιά-επιχειρήσεις,
τα οποία θα ελέγξουν, θα βρουν ανασφάλιστη εργασία, θα βρουν
παρατυπίες και θα βάλουν πρόστιµα, γιατί δεν αντλείτε από εκεί
κάποια χρήµατα για να µπορέσετε να αυξήσετε τα έσοδα των
ασφαλιστικών ταµείων και να διορθώσετε τη νοµιµότητα στη
χώρα; Δεν το καταλαβαίνω. Δεν καταλαβαίνω, δηλαδή, το λόγο
γιατί θα πρέπει σήµερα να συζητάµε ότι δεν έχετε αυτοκίνητα,
δεν έχετε 1 ευρώ για µετακινήσεις, δεν µπορείτε να κάνετε ελέγ-
χους.

Γιατί ακολουθήσατε σ’ αυτό το σχέδιο νόµου µια πεπατηµένη
γραφειοκρατική, για την οποία όλος ο µεταπολιτευτικός, διοικη-
τικός, στρατηγικός στόχος, τον οποίον είχαµε βάλει, έχει αποτύ-
χει; Αυτό δεν λέµε και εµείς και εσείς; Σ’ αυτό δεν συµφωνούµε
ότι το δηµόσιο απέτυχε στην παραγωγικότητα γιατί ακολουθεί
ένα µοντέλο; Αυτό το µοντέλο δεν αντιγράψατε και µάλιστα διο-
γκούµενο; Γιατί το κάνατε, κύριε Υπουργέ; 

Θα είχατε την απόλυτη στήριξη, τουλάχιστον τη δικιά µας, αν
κάνατε ένα ευέλικτο σχέδιο µε γρήγορες αποφάσεις, χωρίς πολύ
γραφειοκρατία, χωρίς τρία υπηρεσιακά συµβούλια σ’ ένα Υπουρ-
γείο χιλίων τριακοσίων υπαλλήλων. Γιατί το κάνατε αυτό; Δεν
υπάρχει κανένας λόγος. Δεν βοηθάτε τη δουλειά σας. Δεν βοη-
θάτε τον τόπο. Είπαµε ότι αυτό το µεταπολιτευτικό µοντέλο απέ-

τυχε. 
Ας συµφωνήσουµε όλοι σ’ αυτήν την Αίθουσα, όσοι κυβέρνη-

σαν, όσοι δεν κυβέρνησαν και ήταν µόνιµα στην Αντιπολίτευση
και ζητούσαν τα αλόγιστα, τα οποία δεν υπάρχουν πια -και αυτή
είναι η µεγαλύτερη συµφωνία και η ισχυρότερη συναίνεση, την
οποία µπορεί να έχουµε- ότι το µοντέλο απέτυχε και να πάµε να
το αλλάξουµε.

Αν αυτό το κάνουµε, θα προσφέρουµε στον τόπο, εσείς σαν
Κυβέρνηση, εµείς σαν Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τα άλλα κόµ-
µατα ως οι άλλες θέσεις της Αντιπολίτευσης και θα κριθούµε στο
τέλος αυτού του δρόµου. Όταν, όµως, ακολουθούµε ένα µο-
ντέλο πεπατηµένο και αποτυχηµένο δεν κάνουµε τίποτα, απολύ-
τως τίποτα και δεν έχει και ουσία, αν το θέλετε, και η διαφωνία
µας πια σ’ αυτήν την Αίθουσα.

Άρα, λοιπόν, να γιατί δεν θα το ψηφίσουµε. Δεν θα το ψηφί-
σουµε, γιατί είναι µια από τα ίδια, γιατί κάποτε πρέπει να αλλά-
ξουµε, να αλλάξουµε τον τρόπο κατάρτισης. Είπατε πριν ότι θα
το κάνετε πιο απλό, πιο απλουστευτικό. Θα χαρούµε να το
δούµε, αλλά µέχρι τώρα, είκοσι ένα µήνες, δεν έχει τίποτα αλλά-
ξει από όλα αυτά. Θα χαρούµε εξαιρετικά αν εν µέσω κρίσης
βρεθούν κάποια χρήµατα, τα οποία όταν χρησιµοποιηθούν από
το δηµόσιο τοµέα θα φέρουν πολλά περισσότερα. Αυτό θα το
στηρίξουµε σ’ αυτήν την Αίθουσα, µόνο που εσείς έχετε την εκτε-
λεστική εξουσία και οφείλετε να το κάνετε άµεσα.

Επίσης, επειδή ο χώρος της ανασφάλιστης και µαύρης εργα-
σίας και η αδυναµία του κράτους και της πολιτείας να αντεπε-
ξέλθει στον ελεγκτικό ρόλο, έχει γίνει αντιληπτός όχι µόνο από
τους εργαζοµένους, αλλά και από τους εργοδότες, έχει γίνει
αντιληπτός, όχι µόνο από τους µετανάστες, αλλά και από τους
λαθροµετανάστες, που χρησιµοποιούνται λαθραία σε πάρα πολ-
λές επιχειρήσεις –το ξέρουµε αυτό- και επειδή το σήµα που έχετε
δώσει στη διεθνή κοινότητα είναι ότι είµαστε λιγάκι πιο εύκολοι
σε αυτήν τη χώρα στο να δεχόµαστε τη λαθραία µετανάστευση,
σήµερα διατρανώσατε και στηρίξατε µία πολιτική που λέει ότι
εκτός από το να τους προσκαλούµε µε τον τρόπο µας -έτσι όπως
φτιάξατε αυτόν τον κεντρικό µηχανισµό χωρίς όπλα, χωρίς υπο-
µόχλια πραγµατικού ελέγχου- είναι σαν να τους λέµε: «Θα βρείτε
και µία εργασία εκεί που δεν µπορεί το κράτος να φθάσει». Να
γιατί η χώρα έχει αιχµαλωτιστεί από κυβερνητικές πρακτικές ολί-
γον φοβικές -ακολουθήθηκαν και στο παρελθόν, για να κάνω και
τη δική µου αυτοκριτική- ενώ οι στιγµές και οι συνθήκες που περ-
νάµε είναι πολύ πιο επείγουσες και θέλουν κυβερνητικές αποφά-
σεις ισχυρές, τολµηρές και αποτελεσµατικές. 

Σας καλούµε, λοιπόν, αν θέλετε να επιµείνετε –το βρίσκω πολύ
λογικό εδώ που φθάσαµε στην Ολοµέλεια- από εδώ και στο εξής
να εξασφαλίσετε από το Υπουργείο Οικονοµικών ή από τα χρή-
µατα που µετά βεβαιότητος ένας έλεγχος θα βγάλει τους ανά-
λογους πόρους, να µη µας κάνετε εδώ διαπιστώσεις πως είναι
κάτι που είναι πρόβληµα και πρέπει να το λύσουµε, διότι πριν κα-
ταθέσετε αυτό το νοµοσχέδιο, έπρεπε να έχετε λύσει δύο ζητή-
µατα: Πρώτον, το προσωπικό του Σώµατος Επιθεωρητών
Εργασίας, που δεν έχει λυθεί και κυρίως στην περιφέρεια, που
είναι άδεια και αφρούρητη στην κυριολεξία. Δεύτερον, τα στοι-
χειώδη για τις µετακινήσεις. Αυτά έπρεπε να κάνετε. Αν τα είχατε
κάνει αυτά, ενδεχοµένως να ήταν και πολύτιµα. Όµως, χωρίς
αυτά είναι γράµµα χωρίς περιεχόµενο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνστα-
ντίνο Μαρκόπουλο. 

Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ
κ. Χρήστος Πρωτόπαπας να λάβει το λόγο. 

Ορίστε, κύριε Πρωτόπαπα έχετε το λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-

δρε. 
Άκουσα µε προσοχή τις τοποθετήσεις των εισηγητών -τόσο

την εµπεριστατωµένη εισήγηση του κ. Παραστατίδη όσο και τις
άλλες απόψεις που εκφράστηκαν- και την τοποθέτηση του κ.
Μαρκόπουλου. Πραγµατικά µου µένει η απορία γιατί αυτό το νο-
µοσχέδιο δεν ψηφίζεται µε ευρύτερη πλειοψηφία. Γιατί; 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Το εξήγησα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Δεν το εξηγήσατε πειστικά, κύριε

Μαρκόπουλε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορεί να µη σας έπεισα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Όχι, δεν το εξηγήσατε καν πει-

στικά! Πιστεύω ότι δεν πείσατε ούτε τα µέλη της παράταξής σας
ούτε καν τον εαυτό σας, διότι σας θεωρώ σοβαρό άνθρωπο…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: …και τα επιχειρήµατα τα οποία

ακούστηκαν δεν ήταν πειστικά. 
Θα µπορούσα να καταλάβω ότι κάποιες δυνάµεις της παρα-

δοσιακής Αριστεράς έχουν την άποψή τους. Τη σέβοµαι. Δια-
φωνώ. Όµως, τουλάχιστον απ’ όλους τους υπόλοιπους και ειδικά
από τα κόµµατα που έχουν κυβερνήσει θα περίµενα µια διαφο-
ρετική συµπεριφορά. 

Ποια είναι τελικά η κατάσταση; Όλοι έχουµε συµφωνήσει ότι
ο ΣΕΠΕ µπορεί να διαδραµατίσει ένα ιδιαίτερα σηµαντικό ρόλο.
Είναι οι ελεγκτικοί µηχανισµοί. Είναι η υπεράσπιση των συµφε-
ρόντων του εργαζόµενου. Είναι η ασφάλεια στον εργαζόµενο.
Αυτό πρέπει να είναι ο ΣΕΠΕ. 

Ο ΣΕΠΕ πρέπει να επιβάλει την τήρηση της νοµοθεσίας, των
συµβάσεων, να ρίχνει ποινές στους εργοδότες, οι οποίοι παρα-
νοµούν, να αισθάνεται ο εργαζόµενος ότι είναι το εντεταλµένο
όργανο της πολιτείας για την προστασία του, τόσο της υγιεινής
και ασφάλειας όσο και των δικαιωµάτων του. Αυτό πρέπει να
είναι ο ΣΕΠΕ. 

Τι είχε γίνει; Αυτή η κατάσταση σήµερα υπάρχει; Όχι. Πρέπει
να είµαστε ειλικρινείς. Σήµερα δεν υπάρχουν ουσιαστικοί έλεγχοι
στην αγορά εργασίας. Δεν παραγνωρίζω τη θετική πολιτική βού-
ληση και των περασµένων πολιτικών ηγεσιών του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και, κυρίως, της σηµερι-
νής, µε δύο ανθρώπους, όπως είναι ο κ. Κουτρουµάνης και ο κ.
Κουτσούκος, οι οποίοι προέρχονται από τους χώρους των εργα-
ζοµένων, έχουν ιδιαίτερη ευαισθησία γνωστή και καθαρή. Όµως,
αυτήν τη στιγµή δεν έχουν τις δυνάµεις, για να κάνουν ουσιαστι-
κές παρεµβάσεις και να επιβάλουν την τήρηση της εργατικής νο-
µοθεσίας. 

Η µαύρη εργασία κυριαρχεί. Υπάρχουν σοβαρότατες παραβιά-
σεις της εργατικής νοµοθεσίας. Πάρα πολλοί εργοδότες γρά-
φουν στα παλαιά των υποδηµάτων τους τα δικαιώµατα των
εργαζοµένων. Κάτι πρέπει να αλλάξει. Πολλά πρέπει να αλλά-
ξουν. Μια µεγάλη τοµή πρέπει να γίνει. 

Έρχεται, όµως, η τοµή. Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Ερ-
γασίας δεν αρκείται στη λογική ότι κάτι δεν πάει καλά. Επιχειρεί
να το αλλάξει. Και στην αλλαγή αυτή κάνει µια µεγάλη τοµή. 

Κατ’ αρχάς, είναι µεγάλη τοµή ή όχι; Εµείς λέµε ότι είναι. Εξή-
γησε και ο κ. Παραστατίδης πριν ότι αλλάζουν πάρα πολλά στις
νοµοθετικές δυνατότητες που έχει πια ο ΣΕΠΕ -ενισχύεται και ο
ελεγκτικός και ο συµφιλιωτικός του ρόλος- στη στελέχωσή του,
στη δυνατότητα ενηµέρωσης των πολιτών, στις άµεσες παρεµ-
βάσεις και στα πρόστιµα και στην ουσιαστικοποίηση των προστί-
µων, στον αυξηµένο ρόλο των κοινωνικών εταίρων, στη σχέση
και στη διασύνδεσή του µε το ΙΚΑ και τον ΟΑΕΔ και στο θέµα της
πρόληψης, που είναι τεράστιο. 

Ο οµιλών έχει υπηρετήσει και το χώρο του Υπουργείου Εργα-
σίας, πέρα από το χώρο των εργαζοµένων, και πιστεύω ότι τότε,
δηλαδή επί Υπουργίας Μιλτιάδη Παπαϊωάννου µε Υφυπουργό
τον οµιλούντα, δώσαµε ιδιαίτερο βάρος τόσο στη δηµιουργία
του ΣΕΠΕ –µέχρι τότε υπήρχαν µόνο ξεκοµµένες επιθεωρήσεις
εργασίας- όσο και στις µεγάλες παρεµβάσεις, οι οποίες έγιναν
στο χώρο της υγιεινής και της ασφάλειας της εργασίας. Η κ.
Τσουµάνη πρέπει να τις θυµάται, διότι συµµετείχε σε πάρα
πολλά όργανα τότε, εκ µέρους του Συνδέσµου Ελληνικών Βιο-
µηχανιών, µε τον οποίο είχαµε µια πάρα πολύ καλή συνεργασία. 

Όµως, από τότε πέρασαν πάρα πολλά χρόνια και ο ΣΕΠΕ απο-
δυναµώθηκε. Άρα κάτι πρέπει να αλλάξει. Γίνεται η αλλαγή τώρα;
Γίνεται αυτή η αλλαγή. Είναι πάρα πολύ θετικές οι παρεµβάσεις,
οι οποίες περιλαµβάνονται στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου.
Είναι πάρα πολλές οι παρεµβάσεις που γίνονται. Είναι πάρα
πολλά και σηµαντικά αυτά που αλλάζουν. Δηµιουργείται κάτι και-
νούργιο, κάτι πιο ουσιαστικό, κάτι πιο παρεµβατικό, που αντιστοι-

χεί στη σηµερινή συγκυρία. 
Δεν µπορεί, λοιπόν, να λέµε ότι δεν το ψηφίζουµε. Να πούµε

ότι θέλουµε κάτι καλύτερο; Μπορεί όποιος θέλει να το πει. Όµως,
κύριε Μαρκόπουλε, θα έπρεπε να γνωρίζετε –διότι το κόµµα σας
έχει κυβερνήσει και ήσασταν και εσείς Υπουργός- και να έχετε
δει ποια είναι η κατάσταση στους ελεγκτικούς µηχανισµούς στα
πεντέµισι χρόνια των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Καλύτερη απ’ ό,τι είναι
τώρα!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Χάλια, χάλια, χάλια! Αυτές ήταν οι
τρεις λέξεις που απεικόνιζαν την πραγµατική εικόνα που υπήρχε. 

Και τα δύο χρόνια τα δικά µας η εικόνα δεν µας κάνει περήφα-
νους. Θέλω να είµαι πολύ ειλικρινής. Έρχεται, όµως τώρα η ση-
µερινή ηγεσία του Υπουργείου –έχει ξεκινήσει, για να είµαι
ειλικρινής και δίκαιος από την εποχή της κ. Κατσέλη και παλαιό-
τερα του κ. Λοβέρδου- και λέει ότι µε την προεργασία που έγινε
από την κ. Κατσέλη και που την ολοκληρώνει τώρα ο κ. Κουτρου-
µάνης µε τον κ. Κουτσούκο ερχόµαστε να κάνουµε µια µεγάλη
αλλαγή. Έχουµε και την αποφασιστικότητα και τη θέληση να τη
φέρουµε σε πέρας. 

Αν θέλετε, σηµειώνω µε ιδιαίτερη ικανοποίηση και την παρου-
σία ενός νέου φιλότιµου ανθρώπου, του κ. Χάλαρη στην ηγεσία
του ΣΕΠΕ, ως γενικού γραµµατέα, στη σηµερινή συγκυρία.

Έχουµε, λοιπόν, τις νοµοθετικές δυνατότητες, την πολιτική
βούληση, τα µέσα, τη στελέχωση –κύριε Μαρκόπουλε, περιλαµ-
βάνονται συγκεκριµένες διατάξεις στο νοµοσχέδιο- για να κά-
νουµε τη δουλειά µας, για να µπορέσουµε να σταθούµε και να
κοιτάξουµε τον εργαζόµενο στα µάτια. Όχι εµείς, ως ΠΑΣΟΚ,
αλλά και εσείς και όλοι, ως οργανωµένη ελληνική πολιτεία, που
έχει ευθύνη για τους πολίτες της. Να κοιτάξουµε στοιχειωδώς
τους εργαζοµένους στα µάτια! 

Αυτό δεν µας αρέσει; Ωραία, να ζητάµε κάτι καλύτερο. Ψηφί-
στε αυτό και όταν µε το καλό ο ελληνικός λαός σας φέρει στην
Κυβέρνηση, αναβαθµίστε το έτι περαιτέρω. Δεν µπορεί, όµως,
να λέµε ότι ήταν χάλια, επειδή δεν είναι το ιδανικό που έχουµε
εµείς στο µυαλό µας. Άραγε, ποιο µυαλό σας; Πότε ειπώθηκε
κάτι διαφορετικό από τη Νέα Δηµοκρατία; Αν ήταν έτσι, γιατί δεν
το κάνατε πράξη, όταν κυβερνούσατε; Μόλις εικοσιένα µήνες
έχουν περάσει από την εποχή που παραδώσατε την εξουσία.
Πώς θα µας πείσετε ότι σε κάτι τέτοιο είστε ειλικρινείς; 

Μας λέτε τώρα: «Καταψηφίζω». Εγώ θα το χαιρέτιζα, αν ψηφί-
ζατε. Θα το χαιρέτιζα ως πράξη ευθύνης, ως πράξη θετικής συµ-
βολής, ακόµη και αν λέγατε ότι εµείς θα τα κάνουµε καλύτερα.
Μπράβο! Εντάξει! Μπορεί να µην τα έχουµε προλάβει όλα. Είµα-
στε σε µια δύσκολη οικονοµική κατάσταση. Δεν το κρύβουµε.
Είναι πολλά που πρέπει να γίνουν και δεν γίνονται. Είναι πολλά
που θέλουµε να κάνουµε και δεν τα κάνουµε. Δεν το έκρυψε κα-
νείς αυτό. 

Όµως, απ’ αυτό το σηµείο µέχρι να λέµε «Το απορρίπτουµε»
δεν είναι πράξη ευθύνης. Δεν είναι πράξη που συνάδει µε την πα-
ρουσία του καθενός. Είναι µια πράξη που δεν δίνει θετικά µηνύ-
µατα στους πολίτες. Διότι ο εργαζόµενος πολίτης θα ήταν
ιδιαίτερα ικανοποιηµένος, αν γνώριζε ότι σήµερα κάπου τελικά
συµφωνήσαµε και του εγγυούµαστε ότι αύριο τα πράγµατα θα
είναι καλύτερα, πιο ασφαλή και πιο δηµιουργικά γι’ αυτόν, ότι θα
µπορέσουµε, επιτέλους, να τον κοιτάξουµε στα µάτια. Σήµερα
δεν µπορούµε. Χθες δεν µπορούσαµε. Προχθές ίσως είχαν γίνει
κάποιες προσπάθειες. 

Δεν ξέρω, πραγµατικά, πού πάει αυτή η ιστορία της πολιτικής
αντιπαράθεσης. Θα έχουµε την ευκαιρία αύριο να το συζητή-
σουµε και σε γενικότερα θέµατα ίσως και ιδιαίτερα εν όψει κρί-
σιµων εξελίξεων. Όµως, δεν µπορεί σε ένα τέτοιο θέµα να µη
µπορούµε να συµφωνήσουµε.

Πάµε τώρα και στις λοιπές διατάξεις. Για σταθείτε, ρε παιδιά,
ποιες είναι αυτές οι δραµατικές αρνητικές εξελίξεις στις λοιπές
διατάξεις, οι οποίες σας αναγκάζουν να µην ψηφίζετε το νοµο-
σχέδιο; 

Ειπώθηκε από τον κύριο Υπουργό –και ήταν πολύ πειστικός,
κατά τη γνώµη µου, ο κ. Κουτρουµάνης- το θέµα του ΕΚΑΣ.
Πολλά έχουν λεχθεί και γραφτεί. Όµως, να σας πω και κάτι; Την
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη όλων των ανέργων πού την πάτε;
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Δεν µας αρέσει, δεν συµφωνούµε; Το θέµα της προστασίας των
µητέρων δεν µας αρέσει, δεν συµφωνούµε; Το θέµα της συντα-
ξιοδότησης γονέων αναπήρων παιδιών δεν µας αρέσει, δεν συµ-
φωνούµε; Το θέµα της προσωρινής σύνταξης δεν µας αρέσει,
δεν συµφωνούµε; Επιτέλους, σε τι συµφωνούµε τότε; Ποια είναι
τα αρνητικά, τα αντεργατικά, τα αντιλαϊκά, τα οποία υπάρχουν
και µας αναγκάζουν να είµαστε αρνητικοί; Εξηγήστε µου, για να
το καταλάβω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν όρια παντού. Εάν
πείτε ότι αυτά που κάνουµε είναι λίγα σε όσα χρειάζονται, να το
καταλάβω. Τόσα µπορούµε, τόσα κάνουµε. Μακάρι, να µπορού-
σαµε να κάνουµε περισσότερα. Λέτε να µην το θέλουµε; Το ότι
τα κάνουµε, όµως, το ότι παλεύουµε γι’ αυτά τα µικρά, τα σηµα-
ντικά για κάποιους συµπολίτες µας, είναι σηµαντικό. Μην τα βλέ-
πετε µικρά στη µακροοικονοµική έννοια του όρου, γιατί για το
συγκεκριµένο συµπολίτη µας µπορεί να είναι πάρα πολύ σηµα-
ντικά, όπως το να έχει ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, ενώ είναι
άνεργος και σήµερα δεν έχει στον ήλιο µοίρα. Είναι ένα βήµα. 

Βεβαίως, χρειάζεται και ένα συγκροτηµένο πρόγραµµα, η πα-
ρουσίαση ενός ολοκληρωµένου δικτύου πολιτικής για την προ-
στασία των ανέργων. Πολλά γίνονται στο Υπουργείο Εργασίας,
αλλά αυτά, κατά τη γνώµη µου, πρέπει να παρουσιαστούν και µε
έναν ενιαίο τρόπο. Πρέπει να καταλάβει ο άνεργος τι του προ-
σφέρουµε και τι δυνατότητες του δίνουµε.

Θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει µία σοβαρή καθυστέ-
ρηση στον τοµέα των κοινοτικών πόρων. Ενώ έχει γίνει µια ση-
µαντική δουλειά στο Υπουργείο Εργασίας, στον τοµέα των
κοινοτικών πόρων τα πράγµατα δεν είναι όπως τα θέλουµε. Σ’
αυτό το σηµείο πρέπει να υπάρξουν οι αναγκαίες παρεµβάσεις,
για να τρέξουν ακόµη πιο γρήγορα τα κονδύλια στο θέµα των
κοινοτικών πόρων. Είναι χρήµατα που υπάρχουν, που µπορούν
να αξιοποιηθούν. Υπάρχουν ιδέες, προτάσεις, θέληση. Νοµίζω
ότι πρέπει να τρέξουµε και να ξεµπλοκάρουµε κάποιους γραφει-
οκρατικούς µηχανισµούς µε σύγχρονες αντιλήψεις. Χρειάζεται
να γίνει, για να µπορέσουµε να τρέξουµε σε αυτόν τον τοµέα,
που µέχρι σήµερα δεν το έχουµε κάνει όπως πρέπει.

Για όλους αυτούς τους λόγους που ανέφερα, έχουµε µπροστά
ένα νοµοσχέδιο που είναι ιδιαίτερα σηµαντικό. Δίνει ένα θετικό
σήµα στην αγορά, ένα θετικό σήµα στον πολίτη πάνω απ’ όλα.
Δίνει ένα θετικό σήµα στον εργαζόµενο ότι κάποιοι ασχολούνται
γι’ αυτόν, εδώ µέσα στην κρίση, µέσα στις διαπραγµατεύσεις,
µέσα στα προβλήµατα που δηµιουργούν η τρόικα, η διεθνής
κρίση και οι απειλές κατά της χώρας, µέσα σε συνθήκες δηµο-
σιονοµικής αστάθειας, µέσα σε συνθήκες µιας διεκδίκησης που
γίνεται µε µία άγρια διαπραγµάτευση αυτήν τη στιγµή σε όλα τα
επίπεδα. Δίνουµε ένα σήµα ότι είµαστε αποφασισµένοι να περι-
φρουρήσουµε τα δικαιώµατα του εργαζοµένου στην αγορά ερ-
γασίας, ότι είµαστε αποφασισµένοι να εξαντλούµε και την
παραµικρή πιθανότητα, προκειµένου να βελτιώσουµε το ασφα-
λιστικό καθεστώς. Εγώ το χαιρετίζω αυτό σήµερα από την πολι-
τική ηγεσία του Υπουργείου και µόνο γι’ αυτό νοµίζω ότι θα
έπρεπε να στηρίξουµε αυτήν την προσπάθεια. 

Κλείνω, λέγοντας ότι υπάρχουν και κάποια άρθρα που µπο-
ρούν περαιτέρω να βελτιωθούν. Στο άρθρο 40, κύριε Υπουργέ,
θέλω να σηµειώσω τη γνωστή ιστορία µε τους αρχιτέκτονες και
τους µηχανικούς, οι οποίοι, όχι µε ευθύνη τους, αλλά µε ευθύνη
της πολιτείας τότε, το 1978, έχουν καθυστερήσει στα χρόνια
µέχρι να αναγνωριστεί το πτυχίο τους και οι οποίοι ζητούν να
τους δοθεί η δυνατότητα να τα αναγνωρίσουν ως πλασµατικά
χρόνια, πέραν αυτών που προβλέπει ο κανονισµός. 

Επίσης, είναι και το αίτηµα που έχει γίνει από τους δικηγόρους
για τη δυνατότητα αναγνώρισης των ετών που έχουν διανύσει
ως ασκούµενοι -εργαζόµενοι είναι στην ουσία- για πραγµατική
υπηρεσία όµως στα δικηγορικά γραφεία. Νοµίζω ότι αυτά είναι
θετικά ζητήµατα, αφορούν µια πραγµατική δουλειά που έκαναν
ως νέοι άνθρωποι, είναι χρόνια ζωής, υπηρεσίας και πιστεύω ότι
στο άρθρο 41 µπορούµε να το αναγνωρίσουµε.

Για όλους αυτούς τους λόγους που αναλυτικά παρουσίασε ο
εισηγητής µας, αλλά και µε βάση τη συζήτηση που έγινε στην Αί-
θουσα, νοµίζω ότι αυτό που πρέπει να γίνει κατανοητό είναι, όχι
απλώς και µόνο να ψηφιστεί το νοµοσχέδιο, αλλά να επανεξετά-

σουν ορισµένες δυνάµεις, κυρίως αυτές που κυβέρνησαν και
αναφέροµαι στη Νέα Δηµοκρατία, τη στάση τους έστω αύριο στα
άρθρα, ψηφίζοντας σηµαντικό αριθµό των άρθρων αυτού του νο-
µοσχεδίου, για να δώσουµε και το σήµα που πρέπει προς τα έξω,
για να εγγυηθούµε στον εργαζόµενο ότι και σήµερα και αύριο –
τουλάχιστον σε αυτό ας συµφωνήσουµε- θα µπορούµε να του
εγγυηθούµε αυτά τα οποία θεωρητικά του ανήκουν, ώστε να
µπορεί και στην πράξη επιτέλους -κάτι που µέχρι σήµερα δεν γί-
νεται- να τα απολαµβάνει. Γι’ αυτούς τους λόγους ψηφίζουµε το
σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Πρωτόπαπα, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ.

Παρακαλείται ο κ. Αθανάσιος Παφίλης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, να λάβει το
λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτό που θεωρητικά ανήκει, κύριε
Πρωτόπαπα, στους εργαζοµένους είναι ο πλούτος που παρά-
γουν και που τον κλέβουν µία χούφτα πλουτοκράτες. Έρχεστε
εδώ σε ένα θέατρο του παραλόγου κυριολεκτικά και λέτε τι; Ψη-
φίζετε νόµους που ξεθεµελιώνουν ό,τι κατέκτησαν οι εργαζόµε-
νοι µε τον αγώνα τους και τους στέλνετε στην κόλαση. Έχετε ένα
εκατοµµύριο ανέργους αυτήν τη στιγµή, το 50% της νεολαίας.
Έχετε πλήρη ασυδοσία, η οποία έχει δηµιουργηθεί από τους δι-
κούς σας νόµους, µία κατάσταση κόλασης κυριολεκτικά. Απολύ-
σεις, δεν πληρώνουν, εκβιάζουν, τροµοκρατούν τα πάντα µετά
από τους δικούς σας νόµους και έρχεστε και κλαίγεστε, περιγρά-
φοντας µια δραµατική κατάσταση, η οποία υπάρχει στην αγορά
εργασίας, όπως λέτε.

Αλήθεια, ποιος δηµιούργησε αυτήν την κατάσταση; Ποιος κυ-
βερνάει εδώ; Εσείς δεν είστε; Εσείς δεν ψηφίσατε όλους αυτούς
τους νόµους; Ό,τι ήταν παράνοµο πρόπερσι έγινε νόµιµο µε τους
δικούς σας νόµους. Η καταπάτηση του οκταώρου ήταν παρά-
νοµη πριν από µερικά χρόνια. Τώρα είναι νόµος. Οι ελαστικές
σχέσεις εργασίας τα ίδια. Η απλήρωτη εργασία τα ίδια. Οι αργίες
τα ίδια. Τα κατεδαφίσατε όλα και έρχεστε εδώ να περιγράφετε
ότι οι συνθήκες είναι χειρότερες από τους νόµους που ψηφίσατε
και έχετε και το θράσος -για να µην πω χειρότερη λέξη- να πείτε
λίγο έως πολύ ότι φέρνετε ένα νόµο που θα προστατεύσει τους
εργαζοµένους από τους νόµους που ψηφίσατε εσείς. Έλεος! 

Τι λέτε σήµερα, να σας ευχαριστήσουν; Κατεδαφίσατε κατα-
κτήσεις -προσωρινές και µικρές, κατά τη γνώµη µας- και έρχεστε
µ’ αυτόν το νόµο που κινείται στην ίδια κατεύθυνση και λέτε ότι
πρέπει να καταλάβουν οι εργαζόµενοι ότι είµαστε εδώ –εννοώ,
εσείς, ο πολιτικός κόσµος- για να υπερασπίσουµε, τι στα αλή-
θεια; Τα 500 ευρώ, τα 400, την απλήρωτη εργασία, την τροµο-
κρατία, το θάνατο; Αυτά λέτε κυριολεκτικά. Να πάτε να τα πείτε,
όµως, στους εργάτες, όχι εδώ µέσα. Να πάτε εκεί και να τους
πείτε ότι: «Εµείς µ’ αυτόν το νόµο υπερασπίζουµε τα δικαιώµατά
σας». Ποια δικαιώµατα; Δεν αφήσατε τίποτα όρθιο. Εδώ το «να
σε κάψω Γιάννη, να σε αλείψω λάδι», που είναι µια κλασική πα-
ροιµία, δεν ταιριάζει καν, γιατί ούτε µε λάδι δεν τον αλείφετε. Και
θα το εξηγήσω συγκεκριµένα.

Λέτε, λοιπόν, ότι θα φτιάξετε το ΣΕΠΕ και θα ελέγξετε την κα-
τάσταση, η οποία είναι χειρότερη από τη νοµοθεσία και θα προ-
σπαθήσετε να την εναρµονίσετε µε τη νοµοθεσία. Πείτε µας,
λοιπόν, και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία έναν εργοδότη που
πήγε φυλακή από το ’74 µέχρι σήµερα. Πείτε µας ένα για δείγµα.
Να τον βγάλετε σηµαία. Πείτε µας ένα για τους χίλιους πεντακό-
σιους δολοφονηµένους από το 1999 µέχρι σήµερα. Γιατί, κατά
τη γνώµη µας, δολοφονηµένοι είναι. Όταν ο άλλος πάει να βγάλει
το µεροκάµατο και σκοτώνεται εξαιτίας ελλείψεως µέτρων, είναι
δολοφονία και δεν είναι εργατικό ατύχηµα. Έχει, λοιπόν, το σύ-
στηµά σας να µας δείξει έναν που πήγε φυλακή; Ούτε ένας δεν
υπάρχει. Μπορεί να την «πλήρωσαν» κάποιοι τεχνικοί, κάποιοι µη-
χανικοί, αλλά ένας για χίλιους πεντακόσιους δεν υπάρχει. Για
ποια προστασία µιλάµε, λοιπόν, στο χώρο της δουλειάς;

Έχετε να µας πείτε πόσοι έχουν σακατευθεί από επαγγελµα-
τικές ασθένειες και δεν έχουν πάρει τίποτα; Φέρτε µας στοιχεία.
Πείτε µας τι πλήρωσε η εργοδοσία, όταν πεθαίνουν από καρκί-
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νους και από χίλιες αρρώστιες εξαιτίας των συνθηκών εργασίας.
Έχετε να µας φέρετε τίποτα που πλήρωσε κάποιος; Τίποτα. Να,
η σκληρή, αδυσώπητη, ταξική πολιτική η οποία εφαρµόζεται. 

Ερχόµαστε τώρα στο ΣΕΠΕ. Τι κάνει τόσα χρόνια, ανεξάρτητα
από το τι µπορεί να κάνουν οι εργαζόµενοι;

Αποσπασµατικά δουλεύει, τυπικά και όπως και εσείς περιγρά-
φετε εκπληκτικά, όταν πάει ο ΣΕΠΕ, το ξέρει η εργοδοσία πρώτα
από τους εργαζόµενους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Να δούµε
τώρα τι θα κάνετε. 

Έρχεστε, λοιπόν, µε δυο όψεις. Λέτε, η εργοδοσία κάνει ασυ-
δοσία. Η εργοδοσία σήµερα εκµεταλλευόµενη την κρίση παρα-
βιάζει τη νοµοθεσία κ.λπ. Και τι προωθεί η φιλοσοφία σας για το
ΣΕΠΕ; Την ταξική συµφιλίωση. Αυτό δεν λέτε; Είπε ο κ. Πρωτό-
παπας, οι κοινωνικοί εταίροι. Από τη µια είναι η εργοδοσία, η
σκληρή κ.λπ. και από την άλλη οι κοινωνικοί εταίροι. Μα, δια-
λέξτε, δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα. Ποιος φταίει, λοιπόν, για
την κατάσταση που υπάρχει; Οι εργαζόµενοι; Όχι. Άρα, γιατί µι-
λάτε για ταξική συνεργασία; Αν είχατε άλλη αντίληψη –που δεν
έχετε βέβαια- θα λέγατε ότι πρέπει να κυνηγάει την εργοδοσία
και να µην την αφήνει σε χλωρό κλαρί, γιατί αυτή παραβιάζει.
Αντ’ αυτού η φιλοσοφία σας είναι ότι ο ΣΕΠΕ πρέπει να προω-
θήσει την ταξική συµφιλίωση. Δηλαδή από το παράθυρο δίνετε
άφεση αµαρτιών και προσανατολίζετε το ΣΕΠΕ όχι στο να τους
κυνηγήσει και να εφαρµόσει τη νοµοθεσία, έστω αυτή που λέτε
εσείς, αλλά το αντίθετο, στο να µην υπάρξουν προβλήµατα.

Δεύτερον, βάζετε και το ΣΕΒ και άλλες εργοδοτικές οργανώ-
σεις να συµµετέχουν στον έλεγχο του ΣΕΠΕ. Δηλαδή, αυτοί που
πρέπει να ελέγχονται θα βρουν και λόγο τώρα. Και µετά παρα-
πονιέστε ότι πρώτα τα µαθαίνει η εργοδοσία και µετά τα µαθαί-
νουν οι εργαζόµενοι.

Τρίτον, µετατοπίζετε εργοδοτικές ευθύνες ατοµικά στον κάθε
εργαζόµενο, στους τεχνικούς ασφάλειας, στους γιατρούς. Αυτοί
την πληρώνουν συνήθως. Δεν θέλω να πω παραδείγµατα. Κά-
ποτε κάηκαν ζωντανοί δεκαπέντε και την πλήρωσε ο µηχανικός,
λες και ήταν υπόθεση µηχανικού. Τώρα κυνηγάτε και τους ανα-
σφάλιστους. Δηλαδή, έχει ευθύνη και ο εργαζόµενος, ο οποίος
δουλεύει και είναι ανασφάλιστος. Κατά τη γνώµη µας έχει και
πρέπει να το διεκδικήσει το να µην είναι ανασφάλιστος. Αλλά
αυτός πάει µε αυτόν τον όρο εκεί. Γι’ αυτό τον παίρνει ο εργο-
δότης, για να µην του πληρώνει την ασφάλεια. Αν τολµήσει και
το καταγγείλει –εσείς λέτε ότι θα πληρώσει κιόλας πρόστιµο- θα
τον διώξει. Αυτό είναι δεδοµένο. Θεσµοθετείτε, λοιπόν και τέτοια
πρόστιµα.

Για την επάρκεια προσωπικού, τον εξοπλισµό κ.λπ. είναι γνω-
στά, δεν χρειάζεται να πω τίποτα περισσότερο. Η κατάσταση
είναι από άσχηµη έως άθλια. Και να θέλουν, δεν µπορούν να κά-
νουν τη δουλειά τους και δεν λύνεται τώρα αυτό, ούτε αυξάνεται
το προσωπικό.

Πρόστιµα. Για πείτε µας, γιατί δεν άκουσα τίποτα. Τι πρόστιµα;
Πρόστιµα που έχουν σχέση µε το κέρδος; Αν σκοτωθούν δυο άν-
θρωποι αυτό θα µετρήσει ανάλογα µε το πόσα κέρδη έχει η επι-
χείρηση; Αν έχει είκοσι, τριάντα ανασφάλιστους ανάλογα µε το
κέρδος που έχει η επιχείρηση θα του βάζετε και πρόστιµο; Τι σόι
νόµος είναι αυτός; Εδώ βγάζει µάτια για το πού είναι προσανα-
τολισµένος ο ΣΕΠΕ, πού θέλετε να τον προσανατολίσετε, ανε-
ξάρτητα του τι µπορεί να κάνουν οι εργαζόµενοι.

Τέταρτο, ιδιωτικές εταιρείες, τα ΕΞΥΠ, που θα ελέγχουν την
υγεία και την ασφάλεια, όπως και ο νηογνώµονας παλιά. Ήταν
κρατικός, τον κάνατε ιδιωτικό. Όπως και στα αεροπλάνα -πάω
λίγο πιο πέρα- όπου παραγγέλνεις, πληρώνεις και το βγάζει
ασφαλές. Και πέφτει ή βουλιάζει το καράβι. Κάπως έτσι θα γίνει
και µε τις ιδιωτικές εταιρείες, οι οποίες θα λειτουργούν –και έτσι
λειτουργούν βέβαια σε ό,τι έχει σχέση µε την ασφάλεια- ανάλογα
µε το πόσα κέρδη θα έχουν και πώς θα τις πληρώνει η εταιρεία.
Και µη µας πείτε τώρα για ηθικές που µπορεί να υπάρχουν στη
ζούγκλα της καπιταλιστικής αγοράς. Εποµένως, για να κλείσουµε
αυτό το θέµα µε το ΣΕΠΕ και µόνο, θα έλεγα εγώ, από την κα-
τεύθυνση που του δίνετε της ταξικής συµφιλίωσης, φαίνεται τι
θέλετε να κάνετε στην πορεία. Και όλες αυτές οι θεωρίες ότι θα
βελτιωθούν και θα εφαρµοστούν, κατά τη γνώµη µας είναι λόγια
κενά, αφού οι ίδιοι εσείς έχετε θεσµοθετήσει αυτό που ήταν πα-

ράνοµο να γίνει νόµιµο µε συγκεκριµένους νόµους και µε στόχο
να φθηνύνετε την εργατική δύναµη, να κινεζοποιήσετε ουσια-
στικά τα µεροκάµατα και τους µισθούς στην Ελλάδα.

Σε ό,τι αφορά τώρα τα θέµατα της κοινωνικής ασφάλισης µε
το ΕΚΑΣ ο κύριος Υπουργός εδώ µας είπε µερικά πράγµατα.
Εµείς ξέρουµε ότι το 1/3 δεν θα το παίρνει το ΕΚΑΣ. Και να ξε-
καθαρίσουµε και τη δική µας θέση, την οποία την ξέρετε πολύ
καλά. Εµείς δεν συµφωνούµε µε την επιδοµατική πολιτική ούτε
συµφωνούσαµε ποτέ. Και στο δηµόσιο που τα επιδόµατα συ-
µπλήρωναν το µισθό ήµασταν πάντοτε αντίθετοι και µάλιστα
αυτό το εισπράξαµε και πολιτικά. Λέγαµε ότι κάποτε που θα
έρθει η ώρα θα σας τα κόψουν όλα. Λέγαµε, αυξήσεις στο µισθό
και όχι επιδόµατα. Εσείς εφαρµόσατε επιλεκτική πολιτική πάντα
για να κάνετε διάφορες συµµαχίες. Για να έχετε τον κόσµο και
να παίρνετε τα µεγάλα ποσοστά στις ΔΕΚΟ. Ήρθε η ώρα, όµως,
που πληρώνονται. Εµείς λέµε κατώτερη σύνταξη 1.120. Τέλος,
ούτε ΕΚΑΣ, ούτε τίποτα. Όµως, στη συγκεκριµένη περίπτωση
αυτό φταίει, τα 30 ευρώ; Κατ’ αρχάς, πόσα δίνετε, 1 ευρώ την
ηµέρα; Από εκεί θα γιατρευτεί δηλαδή το θέµα των συντάξεων
και θα αρθούν οι διάφορες αδικίες; Πόσες είναι αυτές οι αδικίες;
Πόσοι είναι αυτοί οι οποίοι έχουν εισόδηµα 400.000 και 200.000;
Ξέρετε πολλούς που να παίρνουν ΕΚΑΣ και να έχουν 200.000 ει-
σόδηµα; Φέρτε µας τα στοιχεία. Δεν το φανταζόµαστε καν. Πόσοι
να υπάρχουν; Άρα, πάτε για µια γενικότερη συρρίκνωση.

Τώρα, ως προς την κάλυψη των ανέργων, πίσω από το νόµο
Πετραλιά. Αυτή είναι η ουσία. Στα πενήντα ένσηµα και για ένα
χρόνο. Δεν έχουµε ολοκληρωµένη κάλυψη. Φεύγει ο νόµος Πε-
τραλιά, ο οποίος χειροτέρευσε την κατάσταση µε την ιατροφαρ-
µακευτική περίθαλψη και γυρίζει ο παλαιότερος µε τα πενήντα
ένσηµα. Άρα, δεν καλύπτονται. Ένας άνεργος δεν µπορεί να έχει
πενήντα ένσηµα σήµερα. Είναι δύσκολα τα πράγµατα και το ξέ-
ρετε. Και δεν είναι ένας, είναι εκατοντάδες χιλιάδες που δεν µπο-
ρούν να κολλήσουν ένσηµα που δουλεύουν χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει µια εξαίρεση βέβαια και αυτό έχει τη σηµασία του

κατά τη γνώµη µας στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη. Αλλά εκεί
ήταν αποτέλεσµα του αγώνα που έκαναν οι εργαζόµενοι, σκλη-
ρού αγώνα όλο αυτό το διάστηµα και υποχρεωθήκατε να τους
δώσετε πλήρη ιατροφαρµακευτική περίθαλψη.

Τέλος, επειδή δεν έχω και χρόνο, θα ήθελα να πω δυο λόγια
για τον ΟΑΕΔ. Θα µιλήσει και η εισηγήτριά µας. Ο ΟΑΕΔ έχει µε-
τατραπεί σε µηχανισµό χρηµατοδότησης των επιχειρήσεων. Και
εδώ γίνεται µνηµόσυνο µε ξένα κόλλυβα, να το πω έτσι. Με τα
λεφτά των εργαζοµένων χρηµατοδοτείτε τους εργοδότες. Είναι
λεφτά των εργαζοµένων αυτά που έχει ο ΟΑΕΔ, ναι ή όχι; Υπάρ-
χουν και µερικά άλλα, εντάξει, τα ευρωπαϊκά κονδύλια. Τα περισ-
σότερα, όµως, και αυτά είναι λεφτά των εργαζοµένων. Τα
πληρώνουν οι εργαζόµενοι, τα παίρνετε εσείς και τα δίνετε στους
εργοδότες. Δυόµισι δισεκατοµµύρια τρέχει ένα πρόγραµµα
τώρα. Και µάλιστα θεωρείτε ότι καλύπτουν και θέσεις εργασίας.
Δεν είναι αλήθεια αυτό. Γιατί τις περισσότερες θέσεις εργασίας
που καλύπτονται µε αυτές τις προσλήψεις θα τις έκαναν ούτως
ή άλλως οι επιχειρήσεις. Διότι είχαν ανάγκη. Τι κάνετε εσείς; Δεν
τους δίνετε κίνητρο, τους αυξάνετε τα κέρδη. Αυτό γίνεται µε τον
ΟΑΕΔ. 

Ήθελα να πω και δυο λόγια για τα προγράµµατα κοινωφελούς
εργασίας. Είναι το καινούργιο φρούτο. Εδώ έχει διπλό στόχο
αυτή η στρατηγική, την οποία εφαρµόζετε σε όλους τους τοµείς.

Ο πρώτος στόχος είναι ότι χτυπιούνται ταυτόχρονα εργασιακά
δικαιώµατα και µισθοί. 

Ο δεύτερος στόχος είναι ότι µεταφέρεται η κάλυψη στοιχειω-
δών κοινωνικών αναγκών των λαϊκών οικογενειών, δηλαδή
υγείας, παιδείας και πρόνοιας σε ιδιωτική επιχειρηµατική πρω-
τοβουλία στην πορεία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Αυτοί είναι οι δυο στόχοι. Και τι κάνετε; Παίρνετε ανέργους -
µε την υπόσχεση στο πίσω µέρος του κεφαλιού ότι µπορεί κά-
ποτε να βρουν µόνιµη δουλειά- µέχρι τριάντα χρονών µε
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πεντάµηνη εργασία που θα την αναλαµβάνουν µη κυβερνητικές
οργανώσεις, συνδικαλιστικοί φορείς κ.λπ. σε ρόλο εργολάβου,
µε 25 ευρώ την ηµέρα και 625 ευρώ το µήνα το ανώτατο. Έτσι,
τι πετυχαίνετε και τι πάτε να κάνετε; Προσπαθείτε να διαχειρι-
στείτε την ανακύκλωση ενός ποσοστού της ανεργίας που είναι
σταγόνα στον ωκεανό. Αυτό κάνετε. Και από την άλλη µεριά,
µέσω του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», να τελειώσετε µε τις υποχρεώσεις του
κράτους απέναντι στις κοινωνικές ανάγκες και να τις περάσετε
σε ιδιώτες. Αυτό είναι το σχέδιο και ο στόχος. Και είναι απαρά-
δεκτο αυτό που συµβαίνει. Θέλετε να δώσετε µια λύση στα κα-
τώτατα όρια, εκεί που δεν αντέχει άλλο ο κόσµος και το κάνετε
µε αυτό τον τρόπο. Ξεµπερδεύετε µε τις υποχρεώσεις του κρά-
τους, για να απελευθερώσετε κονδύλια και να δώσετε στο κεφά-
λαιο και από την άλλη, βάζετε και από το πλάι και ευθέως βέβαια
τους ιδιώτες.

Είναι λογικό βέβαια ότι εµείς το καταψηφίζουµε αυτό το νοµο-
σχέδιο και πιστεύουµε ότι πολύ γρήγορα οι εργαζόµενοι θα αντι-
ληφθούν –και αντιλαµβάνονται κάθε µέρα- το πού θα οδηγήσει
αυτή η λογική, το ότι πάµε να ανακουφίσουµε, γιατί στην πραγ-
µατικότητα κάνετε το αντίθετο. 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Αθανάσιο Παφίλη.

Το λόγο έχει ο κ. Αστέριος Ροντούλης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, συζητάµε ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέ-

διο για τους εργαζοµένους της χώρας, µέσα στην Αίθουσα.
Εκτός, όµως, της Αιθούσης, κάποιοι άλλοι άνθρωποι, οι ιδιοκτή-
τες των ταξί, κάποιοι άλλοι εργαζόµενοι, βιώνουν µία οξεία ανα-
σφάλεια και µία τεράστια αδικία εις βάρος τους από την πολιτεία.

Οι ιδιοκτήτες των ταξί έχουν απολύτως δίκιο και καλά θα κάνει
η Κυβέρνηση να βάλει την ουρά της κάτω από τα σκέλια και να
υπαναχωρήσει τάχιστα, γιατί δεν έλαβε υπ’ όψιν της κάποια ση-
µαντικά πράγµατα. Επιτρέψτε µου εν τάχει να τα απαριθµήσω.

Πρώτον, υπήρξε µία συµφωνία των ιδιοκτητών ταξί και του κ.
Ρέππα. Καλώς ή κακώς, δεν το εξετάζω. Εξετάζω, όµως, ότι η
ευνοµούµενη πολιτεία έχει µία συνέχεια που δίνει εµπιστοσύνη
στον πολίτη. Άρα, λοιπόν, καλώς ή κακώς υπήρξε ένα σχέδιο
προεδρικού διατάγµατος, συµφωνήθηκαν κάποια πράγµατα και
αυτά θα πρέπει να τηρηθούν από την ελληνική πολιτεία.

Δεύτερον. Ο νέος Υπουργός φαίνεται να αγνοεί ότι υπάρχει
µία κοινοτική οδηγία, η οποία προσφάτως ενσωµατώθηκε στο
εθνικό µας δίκαιο, βάσει της οποίας δεν µπορεί να υπάρξει πλή-
ρης απελευθέρωση στα ασθενοφόρα, στις αστικές συγκοινωνίες
και στα ταξί. Προσφάτως ψηφίστηκε από το ελληνικό Κοινοβού-
λιο, από αυτήν εδώ την Κυβέρνηση η ενσωµάτωση της κοινοτικής
αυτής οδηγίας. Πώς το ξέχασε αυτό εν µία νυκτί ο αγαπητός κ.
Ραγκούσης;

Τρίτο και πάρα πολύ σηµαντικό. Φαίνεται να ξεχνά ο αγαπητός
νέος Υπουργός ότι οι άνθρωποι αυτοί, οι ιδιοκτήτες των ταξί
έφτασαν στο σηµείο να υποθηκεύσουν την οικογενειακή τους πε-
ριουσία, να υποθηκεύσουν ακόµα και τα σπίτια τους για να µπο-
ρέσουν να πάρουν µία άδεια ταξί που έφτασε να κοστίζει µέχρι
και 200.000 ευρώ. Γιατί το έκαναν αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι;
Γιατί ήθελαν να έχουν στα χέρια τους µία άυλη υπεραξία, την
άδεια. Έρχεται τώρα ο κ. Ραγκούσης και µε µία µονοκονδυλιά
τους λέει «Όχι, δεν είναι έτσι. Δεν µε ενδιαφέρει τι υποθηκεύ-
σατε. Εγώ µε το έτσι θέλω απαξιώνω αυτήν την άυλη αξία, την
άδεια, που εσείς µε τόσο κόπο και µε τόσες θυσίες αποκτήσατε».
Αυτή είναι η πολιτεία δικαίου που θέλει να φέρει το ΠΑΣΟΚ στη
χώρα; 

Βεβαίως, καταλήγω, θίγοντας µια µεγάλη γκάφα που έγινε από
τη µεριά της Κυβέρνησης. 

Κύριε Υπουργέ, και απευθύνοµαι σε εσάς χωρίς να έχετε καµ-
µία αρµοδιότητα ή ευθύνη για το θέµα, αλλά εκπροσωπείτε
αυτήν τη στιγµή την Κυβέρνηση, για να σας πω ότι µεσούσης της
τουριστικής περιόδου πρέπει να είναι κάποιος βλάξ για να ανοίγει
ένα τέτοιο ζήτηµα, για να ανοίγει ένα τέτοιο µέτωπο. Γίναµε ρε-
ζίλι διεθνώς. Όλα τα διεθνή µέσα ενηµέρωσης καταλογίζουν στη
χώρα µας τα χειρότερα και δεν ιδρώνει το αυτί κανενός. 

Παράλληλα λέµε ότι τρία πράγµατα έχουµε στην Ελλάδα που

µπορούν να µας βγάλουν από την κρίση: Τη γεωργία, τη ναυτιλία
και τον τουρισµό-πολιτισµό. Δεν αναφέροµαι στα δύο πρώτα, πά-
ντως τον τρίτο τοµέα, τον τουρισµό-πολιτισµό, τον έχουµε ξεφτι-
λίσει µε τη συµπεριφορά µας τώρα τελευταία. Έτσι, καταντήσατε
την Ελλάδα, ρεντίκολο στα διεθνή µέσα ενηµέρωσης. 

Εµείς έχουµε µία ξεκάθαρη θέση και την είπαµε, την εκφρά-
σαµε, τη θεµελιώσαµε πολλές φορές: «Ναι» στη λελογισµένη
απελευθέρωση, πράγµα που σηµαίνει απελευθέρωση µε κανόνες
και βεβαίως απελευθέρωση στη βάση του πληθυσµιακού κριτη-
ρίου, όπως γίνεται σε όλη την άλλη Ευρώπη.

Έχουν, λοιπόν, απόλυτο δίκιο οι ιδιοκτήτες των ταξί γιατί αυτό
που ζητάνε είναι ό,τι ισχύει στην άλλη Ευρώπη, να ισχύσει και
στην Ελλάδα και αυτή ήταν η δέσµευση, η πεµπτουσία, η φιλο-
σοφία της ρύθµισης στην οποία είχαν καταλήξει µε την προηγού-
µενη πολιτική ηγεσία, δηλαδή τον κ. Ρέππα. 

Έρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου. Όσον αφορά το ΣΕΠΕ
άκουσα από τον κ. Πρωτόπαπα να λέει στη Νέα Δηµοκρατία
τρεις φορές τη λέξη «χάλια», για να χαρακτηρίσει το ΣΕΠΕ επί
Νέας Δηµοκρατίας. Άκουσα και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Νέας Δηµοκρατίας να λέει «Όχι, εσείς είστε χάλια».

Εγώ, κύριε Πρωτόπαπα, ένα συµπέρασµα βγάζω, ότι και οι δύο
είστε χάλια. Εσείς είπατε τρεις φορές «χάλια, χάλια, χάλια». Συ-
νεπώς όσο πιο γρήγορα µας αδειάσετε τη γωνιά, εσείς τα κόµ-
µατα της παρακµής, τόσο πιο γρήγορα θα απαλλαγούµε από τα
χάλια σας και τα δικά σας και της Νέας Δηµοκρατίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Δεν προσέξατε την τοποθέτησή
µου. Είπα ότι τώρα το διορθώνουµε, ψηφίστε το.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Έρχοµαι τώρα να πω κάποια πράγ-
µατα για το ΕΚΑΣ, γιατί προεκλήθην από τον αγαπητό Υπουργό. 

Τι είναι το ΕΚΑΣ, αγαπητοί συνάδελφοι; Είναι ένα ποσό που
συµπληρώνει πενιχρές συντάξεις που λαµβάνει το 80% περίπου
και άνω των συνταξιούχων. Περί αυτού πρόκειται. Είναι ένα βοή-
θηµα. Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση και τι κάνει; Αναµορφώνει
τις διατάξεις περί ΕΚΑΣ, ουσιαστικά αναµορφώνοντας τις νοµο-
θετικές ρυθµίσεις περί του εισοδηµατικού κριτηρίου. Το θεµέλιο
για το ΕΚΑΣ, µε βάση τις ρυθµίσεις της Κυβέρνησης, είναι το φο-
ρολογητέο εισόδηµα, όχι το πραγµατικό. 

Τι θέλω να πω, λοιπόν, µε αυτό, κύριε Υπουργέ; Θέλω να πω
ότι εγώ ξέρω, επειδή µας προκαλέσατε, χιλιάδες συνταξιούχους
που έχουν ένα σπίτι κι επειδή έχουν ένα σπίτι, µε βάση το φορο-
λογητέο εισόδηµα, θα χάσουν το ΕΚΑΣ που µέχρι τώρα ελάµβα-
ναν. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Όχι! 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ναι. Και για να το τεκµηριώσω. Μη
βιάζεστε. Επειδή µας προκαλέσατε, θα µας ακούσετε όπως σας
άκουσα κι εγώ και θα έχουµε µία γόνιµη αντιπαράθεση απόψεων,
µε όλο το σεβασµό στο πρόσωπό σας.

Το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί τα ίδια ακριβώς πράγµατα
λέει και η ΟΚΕ, που δεν ελέγχεται από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συ-
ναγερµό ή από τη Νέα Δηµοκρατία ή από οποιοδήποτε άλλο
κόµµα εδώ της Αντιπολιτεύσεως. Δικιά σας είναι η ΟΚΕ και σας
προτρέπει να αποσύρετε και να επαναδιατυπώσετε το άρθρο 34
περί ΕΚΑΣ. Γιατί σας λέει ότι πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν ότι σε
µία τέτοια δύσκολη οικονοµική συγκυρία δεν πρέπει να κάνετε
περικοπές στον κρατικό προϋπολογισµό που έχει σχέση µε το
ΕΚΑΣ. Γιατί το ΕΚΑΣ απλούστατα, αγαπητοί συνάδελφοι, όπως
λέει η ΟΚΕ -για να µην ξεχνιόµαστε- δίνεται για την κάλυψη βα-
σικών βιοτικών αναγκών σε µία οδυνηρή οικονοµική πραγµατικό-
τητα. 

Πώς, λοιπόν, θέλετε να πείσετε την Αίθουσα, κύριε Υπουργέ,
όταν δεν πείθετε την Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή; 

Βεβαίως, θα πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν αυτό που λέει ο κόσµος
στα καφενεία και στις πλατείες ότι οι συνταξιούχοι δεν αντέχουν
άλλο. Και δεν αντέχουν άλλο γιατί κόπηκαν τα δώρα, κόπηκε το
θερινό επίδοµα και µπήκαν εισφορές επί των συντάξεων. 

Οι συντάξεις για τέσσερα χρόνια είναι καθηλωµένες, δεν
πήραν την παραµικρή αύξηση. Η ανεργία καλπάζει. Αρκεί µόνο
να σας θυµίσω για να θεµελιώσω την επιχειρηµατολογία µου ότι
µόνο οι συνταξιούχοι του ΙΚΑ το 2010 έχασαν 600 εκατοµµύρια
ευρώ και το 2011 θα χάσουν άλλα 800 εκατοµµύρια ευρώ. Τέλος
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λοιπόν µε τα υποζύγια των συνταξιούχων. Δεν αντέχουν άλλο. 
Έρχοµαι να θέσω ένα άλλο ζήτηµα που έχει σχέση µε το

ΕΚΑΣ, µια που µας προκάλεσε γι’ αυτό το θέµα ο αξιότιµος
Υπουργός. Δεν µου λέτε, κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι έχει προκα-
λέσει αλγεινώτατη εντύπωση στον αγροτικό πληθυσµό η εξαί-
ρεση των αγροτών ασφαλισµένων στον ΟΓΑ από τη λήψη του
ΕΚΑΣ; Είναι παιδιά ενός κατώτερου θεού οι αγρότες; Οι άνθρω-
ποι της επαρχίας που χύνουν τον ιδρώτα τους στα χωράφια και
στα µαντριά είναι κατώτερης ποιότητας και κατηγορίας άνθρω-
ποι; Πώς, λοιπόν, ανερυθρίαστα σε όλες τις νοµοθετικές ρυθµί-
σεις περί ΕΚΑΣ λέτε αυτό το ενοχλητικό «πλην ΟΓΑ»; Αυτό
πρέπει να το εξηγήσετε. Χιλιάδες αγρότες περιµένουν να το εξη-
γήσετε. 

Και βεβαίως να σας θυµίσω ότι όλοι συνοµολογούν ότι τα 360
ευρώ της βασικής σύνταξης του ΟΓΑ είναι φιλοδώρηµα. Χρήζει,
λοιπόν, άµεσης ενίσχυσης µε τη χορήγηση ΕΚΑΣ έστω και αν το
µέτρο ολοκληρωθεί σε µία διάσταση χρόνου τριών-τεσσάρων
ετών. Τουλάχιστον, πρέπει να αρχίσουµε όµως να υλοποιούµε
αυτά που είχε υποσχεθεί ο ίδιος ο κ. Παπανδρέου το 2004. Από
το 2004 ο κ. Παπανδρέου, νυν Πρωθυπουργός της χώρας, είχε
υποσχεθεί χορήγηση ΕΚΑΣ στον αγροτικό πληθυσµό της χώρας.
Τώρα πώς το ξεχάσατε που γίνατε Κυβέρνηση;

Ξέρω ότι τα λόγια µου, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα πιάσουν
τόπο καθόλου. Είναι δεδοµένο αυτό γιατί η Κυβέρνηση όχι µόνο
δεν θα χορηγήσει ΕΚΑΣ αλλά θα περικόψει την κατώτατη σύ-
νταξη του ΟΓΑ, δηλαδή τα 360 ευρώ αλλά και άλλες κατώτατες
συντάξεις που δίνονται από άλλα ασφαλιστικά ταµεία. Είµαι βέ-
βαιος ότι ο κ. Κουτρουµάνης θα εξεγερθεί. Θα σηκωθεί δηλαδή
και θα πει –γιατί τον έχω ακούσει- «δεσµεύοµαι ότι δεν θα υπάρ-
ξει περικοπή των 360 ευρώ». Όσον αφορά δε την πρόνοια που
υπάρχει στο µεσοπρόθεσµο, που ψηφίστηκε πριν λίγες µέρες για
µείωση των συνταξιοδοτικών δαπανών του ΟΓΑ αλλά και άλλων
ταµείων, αυτή θα προέλθει κατά την επιχειρηµατολογία του κ.
Κουτρουµάνη από την αυστηροποίηση των όρων και των προϋ-
ποθέσεων που έχουν σχέση µε τη µόνιµη κατοικία. Ουδέν ανα-
ληθέστερον. 

Ο αγαπητός κύριος Υπουργός έχει αγαθές προθέσεις. Του
διαφεύγει όµως κάτι. Του διαφεύγει ότι ο κ. Βενιζέλος τρεις
µέρες µετά το µεσοπρόθεσµο υπέγραψε το νέο επικαιροποιη-
µένο µνηµόνιο, το οποίο το έχω και στην αγγλική του µορφή. Δεν
θα το αναγνώσω στην αγγλική γιατί εµένα µου αρέσουν τα ελλη-
νικά. Όχι σαν την κ. Διαµαντοπούλου που θέλει να κάνει δεύτερη
επίσηµη γλώσσα της Ελλάδας τα αγγλικά.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Πρώτη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Πρώτη θέλει. Ας πούµε δεύτερη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεύτερη είναι.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Α, έτσι. Εκεί φτάσαµε, λοιπόν, κύριε

Λαφαζάνη. Γι’ αυτό, λοιπόν, και εγώ σε πείσµα των καιρών και
κάποιων άλλων θα αναγνώσω από τα ελληνικά τη διάταξη του
επικαιροποιηµένου προγράµµατος που υπέγραψε ο κ. Βενιζέλος.
Και είναι µια µετάφραση που δεν είναι δική µου. Είναι του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών. Και να δούµε τώρα εδώ πώς θα αντιλέξει ο
αγαπητός Υπουργός. Θα καταθέσω τη µετάφραση και στα Πρα-
κτικά της Βουλής. 

Εδώ, λοιπόν, το Υπουργείο Οικονοµικών µεταφράζει και λέει
ότι θα γίνουν περικοπές στα κοινωνικά επιδόµατα κ.λπ. µέσω της
µείωσης στις βασικές συντάξεις του ΟΓΑ και στα κατώτερα όρια
συντάξεων των άλλων ταµείων κοινωνικής ασφάλισης. Άρα, λοι-
πόν, τι µεγαλύτερη απόδειξη χρειαζόµαστε, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, ότι παρ’ όλες τις διαβεβαιώσεις, τις διαψεύσεις του
αξιαγάπητου Υπουργού κ. Κουτρουµάνη, έρχεται περικοπή σ’
αυτήν την πενιχρότατη σύνταξη των 360 ευρώ που παίρνουν οι
αγρότες; Το διαψεύδουν µετά βδελυγµίας σε κανάλια, σε ραδιό-
φωνα γιατί µεταθέτουν απλώς χρονικά την υλοποίηση της δέ-
σµευσης που ανέλαβαν στο επικαιροποιηµένο πρόγραµµα. Μετά
τις επόµενες εκλογές θα έχουµε και την περικοπή στην κατώτατη
σύνταξη του ΟΓΑ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Ροντούλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελειώνω λέγοντας τούτο, κύριε Υπουργέ. Κάποτε ο Ανδρέας
Παπανδρέου έκανε λόγο για τα περήφανα γηρατειά. Τώρα αυτό
το πράγµα ξεχάστηκε από τον υιό Παπανδρέου. Ο αξιότιµος
Πρωθυπουργός της χώρας, ο κ. Γεώργιος Ανδρέα Παπανδρέου
βάζει µπροστά όχι τον όρο «περήφανα γηρατειά» αλλά µια εξί-
σωση απάνθρωπη: γήρας = κόστος. 

Άρα λοιπόν αφήστε τα αυτά για το ΕΚΑΣ γιατί σας διαψεύδουν
τα έγγραφα. Πάψτε να προκαλείτε την Εθνική Αντιπροσωπεία.
Εµείς όχι απλώς καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Μετά βδελυγ-
µίας το καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το λόγο έχει ο
Υπουργός κ. Κουτρουµάνης για µια παρέµβαση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα το λόγο γιατί
παρά το γεγονός έχω αναφερθεί στα δύο συγκεκριµένα θέµατα
που αφορούν χαµηλοσυνταξιούχους, ο κ. Ροντούλης µε την πα-
ρέµβασή του ξαναφέρνει το θέµα της µείωσης των αγροτικών
συντάξεων, αλλά και αµφισβητεί αυτά που ισχυρίστηκα λίγο πριν
σε σχέση µε τους δικαιούχους του ΕΚΑΣ.

Οι συνταξιούχοι είναι µια κατηγορία συµπολιτών µας, η οποία
έχει υποστεί τις συνέπειες από τη µείωση των συντάξεων.
Ωστόσο, αυτό που οφείλουµε όλοι µας είναι να µην τους δηµι-
ουργούµε πρόσθετα προβλήµατα µε κάτι που έχουµε στο µυαλό
µας χωρίς να αποτυπώνεται στην πραγµατικότητα. 

Εξηγούµαι, λοιπόν, σε σχέση µε το ΕΚΑΣ. Η γνωµοδότηση της
ΟΚΕ στην οποία αναφέρεστε έχει γίνει σε ένα προσχέδιο το
οποίο ανέφερε τη λέξη «τεκµαρτό εισόδηµα». Διαβάζω, λοιπόν,
από το νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε ότι το συνολικό καθαρό
ετήσιο εισόδηµά τους από συντάξεις, κύριες, επικουρικές και
βοηθήµατα, µισθούς, ηµεροµίσθια κ.λπ. επιδόµατα που χορηγή-
θηκαν σε µισθωτό να µην υπερβαίνει τα 8.472 ευρώ. Από το Βήµα
δεν είπατε αυτό.

Δεύτερον, το συνολικό ετήσιο ατοµικό φορολογητέο εισό-
δηµα. Τι σηµαίνει ατοµικό φορολογητέο εισόδηµα; Σηµαίνει το
επιπλέον ποσό που µπορεί να έχει από άλλες πηγές κάποιος.
Θέλω να µου απαντήσετε µε ειλικρίνεια. Εγώ δεν είπα ότι είναι
πολλοί εκείνοι που παίρνουν 400.000 ευρώ από άλλες δραστη-
ριότητες. Έχουµε εντοπίσει όµως δεκαπέντε χιλιάδες χαµηλο-
συνταξιούχους που παράλληλα έχουν µια επαγγελµατική
δραστηριότητα και έχουν 10.000 ευρώ, 20.000 ευρώ παραπάνω
εισόδηµα. Θα συνεχίσουµε να δίνουµε σε αυτούς το ΕΚΑΣ; Να
µου απαντήσετε καθαρά.

Επίσης, σε σχέση µε τον ΟΓΑ. Επανέρχεσθε σε κάτι το οποίο
έχει απαντηθεί µέσα από την ψήφιση του µεσοπρόθεσµου αλλά
και του εφαρµοστικού νόµου. Έχει πουθενά το µεσοπρόθεσµο
ή ο εφαρµοστικός νόµος µείωση των αγροτικών συντάξεων; Ένα
χρόνο ήµουν από εκείνους που απολογήθηκα για µια διατύπωση
που είχε το µνηµόνιο και έλεγε ότι τα επιδόµατα ανεργίας θα χο-
ρηγούνται µε εισοδηµατικά κριτήρια. Είδατε µέχρι τώρα να υπάρ-
χει ρύθµιση µε την οποία τα επιδόµατα ανεργίας να χορηγούνται
µε τέτοιο κριτήριο εισοδηµατικό ή περιουσιακά στοιχεία;

Επιτέλους –και κάνω έκκληση- όταν αναφερόµαστε σε ανέρ-
γους, σε συνταξιούχους των τετρακοσίων ή των πεντακοσίων
ευρώ, σε ανθρώπους που περιµένουν να πάρουν το ΕΚΑΣ, να το-
ποθετούµαστε µε βάση αυτά που ψηφίζει η Βουλή και αυτά που
εφαρµόζονται και όχι µε εκείνα που βλέπουν το φως της δηµο-
σιότητας ή ακούγονται από ανθρώπους οι οποίοι δεν διαβάζουν,
παρά µόνο προβάλλουν αυτό που νοµίζουν ότι θα γίνει. 

Συνεπώς, καµµία απολύτως µείωση δεν θα υπάρξει στις συ-
ντάξεις των αγροτών. Αντίθετα, µε τη µετάταξή τους και σε ανώ-
τερες κατηγορίες –γιατί όπως ξέρετε οι περισσότεροι επιλέγουν
την πρώτη ασφαλιστική κατηγορία- θα έχουν και βελτίωση στις
συντάξεις τους. Πριν το 1998 οι συντάξεις για τους αγρότες ήταν
προνοιακού τύπου βοηθήµατα και µε τη µετατροπή του ΟΓΑ σε
ταµείο κύριας ασφάλισης, έχει τη δυνατότητα και ο αγρότης να
συµµετέχει ισότιµα στο ασφαλιστικό σύστηµα και να παίρνει µία
αξιοπρεπή σύνταξη.
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Εποµένως, τα όσα είπατε για το ΕΚΑΣ απολύτως καµµία βάση
δεν έχουν, όπως επίσης και εκείνα που έχουν να κάνουν µε τις
συντάξεις του ΟΓΑ. Δεν υπάρχει καµµία µείωση για το ΕΚΑΣ,
καµµία µείωση για τις αγροτικές συντάξεις.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε έχετε το

λόγο για ένα λεπτό.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι έφερα

ένα θέµα στηριγµένο σε όσα είδαν το φως της δηµοσιότητας.
Μάλιστα, είπατε ότι δεν πρέπει να τοποθετούµεθα µε βάση όσα
έχουµε στο µυαλό µας, αλλά µε όσα είναι και αποτελούν αντικει-
µενική πραγµατικότητα. Συµφωνώ απολύτως. 

Στα Πρακτικά σας κατέθεσα προ λεπτών –και δεν είδα να το
πάρετε και σας παρακαλώ πολύ πάρτε το και αναγνώστε το- τι
υπέγραψε ο κ. Βενιζέλος στο επικαιροποιηµένο πέµπτο µνηµόνιο.
Δεν σας ανέφερα ούτε το µεσοπρόθεσµο ούτε τον εφαρµοστικό
νόµο. Σας ανέφερα τη νέα επικαιροποιήση του µνηµονίου. 

Άρα, µην πάτε να διαφύγετε. Κατέθεσα ντοκουµέντα, έγγραφα
τα οποία καλό είναι να δείτε. Τώρα, αν ο κ. Βενιζέλος δεν ήξερε
τι υπέγραφε -και σας φέρνει και σε δυσχερέστατη θέση- αυτό
είναι δικό του πρόβληµα. Εγώ κατανοώ απολύτως τη θέση σας.
Πιθανόν και να µην ευθύνεστε. Αλλά αυτά υπέγραψε ο κ. Βενιζέ-
λος στο επικαιροποιηµένο µνηµόνιο.

Έρχοµαι σ’ αυτό που είπατε ότι θα υπάρξει µετάταξη των
αγροτών σε νέες κλίµακες του ΟΓΑ και θα βελτιωθούν οι συντά-
ξεις. Καλά, δεν ξέρετε ότι η µετάταξη αυτή σε νέες κλίµακες θα
επισύρει και αυξηµένες εισφορές. Ό,τι θα τους δώσετε µε το ένα
χέρι, θα το έχετε πάρει ήδη µε το άλλο. Άρα, αφήστε και αυτό
το επιχείρηµα, γιατί δεν µετράει.

Έρχοµαι στο ζήτηµα του φορολογητέου εισοδήµατος. Το φο-
ρολογητέο εισόδηµα ενέχει και την αντίληψη του τεκµαρτού ει-
σοδήµατος. Παραδείγµατος χάριν –για να το καταλάβετε- εάν
έχω πραγµατικό εισόδηµα 9.000 ευρώ, αλλά έχω ένα σπίτι που
λόγω τεκµαρτού κριτηρίου πηγαίνει το φορολογητέο µου εισό-
δηµα στις 15.500 ευρώ, το χάνω ή δεν το χάνω το ΕΚΑΣ; Είµαι
εκτός του εισοδηµατικού ορίου ή δεν είµαι; Βεβαίως είµαι εκτός
του εισοδηµατικού ορίου. 

Σας είπα από το Βήµα της Βουλής ότι αν ένας δικαιούχος έχει
ένα σπίτι, που µπορεί να το έκανε µε χίλιες δυο θυσίες, φθάνει
στο σηµείο να πληρώνει αυτές του τις θυσίες. Πώς; Χάνοντας το
ΕΚΑΣ. Γιατί δεν θέλετε να το παραδεχτείτε αυτό; Αυτό ακριβώς
σας είπε και η ΟΚΕ. Αυτή ήταν η πεµπτουσία της απάντησης της
ΟΚΕ.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µην επιµένετε σε πράγµατα τα οποία δεν ελέγ-

χετε εσείς και ούτε πρόκειται εσείς να τα χαλιναγωγήσετε. Δυ-
στυχώς, όπως ξέρετε –και το ξέρετε πολύ καλά, άριστα νοµίζω-
η χώρα κυβερνάτε όχι από την Κυβέρνηση του Γιώργου Παπαν-
δρέου µόνο. Υπάρχει µία υπερκυβέρνηση, η τρόικα. Και µαζί µε
την τρόικα συνδιαµορφώνεται, στην ουσία µε επικυρίαρχη την
τρόικα, µια πολιτική η οποία κατευθύνει στην ουσία τις τύχες της
χώρας µας. Η χώρα έχει γίνει µπανανία. Η χώρα έχει γίνει προ-
τεκτοράτο. Η χώρα βρίσκεται υπό νεοαποικιακή κηδεµονία. Οι
κατώτατες συντάξεις θα κατακρεουργηθούν. Και δεν εξαρτάται
από εσάς. 

Είναι µία πολιτική, την οποία έχουν οι επικυρίαρχοι και δυστυ-
χώς οι ισχυροί κύκλοι µέσα στην Κυβέρνησή σας εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Θυµηθείτε τι έγινε µε το περίφηµο αυτό νοµοσχέ-
διο του κ. Γιαννίτση. Τι επιδίωκε το νοµοσχέδιο του κ. Γιαννίτση
και δεν είχαµε και την τρόικα; Από τότε είναι οι σχεδιασµοί για
την κατακρεούργηση των κατώτατων συντάξεων.

Θα σας παρακαλούσα µε το ΕΚΑΣ να είστε λίγο πιο επιφυλα-
κτικός και να ακούτε και τις παρατηρήσεις που γίνονται από όλες
τις πλευρές, διότι µπορεί να έχουν κι αυτές κάποιο δίκιο.

Τι λέτε εδώ για το ΕΚΑΣ; Πρώτα απ’ όλα εξαιρείτε πέραν των
αγροτών και το Ναυτικό Αποµαχικό Ταµείο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Όχι.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ο Παπανδρέου είπε…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κακώς. Αλλά πέραν αυτού, τι

λέει εδώ; Το συνολικό καθαρό ετήσιο εισόδηµά τους από συντά-
ξεις, κύριες ή επικουρικές, είναι 8.500 ευρώ. Είναι δηλαδή περί-
που 700 ευρώ το µήνα. Αν παίρνει κάποιος κύρια και επικουρική
σύνταξη 700 ευρώ, θα µπορεί να πάρει το ΕΚΑΣ.

Λέτε επίσης ότι το συνολικό ετήσιο ατοµικό φορολογητέο θα
πρέπει να είναι µέχρι 9.800 ευρώ. Η διαφορά των 9.800 ευρώ από
τα 8.500 ευρώ είναι 1.300 ευρώ ετησίως. Αν πέραν της σύνταξης,
κύριας και επικουρικής, έχει κάποιος και ένα πρόσθετο εισόδηµα,
παραδείγµατος χάριν µερικά στρέµµατα, χωράφια, ως συνταξι-
ούχος στην επαρχία και τα νοικιάζει, έχει ένα εισόδηµα 1.300
ευρώ. Είναι στην ουσία 100 ευρώ το µήνα. Αν κάποιος έχει 100
ευρώ πρόσθετο εισόδηµα το µήνα, δεν µπορεί να λάβει το ΕΚΑΣ.
Το κατακρεουργείτε το ΕΚΑΣ. Αποκλείετε σε έναν που έχει σύ-
νταξη 700 ευρώ, να νοικιάζει ένα σπίτι είκοσι τετραγωνικών και
να έχει 100 ευρώ το µήνα επιπλέον εισόδηµα. Του αποκλείετε να
πάρει το ΕΚΑΣ. Και λέτε ότι δεν κατακρεουργείτε το ΕΚΑΣ;

Παρακαλούµε να προσέξετε τις παρατηρήσεις που σας γίνο-
νται. Διότι µιλάµε για ανθρώπους που πένονται αυτήν τη στιγµή
και δεν µπορούν να επιβιώσουν. Για να µην πω ότι το οικογενει-
ακό φορολογητέο εισόδηµα που βάζετε, είναι πάρα πολύ µικρό.
Διότι µια οικογένεια δεν είναι µόνο δύο άτοµα. Μπορεί και άλλοι
να συντηρούνται από αυτήν την πενιχρή σύνταξη. Καµµιά φορά
–το ξέρετε κιόλας, νοµίζω ότι είναι γνωστό σε όλους σας- από
µια πενιχρή σύνταξη µπορούν να ζουν και να σπουδάζουν ακόµη
και τα εγγόνια.

Εδώ χρειάζονται παρεµβάσεις, οι οποίες να µην είναι κοµµένες
και ραµµένες στα µέτρα του µνηµονίου.

Διότι αυτές οι παρεµβάσεις κοµµένες και ραµµένες στα µέτρα
του µνηµονίου φέρνουν αθλιότητα και την έσχατη φτώχεια. 

Θα σας κάνω µια έκκληση εκτός θέµατος αλλά για µας είναι
σοβαρό θέµα. Ξέρετε ότι η Κυβέρνησή σας κάνει αποκλεισµό της
Γάζας. Κατά απαράδεκτο τρόπο εσείς κάνετε αποκλεισµό της
Γάζας. Δηλαδή, υπακούετε στα κελεύσµατα των κυβερνήσεων
του Ισραήλ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κάνει η ελληνική Κυβέρνηση απο-
κλεισµό της Γάζας;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Βεβαίως. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Θα µας τρελάνετε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ακούστε όµως προτού τρελα-

θείτε. Εγώ δεν θέλω να τρελαθείτε. Εγώ µιλάω µε λογικά επιχει-
ρήµατα. Απαγορεύετε τον απόπλου πλοίων από τα ελληνικά
λιµάνια. Κατά παράβαση του διεθνούς δικαίου. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Γιατί; Έγινε απαγόρευση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Πρωτόπαπα,

αν έχετε την καλοσύνη, ακούστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Δεν είναι δυνατόν να µας λέει ότι

αποκλείουµε τη Γάζα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα πάρετε το λόγο

αν θέλετε να µιλήσετε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Να ακούσετε και να απαντήσετε.

Ευχαρίστως. Και µπορεί να έχετε δίκιο αν έχετε πειστικά επιχει-
ρήµατα. Θα τα δεχθώ. Όµως ακούστε πρώτα. 

Τα ελληνικά λιµάνια είναι ελεύθερα λιµάνια. Κάθε πλοίο µπορεί
να αποπλεύσει από τα ελληνικά λιµάνια µε βάση τους διεθνείς
κανόνες και να πάει όπου θέλει ελεύθερα, ανεµπόδιστα. Η Γάζα
είναι κατεχόµενη περιοχή, όπως έχουµε κατεχόµενο τµήµα στην
Κύπρο. Και πρέπει να έχουµε ειδικές ευαισθησίες. Κατεχόµενη
περιοχή από το Ισραήλ αλλά και αποκλεισµένη. Η µεγαλύτερη
φυλακή του κόσµου. Όταν θέλει να πάει το πλοίο από τα ελλη-
νικά λιµάνια προς τη Γάζα έρχεται η ελληνική Κυβέρνηση και λέει
«απαγορεύω τον απόπλου». Δεν έχει κανένα δικαίωµα να το
κάνει. 

Το Ισραήλ για δικούς του λόγους, βάρβαρους, απαράδεκτους,
αποτροπιαστικούς έχει κάνει φυλακή τη Γάζα. Εµείς όµως δεν
έχουµε κανένα λόγο, ένα πλοίο από τα ελληνικά λιµάνια που
θέλει να φύγει, να πάει ανθρωπιστική βοήθεια στη Γάζα, να του
απαγορεύουµε τον απόπλου; Ας το απαγορεύσει το Ισραήλ όταν
προσεγγίσει τα χωρικά ύδατα της Γάζας. Εµείς γιατί το απαγο-
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ρεύουµε. Αλλά φεύγω απ’ αυτό το θέµα που είναι απαράδεκτο
κατά τη γνώµη µας και δείχνει ότι συµµετέχουµε στον αποκλει-
σµό της Γάζας. Μ’ αυτήν την έννοια µίλησα. Όταν απαγορεύουµε
και εµείς τα πλοία που φεύγουν για τη Γάζα να αποπλέουν; 

Ήρθε ένα γαλλικό πλοίο. Έφυγε από το Καστελόριζο. Είπε
«εγώ δεν πάω στη Γάζα». Πήρε άδεια για να πάει στην Αλεξάν-
δρεια. Γαλλικό πλοίο. Στρίβει στο δρόµο από Αλεξάνδρεια και
αρχίζει και κατευθύνεται προς τη Γάζα. Έρχεται το Ισραήλ και
το έχει µπλοκάρει το πλοίο µε τρία πολεµικά του και έχει αιχµα-
λωτίσει τους ακτιβιστές που βρίσκονται πάνω. Μεταξύ των
οποίων βρίσκονται Έλληνες, µεταξύ των οποίων και ο Βαγγέλης
Πισσίας. Είναι ένας αγωνιστής της αλληλεγγύης του παλαιστι-
νιακού κινήµατος, ο οποίος πέρυσι είχε βασανιστεί αγρίως από
τις ισραηλινές δυνάµεις ασφαλείας που τον είχαν συλλάβει µε
τη γνωστή περυσινή αποστολή µε το υπό τουρκική σηµαία πλοίο
στο οποίο είχαµε και την επίθεση. 

Σας κάνω, λοιπόν, µια έκκληση. Να ζητήσετε εδώ και τώρα
αµέσως την απελευθέρωση όλων φυσικά. Και πρώτα απ’ όλα των
Ελλήνων που βρίσκονται στο γαλλικό πλοίο. Ιδιαίτερα θα έλεγα
να δείξετε µια ευαισθησία για τον Βαγγέλη Πισσία. 

Μπαίνω τώρα στο νοµοσχέδιο. Δεν θα αναφερθώ και εγώ στην
υπόθεση των ταξί. Μου δόθηκε η ευκαιρία να χαιρετήσω τη ση-
µερινή συγκέντρωσή τους. Μαζική συγκέντρωση. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Έρχεστε στις συγκεντρώ-
σεις µας;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Και είπα το εξής απλό. Δεν είναι
δυνατόν να σας ζητάει διάλογο µια πολυπληθής τάξη και εσείς
να µην κάνετε διάλογο. Είναι δυνατόν; Έχετε κάνει του κόσµου
τις παλινωδίες ως Κυβέρνηση και αφού αυτή η λεγόµενη απε-
λευθέρωση που προωθείτε είναι στην ουσία εξόντωση του µικρο-
επαγγελµατία και ευθεία παράδοση του χώρου των ταξί στα
µεγάλα ιδιωτικά συµφέροντα, στις µεγάλες εταιρείες. Και δεν κά-
νετε διάλογο καν, όταν εξοντώνετε τους ανθρώπους; 

Αλλά τι διάλογο να κάνετε και τι νοµοσχέδιο να φέρετε όταν
και εσείς και η Νέα Δηµοκρατία έχετε κάνει κεντρικό θέµα αυτήν
την περίοδο να µη συµµετέχουν οι ιδιώτες στο όποιο κόστος ρύθ-
µισης γίνει για το ελληνικό χρέος. Μιας ρύθµισης που, βεβαίως,
δεν είναι απάντηση και λύση για το ελληνικό πρόβληµα του χρέ-
ους αλλά είναι εξοργιστικό να ακούµε τη Νέα Δηµοκρατία, να
ακούµε και το ΠΑΣΟΚ να λέει «αµάρτηµα καθοσιώσεως να συµ-
µετέχουν ιδιώτες», δηλαδή οι τραπεζίτες. Οι τραπεζίτες µόνο
κερδίζουν. Αλλά δεν έχουν κανένα κόστος στη ρύθµιση. Δεν
έχουν κανένα απολύτως κόστος. 

Ιδού το κράτος σας. Το κράτος αυτό είναι το κράτος των τρα-
πεζών. Το κράτος του κεφαλαίου. Με το νοµοσχέδιό σας δεν κά-
νετε τίποτα το θετικό όσον αφορά στα µεγάλα εργασιακά
θέµατα. Δεν πιάνω την πλευρά που είναι εκτός νοµοσχεδίου αλλά
είναι η ουσία και η κύρια πλευρά. Έχετε διαµορφώσει ένα εργα-
σιακό τοπίο βαρβαρότητας και ζούγκλας. Εσείς το έχετε διαµορ-
φώσει µε τις επιλογές και τις πολιτικές σας. Δεν έχουµε
εργασιακές σχέσεις στοιχειωδώς ρυθµισµένες, ούτε καν απο-
ρυθµισµένες. Έχουµε εργασιακές σχέσεις στις οποίες ισχύει
ένας κανόνας. Ο νόµος του κεφαλαίου. Ο αδυσώπητος, αδίστα-
κτος νόµος του κέρδους του κεφαλαίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δεν υπάρχει καµµία ρύθµιση, κανένας κανόνας. Εδώ τι κάνετε
τώρα µε το ΣΕΠΕ; Σε απορυθµισµένες εργασιακές σχέσεις αντί
να αναβαθµίσετε έστω αυτό το ΣΕΠΕ, να του δώσετε λειτουργική
ανεξαρτησία, να αυξήσετε το προσωπικό του, να το ενισχύσετε
σε µέσα και υποδοµές, ώστε στοιχειωδώς να παίξει ένα ρόλο σε
διαλυµένες βεβαίως εργασιακές σχέσεις, δεν κάνετε τίποτα απ’
όλα αυτά. Διατηρείτε µια κατάσταση η οποία µάλλον γίνεται πε-
ρισσότερο γραφειοκρατική πλέον χωρίς το ΣΕΠΕ να αποκτά τί-
ποτα απ’ αυτά που πρέπει για να παίξει το ρόλο του. 

Μπορούµε να µιλάµε όταν διατηρείτε αυτόν τον αριθµό προ-
σωπικού επιθεωρητών εργασίας; Μπορεί το ΣΕΠΕ να κάνει τη
δουλειά του; Θα σας πω ένα παράδειγµα. Νίκαια, Κορυδαλλός,
Ρέντης. Ξέρετε πόσοι είναι οι Επιθεωρητές Εργασίας για µια τε-
ράστια περιοχή ιδιαίτερα εργατική και ιδιαίτερα στο Ρέντη µε χι-
λιάδες επιχειρήσεις; Τρεις είναι. Τι να κάνουν τρεις άνθρωποι;

Να σας πω ένα άλλο παράδειγµα; Κερατσίνι, Δραπετσώνα, Πέ-
ραµα, Σαλαµίνα. Τεράστια περιοχή. Εκεί υπάρχουν χιλιάδες µε-
ταλλευτικές επιχειρήσεις, πέραν των άλλων. Υπάρχουν
ναυπηγεία, υπάρχει ζώνη. Πόσους επιθεωρητές εργασίας έχει;
Τρεις. Δεκάδες Επιθεωρήσεις Εργασίας σε κεντρικές περιοχές
έχουν έναν Επιθεωρητή Εργασίας. Τι να σας πω; Κεφαλονιά,
Πτολεµαΐδα, Σαντορίνη, Μήλος, Σάµος; Έναν Επιθεωρητή Εργα-
σίας έχουν. Τι να κάνει; Πώς θέλετε να γίνει η δουλειά του ΣΕΠΕ
µε αυτό το προσωπικό; Ξέρετε ότι δεν έχουν ούτε καν αυτοκί-
νητα για να κινηθούν. Δεν έχουν µέσα. Πώς θα παίξουν το ρόλο
τους; Στα γραφεία θα κάθονται; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν υπάρχει, λοιπόν, για το ΣΕΠΕ καµµία αναβάθµιση, καµµία
προοπτική. Και το χειρότερο δεν υπάρχει λειτουργική ανεξαρτη-
σία, ώστε να παίξουν οι Επιθεωρητές Εργασίας το ρόλο τους και
να µην είναι ευεπίφοροι σε πιέσεις που τους ασκούνται και που
είναι ανυπόφορες. Πολιτικές και άλλου είδους πιέσεις. Και εκβια-
σµοί. Και να µην είναι έρµαιο των εκάστοτε πολιτικών προτεραι-
οτήτων και σκοπιµοτήτων. 

Κλείνω µε µια παρατήρηση για τον ιατρό εργασίας. Μέγα
θέµα. Ίσως το µέγιστο θέµα µε τους ιατρούς εργασίας. 

Έφερα το παράδειγµα της Σοβιετικής Ένωσης, όταν παλαιό-
τερα την επισκεπτόµουν. Τι γινόταν εκεί; Για να συνεχίσει κανείς
τη δουλειά του, έπρεπε κάθε έξι µήνες να παρουσιάζει την κάρτα
ελέγχου µε όλες τις προληπτικές εξετάσεις που έπρεπε να κάνει.
Αν δεν παρουσίαζε αυτήν την κάρτα, δεν συνέχιζε τη δουλειά.
Δεν µπορούσε να πιάσει δουλειά. 

Όταν µιλάµε, λοιπόν, για προληπτική ιατρική και όταν θέλετε
εξοικονόµηση των δαπανών στα ασφαλιστικά ταµεία ή στο ΕΣΥ,
το πρώτο πράγµα που πρέπει να κάνετε είναι στην πρόληψη. Ο
γιατρός εργασίας έπρεπε να είναι πρώτη προτεραιότητα και, µά-
λιστα, αναβαθµισµένος, µε ρόλο, µε κατευθύνσεις, µε προσανα-
τολισµούς, µε άξονες, διότι από εκεί θα εξοικονοµούσατε
τεράστιους πόρους και στα ασφαλιστικά ταµεία και στο ΕΣΥ,
διότι η πρόληψη είναι η πιο σηµαντική και όχι το νοσοκοµείο που
είναι η τελευταία περίπτωση και έχει αναχθεί –λανθασµένα- ως
κεντρικό στοιχείο του υγειονοµικού συστήµατος. 

Κι όµως, βλέπουµε εδώ ότι όλο το σύστηµα των ιατρών εργα-
σίας να είναι απόλυτα υποβαθµισµένο. Δεν βγάζουµε καν ια-
τρούς εργασίας και δεν βλέπω προοπτική να βγουν, προκειµένου
να καλύψουν τις ανάγκες. Εδώ, αυτό το σύστηµα των ιατρών ερ-
γασίας πρέπει να το αναβαθµίσουµε και να το διαµορφώσουµε
µε άλλο προσανατολισµό, για να παίξει το ρόλο του.

Για όλους αυτούς τους λόγους είναι προφανές ότι έχουµε επι-
χειρήµατα βάσει των οποίων λέµε «όχι» σ’ αυτό το νοµοσχέδιο,
κύριε Υπουργέ. Νοµίζω ότι έχουµε βάσιµα επιχειρήµατα, µε τα
οποία µπορεί να διαφωνείτε, αλλά είναι επιχειρήµατα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Παναγιώτη Λαφαζάνη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς.

Το λόγο έχει ο κ. Πρωτόπαπας για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θέλω να πω στον κ. Λαφαζάνη ότι σε σχέση µε τη

συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα, εµείς δεν έχουµε αντίρρηση,
εφόσον βεβαίως δεν συνιστά πιστωτικό γεγονός. Εννοώ, βε-
βαίως, το χρέος. Το θέµα που θέσαµε –και νοµίζω ότι σ’ αυτό θα
συµφωνήσει ο κ. Λαφαζάνης µαζί µου- είναι ότι θα είναι δραµα-
τικό αυτή η εµµονή η οποία υπήρξε από ορισµένες χώρες για τη
συµµετοχή και του ιδιωτικού τοµέα στη διαχείριση και µείωση
του ελληνικού χρέους, να ταυτιστεί µε το πιστωτικό γεγονός,
πράγµα το οποίο ανοίγει την πόρτα και για άλλες εξελίξεις. Γι’
αυτό είπα «ναι, αλλά υπό σηµαντικές διασφαλίσεις που διασφα-
λίζουν την ελληνική οικονοµία και τα ελληνικά νοικοκυριά».

Όµως, θα αναφερθώ τώρα στην αιτία για την οποία ζήτησα το
λόγο. Με συγχωρείτε, αλλά εξ όσων γνωρίζω τουλάχιστον –δεν
ξέρω αν συνέβη σήµερα τίποτα ξαφνικά, το αποκλείω- εµείς δεν
έχουµε κάνει κανέναν αποκλεισµό της Γάζας και της Παλαιστί-
νης! Πρέπει να είµαστε λίγο σοβαροί και να µην είµαστε υπερ-
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βολικοί. Θεωρώ ότι ο αγαπητός συνάδελφος ήταν υπερβολικός.
Δεν έχουµε κάνει κανέναν αποκλεισµό της Γάζας και της Παλαι-
στίνης! Το αντίθετο! Θέλω να θυµίσω ότι ο σηµερινός Πρωθυ-
πουργός, ο Γιώργος Παπανδρέου, ακόµα και όταν ήταν Αρχηγός
του ΠΑΣΟΚ, αλλά και το ΠΑΣΟΚ γενικότερα, έχουν αναλάβει
πάρα πολλές πρωτοβουλίες σε σχέση µε την εξεύρεση λύσης
στο µείζον ζήτηµα της Γάζας, αλλά και γενικότερα στο παλαιστι-
νιακό! Θέλω, µάλιστα, να θυµίσω τις συντονισµένες προσπάθειες
οι οποίες είχαν καταβληθεί, όταν είχε συντελεστεί η περασµένη
θλιβερή ιστορία µε την επίθεση η οποία είχε γίνει στο πλοίο.

Θερµή παράκλησή µου, λοιπόν, είναι να µην ταυτίζουµε τα
πάντα και µην προσπαθούµε να εκµεταλλευτούµε µικροκοµµα-
τικά τα πάντα, γιατί αδικούµε και τις προσπάθειες που ιστορικά
έχουν γίνει –και έχουν γίνει και πρόσφατα- αλλά τελικά χάνουµε
και το δίκιο µας, όταν θέλουµε να πούµε κάτι.

Θέλω να θυµίσω, επίσης, στον κ. Λαφαζάνη ότι απαγορεύτηκε
ο απόπλους του πλοίου όχι γιατί το πλοίο πήγαινε στη Γάζα, αλλά
επειδή δεν πληρούσαν τους στοιχειώδεις όρους ασφαλείας. Με
συγχωρείτε, αλλά οι ελληνικές λιµενικές αρχές έχουν ευθύνη! Αν
το πλοίο αυτό είχε βυθιστεί, ο κ. Λαφαζάνης θα µας ζητούσε ευ-
θύνες γιατί το αφήσαµε να φύγει, χωρίς να πληροί τους στοιχει-
ώδεις όρους ασφαλείας!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Λαφαζάνη!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μη µιλάτε, κύριε

Λαφαζάνη! Αφήστε να ολοκληρώσει ο κ. Πρωτόπαπας!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Τρίτον, όσον αφορά την παρατή-

ρησή του και την πρόσκλησή του για τον Έλληνα ο οποίος, όπως
µας πληροφορεί, κρατείται από τις ισραηλινές αρχές, θέλω και
εγώ µε τη σειρά µου να ενώσω τη φωνή µου µε τη φωνή του κ.
Λαφαζάνη και να ζητήσω από την Κυβέρνηση, µέσω του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών βεβαίως –και νοµίζω ότι θα το κάνει- να πράξει
τα δέοντα, διότι είναι Έλληνες πολίτες και θα πρέπει να τους
υπερασπιστεί η Κυβέρνησή τους. Όπως αυτό έγινε και την προη-
γούµενη φορά, θα πρέπει να γίνει κατά τη γνώµη µου και αυτή
τη φορά, ώστε να συµφωνήσουµε και σε κάτι µε τον κ. Λαφα-
ζάνη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε το λόγο για
τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Λαφαζάνη, για να προχωρήσει και
η συζήτηση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να
δώσω συνέχεια. Όποιος άκουσε εµένα και άκουσε και τον κ.
Πρωτόπαπα, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, νο-
µίζω ότι έχει βγάλει τα συµπεράσµατά του.

Όµως, εν πάση περιπτώσει, λυπηθείτε λίγο τη νοηµοσύνη µας.
Μη µας λέτε ότι δεκάδες καράβια ξαφνικά έχουν καταστραφεί,
έχουν χαλάσει και προσπαθείτε να περιφρουρήσετε την ασφά-
λεια των ακτιβιστών και τους απαγορεύετε τον απόπλου! Είναι
πολιτική απόφαση και υπακούει σε πολιτικές σκοπιµότητες που,
δυστυχώς, εξυπηρετούν την ισραηλινή κατοχή και τον ισραηλινό
αποκλεισµό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ.
Προχωρούµε στον κατάλογο των οµιλητών. Θα παρακαλούσα

για προσαρµογή στο χρόνο που προβλέπεται, δηλαδή για επτά
λεπτά.

Το λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Φραγγίδης, Βουλευτής Κιλκίς του
ΠΑΣΟΚ για επτά λεπτά.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα είναι ένα νοµο-
σχέδιο που έχει καθοριστική σηµασία, είναι µείζονος σηµασίας
για τα δρώµενα στο χώρο εργασίας. Πριν από µερικά χρόνια, ο
πρώην Πρωθυπουργός της Γαλλίας, ο Michel Rocard, έγραψε ότι
η εργασία εξελίσσεται όπως ένας πολύτιµος λίθος. Όσο πιο
σπάνιος, τόσο πιο πολύτιµος. 

Πολύ υψηλή, βέβαια, προβλέπεται στο τέλος του 2011 να είναι
η ανεργία. Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι οι ικανότητες, αλλά και η
εργασιακή αποτελεσµατικότητα ενός τµήµατος των
εργαζοµένων θα περιοριστούν σηµαντικά. Μάλιστα, θα

περιοριστούν σε τέτοιο σηµείο, που ένας αριθµός εργαζοµένων,
µουδιασµένοι εργασιακά από την παρατεταµένη ανεργία, θα
είναι δύσκολο να εξασφαλίσει εργασία, ακόµα και αν υπάρξει
ανάκαµψη.

Γι’ αυτό, δυστυχώς, το εργατικό δυναµικό ρίχνει συνεχώς τα
επίπεδα των αµοιβών του και των απαιτήσεών του πολλές φορές,
σε βαθµό που να συναινεί σε ελαστικές µορφές εργασίας, ακόµα
δε και στην εργασία χωρίς αµοιβή. Μ’ αυτόν τον τρόπο, οι
εργαζόµενοι αισθάνονται απλώς ότι παραµένουν στο παιχνίδι.
Όµως, η απασχόληση, καθώς και οι συνθήκες της απασχόλησης,
είναι από τα πρώτα θέµατα που οφείλει η Κυβέρνηση να
αντιµετωπίσει, αφού συνδέονται µε την ανάπτυξη. 

Δυστυχώς, στη χώρα µας γενικά, αλλά ιδιαίτερα αυτήν την
περίοδο της κρίσης που περνάµε, οι παραβιάσεις της εργατικής
νοµοθεσίας είναι καθηµερινό φαινόµενο. Ο εργαζόµενος, χρόνο
µε το χρόνο, µένοντας συχνά εκτός εργασιακής πραγµατικότητας,
χάνει ένα κοµµάτι από την αυτοπεποίθησή του, δεν διεκδικεί και
είναι έτοιµος να κάνει συµβιβασµούς σε σχέση µε τα προσόντα
του, τις δυνατότητες που έχει και τις επιδιώξεις του. Δυστυχώς,
οδηγείται πολλές φορές στην κοινωνική εφεδρεία, για να µην πω
ότι οδηγείται στο κοινωνικό περιθώριο.

Εδώ θα ρωτούσε κάποιος το εξής: Άραγε, εάν ένας
σαρανταπεντάρης χάσει σήµερα την εργασία του, τι µπορεί να
κάνει; Ουσιαστικά, τίποτα! Υπάρχει περίπτωση να βρει ξανά
εργασία; Είναι πολύ δύσκολο, σχεδόν απίθανο! Αυτήν τη στιγµή,
στην αγορά εργασίας, σε πολλές περιπτώσεις δεν υπάρχουν
υγιείς σχέσεις εργοδότη και εργαζόµενου. Θα έλεγα, µάλιστα,
το αντίθετο! Επικρατούν σχέσεις δουλοπαροικίας που γυρίζουν
την ελληνική κοινωνία πολλά χρόνια πίσω.

Εποµένως, πρέπει να ενισχύσουµε τον εργαζόµενο πολίτη
στην ουσία, να τον θωρακίσουµε, προκειµένου να είναι σε θέση
να διεκδικήσει τα δικαιώµατά του, τα οποία συνάδουν µε τον
πολιτισµό µίας χώρας που θέλει να ονοµάζεται «ευνοµούµενη
πολιτεία». Έτσι, καθίσταται αναγκαία όσο ποτέ η ύπαρξη ενός
ελεγκτικού µηχανισµού, υγιούς, δυναµικού και αποτελεσµατικού,
αδιάφθορου, για την αντιµετώπιση αυτών των παραβιάσεων,
καθώς και της αδήλωτης εργασίας, που από τη µια οδηγεί στην
εισφοροδιαφυγή και από την άλλη επηρεάζει αρνητικά τη
βιωσιµότητα των ταµείων.

Το πρώτο πεντάµηνο του 2011 αυξήθηκαν εκρηκτικά οι
συµβάσεις ήδη απασχοληµένων –περίπου κατά είκοσι πέντε
χιλιάδες- που από πλήρους απασχόλησης, µετατράπηκαν σε
µερικής ή εκ περιτροπής, µε ή χωρίς τους εργαζόµενους, κυρίως
µε απόφαση του εργοδότη. 

Εποµένως, µπροστά σ’ αυτήν την κατάσταση, ο ρόλος του
ΣΕΠΕ είναι πολύ ουσιαστικός, αφού εκτός από τον έλεγχο των
επιχειρήσεων πρωτογενούς, δευτερογενούς και τριτογενούς
τοµέα, καλείται να ελέγχει την εφαρµογή των συλλογικών
συµβάσεων εργασίας, την εφαρµογή των κανόνων υγιεινής και
ασφάλειας, καθώς και την ανασφάλιστη εργασία παράλληλα µε
το ΙΚΑ. 

Επιπλέον, σε µεγάλο βαθµό καλείται να ενεργοποιηθεί για την
επίλυση ατοµικών και συλλογικών διαφορών έξω από τις δικα-
στικές αίθουσες. 

Εποµένως, είναι επιτακτική ανάγκη να ενισχυθεί η στελέχωση
και η εκπαίδευση του προσωπικού, πράγµα που στην ουσία κάνει
αυτό το παρόν νοµοσχέδιο µε την προώθηση της αναδιοργάνω-
σης των υπηρεσιών του ΣΕΠΕ, ώστε η εξυπηρέτηση των πολιτών
να είναι καλή και η αντιµετώπιση των παραβιάσεων άµεση και ου-
σιαστική.

Η αναδιοργάνωση του σε κεντρικό και περιφερειακό επίπεδο,
η οικονοµική και διοικητική αυτοτέλεια, η ηλεκτρονική του δια-
σύνδεση µε το ΙΚΑ και ΟΑΕΔ, καθώς και η θεσµοθέτηση της κάρ-
τας εργασίας και η ουσιαστική ενεργοποίηση του γιατρού
εργασίας είναι στοιχεία που σίγουρα ενισχύουν θετικά το ρόλο
του Σώµατος Επιθεωρητών Εργασίας.

Στο δεύτερο µέρος µε τις ρυθµίσεις των θεµάτων κοινωνικής
ασφάλισης, όπως η χορήγηση και ο εξορθολογισµός του ΕΚΑΣ,
η κάλυψη ανέργων και άλλων ευπαθών οµάδων ιατροφαρµακευ-
τικά, η προστασία της µητρότητας που στις ηµέρες µας δυστυ-
χώς, καταστρατηγείται καθηµερινά µε την απόλυση της εγκύου
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ή επιβάλλοντάς της πολλές φορές να εκτελεί εργασίες δύσκολες
που την αναγκάζουν να παραιτηθεί, καθώς και η ενίσχυση ατό-
µων µε αναπηρία και αντιµετώπιση ζητηµάτων συνταξιοδότησης,
µ’ όλα αυτά, το παρόν νοµοσχέδιο συνδράµει ουσιαστικά στην
προάσπιση των αρχών της κοινωνικής δικαιοσύνης, θέτοντας σε
νέα δικαιότερη και διαφανέστερη βάση τα ζητήµατα προστασίας
των ευαίσθητων οµάδων του πληθυσµού.

Γι’ όλους τους παραπάνω λόγους εκτιµώ ότι είναι ουσιαστικής
σηµασίας η στήριξη της προσπάθειας που γίνεται µε το παρόν
νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Φραγγίδη, Βουλευτή Κιλκίς του ΠΑΣΟΚ. 

Το λόγο έχει ο κ. Παύλος Στασινός, Βουλευτής Άρτας του
ΠΑΣΟΚ, για επτά λεπτά.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΤΑΣΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε την περίοδο των συνεχών

και µεγάλων αλλαγών στην αγορά εργασίας. Υποχρέωση της πο-
λιτείας είναι ο έλεγχος της εφαρµογής της ισχύουσας κάθε φορά
εργατικής νοµοθεσίας, η διαµόρφωση κανόνων δικαίου προς την
κατεύθυνση της εργατικής δικαιοσύνης και προς όφελος των ερ-
γαζοµένων και των επιχειρήσεων.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελείται από δύο ξεχωριστές
ενότητες. Η πρώτη ενότητα περιλαµβάνει τις ρυθµίσεις για την
αναµόρφωση του ΣΕΠΕ, ενώ η δεύτερη διάφορες συµπληρωµα-
τικές, ασφαλιστικές ρυθµίσεις του ασφαλιστικού ν.3863/2010. 

Η κρίση που περνάει η χώρα κάνει πιο εύκολες τις παραβιά-
σεις της εργατικής νοµοθεσίας, πράγµα το οποίο καθιστά έντονη
την ανάγκη της ενίσχυσης των µηχανισµών ελέγχου για την προ-
στασία των εργαζοµένων από τις αυθαιρεσίες της εργοδοσίας
για να εξασφαλίζει µε την εφαρµογή ενιαίων κανόνων τον υγιή
ανταγωνισµό µεταξύ των επιχειρήσεων.

Το ΣΕΠΕ, λοιπόν, στις παρούσες συνθήκες καλείται να δια-
σφαλίζει τα κοινωνικά κεκτηµένα, να γίνει το µέσο εφαρµογής
της εργατικής νοµοθεσίας και να προασπίσει τα εργατικά δικαι-
ώµατα, την ασφάλεια και την υγεία των εργαζοµένων. Καλείται
επίσης, να αντιµετωπίσει το µεγάλο πρόβληµα της αδήλωτης ερ-
γασίας και της συνακόλουθης εισφοροδιαφυγής, πράγµα το
οποίο έχει δυσµενείς επιπτώσεις στη βιωσιµότητα των φορέων
κοινωνικής ασφάλισης.

Στόχος, λοιπόν, αυτής της νοµοθετικής µεταρρύθµισης είναι
η αναβάθµιση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας σ’ ένα απο-
τελεσµατικό, ευέλικτο διοικητικά, λειτουργικά και οικονοµικά
σχήµα, εναρµονισµένο στις σύγχρονες ανάγκες. Προωθείται η
τεχνολογική στήριξη της υπηρεσίας, ώστε να είναι αξιόµαχη και
η στελέχωσή της µε ικανό και εκπαιδευµένο προσωπικό, το οποίο
προς το παρόν θα προέλθει από µετατάξεις, αποσπάσεις και την
αξιοποίηση του αδιάθετου προσωπικού από τις καταργήσεις φο-
ρέων και υπηρεσιών του δηµόσιου τοµέα. 

Η Επιθεώρηση Εργασίας εξελίσσεται σε µια υψηλού επιπέδου
υπηρεσία µε τεχνικές υποδοµές και αποκτά διαχειριστική επάρ-
κεια για την καλύτερη επίτευξη των στόχων της. Το έργο της ενι-
σχύεται µε την ανάπτυξη σύγχρονου ολοκληρωµένου
πληροφορικού συστήµατος, το οποίο θα καλύπτει το σύνολο των
αναγκών της Επιθεώρησης Εργασίας και θα ελέγχει τυχόν πα-
ραβατικές συµπεριφορές εργοδοτών και εργαζοµένων. 

Βασικά, λοιπόν, στοιχεία του νέου νοµοσχεδίου είναι: Η θεσµο-
θέτηση του συµφιλιωτή εργατικών διαφορών, ο στόχος του είναι
η εξεύρεση λύσης αµοιβαία αποδεκτής και από τις δύο πλευρές,
η οποία θα αποτυπώνεται σε πρακτικό σχήµα και θα έχει δεσµευ-
τική ισχύ. Με τον τρόπο αυτό θα υπάρχουν ευέλικτες διοικητικές
διαδικασίες και θα αποφεύγονται έτσι µακροχρόνιοι και πολυέ-
ξοδοι δικαστικοί αγώνες.

Η εισαγωγή της κάρτας εργασίας. Το µέτρο αυτό θα βοηθήσει
την καταπολέµηση της αδήλωτης εργασίας, θα παρέχει έκπτωση
10% στις ασφαλιστικές εισφορές, αλλά και θα επιβάλει διοικητι-
κές κυρώσεις όπου υπάρχει παραβατική συµπεριφορά από τις
επιχειρήσεις ή από τους εργαζόµενους. 

Δηµιουργείται το γραφείο ενηµέρωσης, υποδοχής, αξιολόγη-
σης και διαχείρισης καταγγελιών, το οποίο θα συντονίζει την

οµάδα ετοιµότητας και άµεσης επέµβασης επιθεωρητών εργα-
σίας, θα λειτουργεί σε εικοσιτετράωρη ετοιµότητα και θα επιλαµ-
βάνεται καταγγελιών, που χρειάζονται άµεση και επείγουσα
αντιµετώπιση.

Οργανώνονται µικτά κλιµάκια ελέγχου, τα οποία θα αποτελού-
νται από υπαλλήλους του ΣΔΟΕ, της ειδικής υπηρεσίας ασφάλι-
σης, του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ και του ΣΕΠΕ, µε σκοπό ολοκληρωµένους
ελέγχους στις επιχειρήσεις για την αποφυγή φοροδιαφυγής, της
εισφοροδιαφυγής και της παράβασης της εργατικής νοµοθε-
σίας.

Αυστηροποιούνται οι κυρώσεις που επιβάλλουν οι επιθεωρη-
τές εργασίας, επιταχύνεται η διαδικασία επιβολής τους και δη-
µιουργείται ένα σύστηµα υπολογισµού και είσπραξης των
προστίµων. 

Θεσπίζεται σύστηµα επιβολής ποινών στις επιχειρήσεις µε πα-
ραβατική συµπεριφορά, αλλά και µειώσεις αυτών, όπου οι εργο-
δότες συµµορφώνονται µέσα σε εξήντα ηµέρες από την
κοινοποίηση των ποινών. Το ΙΚΑ-ΕΤΑΜ υποχρεούται να επιβάλλει
τις νόµιµες κυρώσεις χωρίς έλεγχο βάσει της έκθεσης του Επι-
θεωρητή Εργασίας.

Στις επιχειρήσεις που δεν έχουν εγγραφεί στον ασφαλιστικό
φορέα τους είτε παρουσιάζουν υποτροπιάζουσα παραβατική συ-
µπεριφορά επιβάλλεται προσωρινή διακοπή της λειτουργίας
τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ασφαλιστικό σύστηµα της
χώρας µετά από χρόνια κακοδιοίκησης, κακοδιαχείρισης και
µετά από τραγικές και άστοχες παρεµβάσεις έφτασε στα όρια
της κατάρρευσης. Με το ν.3863/2010, µπήκαν οι βάσεις για τη
σωτηρία και την εξυγίανση του. Έκτοτε µε σωστές παρεµβάσεις
γίνεται προσπάθεια επιδιόρθωσης τυχόν αστοχιών και αποκατά-
στασης τυχόν αδικιών. Προσπάθεια γίνεται κυρίως προς την κα-
τεύθυνση της προστασίας των κοινωνικά ευάλωτων οµάδων του
πληθυσµού, θέτοντας τις βάσεις για µια δίκαιη και ολοκληρω-
µένη αντιµετώπιση των προβληµάτων τους.

Έτσι, προβλέπονται µέτρα για την ιατροφαρµακευτική περί-
θαλψη των άνεργων και άλλων ευπαθών οµάδων, για την προ-
στασία της µητρότητας στη βάση της ίσης µεταχείρισης.
Ρυθµίζονται ζητήµατα παροχής του ΕΚΑΣ. 

Γίνεται επέκταση του δικαιώµατος συνταξιοδότησης και στους
αδελφούς των ατόµων µε αναπηρία, πέρα από το ισχύον στους
γονείς τους. Ρυθµίζονται θέµατα απασχόλησης συνταξιούχων µε
αναπηρία και δίνεται το δικαίωµα στους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες να συνταξιοδοτούνται λόγω αναπηρίας χωρίς υποχρεωτική
διακοπή της επαγγελµατικής τους δραστηριότητας. 

Γίνεται προσπάθεια ταχύτερης έκδοσης των συντάξεων. Ο
κάθε ασφαλισµένος µε την υποβολή της αίτησης συνταξιοδότη-
σης θα ξέρει πότε θα πάρει τη σύνταξη του. Ορίζονται σαφώς οι
προϋποθέσεις για τη θεµελίωση του ασφαλιστικού δικαιώµατος
για κάθε κατηγορία εργαζόµενων. 

Οι υπάλληλοι του δηµοσίου, ανεξάρτητα από το είδος της ερ-
γασιακής τους σχέσης, υπάγονται στο Ταµείο Πρόνοιας Δηµο-
σίων Υπαλλήλων, ενισχύοντας έτσι το Ταµείο και αποκτούν το
δικαίωµα να παίρνουν όλοι εφάπαξ αποζηµίωση.

Όλες οι παραπάνω ρυθµίσεις λύνουν προβλήµατα που δηµι-
ουργήθηκαν και ενισχύουν τον οικονοµικό σχεδιασµό και προ-
γραµµατισµό του ασφαλιστικού συστήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεκαετίες αστοχιών, σκοπιµο-
τήτων, πολιτικών ελλειµµάτων και κακοδιοίκησης οδήγησαν τη
χώρα στη σηµερινή δραµατική κατάσταση. Το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο είναι µια σηµαντική προσπάθεια για την έξοδο της
χώρας από την κρίση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, τον
κ. Στασινό και για το σεβασµό στο χρόνο.

Το λόγο έχει η κ. Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά, Βουλευτής, Σερ-
ρών της Νέας Δηµοκρατίας.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ – ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που συζητούµε

σήµερα παρουσιάζεται ότι έχει συνταχθεί για να εξυπηρετήσει
έναν πολλαπλό σκοπό, την αναµόρφωση και αναβάθµιση του Σώ-
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µατος Επιθεώρησης Εργασίας, την αναδιάρθρωση των υπηρε-
σιών και τη µείωση της γραφειοκρατίας µε στόχο να µπορέσει
να ανταποκριθεί µε επιτυχία στην αποστολή τους στη σηµερινή
δύσκολη, πράγµατι, οικονοµική συγκυρία, στην οποία βρίσκεται
η πατρίδα µας.

Πρόκειται για ένα στόχο ιδιαίτερα φιλόδοξο, που αποτελεί την
προµετωπίδα του νοµοσχεδίου, η οποία, όµως, κινδυνεύει να κα-
ταρριφθεί παραδόξως από την εφαρµογή συγκεκριµένων βασι-
κών διατάξεων, οι οποίες το πλαισιώνουν. Οι παρατηρήσεις στις
οποίες θα αναφερθώ παρακάτω βασίζονται σε προσεκτική ανά-
λυση των κύριων διατάξεων του νοµοσχεδίου και καταδεικνύουν
βασικά αυτό. 

Το νοµοσχέδιο ουσιαστικά αυτοαναιρείται. Εγκαθιδρύει µια
υδροκέφαλη κεντρική υπηρεσία που θα προσδιορίζει και θα κα-
θορίζει το κέντρο λειτουργίας το ΣΕΠΕ, δηµιουργώντας µια
σειρά από νέες υπηρεσίες και νέα τµήµατα, που δεν ανταποκρί-
νονται στις τρέχουσες και πραγµατικές ανάγκες του Σώµατος. 

Αναφέρω ενδεικτικά τη δηµιουργία τριών νέων θέσεων γενικών
επιθεωρητών, τη σύσταση νέων τµηµάτων στην κεντρική υπηρε-
σία του ΣΕΠΕ, τη θεσµοθέτηση αρµοδιοτήτων, οι οποίες ήδη
ασκούνται από διευθύνσεις του Υπουργείου, την ενίσχυση αντί
της κατάργησης του υφιστάµενου υπηρεσιακού συµβουλίου του
ΣΕΠΕ, µε παρεπόµενο τη σύγχρονη λειτουργία, την ταυτόχρονη
λειτουργία δύο υπηρεσιακών συµβουλίων, τα οποία θα κρίνουν
τους ίδιους υπαλλήλους. 

Βρισκόµαστε δηλαδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπροστά
σε ένα δύσκαµπτο, πολυπλόκαµο, υπεργραφειοκρατικό µηχανι-
σµό, που κινδυνεύει να παραλύσει την οµαλή λειτουργία του
ΣΕΠΕ. 

Τα ποσοτικά δεδοµένα που προσδιορίζουν το οργανωτικό
πλαίσιο που περιγράφει το νοµοσχέδιο εντυπωσιάζουν. Με την
αναδιάρθρωση που επιχειρείται θα προκύψει ένα Υπουργείο συ-
µπεριλαµβανοµένης και της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, που θα αποτελείται από επτά γενικές διευθύνσεις
-πέντε υπάρχουσες και προστίθενται και δύο γενικοί επιθεωρη-
τές- και θα απασχολεί συνολικά χίλιους τριακόσιους υπαλλή-
λους. Στην περίπτωση δε συστέγασης, όπως δροµολογείται από
τους υπεύθυνους του Υπουργείου, όλων των υπηρεσιών του
Υπουργείου σε ένα κτήριο, αυτές οι υπηρεσίες θα αποτελούνται
από επτά γενικές διευθύνσεις, τρεις διευθύνσεις προσωπικού,
τρεις διευθύνσεις οικονοµικού, τρεις υπηρεσίες εκπαίδευσης,
τρεις υπηρεσίες πληροφορικής και τρία υπηρεσιακά συµβούλια. 

Εάν ευοδωθεί, κύριε Υπουργέ, ο παραπάνω σχεδιασµός, χίλιοι
τριακόσιοι υπάλληλοι θα αντιστοιχούν σε τρία Υπουργεία στη
σύνθεση του ενός. Γίνεται εύκολα αντιληπτό ότι αυτό θα αυξήσει
αδικαιολόγητα την ήδη υφιστάµενη γραφειοκρατία, θα επιβαρύ-
νει ασύµφορα τον προϋπολογισµό, αλλά και θα επιφέρει πρό-
σθετο διοικητικό κόστος, δίχως κανένα όφελος για τον τελικό
αποδέκτη των υπηρεσιών, που είναι ο εργαζόµενος πολίτης. 

Τα δύο στοιχεία, τα οποία έχουν αποδειχθεί σήµερα απαραι-
τήτως αναγκαία για το ΣΕΠΕ –ήδη ειπώθηκαν από πολλούς συ-
ναδέλφους που παρακολούθησα, κύριε Υπουργέ- δηλαδή η
λειτουργική ελαστικότητα και ο οργανωτικός και διοικητικός δυ-
ναµισµός, λείπουν από το σχεδιασµό που προτείνει ο νοµοθέτης. 

Οι νέες διευθύνσεις και τα νέα τµήµατα που συνιστώνται στο
ΣΕΠΕ έχουν αντικείµενο που ήδη καλύπτεται από το Υπουργείο
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Εδώ διακρίνουµε µία εξό-
φθαλµη αντίφαση: Από τη µια µεριά προωθείται µια λογική εξορ-
θολογισµού του διοικητικού συστήµατος και των µηχανισµών και
από την άλλη υπεισέρχεται στο νοµοσχέδιο µια πρακτική τυφλής
αναπαραγωγής σε κάθε επίπεδο, της ίδιας ακριβώς δοµής, µε το
επιπρόσθετο παράλογο ότι αυτές οι δοµές δεν τέµνονται, αλλά
βρίσκονται σε ξεχωριστή λειτουργία, ανεξάρτητα η µία από την
άλλη.

Για παράδειγµα, θα υπάρχει ένα ξεχωριστό πληροφορικό σύ-
στηµα στον ΟΑΕΔ, στο Υπουργείο, στο ΣΕΠΕ, στο ΙΚΑ και ίσως
και σε άλλους φορείς, που εµπίπτουν στην αρµοδιότητα του
Υπουργείου σας, ενώ η µόνη ανάγκη συστέγασης ή συλλειτουρ-
γίας τέτοιων κρίσιµων δοµών στην ουσία παραβλέπεται και δεν
αντιµετωπίζεται, όπως θα έπρεπε. 

Από την άλλη ο θεσµός της εκπαίδευσης του προσωπικού, που

τόσος πολύ λόγος έγινε ως θετικό για το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο του ΣΕΠΕ, αν και ξεπερνά ως ένας άλλος πύρινος και φιλό-
δοξος στόχος, όπως είπα, το νοµοσχέδιο, καθίσταται και αυτός
εκ των πραγµάτων θυσία στο βωµό της αδυναµίας και προχειρό-
τητας που διέπει το νοµοσχέδιο. 

Προκαλεί ερωτηµατικά πώς σε ένα Σώµα µε λειτουργικά ήδη
προβλήµατα και θεσµικές ελλείψεις, το οποίο δεν διαθέτει ούτε
καν υπολογιστές, κωδικοποιηµένο εργατικό δίκαιο, αλλά ούτε και
αποτελεσµατική ασπίδα προστασίας κατά την εκτέλεση της απο-
στολής του, γίνεται λόγος για ένα αυξηµένο ρυθµό εκπαίδευσης
και µάλιστα από ιδιωτικούς φορείς, ενώ παραβλέπεται η δυνα-
τότητα, κύριε Υπουργέ, χρήσης της υφιστάµενης υπηρεσίας δι-
εύθυνσης εκπαίδευσης στο Υπουργείο Εργασίας, όπως και το
Ινστιτούτο Εκπαίδευσης στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης,
δύο δοµές-εργαλεία µε σηµαντικές δυνατότητες, που θα µπο-
ρούσαν να αποτελέσουν δραστικούς εκπαιδευτικούς καταλύτες
και, προφανώς, µε πολύ µικρό κόστος.

Το νοµοσχέδιο στην παρούσα του µορφή είναι ανορθολογικό
και ανώφελο. Δηµιουργεί νέα, αντί να αντιµετωπίζει τα υφιστά-
µενα προβλήµατα. Οδηγεί σε νέα αδιέξοδα και δεν προσφέρει
καµµία προοπτική βελτίωσης. Στη σηµερινή δε κρίσιµη συγκυρία
χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανα-
προσανατολισµός των προτεραιοτήτων. 

Η εναλλακτική πρόταση που διαθέτει η Νέα Δηµοκρατία κινεί-
ται στον άξονα αναδιατύπωσης του ζεύγµατος «διάγνωση προ-
βληµάτων-µέθοδοι θεραπείας». Προσφέρει µια ολοκληρωµένη
σύνθεση από ρεαλιστικές προτάσεις και διευθετήσεις, οι οποίες
θα αναβαθµίσουν το ρόλο του ΣΕΠΕ πραγµατικά απέναντι στις
νέες αυξηµένες υποχρεώσεις του, στα νέα αχαρτογράφητα ερ-
γασιακά ύδατα. 

Πιστεύουµε και προτείνουµε το Σώµα Επιθεωρητών Εργασίας
να γίνει πιο ευέλικτο, να έχει λιγότερες γραφειοκρατικές διαδι-
κασίες και ελαχιστοποίηση των εµποδίων µε πλήρες και ενιαίο
πληροφοριακό σύστηµα, ολοκλήρωση της κωδικοποίησης της
εργατικής νοµοθεσίας, απλούστευση των διαδικασιών, αξιοποί-
ηση του υπάρχοντος προσωπικού δυναµικού και ενίσχυση της
στήριξης των επιθεωρητών εργασίας. 

Στις σηµερινές κρίσιµες στιγµές δεν αρµόζουν, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ούτε πειραµατισµοί ούτε υπαναχωρήσεις. 

Θα ήθελα, κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, να σας ευχαριστήσω εκ
µέρους του Συλλόγου για την Κυστική Ίνωση, διότι τους εντάσ-
σετε και αυτούς στο σχετικό νόµο και στις σχετικές διευκολύν-
σεις. Θεωρώ ότι είναι πολύ σηµαντικό. Έχω την εντολή τους να
σας ευχαριστήσω. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Μαρία Κόλλια – Τσαρουχά, Βουλευτή Σερρών της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Το λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Κουσελάς, Βουλευτής Μεσσηνίας
του ΠΑΣΟΚ, για επτά λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιώνουµε αναµφισβήτητα µια

πρωτόγνωρη κρίση, µια κρίση µε πολύπλευρες και µεγάλες συ-
νέπειες στην απασχόληση, στο εισόδηµα, στις εργασιακές σχέ-
σεις. Πρόκειται, βέβαια, για µια κρίση για την οποία δεν
ευθύνεται, όπως ισχυρίστηκαν κάποιοι που θέλουν να µας κά-
νουν να ξεχάσουµε ούτε το µεσοπρόθεσµο ούτε το µνηµόνιο,
διότι αυτά δεν ήταν η αφετηρία αυτής της κρίσης. Ευθύνονται οι
πελατειακές και φαύλες πολιτικές που ακολουθήθηκαν όλα τα
τελευταία χρόνια και που είχαν σαν αποτέλεσµα τη δηµιουργία
ενός κράτους, που αντί να παράγει ποιοτικές υπηρεσίες και προϊ-
όντα, παρήγαγε και εξακολουθεί να παράγει χρέη. 

Όταν, λοιπόν, στο πλαίσιο αυτής της κρίσης πολλαπλασιάζο-
νται οι παραβιάσεις της εργατικής νοµοθεσίας, όταν εντείνονται
τα φαινόµενα της αδήλωτης απασχόλησης, όταν εισάγονται νέοι
θεσµοί και πρακτικές ευέλικτης απασχόλησης, είναι επόµενο να
γίνεται πιο επιτακτική η ενίσχυση των µηχανισµών πρόληψης και
ελέγχου. 

Χωρίς ελέγχους, χωρίς πρόληψη και κατασταλτική παρέµβαση
του Σώµατος Επιθεωρητών Εργασίας, οι συλλογικές συµβάσεις
εργασίας, αλλά και η νοµοθεσία κινδυνεύουν να καταστούν
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γράµµα κενό περιεχοµένου. Αυτό εµείς σε καµµία περίπτωση δεν
το θέλουµε. 

Ο ρόλος του ΣΕΠΕ για την καταπολέµηση της αδήλωτης ερ-
γασίας ήταν και είναι κοµβικός. Η αδήλωτη εργασία, όπως ανα-
φέρθηκε ήδη από τον εισηγητή µας, σηµείωσε τους πέντε
πρώτους µήνες µια αύξηση κατά τέσσερις ποσοστιαίες µονάδες.
Μια σειρά από κλάδους, όπως η νυχτερινή διασκέδαση, η
εστίαση, η αναψυχή, η καθαριότητα, οι κατασκευές, οι υπηρεσίες
ασφάλειας έχουν τα πρωτεία. Από το 25% η αδήλωτη εργασία
έφθασε στο 29%. Δεν επιτρέπεται, λοιπόν, καµµία καθυστέρηση,
καµµία παράβλεψη, καµµία ανοχή σε αυτού του είδους τα φαι-
νόµενα. 

Για την αντιµετώπιση της αδήλωτης εργασίας θα συµβάλει και
η θέσπιση της αντίστοιχης κάρτας µε εκπτώσεις εισφορών 10%
και για τους εργαζόµενους και για τους εργοδότες.

Πέρα από την αδήλωτη εργασία, υπήρχαν και εξακολουθούν
να υπάρχουν χιλιάδες παραβιάσεις στα µισθολογικά, στις ατοµι-
κές και στις συλλογικές συµβάσεις, στο ωράριο, στους όρους
υγιεινής και ασφάλειας των εργαζόµενων. 

Γι’ αυτό ένα τέτοιο σχέδιο νόµου σαν και αυτό που συζητάµε
σήµερα, που κωδικοποιεί, εκσυγχρονίζει και κάνει πολύ πιο απο-
τελεσµατικό το Σώµα Επιθεωρητών Εργασίας, το χρειαζόµαστε
όχι σήµερα, το χρειαζόµασταν χθες, εδώ και πολλά χρόνια, θα
έλεγα. Όµως, κύριοι Υπουργοί, κάλλιο αργά παρά ποτέ.

Κύριοι συνάδελφοι, χρειαζόµαστε ενεργή συµµετοχή του
ΣΕΠΕ σε ό,τι αφορά την επίλυση των ατοµικών και των συλλογι-
κών διαφορών. Στόχος πρέπει να είναι η επίλυση αυτών των δια-
φορών σε µία κοινά αποδεκτή βάση, εγκαίρως και εξωδικαστικά,
όσο το δυνατό περισσότερων εργατικών διαφορών. 

Επίσης, χρειαζόµαστε έγκαιρη, αλλά και έγκυρη ενηµέρωση
και πληροφόρηση και των εργαζόµενων και των εργοδοτών σε
ό,τι αφορά τα δικαιώµατα, αλλά και τις υποχρεώσεις τους. 

Χρειαζόµαστε αποφασιστική πάταξη του φαινοµένου της συ-
ναλλαγής και της διαφθοράς και σε κεντρικό και σε τοπικό επί-
πεδο. Θέλω να σηµειώσω αυτό που περιέγραψε ο κύριος
Υπουργός –το έχω ζήσει και εγώ στο παρελθόν µε άλλη ιδιότητα-
ότι ορισµένες φορές ειδοποιούνταν από πλευρές του ΣΕΠΕ πολύ
πιο γρήγορα οι εργοδότες ότι θα γίνει επίσκεψη του ΣΕΠΕ παρά
οι εργαζόµενοι.

Χρειαζόµαστε άµεση αξιοποίηση της κοινής ηλεκτρονικής
πλατφόρµας του ΣΕΠΕ, του ΙΚΑ, του ΟΑΕΔ και της Γενικής Γραµ-
µατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων. Και όλα αυτά, έτσι ούτως
ώστε να παρακολουθούνται όλες οι µεταβολές σε ό,τι αφορά την
κατάσταση στο προσωπικό των επιχειρήσεων τους όρους αµοι-
βής και εργασίας, τα χρειαζόµαστε, προκειµένου να µπορεί να
βελτιωθεί ένα ηλεκτρονικό δίχτυ για την πάταξη και της φορο-
διαφυγής, αλλά και της εισφοροδιαφυγής. Αυτά τα δύο φαινό-
µενα, φαινόµενα που κοστίζουν πάρα πολύ και το γνωρίζουµε
όλοι, θα πρέπει να αντιµετωπιστούν από κοινού.

Θέλω να πω εδώ ότι ήταν πάρα πολύ θετική η συνεργασία που
είχαµε µε τον Υπουργό, τον αγαπητό φίλο Γιώργο Κουτρουµάνη,
γύρω από το συντονισµό του ΣΔΟΕ και του ΣΕΠΕ. Η προώθηση
αυτής της προσπάθειας µπορεί και πρέπει να εξοικονοµήσει δυ-
νάµεις, αλλά και να αντιµετωπίσει µε τον πλέον αποτελεσµατικό
τρόπο αυτού του είδους τις καταστάσεις.

Είναι ανάγκη, λοιπόν, να εντατικοποιηθούν, να αυστηροποιη-
θούν, αλλά και να εκσυγχρονιστούν οι έλεγχοι που σήµερα υπάρ-
χουν και ταυτόχρονα, πέρα απ’ ό,τι προβλέπει το νοµοσχέδιο
σχετικά µε το ΣΕΠΕ, να αντιµετωπιστούν στο µέτρο του δυνατού
-γνωρίζουµε τις δυσκολίες που υπάρχουν- εκείνα τα ζητήµατα
που έχουν σχέση µε την έλλειψη προσωπικού. Δεν θα αναφερθώ
στις οργανικές θέσεις, γιατί πολλές φορές οι οργανικές θέσεις
είναι έξω και πέρα από τις πραγµατικές καταστάσεις. Όµως, είναι
γεγονός ότι λείπει προσωπικό, τουλάχιστον το 30% της δύναµης
που θα έπρεπε να υπάρχει σήµερα σε αυτόν τον τοµέα.

Επίσης, είναι πολύ σηµαντική η ειδική οµάδα ετοιµότητας και
άµεσης επέµβασης που γίνεται στο πλαίσιο του ΣΕΠΕ και η
οποία θα λειτουργεί σε εικοσιτετράωρη βάση, προκειµένου να
αντιµετωπίζει καταστάσεις που δεν µπορούσε µέχρι σήµερα να
αντιµετωπίσει. 

Έτσι, λοιπόν, εγώ προσωπικά για όλους αυτούς τους λόγους,

αλλά και για πολλούς άλλους ακόµη ψηφίζω αυτό το νοµοσχέδιο,
όχι µόνο για αυτές τις ρυθµίσεις που αφορούν στο ΣΕΠΕ, αλλά
και για τις ρυθµίσεις εκείνες οι οποίες εξορθολογίζουν και βελ-
τιώνουν τη χορήγηση του ΕΚΑΣ, ωφελώντας εβδοµήντα χιλιάδες
και πλέον χαµηλοσυνταξιούχους. Το ψηφίζω για τις ρυθµίσεις
εκείνες που διευρύνουν την προστασία των µητέρων από την
απόλυση, για τα άρθρα εκείνα που ρυθµίζουν σε θετική βάση την
αυτασφάλιση των εργαζοµένων και µάλιστα στις πιο κρίσιµες ηλι-
κίες. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι στις ηλικίες των πενήντα πέντε έως
εξήντα τεσσάρων ετών απόλυση δεν σηµαίνει σε καµµία περί-
πτωση επαναπρόσληψη. Είναι πολύ δύσκολο να βρει κάποιος
νέος δουλειά, πολύ περισσότερο όµως σε αυτές τις ηλικίες. Το
ψηφίζω για τις διατάξεις που εξορθολογίζουν τις υποστηρικτικές
υποδοµές, οι οποίες διαµορφώνονται είτε στο πλαίσιο του ΟΑΕΔ
είτε µε την ίδρυση του Εθνικού Ινστιτούτου Εργασίας και Ανθρώ-
πινου Δυναµικού, που κατά τη γνώµη µου είναι κάτι πολύ σηµα-
ντικό. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους καλώ όλες τις πτέρυγες της
Βουλής, όχι µόνο να αντιµετωπίσουν µε κατανόηση, αλλά να στη-
ρίξουν αυτό το νοµοσχέδιο και να µη φθάνουν στο σηµείο να πε-
τούν τη µπάλα στην εξέδρα και να κουβεντιάζουµε εδώ για άλλα
ζητήµατα, ενώ οι εργαζόµενοι και οι άνεργοι περιµένουν πολλά
από εµάς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δηµήτριο Κουσελά.

Το λόγο έχει η κ. Άννα Νταλάρα, Βουλευτής Β’ Αθηνών του
ΠΑΣΟΚ, για επτά λεπτά.

ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα –όχι σή-

µερα που είµαστε λίγοι, αλλά και άλλες φορές που είµαστε πολ-
λοί- που να υπαινίσσεται ότι το προνόµιο της αγωνίας ή της
στενοχώριας για τους χαµηλοσυνταξιούχους και γι’ αυτές τις πε-
ρικοπές που έγιναν το έχει µία συγκεκριµένη οµάδα ή πτέρυγα.
Επίσης, δεν νοµίζω κανείς να πιστεύει ότι το προνόµιο της αγω-
νίας για τους εκατοντάδες χιλιάδες ανέργους, για την αύξηση
της ανεργίας, το έχει επίσης µία συγκεκριµένη οµάδα. Από εκεί
και πέρα, εναπόκειται στην ιδεολογία, στη µεθοδολογία και στη
φιλοσοφία του κάθε Βουλευτή, του κάθε πολίτη, για το πώς αντι-
µετωπίζει αυτό το καίριο πρόβληµα σήµερα, που η Ελλάδα
καλώς ή κακώς δανείζεται από χώρες µε 4,5%, που δανείζονται
από άλλες χώρες µε 5,5%. Έτσι, για να βλέπουµε τα γεγονότα
όπως είναι, γιατί ακούστηκαν πολλά. 

Στη συγκεκριµένη συγκυρία, λοιπόν, που διανύει η χώρα µας
και που πλήττει τους χαµηλόµισθους πρώτο µέληµά µας, ανε-
ξαρτήτως µνηµονίου ή οτιδήποτε άλλου, είναι η διαµόρφωση και
η τελειοποίηση ενός δικτύου για τη µέγιστη δυνατή προστασία
των εργαζοµένων. Έχουµε τον ΟΑΕΔ, από τη µία, και τον ελε-
γκτικό βραχίονα του ΣΕΠΕ από την άλλη.

Στη χώρα µας επί πολλά χρόνια, ακόµη και µε αυστηρή εργα-
σιακή νοµοθεσία, διαχρονικά παρατηρούµε πολλές παραβιάσεις
και παθογένειες, ιδιαίτερα τώρα που µε πρόσχηµα την κρίση από
πολλούς ασυνείδητους εργοδότες –το έχουµε ζήσει πάρα πολύ
αυτό στο Υπουργείο Εργασίας- οι παραβιάσεις πολλαπλασιάζο-
νται. Καθίσταται, συνεπώς, µεγαλύτερη και εντονότερη η ανάγκη
της ενίσχυσης αυτών των µηχανισµών ελέγχου, η αποτελεσµα-
τική λειτουργία των οποίων προστατεύει τους εργαζοµένους από
αυθαιρεσίες και διασφαλίζει ισότητα µε την εφαρµογή ενιαίων
κανόνων και κυρίως µε αυστηρά κριτήρια και ποινές για την πά-
ταξη της µαύρης εργασίας.

Σε αυτό το πλαίσιο ψηφίζεται το νοµοσχέδιο του ΣΕΠΕ, µε την
ελπίδα ότι θα αποτελέσει έναν ευέλικτο µηχανισµό που θα µπο-
ρεί να παρεµβαίνει άµεσα στον έλεγχο των καταγγελιών, θα πα-
ρακολουθεί τις εξελίξεις στην αγορά εργασίας και θα λειτουργεί,
όχι µόνο εκ των υστέρων, αλλά και προληπτικά για την αποτροπή
παραβατικών συµπεριφορών. Ακόµη, σε µία εποχή επικίνδυνου
κοινωνικού αυτοµατισµού δρα συµφιλιωτικά για την επίλυση ατο-
µικών και συλλογικών διαφορών. Συνδράµει τους κοινωνικούς
εταίρους στην υπογραφή συλλογικών συµβάσεων και επιβάλει
κυρώσεις µε αντικειµενικά κριτήρια, που θέλουµε να οδηγούν
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στη συµµόρφωση των επιχειρήσεων και στην εδραίωση της πε-
ποίθησης ότι οι κανόνες δικαίου είναι ενιαίοι και εφαρµόζονται
µε τον ίδιο τρόπο προς όλους τους πολίτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτος στόχος µας είναι να
αναβαθµίσουµε το ΣΕΠΕ, ώστε να αποτελέσει το βασικό ελε-
γκτικό βραχίονα, όπως είπα πριν, για να αντιµετωπίσουµε τη
µαύρη εργασία, η οποία οδηγεί σε ελλείµµατα, που στο τέλος
επιβαρύνουν όλους τους πολίτες και κυρίως αυτούς στους οποί-
ους αναφέρθηκαν όλες οι πτέρυγες της Βουλής.

Παρά την αυταπάρνηση των εργαζοµένων στο ΣΕΠΕ, το Σώµα
Επιθεώρησης Εργασίας έχει σοβαρότατα προβλήµατα, τα οποία
έχω ζήσει δυστυχώς και από πρώτο χέρι. Ήταν, λοιπόν, άµεση η
ανάγκη της συνολικής αναµόρφωσης και της αναβάθµισής του. 

Τι γίνεται µ’ αυτό το σχέδιο νόµου. Να πούµε τα απλά που
έχουν τεράστια σηµασία. Η περιφερειακή διάρθρωση των υπη-
ρεσιών, ούτως ώστε να καλύψουν όλη την επικράτεια. Η διασφά-
λιση της παρουσίας, του ελέγχου και της σωστής λειτουργίας
του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, όπου υπάρχει επιχειρη-
σιακή δραστηριότητα, µε τον έλεγχο µάλιστα πλέον του πρωτο-
γενούς –και αυτός είναι ο νεωτερισµός- δευτερογενούς και
τριτογενούς τοµέα της οικονοµίας. 

Αναδιοργανώνουµε τη δοµή, ώστε να διασφαλίζεται η συνερ-
γασία, µεταξύ όλων των υπηρεσιών και συγχρόνως να γίνεται
διακριτός ο ρόλος, οι ευθύνες και οι αρµοδιότητες της κάθε υπη-
ρεσίας. Θα ήθελα να σταθώ λίγο εδώ στο θέµα του αποτελεσµα-
τικού ελέγχου που είναι πρώτος στόχος από ό,τι διάβασα στο
νοµοσχέδιο και από ό,τι γνωρίζω από την εισήγηση του Υπουρ-
γού, για τις παραβιάσεις της εργασιακής νοµοθεσίας και κυρίως
για την αδήλωτη εργασία. 

Έχουµε στοιχεία. Αναφέρω ενδεικτικά: Η ηλεκτρονική διασύν-
δεση του ΣΕΠΕ και η συνεργασία µε όλους τους όµορους οργα-
νισµούς, ΙΚΑ, ΟΑΕΔ κ.λπ., αλλά και τους άλλους ελεγκτικούς
µηχανισµούς. Έτσι η θεσµοθέτηση της κάρτας εργασίας που
προανέφερε ο συνάδελφος µε την οποία απεικονίζεται η ώρα
προσέλευσης και αποχώρησης του εργαζοµένου, καθώς και το
ωράριο εργασίας θα συνδράµει στην καταπολέµηση του φαινο-
µένου της αδήλωτης εργασίας που δεν είναι πια σε επίπεδο ερ-
γατών, είναι και σε ανωτέρων υπαλλήλων, όταν τα µπόνους στην
περίοδο της κρίσης αντικαταστάθηκαν από το βασικό µισθό.

Δεύτερον, µε τη σύσταση και λειτουργία κέντρου επιχειρή-
σεων που υποδέχεται και αξιολογεί τις καταγγελίες και οµάδα
ετοιµότητας που παρεµβαίνει άµεσα για τον έλεγχο και λειτουρ-
γεί µε την κατάλληλη εναλλαγή των επιθεωρητών σε εικοσιτε-
τράωρη βάση, µε την αντικειµενοποίηση αλλά και
αυστηροποίηση των κυρώσεων, βεβαίως είναι πολύ αυστηρές οι
κυρώσεις που φθάνουν µέχρι τη διακοπή της λειτουργίας της
επιχείρησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίες και κύριοι, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να υπογραµµίσω
τη σηµασία κάποιων παράλληλων ενεργειών –γνωρίζει καλά ο κύ-
ριος Υπουργός- όπως τη γρήγορη ενσωµάτωση της οδηγίας για
τις κυρώσεις εργοδοτών που απασχολούν µετανάστες παρανό-
µως ευρισκοµένους στη χώρα στην οποία αναφερθήκατε προη-
γουµένως, κύριε Ροντούλη. 

Όπως έδειξαν και τα τελευταία στοιχεία του ΣΕΠΕ για το
πρώτο πεντάµηνο του 2011, το 39% των αλλοδαπών που εργα-
ζόταν ήταν αδήλωτοι εργαζόµενοι. Γι’ αυτό επιταχύναµε τις δια-
δικασίες. Δεν είναι το µόνο µέσο και η µόνη παρέµβαση. Σε
συνεργασία µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη γίνονται
πολλά βήµατα. Οι εργασίες του Υπουργείου µε έντονη προσπά-
θεια όσων συµµετείχαν στη νοµοπαρασκευαστική ολοκληρώθη-
καν και κουµπώνουν στην ουσία στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο,
ώστε νοµοθετικά τουλάχιστον να αντιµετωπιστεί το µεγάλο θέµα
της εργασίας αυτών που δεν έχουν χαρτιά. 

Σε σχέση µε τα όσα προβλέπει το νοµοσχέδιο για το κοινωνι-
κοασφαλιστικό δεν θα ήθελα αναφερθώ αναλυτικά, µια και υπάρ-
χουν ειδικότεροι από εµένα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό ακόµη, παρακαλώ. 

Αναφέρω, όµως, ότι µε ρυθµίσεις του παρόντος νόµου τα ζη-
τήµατα προστασίας των ευάλωτων οµάδων του πληθυσµού τίθε-
νται σε νέα, δικαιότερη, διαφανέστερη και ολοκληρωµένη βάση
µε τη ρύθµιση για τη διεύρυνση των δικαιούχων του ΕΚΑΣ, µε
την κάλυψη ανέργων και άλλων ευπαθών οµάδων µε ιατροφαρ-
µακευτική περίθαλψη και µε τη στήριξη ατόµων µε αναπηρία. Πα-
ράλληλα και παρά τις αντίξοες συνθήκες θέλω να επισηµάνω
εδώ –δεν ξέρω αν το έκαναν νωρίτερα άλλοι συνάδελφοι- τη δια-
σφάλιση της ταχύτερης έκδοσης των συντάξεων. Με τον τρόπο
αυτό –και θέλω να σας συγχαρώ, κύριε Υπουργέ, καθώς και τους
συνεργάτες σας- τίθεται τέλος στην ταλαιπωρία και την ανασφά-
λεια και έτσι αποκλείεται κάθε περίπτωση αδιαφάνειας και πιθα-
νότητας συναλλαγής και διαφθοράς. Ας µη γελιόµαστε, όµως.
Με τη ψήφιση αυτών των νόµων δεν λύνουµε τα προβλήµατα που
ταλανίζουν τη χώρα. Είναι, όµως, αναγκαία βήµατα, δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε κάτι χωρίς αυτά. 

Από κει και πέρα, απαιτείται αγώνας και υποδειγµατική συµπε-
ριφορά της εκτελεστικής εξουσίας για την καλύτερη εφαρµογή
αυτών των αναγκαίων και σε πολλά σηµεία καινοτόµων ρυθµί-
σεων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Αυτό, παράλληλα µε τη µάχη που δίνουµε στο εξωτερικό -και
τη γνωρίζουµε όλοι, δεν την απέκρυψε κανένας- ενόψει και της
κρίσιµης Συνόδου Κορυφής είναι µία ύστατη προσπάθεια για να
βάλουµε και πάλι σε σωστή τροχιά τη χώρα. 

Είναι προφανές ότι ψηφίζω ανεπιφύλακτα το νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Κε-

γκέρογλου, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ από το Νοµό Ηρακλείου. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

συζητούµε ένα νοµοσχέδιο για το οποίο η Μείζων και η Ελάσσων
Αντιπολίτευση έχουν αντικρουόµενες απόψεις συµφωνώντας. Η
µεν Ελάσσων Αντιπολίτευση µας λέει ότι είναι ένα νοµοσχέδιο
σαν αυτό της Νέας Δηµοκρατίας που είχε έρθει το 2008, ενώ η
Νέα Δηµοκρατία λέει ότι είναι ένα νοµοσχέδιο διαφορετικό, ανα-
ποτελεσµατικό. 

Έχουµε, λοιπόν, εµείς σηµαντική δουλειά, όσοι θέλουµε να
βγάλουµε ένα θετικό αποτέλεσµα, να δούµε ποια είναι η πραγ-
µατικότητα και τι πρέπει να κάνουµε. 

Κατ’ αρχάς, να πούµε ότι µε την εξέλιξη της τεχνολογίας, την
αλλαγή των παραγωγικών σχέσεων, την εξέλιξη της οικονοµίας,
έτσι ή αλλιώς πρέπει να εξελίσσεται και το θεσµικό πλαίσιο, ιδι-
αίτερα όταν αφορά την οργάνωση της εργασίας. Όταν µιλάµε
για µία περίοδο, όπου καταρρέουν σηµαντικοί τοµείς της οικο-
νοµίας, όταν µιλάµε για µία περίοδο, όπου ανατρέπονται παρα-
δοσιακές δοµές, είναι επιτακτική ανάγκη να νοµοθετήσουµε και
µάλιστα ενισχύοντας όλες εκείνες τις δοµές, οι οποίες µπορούν
να αποδώσουν στην αντιµετώπιση των προβληµάτων που αντι-
µετωπίζει η χώρα και οι εργαζόµενοι. 

Υπάρχουν, η χώρα, η οικονοµία, οι µικρές επιχειρήσεις και οι
εργαζόµενοι. Αλλά υπάρχουν και οι άνεργοι που συνεχώς αυξά-
νονται είτε από τα λουκέτα είτε από τη µείωση της απασχόλησης
είτε από τη µείωση της οικονοµικής δραστηριότητας είτε από τις
απολύσεις, οι οποίες έρχονται καταχρηστικά.

Έχουµε το µεγάλο πρόβληµα στη µεταβολή των εργασιακών
σχέσεων από τους εργοδότες, ως αποτέλεσµα µιας προσπά-
θειας να µετακυλιστεί το πρόβληµα της κρίσης στους εργαζόµε-
νους. Έχουµε οφειλές δεδουλευµένων, έχουµε ακόµα και
µείωση αποδοχών και στην περίπτωση που προβλέπονται από
µονοµερείς συµβάσεις που οι ίδιοι οι εργοδότες συνέταξαν.
Έχουµε ένα τεράστιο πρόβληµα µε την αδήλωτη εργασία και την
εισφοροδιαφυγή και βέβαια πλήρη αδιαφορία σε πολλές περι-
πτώσεις, όχι µόνο των επιχειρηµατιών αλλά και των ίδιων των ερ-
γαζόµενων για συγκεκριµένους λόγους σε σχέση µε την υγεία
και την ασφάλεια στην εργασία. 

Με αυτήν την πραγµατικότητα είναι φανερό ότι ο σηµερινός
ελεγκτικός µηχανισµός δεν µπορεί να ανταποκριθεί, παρά τη µε-
γάλη προσπάθεια που έχει κάνει τον τελευταίο ενάµισι χρόνο η
ειδική γραµµατεία και όλο το ανθρώπινο δυναµικό του Σώµατος
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Επιθεώρησης Εργασίας. 
Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε κάνουµε ορισµένες βασικές

τοµές. Ενισχύουµε την επιχειρησιακή και διοικητική αυτοτέλεια
του ΣΕΠΕ, ούτως ώστε να έχει όλη τη δυνατότητα να δράσει,
χωρίς να υπάρχει κανένα γραφειοκρατικό εµπόδιο για την προ-
στασία των εργαζοµένων, την εφαρµογή των νόµων και των κα-
νόνων στην εργασία, όπως ισχύουν κάθε φορά. Ασφαλώς
υπάρχουν µεταβολές, τις οποίες πριν από µερικά χρόνια δεν θα
µπορούσε να τις διανοηθεί κανείς. Όµως και αυτές οι εργασιακές
σχέσεις σήµερα χρειάζονται ένα µηχανισµό, προκειµένου να στη-
ριχθούν. 

Το ΣΕΠΕ πλέον έχει αρµοδιότητα σε όλους τους τοµείς της οι-
κονοµίας, για όλα τα ζητήµατα που αφορούν την εργασία. Ενι-
σχύεται και ως προς την τεχνική και τεχνολογική στήριξη και ως
προς τη στελέχωση και ως προς την ενδυνάµωση και την ανε-
ξαρτητοποίηση του Επιθεωρητή Εργασίας, αλλά και µε νέες
δοµές που µπορούν πραγµατικά να ενισχύσουν το ρόλο του,
όπως είναι -και αναφέρθηκαν πολλοί συνάδελφοι- το γραφείο
υποδοχής αξιολόγησης των καταγγελιών για άµεση επέµβαση.
Ειδική οµάδα που µπορεί να λειτουργήσει σε εικοσιτετράωρη
βάση και µπορεί να επεκταθεί εκτός από την Αθήνα σταδιακά για
όλη τη χώρα και βέβαια η νέα δοµή και σε κεντρικό και σε περι-
φερειακό επίπεδο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις θεσµικές παρεµβάσεις,
όπως είναι η ενίσχυση του συµφιλιωτικού ρόλου του ΣΕΠΕ για
συλλογικές, αλλά και για ατοµικές διαφορές και µε τη συµβου-
λευτική συνδροµή, η οποία θεσµοθετείται πλέον για τη διεξα-
γωγή διαπραγµατεύσεων, θα έχουµε άµεσα και θετικά
αποτελέσµατα. 

Η θεσµοθέτηση της κάρτας εργασίας είναι µια σηµαντική και-
νοτοµία που θα διευκολύνει τη διαδικασία ελέγχου για την αδή-
λωτη εργασία και θα ωφελήσει και εργαζόµενους και συνεπείς
εργοδότες και το τονίζω, γιατί πραγµατικά θα µπορούν µέσα από
τη µείωση των εργοδοτικών εισφορών να ωφεληθούν και οι δύο. 

Επιπλέον, θα µπορούν να ωφεληθούν οι επιχειρηµατίες, ιδιαί-
τερα αυτοί που έχουν επιχειρήσεις που λειτουργούν σε δυο και
τρεις βάρδιες, που τώρα αναγκάζονται να στέλνουν φαξ, mail,
και δεν ξέρω τι άλλο για να ειδοποιούν για τις αλλαγές στις βάρ-
διες. Αυτό θα γίνεται αυτόµατα ηλεκτρονικά και απαλλάσσεται
από µια διαδικασία. Και βέβαια θα έχουµε την ωφέλεια για τη µεί-
ωση των εργοδοτικών εισφορών, η οποία πρέπει σταδιακά να αυ-
ξηθεί σε συνδυασµό βέβαια µε τα οικονοµικά και τη µελέτη, η
οποία είναι απαραίτητο να γίνει για τα οικονοµικά των ταµείων
και κυρίως του ΙΚΑ. Πρέπει να δούµε, δηλαδή, κατά πόσο αυτό
θα είναι κίνητρο για την αύξηση και τη µίµηση κι άλλων εργοδο-
τών σε αυτήν την κατεύθυνση.

Στο νοµοσχέδιο αυτό έχουµε και σηµαντικές άλλες θεσµικές
παρεµβάσεις για τον ΟΑΕΔ, για τα προγράµµατα, για τα αντικί-
νητρα προκειµένου να µην υπάρχουν απολύσεις στην ηλικία πε-
νήντα πέντε – εξήντα τέσσερα. Έχουµε την επιδότηση
εργοδοτικών εισφορών. Έχουµε µια σειρά από ρυθµίσεις που θα
βοηθήσουν σηµαντικά στην ανάσχεση της ανεργίας, όχι στη
λύση, γιατί δεν έχουµε καµµιά αυταπάτη. Η λύση έχει να κάνει
µε την ανάταξη της οικονοµίας, µε την αναπτυξιακή τροχιά που
µπορεί να δώσει µε νέες επενδύσεις νέες θέσεις εργασίας. 

Έχουµε, όµως, µια σειρά από ρυθµίσεις σε ασφαλιστικά και
συνταξιοδοτικά θέµατα πάρα πολύ σηµαντικά. Η ιατροφαρµα-
κευτική κάλυψη ανέργων και ελεύθερων επαγγελµατιών για
πρώτη φορά, όταν χάνουν τη δουλειά τους, είναι κάτι πάρα πολύ
σηµαντικό και βέβαια όλων των ευπαθών οµάδων. 

Η µείωση των απαραίτητων ενσήµων από ογδόντα σε πενήντα,
προκειµένου τη δύσκολη περίοδο αυτή να έχουν ασφάλιση όλοι,
η προστασία της µητρότητας, η συνταξιοδότηση γονέων και
αδελφών, η επιτάχυνση της διαδικασίας απονοµής συντάξεων,
η σύνταξη για τους διαζευγµένους, το δικαίωµα να καταθέσεις
αίτηση ως επαγγελµατίας χωρίς να χρειάζεται να διακόψεις
άµεσα την εργασία είναι ρυθµίσεις πάρα πολύ σηµαντικές που
µπορούν πραγµατικά να δώσουν λύσεις σε µεγάλες κατηγορίες.

Έχουµε ρυθµίσεις για ΟΑΕΕ, ΙΚΑ, ΟΓΑ -δεν θα αναφερθώ συ-
γκεκριµένα- που λύνουν ζητήµατα, άρουν αδικίες και δίνουν λύ-
σεις. Έτσι, λοιπόν, έχουµε ένα νοµοσχέδιο πάρα πολύ σηµαντικό

που τη δύσκολη ώρα τούτη έρχεται να δώσει παραπάνω δυνα-
τότητες στην πολιτεία και στους ελεγκτικούς µηχανισµούς για
την προστασία των εργαζοµένων και την εφαρµογή των κανόνων
και των νόµων στην αγορά εργασίας. 

Νοµίζω ότι σε αυτήν την κατεύθυνση όχι µόνο πρέπει να το ψη-
φίσουµε επί της αρχής όλοι, αλλά να συµβάλουµε µε την καλύ-
τερη διαµόρφωση –αν θέλετε- των διατάξεών του, ούτως ώστε
να έχουµε το µέγιστο δυνατό αποτέλεσµα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Ανεξάρ-
τητη Βουλευτής στη Β’ Περιφέρεια της Αθήνας κ. Σοφία Σακο-
ράφα.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τον περσινό Μάη και µετά

ό,τι νοµοσχέδιο παραλαµβάνουµε στα χέρια µας έχει την ίδια
µορφή, αυτή του πολυνοµοσχεδίου, του «πολλά σε ένα» δηλαδή
και βέβαια υπηρετεί τον ίδιο σκοπό, αφού έχει πολύ συγκεκρι-
µένο περιεχόµενο. 

Ένα, λοιπόν, ογκωδέστατο νοµοσχέδιο για µια σειρά από µεί-
ζονος σηµασίας θέµατα που αφορούν στην εργασία, στην ασφά-
λιση, στους ανέργους, έρχεται ποια στιγµή; Τη στιγµή της
διάλυσης των εργασιακών σχέσεων και της συρρίκνωσης και σε
πολλές περιπτώσεις της πλήρους κατάργησης των εργασιακών
δικαιωµάτων, τη στιγµή που η ανεργία έχει ξεπεράσει το 16%, τη
στιγµή της ελαχιστοποίησης του κοινωνικού κόστους.

Έρχεται, λοιπόν, σε αυτήν τη στιγµή η αναµόρφωση του ΣΕΠΕ
µετά από την πλήρη κατάργηση της εργατικής νοµοθεσίας να
υπηρετήσει τι; Να µοντελοποιήσει ακόµη περισσότερο τις εργα-
σιακές σχέσεις και τα ασφαλιστικά δικαιώµατα στην κατεύθυνση
του µνηµονίου, στην κατεύθυνση του µεσοπρόθεσµου, στην κα-
τεύθυνση του νεοφιλελευθερισµού. 

Αναφέρεται άλλωστε και στην αιτιολογική έκθεση ότι µε τη συ-
γκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία ανασύστασης του ΣΕΠΕ
πραγµατώνεται µια συµβατική εκ του µνηµονίου υποχρέωση. Και
αναφέρεται, επίσης, στην επί της αρχής αιτιολογική έκθεση ότι
σε περιόδους κρίσης, όπως αυτή που διανύει σήµερα η χώρα
µας, οι παραβιάσεις της εργατικής νοµοθεσίας πολλαπλασιάζο-
νται και καθίσταται εντονότερη η ανάγκη ενίσχυσης των µηχανι-
σµών ελέγχου, η αποτελεσµατική λειτουργία των οποίων
προστατεύει σε µεγάλο βαθµό τους εργαζόµενους από αυθαι-
ρεσίες της εργοδοσίας, ενώ ταυτόχρονα διασφαλίζει µε την
εφαρµογή ενιαίων κανόνων τον υγιή ανταγωνισµό µεταξύ των
επιχειρήσεων. Είναι παντελώς υποκριτικό και καταλήγει σε κοι-
νωνική πρόκληση.

Έχετε περάσει όλους τους αντεργατικούς νόµους. Νοµιµοποι-
ήσατε την εργοδοτική αυθαιρεσία. Εσείς επί της ουσίας παρα-
βιάζετε την εργατική νοµοθεσία. Έχετε δηµιουργήσει το
καταλληλότερο περιβάλλον εργοδοτικής ασυδοσίας και µιλάτε
για προστασία. Ποια τήρηση δικαιωµάτων θα ελέγχει το ΣΕΠΕ;
Μήπως τις απλήρωτες υπερωρίες; Μα, τις νοµιµοποιήσατε µε τη
διευθέτηση χρόνου εργασίας. Μήπως τη µείωση αποδοχών; Μα,
τη νοµιµοποιήσατε µε την ατοµική διαπραγµάτευση και τη µη
εφαρµογή των συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Και στην
πράξη, το γνωρίζετε, συµβαίνει κάτι πολύ χειρότερο. Ακόµη κι
αυτή η ελάχιστη ασφαλιστική δικλείδα προστασίας δεν µπορεί
να ενεργοποιηθεί, αφού οι εργαζόµενοι ζουν σε καθεστώς σιω-
πηρής αποδοχής των πάντων εν όψει του εφιάλτη της ανεργίας
και της πλήρους απελευθέρωσης των απολύσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο, εκτός
του γεγονότος ότι είναι υποκριτικό και έρχεται να δηµιουργήσει
την πλασµατική εντύπωση µιας δήθεν ευαισθησίας, βάζει προ-
σεκτικά τα λιθαράκια του στην κατεύθυνση της νεοφιλελεύθερης
βαρβαρότητας.

Στα άρθρα 3 και 4, περιγράφεται η συµφιλιωτική διαδικασία.
Εδώ υπονοµεύεται η ανεξαρτησία του ΣΕΠΕ και του συµφιλιωτή,
αφού ευθέως δίνεται η δυνατότητα στο κράτος να αναµειχθεί,
εφόσον πρόκειται για εργατική διαφορά η οποία θα κρίνεται επι-
κίνδυνη να προκαλέσει κοινωνικές διαµάχες. 

Ο ίδιος ο Υπουργός Εργασίας σε εξαιρετικές περιπτώσεις που
δεν αντικειµενικοποιούνται, όµως, αλλά αξιολογούνται µόνο από
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τον ίδιο, συγκροτεί µε απόφασή του επιτροπή συµφιλίωσης. Ο
στόχος αυτής της διάταξης είναι προφανής. Ταυτίζει τη συµφι-
λίωση µε το κράτος, δηλαδή, µε τις επιταγές του µνηµονίου και
του µεσοπρόθεσµου. 

Επιπλέον, η ισχυρότατη πίεση και ανασφάλεια στο µετα-µνη-
µονιακό εργασιακό περιβάλλον για τους εργαζόµενους εγείρει
σοβαρούς προβληµατισµούς, για το τι θα συµβεί όταν ο εργο-
δότης θα είναι αυτός που θα προσφύγει στο ΣΕΠΕ, για να επι-
βάλλει δυσµενέστερους όρους, όπως µείωση αποδοχών ή
µερική απασχόληση και λοιπά. 

Με λίγα λόγια, πατώντας πάνω ακριβώς στο φόβο και στην
ανασφάλεια των εργαζοµένων, τους οδηγείτε σε παραπέρα έκ-
πτωση από τα δικαιώµατά τους µε συµβιβασµούς υποταγής,
αφού το υπογραµµίζετε ότι ο συµβιβασµός αυτός δεν µπορεί να
οδηγήσει σε παραίτηση από τα δικαιώµατα τα οποία πηγάζουν
από κανόνες δηµόσιας τάξης, ενώ για όλα τα υπόλοιπα δικαιώ-
µατα σαφώς και δεν αναφέρετε οτιδήποτε. 

Επιπλέον, στα πλαίσια µιας διαδικασίας συµφιλίωσης µειωµέ-
νης ανεξαρτησίας τι σηµαίνει ακριβώς ότι επιλύονται στη συµφι-
λίωση ζητήµατα συλλογικής διαφοράς, τα οποία δεν εµπίπτουν
στην αρµοδιότητα του ΟΜΕΔ; Το νοµοσχέδιο αναφέρει ρητά ότι
η συµφιλιωτική διαδικασία δεν διεξάγεται για υποθέσεις αρµο-
διότητας του ΟΜΕΔ, όπως αυτές καθορίζονται στο ν. 1876/1990.
Εντούτοις, στην αιτιολογική έκθεση αναφέρει ότι το ΣΕΠΕ, εφό-
σον του ζητηθεί, παρεµβαίνει συµφιλιωτικά για την επίλυση συλ-
λογικών εργατικών διαφορών και συνδράµει συµβουλευτικά τα
µέρη για τη διεξαγωγή συλλογικών διαπραγµατεύσεων. 

Ερωτώ: Ποιος ο λόγος αναγνώρισης στο ΣΕΠΕ αρµοδιοτήτων
που πολύ πρόσφατα έχουν αφαιρεθεί από τον ΟΜΕΔ µε το ν.
3899/2010 σε συνδυασµό µε το ν. 3871/2010; Γιατί δεν επιλέ-
χθηκε η ενίσχυση των αρµοδιοτήτων των µεσολαβητών και των
διαιτητών και επιλέγετε την πλάγια επιβολή συµφιλιωτικών δια-
δικασιών; Ο λόγος είναι προφανής.

Και προχωρώ στα άρθρα 23 και 24, που περιγράφουν τις κυ-
ρώσεις και τα πρόστιµα για παραβίαση της εργατικής νοµοθε-
σίας. Είναι πρωτοφανές οι κυρώσεις έναντι των εργοδοτών να
χρησιµοποιούνται προς όφελός τους. Μιλάµε για περιπτώσεις
σοβαρότατων παραβάσεων, όπως η µη καταβολή δεδουλευµέ-
νων, επιδοµάτων, εορτών, προσαυξήσεων σε σχέση µε το χρόνο
εργασίας, όπου η εργοδοσία απολαµβάνει τη σκανδαλώδη έκ-
πτωση του 80%. 

Ας ακούσει ο ελληνικός λαός, ας ακούσει ο συνταξιούχος των
300 ευρώ, ας ακούσουν τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά πού δίνετε
τα προνόµια, πού κάνετε σκανδαλώδεις εκπτώσεις και πριµοδο-
τήσεις. Ας ακούσει ο επαγγελµατίας µε το µπλοκάκι πού αποφα-
σίζετε να είστε χαριστικοί και πού αποφασίζετε να είστε
εξοντωτικοί. 

Έρχοµαι στα άρθρα 25 και 26, όπως εσείς τα ονοµάζετε για
την αποτροπή της αδήλωτης απασχόλησης µε τη θεσµοθέτηση
της κάρτας εργασίας. Κατ’ αρχάς, η κάρτα δεν εγγυάται τη διάρ-
κεια της πραγµατικής εργασίας. Γνωρίζουµε καλά τι συµβαίνει
στον έξω κόσµο και γνωρίζουµε πως αυτή η ρύθµιση, αντί να κα-
ταπολεµά τη µαύρη εργασία, µπορεί να χρησιµοποιηθεί για να
τη νοµιµοποιήσει και προς όφελος του εργοδότη.

Τώρα σε ό,τι αφορά στη βαθύτερη λογική που εισάγετε, αφού
εδώ και ένα χρόνο και µε την προηγούµενη ηγεσία του Υπουρ-
γείου συρρικνώσατε δραστικά το άµεσο εργασιακό κόστος, για
να αποδειχθεί βέβαια επικίνδυνος µύθος ότι η µείωση των µισθών
ενισχύει την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής κοινωνίας, τώρα
ανακαλύψατε νέο εχθρό, το έµµεσο µισθολογικό κόστος. Με
αφορµή την κάρτα εργασίας νοµιµοποιείτε τη µείωση των εισφο-
ρών, γεγονός που θα έχει εγκληµατικές συνέπειες για τη βιωσι-
µότητα των ασφαλιστικών ταµείων και την προοπτική
αξιοπρεπούς συνταξιοδότησης των εργαζοµένων.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, εισάγετε, όπως εσείς υπερηφα-
νεύεστε, καινοτόµες πρακτικές στο εργασιακό περιβάλλον.
Πράγµατι, καινοτόµες πρακτικές έχουν εισαχθεί και αφορούν και
τους εργαζόµενους στο κυλικείο της Βουλής. Εργάζονται και
είναι απλήρωτοι. Περισσεύουν τα µεγάλα λόγια. Περισσεύουν τα
επικοινωνιακής φύσης επιχειρήµατα περί προστασίας των εργα-
ζοµένων. Είναι εδώ κάτω από τη µύτη µας, δίπλα από την Αί-

θουσα που νοµοθετούµε, εργαζόµενοι απλήρωτοι. Είναι εδώ
στον έξω κόσµο εργαζόµενοι εκβιαζόµενοι, απειλούµενοι, εργα-
ζόµενοι φτωχοί. Το µόνο στο οποίο συνεισφέρετε µε το παρόν
νοµοσχέδιο είναι η περαιτέρω εξαθλίωσή τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Ιω-

άννης Μιχελογιαννάκης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Ηρα-
κλείου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Προέδρε.
Ζητούµενα: Ηθική αγοράς ή αγοραία ηθική; Ζητούµενα: Προ-

στασία ή µη της πραγµατικής εργασίας; Σε περιβάλλον; Σε ένα
διεθνές αδηφάγο οικονοµικό σύστηµα, σε κατάχρηση και κατα-
πίεση εργασιακών σχέσεων, σε πρωτοφανή µεγέθη ανεργίας, σε
συµπίεση της µεσαίας τάξης και σε ένα νέο κίνηµα νεοπτώχων.
Στον εθνικό στόχο του αύριο, να αυξήσω παραγωγή, να αυξήσω
εξαγωγές, να ελαττώσω εισαγωγές, να ανεβάσω τη ρευστότητα
κάνοντας το νέο αναπτυξιακό µοντέλο, αναπτύσσοντας παραγω-
γικές δυνάµεις για να διαφοροποιήσω τις παραγωγικές σχέσεις
του σήµερα, το νοµοσχέδιο δίνει δίκαιες λύσεις.

Ποιος λέει και ποιος χώρος θα πει ότι, όταν θέλω να ενισχύσω
το ελεγκτικό έργο σήµερα και πιάνω και τους τρεις τοµείς –πρω-
τογενή, δευτερογενή, τριτογενή- δεν είναι αυτός ο ενισχυτικός
έλεγχος πολιτική πράξη; Το ίδιο ισχύει και για το συµφιλιωτικό
ρόλο. Το ίδιο ισχύει και για το αυτοτελές γραφείο, όπου επιτέ-
λους η λογοδοσία και η καταγγελία βρίσκει µορφή. Το ίδιο είναι
και η οµάδα ετοιµότητας που σε εικοσιτετράωρη βάση δρα ως
ΕΚΑΒ της αγοράς στο να µπορέσει να δώσει λύση. Το ίδιο γίνεται
και µε την οικονοµική αυτοτέλεια που πετυχαίνεται µε τη διαχεί-
ριση της πάγιας προκαταβολής και το 20% των προστίµων που
παίρνεις. Το ίδιο πετυχαίνεται µε το να δηµιουργήσουµε αυστη-
ρές κυρώσεις µαζί µε την κάρτα εργασίας και την ηλεκτρονική
διασύνδεση, να µπορέσω να κάνω και προληπτικό και έλεγχο
αξιολόγησης.

Βλέπει, λοιπόν, κανείς ότι το να µπορώ σήµερα να δίνω το
ΕΚΑΣ µε µια νέας µορφής σκέψη την οποία δυστυχώς η παρα-
δοσιακή αριστερά δεν είδα σήµερα να την κατανοεί, το να µπορώ
να βάζω κανόνες όσον αφορά την προσωρινή σύνταξη και να την
κάνω πιο εύκολη, συν να της δηµιουργώ λιγότερες γραφειοκρα-
τικού τύπου δικλίδες ασφαλείας, το να κάνω ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη κυρίως τώρα, πιάνοντας ευπαθείς οµάδες και ανέρ-
γους, το να µπορέσω να προστατεύσω τη µητρότητα µε τον το-
κετό ή, σε σχέση µε την αναπηρία, η εξοµοίωση που γίνεται
σήµερα σε άνδρες και γυναίκες, κυρίαρχο αυτό της εικοσιπεντα-
ετίας, για τα παιδιά τους και µέχρι ακόµα και σε συγγένεια πρώ-
του βαθµού, που γνωρίζουµε ότι πιάνει το 12% της ελληνικής
κοινωνίας είναι σηµαντικό. Όπως και τα άλλα, να µπορώ να εξα-
γοράζω πλασµατικό χρόνο εκεί που υπάρχουν ελάχιστες προϋ-
ποθέσεις συνταξιοδότησης είτε σ’ αυτόν που είναι πενήντα πέντε
χρονών και πάνω είτε σ’ αυτόν ο οποίος θα πάει µέσα στον ΟΑΕΔ
και στους µηχανισµούς σε τρίµηνο, αντί το χρόνο τον προηγού-
µενο. Βλέπει, λοιπόν, κανείς ότι αυτά είναι βήµατα. Το ίδιο βήµα
είναι η σύνταξη των διαζευγµένων, το ίδιο βήµα είναι η σύνταξη
της χηρείας, το ίδιο βήµα είναι και για την αύξηση της δυνατό-
τητας ρύθµισης των είκοσι-τριάντα κατωτέρων συντάξεων, οι
οποίες και αυτές λύνουν προβλήµατα.

Βλέπει κανείς αυτό που γίνεται σήµερα µε τους εργαζοµένους
π.χ στο δηµόσιο µε µια σύµβαση ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου, να µπορούν να µπουν στο Ταµείο Πρόνοιας και να πάρουν
το εφ’ άπαξ τους αναλογικά µε τα χρόνια, τους εργαζοµένους
στον ΟΑΕΕ που θα µπορούν πλέον και χωρίς τη διακοπή της ερ-
γασίας τους να µπουν σ’ αυτήν τη διαδικασία ή και σ’ αυτόν που
παίρνει αναπηρική σύνταξη -αρκεί να µη δουλεύει ο ίδιος- να µεί-
νει αυτή η επιχείρηση και να συνεχίζει υπό την εποπτεία, αλλά
χωρίς προσωπική εργασία. Είναι ζητήµατα τα οποία λύνουν σε
ένα ποσοστό 1.200.000 Ελλήνων τεράστια προβλήµατα. 

Επίσης, στο ΤΣΑ είναι µεγάλο ζήτηµα το να µπορέσει να γίνει
αυτή η κατηγοριοποίηση, να µπορείς να πας στην τρίτη, στην πέ-
µπτη βαθµίδα, έστω και µε τα 250 ευρώ, το οποίο θα ευνοήσει
πολλούς. Ούτε συζήτηση. Το επίδοµα εργασίας σαν ανεργίας:
Θα δείτε πολύ σύντοµα –και το λέω προς την Αντιπολίτευση, µεί-
ζονα και ελάσσονα- γρήγορα αποτελέσµατα. Γιατί αυτά τα χρή-
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µατα του ΟΑΕΔ σε µια επιχείρηση σήµερα που κρατάει ένα-δυο
άτοµα θα ευνοήσουν το να προσλάβει κάποιον µε λιγότερα. Ούτε
συζήτηση πως η συζήτηση ότι η αξιοποίηση της περιουσίας είτε
µε τη δυνατότητα της εκµίσθωσης είτε µε την παράταση που κά-
νουµε µε το µίνιµουµ του 6% αντί του 10% , συν η αξιοποίηση
σήµερα του 7% των διαθεσίµων αντί του 2% και αυτά θα βοηθή-
σουν.

Βλέπει, λοιπόν, κανείς ότι µέσα σ’ αυτό το νοµοσχέδιο η προ-
στασία των εργασιακών σχέσεων που σήµερα είναι κυρίαρχη για
την επίτευξη επιτέλους της ηθικής της αγοράς και όχι της αγο-
ραίας ηθικής είναι και το ζητούµενο και καθοριστικό.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, που είστε εκπρόσωπος της Κυβέρνη-
σης, λόγω των χθεσινών γεγονότων στο Ηράκλειο µε την πυρκα-
γιά σε αυτοκίνητο των ταξιτζήδων και της σηµερινής όξυνσης,
ήθελα να πω µόνο έξι παρατηρήσεις σε µισό λεπτό. Το ταξί είναι
και φθηνό, εξυπηρετεί µοναδικές ανάγκες και δηµιουργεί µονα-
δική προστασία, γιατί κυκλοφορεί νύχτα και πληροφορεί, έχει µε-
γάλη επικινδυνότητα, έχει ακριβή αγορά αδείας και σήµερα
απειλείται από την εισχώρηση πολλών σε µια νέας µορφής γενι-
κευµένη φτώχεια, συν την εισχώρηση άλλων εταιρειών που µπο-
ρούν να καπηλευτούν τις ίδιες τις εταιρείες των ταξί. 

Λύση εκεί –και να το διαβιβάσετε, κύριε Υπουργέ, προς την Κυ-
βέρνηση- σ’ αυτά τα χαρακτηριστικά που είπα είναι µόνο δυο
πράγµατα. Το πρώτο είναι όχι περιβάλλον σύγχυσης. Η σύγχυση
σε σεισµούς φέρνει θάνατο. Και δεύτερον, πραγµατικός και κα-
λοπροαίρετος διάλογος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Γιώρ-
γος Κοντογιάννης, Ανεξάρτητος Βουλευτής στο Νοµό Ηλείας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουρ-
γοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε για ζητήµατα που
αφορούν την προστασία της εργασίας σε µια εποχή που το ζη-
τούµενο είναι ακριβώς αυτό, η εργασία. Ο αριθµός των ανέργων
αυξάνεται µε ιλιγγιώδεις ρυθµούς. Ήδη αγγίζει το 15,8%. Και
αυτοί που κατεξοχήν πλήττονται σε τέτοιες περιόδους κρίσης,
κύριε Υπουργέ, είναι οι νέοι -εκ των οποίων το 40% δεν έχει δου-
λειά- και οι γυναίκες στις οποίες η ανεργία φτάνει στο 20%. Και
ακόµα µια οµάδα εργαζοµένων που πλήττονται βάναυσα είναι
εκείνοι που βρίσκονται κοντά στη σύνταξη. Ποιος θα προσφέρει
εργασία σε κάποιον που έχασε τη δουλειά του και είναι πάνω από
πενήντα πέντε ετών; 

Όλα αυτά είναι προβλήµατα τα οποία πρέπει να αντιµετωπι-
στούν άµεσα, τώρα. Γιατί τώρα βιώνουµε την κρίση, τώρα υπο-
φέρουν οι νέοι µας, τώρα χρειάζονται στήριξη οι γυναίκες, τώρα
απαιτείται να δείξουµε φροντίδα σε εργασιακά δύσκολες ηλικίες.
Η Κυβέρνηση οφείλει να λάβει άµεσα µέτρα και να προωθήσει
διαρθρωτικές αλλαγές που θα ευνοήσουν επενδύσεις στον ιδιω-
τικό τοµέα, γιατί τελικά είναι ο µόνος τοµέας που µπορεί να γεν-
νήσει θέσεις εργασίας. Οφείλει επίσης να ενεργοποιήσει τώρα
όλα τα µέσα που της παρέχει το ΕΣΠΑ και να λάβει αναπτυξιακές
πρωτοβουλίες για την τόνωση της αγοράς.

Μιας αγοράς που υποφέρει, όχι από τις καθηµερινές απεργίες
και τα επεισόδια, αλλά και από τις άστοχες παρεµβάσεις της
ίδιας της Κυβέρνησης, όπου ο ένας Υπουργός κονταροχτυπιέται
µε τον άλλο, λες και ανήκουν σε άλλο κόµµα

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ –και δεν είναι προσωπικό, ξέρω πόσο
διαλλακτικός και πόσο µειλίχιος είστε- µιλάτε µεταξύ σας οι
Υπουργοί; Συνεννοείστε όταν λαµβάνετε αποφάσεις, στις οποίες
υπάρχουν συναρµοδιότητες ή τις µαθαίνετε από τα µέσα ενηµέ-
ρωσης; Γιατί δεν εξηγείται διαφορετικά όλο αυτό το κλίµα, όλος
αυτός ο αποσυντονισµός, όλη αυτή η ασυνεννοησία που υπάρχει
σε µια Κυβέρνηση, που δεν έχει ούτε ένα µήνα ζωής µετά τον
ανασχηµατισµό.

Κύριε Υπουργέ, λύσεις για την τόνωση της εργασίας υπάρ-
χουν και τις ξέρετε. Είναι η ώρα να τις εφαρµόσετε.

Η Δηµοκρατική Συµµαχία έχει προτείνει την πολιτική επιδότη-
σης της εργασίας προτάσσοντας:

Πρώτον, τη µείωση των υψηλών ασφαλιστικών εισφορών κατά
10% τα πρώτα τρία χρόνια για νέες επιχειρήσεις και κατά 50%
επίσης για τρία χρόνια, για τις επιχειρήσεις που δηµιουργούν

νέοι κάτω των τριάντα ετών.
Δεύτερον, τη στήριξη των µακροχρόνια ανέργων και των µη-

τέρων µονογονεϊκών οικογενειών, µε ειδικά προγράµµατα του
ΟΑΕΔ.

Κύριε Υπουργέ, επαναλαµβάνω, οι δυνατότητες που δίνει το
ΕΣΠΑ είναι µεγάλες και δυστυχώς ακόµη δεν έχουν αξιοποιηθεί.
Το επεσήµανε ακόµη και ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος.
Πού µπλοκάρει αυτή η διαδικασία και τα προγράµµατα; Στη γρα-
φειοκρατία; Ή στην ανικανότητα κάποιων; Ιδέες υπάρχουν. προ-
γράµµατα υπάρχουν. Απ’ όσο ξέρω και τους δυο σας, η πολιτική
βούληση υπάρχει. Αλλά το πρόβληµα είναι εδώ. Υπάρχει κι αυτό,
αντιµετωπίστε το.

Το νοµοσχέδιο αν και πολυσέλιδο, δεν φέρνει επί της ουσίας
τίποτα το ριζοσπαστικό, καθώς αποτελεί κατά κάποιο τρόπο ανα-
µάσηµα, συµπλήρωµα και διόρθωση προηγούµενων νόµων. Το
ΣΕΠΕ αυτήν τη στιγµή αντιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα -έλ-
λειψη καλλικρατικής δοµής, υποστελέχωση, έλλειψη µηχανορ-
γάνωσης και άλλα- που εµποδίζουν την εύρυθµη λειτουργία του
και την αποτελεσµατικότητα του ελεγκτικού έργου.

Τα ζητήµατα, όµως, αυτά δεν ρυθµίζονται παρά ελάχιστα στο
παρόν σχέδιο νόµου. Είναι χαρακτηριστικό πως οι υπό ψήφιση
διατάξεις αντί τελικά να µειώνουν την πολυπλοκότητα και τη γρα-
φειοκρατία, που αφορά στη λειτουργία του ΣΕΠΕ, δηµιουργούν
µια σύνθετη δοµή, που πολλές φορές αλληλοκαλύπτεται µε τη
δοµή και τις αρµοδιότητες του Υπουργείου Εργασίας και η οποία
συνεπάγεται πρόσθετο διοικητικό και οικονοµικό κόστος. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα προς την κατεύθυνση αυτή αποτελεί η
θέσπιση των δύο θέσεων γενικών επιθεωρητών.

Αυτό που ο ΣΕΠΕ χρειάζεται δεν είναι µόνο ποσοτική αναβάθ-
µιση, αλλά κυρίως ποιοτική, κάτι που οι συντάκτες του παρόντος
νοµοσχεδίου δεν φαίνεται να έχουν κατανοήσει. Το γεγονός δε
ότι για την εφαρµογή των διατάξεων απαιτείται η έκδοση µεγά-
λου αριθµού διοικητικών πράξεων, οδηγεί µε µαθηµατική ακρί-
βεια στην αποτυχία του όλου εγχειρήµατος.

Θέλω να επισηµάνω επίσης πως η προεκλογική δέσµευση και
η µετεκλογική εξαγγελία της Κυβέρνησης για ουσιαστική ανα-
βάθµιση του ΣΕΠΕ µε την ίδρυση γενικής γραµµατείας υπό την
οποία θα ενοποιούνταν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί για την αδήλωτη
εργασία, αλλά για την ασφάλεια και την υγεία, απέχει κατά πολύ
από το µηχανισµό που δηµιουργείτε µε το παρόν νοµοσχέδιο, ο
οποίος στερείται οικονοµικής και διοικητικής αυτοτέλειας. 

Εν τέλει το προς ψήφιση νοµοσχέδιο σε ένα µεγάλο βαθµό
υποβαθµίζει αντί να ενδυναµώνει το προληπτικό ελεγκτικό έργο
του ΣΕΠΕ, µετατρέποντάς τον σε εισπρακτικό µηχανισµό.

Σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα να θέσω επ’ ευκαιρία και το ζήτηµα
των διοικητικών κυρώσεων. Είναι αναγκαίο να υπάρξει διαβάθ-
µιση του ύψους των προστίµων, ανάλογα µε τη βαρύτητα της πα-
ράβασης και το µέγεθος βέβαια της επιχείρησης.

Ως προς το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου που αφορά σε
θέµατα κοινωνικής ασφάλισης, µπορώ να πω ότι κινείται προς τη
σωστή κατεύθυνση. Θα ήθελα, όµως, και εδώ να προχωρήσω σε
κάποιες βασικές παρατηρήσεις.

Πρώτον, ως προς το ΕΚΑΣ είναι θετικό το γεγονός ότι γίνεται
προσπάθεια εξορθολογισµού µέσω της θέσπισης αυστηρών κρι-
τηρίων. Θα πρέπει, όµως, το σύστηµα να γίνει όχι µόνο πιο λο-
γικό, αλλά και πιο δίκαιο, ιδιαίτερα σήµερα σε περιόδους
οικονοµικής κρίσης, όπου µέχρι σήµερα οι χαµηλοσυνταξιούχοι
είναι εκείνοι που πληρώνουν το µάρµαρο. 

Δεν αντέχουν άλλο, κύριε Υπουργέ, οι συνταξιούχοι. Καταλά-
βετέ το. Στρέψτε αλλού την προσπάθεια για εξοικονόµηση χρη-
µάτων. Μειώστε τις δαπάνες. Θυµάµαι στην αλλαγή κυβέρνησης,
όταν σας παρέδιδα το Υπουργείο, ήταν το πρώτο που σας είχα
επισηµάνει. Έχετε κάνει προσπάθειες. Υπάρχουν τεράστια περι-
θώρια ακόµη για µείωση δαπανών –λειτουργικών δαπανών- ιδι-
αίτερα στους ασφαλιστικούς οργανισµούς.

Σε ό,τι αφορά το ΕΚΑΣ υπενθυµίζω την πρόταση της Προέ-
δρου της Δηµοκρατικής Συµµαχίας της κ. Ντόρας Μπακογιάννη
για αύξηση του ποσού που χορηγείται ως ΕΚΑΣ κατά 200 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε σχέση µε την πρόταση της Κυβέρνησης, ποσό
που θα προκύψει από τη µεταφορά 100 εκατοµµυρίων ευρώ από
το ανταποδοτικό τέλος της ΕΡΤ, µε αντίστοιχες περικοπές στους
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κρατικούς σταθµούς, περικοπές στο κονδύλι της Βουλής κατά
10 εκατοµµύρια ευρώ –και δεν µιλώ για τους µισθούς των υπαλ-
λήλων, υπάρχουν περιθώρια αλλού- µειώσεις στις επιχορηγήσεις
των κοµµάτων, αλλά και µαχαίρι στις συντάξεις πολιτικού χαρα-
κτήρα, όπως είναι οι συντάξεις βουλευτών, δηµάρχων, διοικητών
και γενικών γραµµατέων.

Το δεύτερο ζήτηµα αφορά σε ένα µικρό αριθµό ωροµισθίων
εκπαιδευτικών του ΟΑΕΔ που υπηρετούν στις σχολές πάνω από
είκοσι χρόνια µε σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου και ενώ
υπάγονται στο άρθρο 27, παράγραφος 5 του ν.2190/1994 ή του
άρθρου 6 του ν.3552/2007, δεν νοµιµοποιήθηκαν όπως όλοι οι
άλλοι συνάδελφοί τους, για τυπικούς λόγους. Πρόκειται για µια
κατάφορη αδικία. Αφορά είκοσι ένα άτοµα. Ήδη κάποιοι συνά-
δελφοι από τη Νέα Δηµοκρατία έχουν καταθέσει τροπολογία.
Θεωρώ ότι είναι δίκαιο να τη δεχθείτε.

Τέλος, θεωρώ ότι είναι δίκαια τα αιτήµατα και των µηχανικών
και των δικηγόρων ως προς την αναγνώριση των ετών προϋπη-
ρεσίας τους.

Κλείνοντας, θέλω να κάνω µια επισήµανση. Είναι σαφές ότι
βιώνουµε δύσκολους καιρούς. Κατακτήσεις που θεωρούσαµε δε-
δοµένες, εκ των πραγµάτων ανατρέπονται. Όταν, όµως, δεν
έχεις εργασία, ανατρέπεται όλη σου η ζωή, καταστρέφεται η ζωή
σου. 

Με δεδοµένο ότι ο ιδιωτικός τοµέας µπορεί να δηµιουργήσει
πιο γρήγορα και πιο πολλές θέσεις εργασίας, λέµε «ναι» στη δι-
ευκόλυνση των επενδυτών. Παράλληλα, όµως, λέµε «όχι» στην
ασυδοσία. Ετέθη το ερώτηµα από την Αριστερά, αν µπορούν να
ισχύσουν ηθικές στη ζούγκλα της αγοράς. Η απάντηση είναι ότι
τώρα περισσότερο από ποτέ, τώρα που κεκτηµένα καταργού-
νται, τώρα που πολλά ανατρέπονται, τώρα µια σωστή κυβέρνηση
οφείλει να κάνει το ηθικό νόµο. Και σ’ αυτό το συγκεκριµένο το
νοµοσχέδιο που συζητούµε θεωρώ ότι υστερεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ενώθηκε πάλι η πολυ-
κατοικία; Έχουµε συγκατοίκηση; 

Το λόγο έχει ο κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας στο Νοµό Φλώρινας.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο «Αναµόρφωση

του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας και ρυθµίσεις θεµάτων Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και άλλες διατάξεις» πολύ δύσκολα θα δικαι-
ολογήσει τον τίτλο του, δηλαδή αναµόρφωση του ΣΕΠΕ. 

Προκειµένου να αναµορφώσεις ένα φορέα, έναν οργανισµό ή
µία υπηρεσία, πρέπει πρώτα να έχεις διαπιστώσει την αναποτε-
λεσµατικότητα και τη δυσλειτουργία του, πράγµα που το διαπι-
στώνουµε όλοι. Αφού συµβεί αυτό, οδηγείσαι στις δράσεις
εκείνες που θα αλλάξουν τη δοµή και θα γίνει πιο ευέλικτη και
πιο ουσιώδης προς όφελος των τελικών αποδεκτών, δηλαδή των
πολιτών και µάλιστα των εργαζοµένων. 

Από τις διατάξεις, όµως, του παρόντος νοµοσχεδίου έχουν κα-
τανοήσει όλοι –ίσως πλην των συντακτών του- ότι σύγχυση θα
επέλθει και θα µετατρέψει το ΣΕΠΕ σε έναν δυσκίνητο γραφειο-
κρατικό µηχανισµό. 

Με την αναδιάρθρωση που επιχειρείται, το Υπουργείο Εργα-
σίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, µε τη Γενική Γραµµατεία Κοι-
νωνικών Ασφαλίσεων θα έχουν: τρεις διευθύνσεις προσωπικού,
τρεις διευθύνσεις οικονοµικού, τρεις υπηρεσίες πληροφορικής,
τρεις υπηρεσίες εκπαίδευσης, τρία υπηρεσιακά συµβούλια και
βέβαια, πέντε γενικές διευθύνσεις ή τις δύο νεοσύστατες, για τις
οποίες δηλώσατε στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ, ότι είναι απλές
διευθύνσεις. Βέβαια, στην εφαρµογή θα δούµε αν ισχύει αυτό
και αν διαλυθούν ή επιβεβαιωθούν οι φήµες που λένε ότι οι δύο
νέες θέσεις των γενικών διευθυντών ή απλώς διευθυντών, δηµι-
ουργούνται µόνο και µόνο, για να δοθούν σε συνδικαλιστικά στε-
λέχη της κυβερνητικής παράταξης.

Το ΣΕΠΕ λειτούργησε παλιότερα ως υπηρεσία των νοµαρχια-
κών αυτοδιοικήσεων. Το αποτέλεσµα ήταν να αποξενωθεί από το
Υπουργείο Εργασίας, να χάσει την ταυτότητά του και να απαξιω-
θούν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί. Το ίδιο αρνητικό αποτέλεσµα θα
καταγραφεί µε την εφαρµογή του νέου νόµου. Εδώ είµαστε και

θα το διαπιστώσουµε. 
Με τη σύσταση των νέων υπηρεσιών και την εκχώρηση αρµο-

διοτήτων το Υπουργείο θα αδυνατεί να παρέµβει στη λειτουργία
του. Και εδώ έγκειται και η εκτίµηση ότι θα δηµιουργηθεί «καπε-
τανάτο» µέσα στο ίδιο το Υπουργείο, που θα δρα ανεξέλεγκτα.

Παράλληλα η άσκηση των αρµοδιοτήτων του ΣΕΠΕ θα αποτε-
λεί σηµείο τριβής καθώς πολλές επικαλύπτονται ήδη µε τις υπη-
ρεσίες που υπάρχουν στο Υπουργείο. 

Τα άρθρα του νοµοσχεδίου δεν ξεκαθαρίζουν την κατάσταση,
αλλά την περιπλέκουν όπως σας είπα και στην επιτροπή. Δηµι-
ουργείται διεύθυνση διοικητικής υποστήριξης. Οι αρµοδιότητες
όµως αυτές ασκούνται ήδη από τις κεντρικές υπηρεσίες του
Υπουργείου Εργασίας. 

Δηµιουργείται τµήµα υποστήριξης της ασφάλειας στην εργα-
σία, ενώ οι αρµοδιότητες αυτές ασκούνται ήδη από τη διεύθυνση
συνθηκών υγιεινής και ασφάλειας. Ιδρύεται ειδική οµάδα ετοιµό-
τητας και άµεσης παρέµβασης. Οι αρµοδιότητές της, όµως,
ασκούνται ήδη από την υπηρεσία Ειδικών Επιθεωρητών Εργα-
σίας στο άρθρο 9. 

Θεσµοθετούνται δυο ξεχωριστά υπηρεσιακά συµβούλια, ένα
της κεντρικής υπηρεσίας του Υπουργείου και ένα της κεντρικής
υπηρεσίας του ΣΕΠΕ που θα κρίνουν όµως τους ίδιους ανθρώ-
πους. Όλα αυτά σηµαίνουν διόγκωση της γραφειοκρατίας, διό-
γκωση του κράτους και διάθεση επιπλέον πόρων για τη
συντήρηση ενός γιγαντιαίου µηχανισµού. 

Θέλω επίσης, να εκφράσω τη διαφωνία µου µε την εκχώρηση
της αρµοδιότητας για τον έλεγχο του καπνίσµατος στους Επιθε-
ωρητές Εργασίας. Το αντικείµενο της εργασίας τους είναι εντε-
λώς διαφορετικό απ’ αυτό που ζητείται επιπρόσθετα να κάνουν.
Είναι ακατανόητη µια τέτοια ενέργεια γιατί εµποδίζει το κύριο
έργο τους και το καταλαβαίνετε και εσείς. Πιστεύουµε όµως ότι
ψάχνετε να βρείτε έναν αξιόπιστο µηχανισµό για να εφαρµόσετε
τον αντικαπνιστικό νόµο. Όποιον µηχανισµό και αν ψάξετε µέχρι
σήµερα απέτυχε. Πιστεύω ότι και αυτό το πείραµα θα αποτύχει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ανα-
φερθώ και σε µια τροπολογία που καταθέσαµε µε την συνά-
δελφό µου την Ευγενία Τσουµάνη, την εισηγήτρια της Νέας
Δηµοκρατίας στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Πρόκειται για µια
τροπολογία προσθήκη για τη συµπλήρωση και τροποποίηση της
παραγράφου 17 του άρθρου 10 του ν. 3863/2010. Η συγκεκρι-
µένη παράγραφος καθορίζει το όριο ηλικίας για συνταξιοδότηση
των ασφαλισµένων στο ΙΚΑ ΤΕΑΜ µέχρι 31/12/1992 µητέρων
ανηλίκων τέκνων και για απόδοση µειωµένης σύνταξης. Και ζη-
τάµε να προστεθεί η διάταξη: αν ο γάµος λυθεί οι διατάξεις της
παραγράφου αυτής εφαρµόζονται και στους διαζευγµένους πα-
τέρες που έχουν την επιµέλεια των ανηλίκων τέκνων µε αµετά-
κλητη δικαστική απόφαση. Στην ίδια παράγραφο προβλέπεται
και για τους χήρους πατέρες ανάπηρων παιδιών η εφαρµογή των
αντίστοιχων διατάξεων µε τις µητέρες ανίκανων, για κάθε βιοπο-
ριστική εργασία, παιδιών. 

Αυτά πρέπει να τα δείτε, κύριε Υπουργέ, γιατί πιστεύω ότι ενώ
όλοι µιλάµε για την ισότητα των φύλων και έχουν γίνει προσπά-
θειες, δεν µπορούµε να εξαιρούµε τέτοιες καταστάσεις. Ζητάµε
να τροποποιηθεί και να συµπεριλάβει και τους διαζευγµένους πα-
τέρες που έχουν επιµέλεια ανάπηρων παιδιών µε αµετάκλητη δι-
καστική απόφαση. Είναι αδήριτη ανάγκη πιστεύουµε να
στηρίξουµε το διαζευγµένο πατέρα στην ανατροφή των ανήλικων
παιδιών του των οποίων έχει την επιµέλεια όπως είπα προηγου-
µένως. Η ανάγκη αυτή δεν έχει να κάνει µε τίποτα άλλο εκτός
από την ενίσχυση του ρόλου του ως µοναδικού γονέα µέσα στην
οικογένεια και ως εκ τούτου στην ενίσχυση της οικογενειακής
συνοχής. 

Στην κρίσιµη ηλικία τα ανήλικα παιδιά δεν µπορούν να µεγα-
λώνουν µόνα. Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί πρέπει να εξαιρεθεί
αν είναι πατέρας και όχι µητέρα. Έχουν ανάγκη έτσι κι αλλιώς τα
παιδιά τη διαρκή παρουσία του γονέα και τη στήριξή του στα
προβλήµατα και στις µαθητικές τους υποχρεώσεις. Παράλληλα
κάθε γονέας θα µπορέσει απρόσκοπτα να ασχοληθεί µε τα παι-
διά του και παράλληλα να καλύψει το κενό του άλλου γονέα ο
οποίος δεν υπάρχει ή είναι σε διάσταση ή έχουν χωρίσει, όπως
είπα προηγουµένως. Γιατί σε αντίθετη περίπτωση υπάρχει ένα
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οικογενειακό πρόβληµα το οποίο παραµένει άλυτο παρ’ όλες τις
οχλήσεις που έχουν γίνει. 

Πιστεύω ότι και για την περίπτωση των διαζευγµένων πατέρων
αναπήρων παιδιών η ανάγκη είναι τόσο ισχυρή ώστε δε χρειάζε-
ται να την εξηγήσω περαιτέρω γιατί είναι εκ του περισσού. Το
καταλαβαίνετε και µόνοι σας ότι αυτή η τροπολογία πρέπει να
περάσει. 

Η πολιτεία οφείλει και πρέπει να παράσχει στο πλαίσιο αυτό
µε κάθε δυνατό µέσο τα εφόδια για να ασκήσει ο κάθε γονιός το
ρόλο του συµπαραστάτη και εφαρµόζοντας το κοινωνικό δίκαιο
να δώσει την ευχέρεια να επιτελέσει ο γονέας το ρόλο που πρέ-
πει. Πιστεύω ότι είναι κάτι που επιτάσσει και η αρχή της ισότητας
των δυο φύλων αφού ήδη υπάρχουν αντίστοιχες νοµοθετικές
ρυθµίσεις ειδικής µεταχείρισης για τις γυναίκες. 

Θα ήθελα να παρακαλέσω και τους συναδέλφους να αντιµε-
τωπίσουν θετικά αυτή την τροπολογία, πιστεύω στην ανταπό-
κριση των συναδέλφων αλλά και στη δική σας, κύριε Υπουργέ,
ώστε να περάσει και να διορθώσουµε µια αδικία που γίνεται εις
βάρος κάποιων συµπολιτών µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Το λόγο έχει ο Κωνσταντίνος Κιλτίδης, Ανεξάρτητος Βουλευ-
τής στο Νοµό Κιλκίς. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Για λίγο ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο συµπατριώτης σου

λέει «για λίγο ακόµα».
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όσοι γνωρίζουν το χαρακτήρα µου ξέρουν ότι δεν υπάρχει πε-

ρίπτωση να µην ακολουθήσω το δρόµο των ιδεών µου. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, θεωρώ τον εαυτό σας

ευτυχή, γιατί το νοµοσχέδιο που συζητούµε έχει όλα εκείνα τα
στοιχεία σύγκλισης όλων των δηµοκρατικών προτύπων. Δεν νο-
µίζω, δηλαδή, είτε η σοσιαλιστική αναφορά είτε η φιλελεύθερη
αναφορά και αφετηρία να µην συγκλίνει στην αναγκαιότητα
ύπαρξης ενός Σώµατος Επιθεωρητών Εργασίας. 

Φοβούµαι, όµως, ότι µέσα στον κυκεώνα και τον ορυµαγδό της
ιδεολογικής διαστροφής που βιώνουµε, εξ ου δε και ο εκφυλι-
σµός της πολιτικής που έχει ενσκήψει, βιώνουµε –και αυτήν τη
στιγµή αδικείται το νοµοσχέδιο- τις συνθήκες της περιρρέουσας
ατµόσφαιρας και της καθηµερινότητας µε τα γεγονότα αυτά της
ιδεολογικής διαστροφής γύρω από το θέµα των ταξί. 

Οµιλούν οι απαίδευτοι του φιλελευθερισµού περί απελευθέ-
ρωσης, οµιλούν οι σοσιαλ-φιλελεύθεροι περί απελευθέρωσης και
συγχέουν λέξεις και έννοιες, ότι η απελευθέρωση δεν είναι ούτε
ελευθεριότητα, ούτε αναρχία και ότι ο ανταγωνισµός έχει κάποι-
ους κανόνες. Έχει επίπεδο, έχει αντικείµενο άσκησης του αντα-
γωνισµού. Είναι τροµακτικό αυτό που γίνεται αυτήν τη στιγµή και
ειλικρινά οι Έλληνες πολίτες και η κοινωνία αποσβολωµένοι πα-
ρακολουθούν –τι να παρακολουθήσουν δηλαδή, δεν µπορούν να
παρακολουθήσουν- τη συζήτηση που δεν γίνεται και αυτή τελικά
γύρω από το θέµα του ανταγωνισµού και της απελευθέρωσης
γύρω από τα ταξί. Είναι απίστευτο αυτό που συµβαίνει. 

Ο ανταγωνισµός έχει αντικειµενικά πεδία εφαρµογής και πρέ-
πει κάποτε όπου και αν ανήκουµε από τη δική µας θεώρηση να
τα λέµε ευθαρσώς στους πολίτες. Τι ανταγωνισµός θα υπάρχει
στο ταξί; Θα σταµατάει ο πολίτης, που συνήθως έκτακτες ανά-
γκες ή επείγον περιστατικό τον κάνει να πάρει το ταξί και θα αρ-
χίσει να ρωτάει ποιο θα είναι το κόµιστρο; Και θα ψάχνει να βρει
και θα φεύγουν τα ταξί και θα εφαρµόσει ανταγωνισµό; Είναι απί-
στευτα αυτά που συµβαίνουν. Το κράτος θα πάψει ποτέ να βάζει
χιλιοµετρικό κόστος στις διαδροµές; Άλλα κριτήρια πρέπει να
υπάρχουν. Είναι ειλικρινά απίστευτα αυτά που ακούγονται. 

Από τη µια είχαµε το απαίδευτο των δήθεν γνήσιων φιλελευ-
θέρων από τη δική µου την παράταξη τόσα χρόνια, τώρα έχουµε
των σοσιαλ-φιλελευθέρων τη διαστροφή. Ειλικρινά είναι αδια-
νόητα αυτά που γίνονται και ταλαιπωρούν σήµερα την ελληνική
κοινωνία. Με τον ανεκδιήγητο Υπουργό! Και το λέω µε όλο τον
σεβασµό. Δεν έχω καµµία τάση απαξίωσης. Είναι δυνατόν; Που
είναι ο Υπουργός να εξηγήσει για ποιο λόγο γίνεται αυτό που γί-

νεται σήµερα στην πατρίδα µας; 
Πού βρήκε ο Πρωθυπουργός –σας το έχω πει εκατό φορές,

συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ- τους εξωκοινοβουλευτικούς και µε δια-
στροφή του κοινοβουλευτικού πολιτεύµατος τους επέβαλλε και
το πλήρωσε η πατρίδα και ο Έλληνας πολίτης αυτό το κόστος;
Τι νοµίζει ο Πρωθυπουργός; Ότι έχει εκλεγεί ως Πρόεδρος σε
καθεστώς Προεδρικής Δηµοκρατίας, για να ορίζει εκεί και ως
έλαχε την εκάστοτε κυβέρνηση χωρίς κοινοβουλευτικά γνωρί-
σµατα.

Και απαξιώνεστε και κάποιοι. Δεν το λέω για να δώσω εύσηµα
σε εσάς. Το έχω πει πολλές φορές, αλλά δεν κουράζοµαι να ανα-
λάβω την ευθύνη των λόγων µου και της κρίσεώς µου. Ένας
άξιος Υπουργός γνώστης ειλικρινώς φέρνει ένα νοµοθέτηµα το
οποίο στον πυρήνα του δεν µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς.
Και ιδιαιτέρως δε στις συµπληρωµατικές διατάξεις που νοµίζω
ότι δεν υπήρξε προηγούµενο πλην ελαχίστων εξαιρέσεων –αν
θυµάµαι, τον Νίκο Αγγελόπουλο επί Νέας Δηµοκρατίας και κά-
ποιους άλλους - που έτυχε να γνωρίζουν τόσο καλά, νοµοτε-
χνικά, τις διατάξεις και να φέρουν τέτοιες συµπληρωµατικές
διατάξεις. 

Η Επιθεώρηση Εργασίας, αγαπητοί συνάδελφοι, έχει κατ’ εξο-
χήν ένα αντικείµενο, τον προσδιορισµό της εργασίας κατά το
χρόνο και το αντικείµενο, δηλαδή πόσο εργάζεται κάποιος και
ποιο είναι το αντικείµενό του. Την υγιεινή και ασφάλεια των συν-
θηκών της εργασίας και τη διασφάλιση του αθέµιτου ανταγωνι-
σµού, αυτού που πλήγωσε την πατρίδα µας κατά δεύτερο σκοπό
πέραν του λαθραίου και του εκεί και ως έλαχε πολίτη που δεν
είναι πολίτης, του ανθρώπου που βρίσκεται έρµαιο του καθενός
που θέλει να εκµεταλλευτεί όχι µόνο αυτήν καθαυτήν την οντό-
τητά του, αλλά και το εργασιακό του δυναµικό, τη λεγόµενη
«µαύρη εργασία».

Αυτό στην κυριολεξία υµνήθηκε από άλλους ότι µας οδήγησε
µάλιστα και στην είσοδο στην ΟΝΕ, µε το ευρώ, αν και σε λίγο
δεν ξέρω κατά πόσο θα είµαστε υπερήφανοι που εκποιήσαµε την
ανεξαρτησία της δραχµής. Κάποιες φωνές ακούγονταν από τότε,
αλλά δυστυχώς κάποιοι οδηγούσαν αλλού τα πράγµατα. Δεν
απαξιώνω τον ευρωπαϊκό προσανατολισµό. Η παράταξή µου υπό
την ευρεία της έννοια είναι ουσία Ευρώπη, πιστεύοντας ότι η Ελ-
λάδα είναι ουσία Ευρώπη. Όµως, ποια Ευρώπη; Η Ευρώπη των
είκοσι επτά, µε δεκαεπτά στην ΟΝΕ; Δεν το κατάλαβα αυτό! Και
έχουν την αυταπάτη στην Ευρώπη ότι µπορεί να υπάρξει πολιτική
οντότητα Ευρωπαϊκής Ένωσης µε άλλους δέκα και δίπλα µας η
Βουλγαρία, η Ρουµανία, κάποιες χώρες εκτός ευρώ µέσα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και µε αθέµιτο ανταγωνισµό εντός της Ευρω-
παϊκής Ένωσης; Και βαυκαλιζόµαστε για όραµα Ευρωπαϊκής
Ένωσης; 

Αυτά είναι ύψιστα ζητήµατα και πιστεύω ότι θα απασχολήσουν
την ιστορία για την ιστορικότητά τους, αλλά θα επηρεάσουν και
την ιστορία, όπως θα διαµορφωθεί στο µέλλον.

Κύριε Υπουργέ, η µόνη παρατήρηση που έχω να κάνω, την
οποία έκανα και στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, έχει να
κάνει µε τη γραφειοκρατία. Όσοι είµαστε παλαιότεροι σ’ αυτήν
την Αίθουσα –και ενθυµούµαι τον εαυτό µου τουλάχιστον από το
2000- θυµόµαστε ότι η µόνιµη επωδός ήταν πότε επιτέλους θα
συσταθεί ξανά η Επιθεώρηση Εργασίας. Όλοι βιώναµε στην πε-
ριφέρειά µας την ανυπαρξία του στελεχιακού δυναµικού και,
εποµένως, τις δυνατότητες παρέµβασης αυτών των ανθρώπων
που παλιά ανασηκώνοντας τα µανίκια τους, έβγαζαν εις πέρας
αυτό το κοινωνικό καθήκον, απονέµοντας πράγµατι κοινωνική δι-
καιοσύνη προστατεύοντας την εργασία και την πρόοδο αυτού
του τόπου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν νοµίζω ότι χρειαζόταν αυτή η γραφειοκρατική παρουσία.
Πιστεύω ότι έπρεπε να υπάρχουν λιγότεροι θεσµοί, λιγότερα όρ-
γανα και οπωσδήποτε το αποτέλεσµα θα ήταν µεγαλύτερο. Θα
θυµίσω ότι και στην επιτροπή τόνισα πως οι δειγµατοληπτικοί
έλεγχοι και ο αυστηρός αυτοέλεγχος είναι αυτά που µπορούν να
φέρουν αποτελέσµατα. Όσες µονάδες και αν στήσετε, όσα γρα-
φεία, όσους οργανισµούς και αν κάνετε, υπάρχει ένα µείζον πρό-
βληµα αυτήν τη στιγµή στην πατρίδα µας και όταν δεν το
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κατανοούµε όλοι µαζί για να το κατανοήσουν και οι πολίτες, τότε
δεν φέρνουµε το ποθητό αποτέλεσµα. Η διαφθορά και ο εκφυλι-
σµός δεν επιτρέπουν πλέον την απόδοση έργου στη Δηµόσια Δι-
οίκηση. Ματαιοπονούµε! 

Είµαι απ’ αυτούς που έχω δηλώσει ότι όποιος κάνει κράτος σ’
αυτόν τον τόπο, θα κυβερνήσει για είκοσι χρόνια! Δυστυχώς,
αυτό το κράτος, όπως υπήρξε κατά το παρελθόν, προ εικοσαε-
τίας, είναι το ζητούµενο και για να επέλθει, χρειάζεται αυτοέλεγ-
χος στις υπηρεσίες! Όποιες προθέσεις και αν εκδηλώνετε εσείς,
την καλύτερη νοµοθετική διάταξη να φέρετε, το καλύτερο γρα-
φείο να συστήσετε, δεν υπάρχει περίπτωση! Μέσα σ’ αυτόν το
βόρβορο αυτό που βιώνουµε πλέον όλοι, είναι δεδοµένος ο εκ-
φυλισµός!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσον αφορά το άρθρο 14, παράγραφος 4, τι το θέλατε αυτό
το 20% των εσόδων από τις διοικητικές κυρώσεις; Δηλαδή, τι θα
πετύχετε; Θα τους βάλετε να γράφουν περισσότερο, όπως λέει
ο πολίτης στην καθοµιλουµένη, για να πηγαίνει το 20% σε ένα ει-
δικό ταµείο που θα το διαχειρίζεται µάλλον ο ειδικός γραµµα-
τέας, για να αναπτύσσει –λέει- την προβολή του έργου του ΣΕΠΕ
και όλα αυτά; Είναι δυνατόν τέτοιου είδους µεθοδεύσεις να εµ-
φανίζονται ξανά στη σηµερινή νοµοθεσία, όπως στο παρελθόν;

Όσον αφορά το άρθρο 86, µίλησαν και άλλοι συνάδελφοι. Υπέ-
γραψα και εγώ µία τροπολογία για τους εργαζοµένους εκπαιδευ-
τικούς του πάλαι ποτέ ΟΑΕΔ, αυτούς τους είκοσι έναν που
απέµειναν. Νοµίζω ότι σε τέτοιες συνθήκες πρέπει να κλείνουν
αυτά τα ζητήµατα. Το ίδιο ισχύει και για το εργατικό προσωπικό
της Εργατικής Εστίας. 

Εσείς λειτουργείτε ως Υπουργείο, αλλά προφανώς υπάρχετε
και ως Κυβέρνηση. Είναι δυνατόν αυτήν την περίοδο να µη συ-
νεργάζεστε µε το Υπουργείο Παιδείας και άνθρωποι εκπαιδευτι-
κοί συµπολίτες µας που υπήρχαν στην Εργατική Εστία να µην
αποδίδουν το έργο που πρέπει στην πατρίδα µας, σύµφωνα µε
την επιστήµη που σπούδασαν και απλούστατα να διαφυλάσσεται
η εργασιακή τους συνέχεια; 

Αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να τιµά αυτόν που νοµοθετεί;
Όχι! Νοµίζω ότι έπρεπε ευστόχως να βρουν το δρόµο τους στο
Υπουργείο Παιδείας, µε κοινή απόφαση και δική σας προσπάθεια
µε την Υπουργό Παιδείας. Νοµίζω ότι το αξίζουν οι εκπαιδευτικοί
της Εργατικής Εστίας και πρέπει αυτό να το δείτε, έστω και την
τελευταία στιγµή.

Όµως, πιστεύω ότι η προσπάθειά σας είναι άξια επαίνου και
αυτό το λέω, έχοντας γνώση των λόγων που εκφεύγουν από το
στόµα µου. Όµως, δυστυχώς, φοβούµαι ότι άλλου είδους κυβερ-
νητικές παρεµβάσεις ακυρώνουν αυτήν την προσπάθειά σας,
όπως αυτή µε τον έλεγχο του καπνίσµατος από τους Επιθεωρη-
τές Εργασίας. Πιστεύω ότι σε λίγο θα γίνει ανέκδοτο και δεν
έπρεπε σε σας να συµβεί αυτό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώνεται ο κα-
τάλογος των συναδέλφων Βουλευτών µε τον κ. Θεόδωρο Καρά-
ογλου, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας στη Β’ Περιφέρεια
Θεσσαλονίκης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η χώρα µας διατρέχει τη σηµαντικότερη κρίση στη
µεταπολιτευτική της ιστορία, µε τεράστιες επιπτώσεις στην κοι-
νωνία, στην οικονοµία, στους θεσµούς. Είναι µία κρίση που όµοιά
της δεν είχε γνωρίσει το έθνος µας, ο ελληνικός λαός, οι Έλλη-
νες πολίτες. 

Οι συνέπειες αυτής της κρίσης είναι ορατές και δυσχεραίνουν
µέρα µε τη µέρα τη ζωή των συµπολιτών µας εξαιτίας του συνό-
λου των δυσβάσταχτων µέτρων που έλαβε και συνεχίζει να λαµ-
βάνει η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Πρόκειται για µέτρα σκληρά,
επώδυνα, βάρβαρα, που έχουν γονατίσει την ελληνική οικογέ-
νεια, τους µισθωτούς, τους συνταξιούχους, τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. Είναι µέτρα που έχουν οδηγήσει σε βαθιά ύφεση την
αγορά και έχουν επιδεινώσει τα ελλείµµατα. 

Η κρίση χρέους που η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ δηµιούργησε,

διογκώθηκε εξαιτίας της αδράνειας, της κωλυσιεργίας και της
έλλειψης τολµηρών πολιτικών αποφάσεων. Ο δηµοσιονοµικός
εκτροχιασµός και η ψήφιση του µνηµονίου και του µεσοπρόθε-
σµου πλαισίου, γονάτισαν τα ελληνικά νοικοκυριά, καθήλωσαν
την εθνική µας οικονοµία και οδήγησαν την πατρίδα σε πλήρες
αδιέξοδο. Μιλάµε για ένα αδιέξοδο που πλέον η Κυβέρνηση δεν
µπορεί να διαχειριστεί και αναγκάζεται συνεχώς να λαµβάνει νέα
σκληρότερα και επαχθέστερα µέτρα, κάνοντας την ίδια ώρα ατυ-
χέστατα λόγο για επιλεκτική χρεοκοπία, βουλιάζοντας ακόµα πε-
ρισσότερο την οικονοµία και την κοινωνία.

Είναι, λοιπόν, ολοφάνερο ότι η πολιτική του µνηµονίου απέ-
τυχε πλήρως και, δυστυχώς, οι θυσίες των Ελλήνων πολιτών εδώ
και δεκαπέντε µήνες πήγαν χαµένες. Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
εξουθένωσε τον ελληνικό λαό, οδήγησε σε κατάρρευση την οι-
κονοµία και αδυνατώντας να αντιληφθεί την κρίση που η ίδια δη-
µιούργησε, συνεχίζει την ολική της καταστροφή.

Σ’ αυτήν την ιδιαίτερα δύσκολη και κρίσιµη περίοδο, οι πολίτες
απαιτούν άσκηση σοβαρής και αξιόπιστης πολιτικής, θαρραλέες
µεταρρυθµίσεις, γενναίες και ρηξικέλευθες αποφάσεις και τολ-
µηρές και σαφείς προτάσεις.

Κύριε Υπουργέ, είναι ολοφάνερο ότι η Κυβέρνησή σας δεν
µπορεί να προσφέρει στους πολίτες τίποτα από τα παραπάνω.
Η αβεβαιότητα και η ανασφάλεια που έχετε δηµιουργήσει στην
ελληνική κοινωνία είναι πρωτόγνωρες και αντί να τις ελαχιστο-
ποιήσετε, τις ενισχύετε µε ατυχείς νοµοθετικές πρωτοβουλίες
που διογκώνουν την κρίση και επιδεινώνουν την κατάσταση.

Μία τέτοια νοµοθετική πρωτοβουλία είναι και το σχέδιο νόµου
που σήµερα συζητούµε, το οποίο θα περιµέναµε να διαπνέεται
από καινοτοµία, αποτελεσµατικότητα και αποδοτικότητα. Αντιθέ-
τως, καταθέτετε ένα νοµοσχέδιο για µία από τις σηµαντικότερες
δοµές, το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας και το στηρίζετε στην
προσφιλή σας λογική, τη λογική της συντεχνιακής αντίληψης, τη
λογική της κοµµατοκρατίας, της ευνοιοκρατίας και του βολέµα-
τος.

Ενώ, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο φαίνεται να έχει ως στόχο
την αναµόρφωση και την αναβάθµιση του ΣΕΠΕ, την αναδιάρ-
θρωση των υπηρεσιών του και την πάταξη της γραφειοκρατίας,
στην πραγµατικότητα επιτυγχάνει ακριβώς το αντίθετο. Δηµιουρ-
γεί µια «υδροκέφαλη» κεντρική υπηρεσία στο ΣΕΠΕ, µε υπηρε-
σίες και τµήµατα που δεν είναι απαραίτητα.

Δηµιουργείτε τρεις νέες γενικές διευθύνσεις, συστήνετε νέα
τµήµατα στην κεντρική υπηρεσία του ΣΕΠΕ, θεσµοθετείτε εκ
νέου αρµοδιότητες, οι οποίες, ήδη, ασκούνται από τις υπάρχου-
σες διευθύνσεις του Υπουργείου. Για ποιο λόγο όλα αυτά; 

Αυτό δεν αποκαλείται ούτε αναδιάρθρωση, ούτε αναµόρφωση.
Αυτό αποτελεί γιγάντωση του γραφειοκρατικού κράτους, επιβα-
ρύνει τον προϋπολογισµό µε πρόσθετο διοικητικό και οικονοµικό
κόστος, κατασπαταλά τους εθνικούς πόρους.

Εισάγετε ένα σχέδιο νόµου, αγνοώντας τις απαιτήσεις των και-
ρών και τις ανάγκες της κοινωνίας, ένα νοµοσχέδιο που στην
ουσία αποδυναµώνει το ΣΕΠΕ κι αυξάνει τη γραφειοκρατία αντί
να µειώσει και να εξορθολογήσει τις υπηρεσίες. 

Δηµιουργείτε ένα δαιδαλώδη ελεγκτικό µηχανισµό µε ασαφείς
αρµοδιότητες, µε τραγικές ελλείψεις, µε υψηλό κόστος και δυ-
στυχώς µε χαµηλή αποτελεσµατικότητα. 

Είναι ολοφάνερο ότι ο στόχος σας δεν είναι η βελτίωση του
ΣΕΠΕ, η αναδιάρθρωση των υπηρεσιών του, η αποτελεσµατικό-
τητα και η αποδοτικότητα. Σκοπός σας είναι να δηµιουργήσετε
νέες διευθύνσεις και τµήµατα, έτσι ώστε να απορροφηθούν οι
αρεστοί σας. Δεν αντιλαµβάνεστε ότι είναι περιττοί, ότι είναι δα-
πανηροί και ότι προκαλούν στην τρέχουσα περίοδο λιτότητας και
περιορισµών. 

Ακόµη, οι διατάξεις που παρουσιάζετε φέρουν αµφιβολίες και
υποκρύπτουν σκοπιµότητες. Για παράδειγµα, ερωτηµατικά προ-
καλεί η εκπαίδευση του προσωπικού από ιδιωτικά κέντρα εκπαί-
δευσης, όταν την ίδια στιγµή υφίσταται αρµόδια διεύθυνση
εκπαίδευσης στο Υπουργείο, αλλά και Ινστιτούτο Εκπαίδευσης
στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης. Για ποιο λόγο, λοιπόν,
αναθέτετε την εκπαίδευση των επιθεωρητών σε ιδιωτικούς φο-
ρείς; Δεν µπορούν οι δύο υπάρχοντες φορείς να αναλάβουν
αυτό το έργο ή µήπως κάτι άλλο υποκρύπτετε; 
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Ακόµη, εισάγετε το θεσµό του συµφιλιωτή, όταν ήδη υφίσταται
ο Επιθεωρητής Εργασίας. Αυτό που έχει πραγµατικά ανάγκη ο
επιθεωρητής είναι η ενίσχυση και η στήριξη του ρόλου του και
όχι λεκτικές κορώνες και φραστικά πυροτεχνήµατα που δεν προ-
σφέρουν τίποτα. 

Ενώ, λοιπόν, σήµερα οι ελλείψεις που παρατηρούνται στο
ΣΕΠΕ είναι τραγικές, εσείς, δυστυχώς, εισάγετε τίτλους κενού
περιεχοµένου. Το Σώµα στερείται των στοιχειωδών, αδυνατεί να
ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του, µε αποτέλεσµα η αναποτε-
λεσµατικότητα και η υποβάθµιση να διευρύνονται. Αντί να βελ-
τιώσετε την κατάσταση, κύριε Υπουργέ, γιγαντώνετε ένα
µηχανισµό, δηµιουργείτε νέες θέσεις και τµήµατα και επιδει-
κνύετε απραξία για τα υπόλοιπα. 

Αγαπητές συναδέλφισσες, αγαπητοί συνάδελφοι, αδυνατούµε
να στηρίξουµε το παρόν σχέδιο νόµου, διότι στερείται αξιοπι-
στίας, είναι ανορθολογικό, επιτείνει αντί να περιορίζει τη γραφει-
οκρατία, κινείται πέραν των κανόνων της εργατικής νοµοθεσίας,
δεν προάγει την ευελιξία, την αυτονοµία και την αποτελεσµατική
λειτουργία των επιθεωρήσεων και τέλος σπαταλά πολύτιµους
πόρους. Το πλήθος των γραφειοκρατικών και ατελέσφορων
αυτών ρυθµίσεων δεν µας βρίσκει σύµφωνους. 

Η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας είναι σαφής και ξεκάθαρη.
Το ΣΕΠΕ οφείλει να είναι ο πιο ευέλικτος µηχανισµός µε λιγότε-
ρες γραφειοκρατικές διαδικασίες και εµπόδια. Η αναδιάρθρωση
των υπηρεσιών του µέσω της εδραίωσης ενός πλήρους και ενι-
αίου πληροφοριακού συστήµατος µε την κεντρική υπηρεσία του
Υπουργείου, το ΙΚΑ και τον ΟΑΕΔ, είναι άµεση και επιτακτική ανά-
γκη. Οι Επιθεωρητές Εργασίας πρέπει να έχουν υλικοτεχνική
στήριξη, έτσι ώστε να ανταποκριθούν στο ρόλο τους, αλλά και
να ολοκληρωθεί, επιτέλους, η κωδικοποίηση της εργατικής νο-
µοθεσίας για µεγαλύτερη αποδοτικότητα στο έργο τους. Δεν
αποτελεί λύση η δηµιουργία νέων θέσεων, τµηµάτων και διευ-
θύνσεων, αλλά η αξιοποίηση του υπάρχοντος προσωπικού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το σύνολο των κανόνων της εργατικής νοµο-

θεσίας και το πλήθος των εργασιακών και ασφαλιστικών δικαιω-
µάτων των Ελλήνων πολιτών, αλλά και οι ίδιοι οι Έλληνες
πολίτες, απαιτούν την εδραίωση ενός ισχυρού ελεγκτικού µηχα-
νισµού που θα προσβλέπει στην πιστή εφαρµογή και τήρηση των
παραπάνω. Αντ’ αυτού εσείς δηµιουργείτε µ’ αυτήν τη νοµοθε-
τική πρωτοβουλία ένα δαιδαλώδη ελεγκτικό µηχανισµό µε πλη-
θώρα γραφειοκρατικών αγκυλώσεων που δυσχεραίνει αντί να
βελτιώνει το έργο του, δεν αναµορφώνει, δεν αναβαθµίζει, δεν
αναδιαρθρώνει τις υπηρεσίες του, κινείται µακριά από τους στό-
χους που θέτουµε και διογκώνει το κράτος, αντί να το εξορθο-
λογήσει, σπαταλά πόρους και επιδεινώνει τα δηµόσια οικονοµικά. 

Κύριε Υπουργέ, αναθεωρείστε όσο είναι δυνατόν, όσο είναι
νωρίς, βασικές διατάξεις του παρόντος σχεδίου νόµου. Αλλάξτε
τη φυσιογνωµία και το σκοπό του, ειδάλλως πολύ φοβάµαι ότι
µε το παρόν νοµοθέτηµα θα πιστωθείτε άλλη µία αποτυχία ως
Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η ειδική
αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Σοφία Κα-
λαντίδου, για τρία λεπτά.

ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω πρώτα από τη διαπίστωση ότι ήταν ακριβής η πε-

ριγραφή της ζοφερής πραγµατικότητας και από τον Υπουργό και
από τον εισηγητή, αλλά και από πολλούς οµιλητές. Με µία αφαί-
ρεση -κατά τη δική µου άποψη, και νοµίζω και πολλών εργαζό-
µενων- συνειδητή για να ξανακοροϊδέψετε τους εργαζόµενους,
για να µειώσετε, να περιορίσετε όσο γίνεται το πολιτικό κόστος
ότι εδώ φτάσαµε µε τη δική σας πολιτική, µε τη διακυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας, µε νοµοθετήµατα στα
πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης που και εσείς αποφασίζατε.

Πάντως, και σήµερα προωθώντας την ταξική συνεργασία, τη
συµφιλίωση δηλαδή του εργοδότη µε τον εργαζόµενο µέσα από
τη συµφιλιωτική διαδικασία, που έτσι αλλάξατε και το όνοµα της

εργατικής διαφοράς -πραγµατικά, την προτιµούσα εργατική δια-
φορά- προσπαθείτε να κάνετε τι; Ξέρετε τι µου φέρατε στο νου;
Προσπαθείτε να δέσετε στο πόδι του λιονταριού, λαγό και να ελ-
πίζετε ότι το λιοντάρι έγινε χορτοφάγο. Άλλη εξήγηση δεν υπάρ-
χει κατά την άποψή µου.

Εδώ πρέπει να απαντήσουµε και σε ερωτήµατα που βάλανε
Βουλευτές στις οµιλίες τους και σε νούµερα που φέρανε. Μετα-
τράπηκαν συµβάσεις πλήρους απασχόλησης σε µερικές χιλιάδες
από τις αρχές του χρόνου. Τι θα έκανε η Επιθεώρηση; 

Να σας το πω εγώ, γιατί πήγα πολλές φορές στο ΣΕΠΕ και
έκανα αρκετές εργατικές διαφορές ή αν θέλετε και συµφιλιωτι-
κές πράξεις. Τίποτα δεν µπορεί να κάνει το ΣΕΠΕ. Τίποτα απο-
λύτως! Ακόµη και στην αντίδραση των εργαζοµένων: «δεν
υπογράφω, δεν δέχοµαι τον εκβιασµό, δεν φοβάµαι, δεν υπο-
γράφω κάτω από την τροµοκρατία της απόλυσης τη σύµβασή
µου», το ΣΕΠΕ βγάζοντας µία απόφαση ότι είναι άκυρη αυτή η
απόλυση, γιατί δεν συνάδει µε το τελευταίο νοµοσχέδιο, αυτό το
περσινό µε Υπουργό τον κ. Λοβέρδο, µας έστειλε πάλι στα δικα-
στήρια. Ε, έτσι δεν αποσυµφορίζεις ούτε τα δικαστήρια, ούτε
στηρίζεις τον αδύναµο στην εργασία, ούτε τελικώς βοηθάς στο
να λυθούν. 

Εγώ, δεν µπορώ να δεχθώ, κύριε Υπουργέ, ότι δεν ξέρετε.
Γιατί ακόµη και αν δεν ξέρετε, ακόµη και αν αυτοί οι επιθεωρητές
που υπάρχουν δεν µπορούν να πάνε στα αµπάρια των πλοίων
της ζώνης, δεν µπορούν να καταλάβουν τον εργαζόµενο στο πο-
λυκατάστηµα, την εργαζόµενη που δουλεύει χωρίς το καρτελάκι
και δουλεύει στα µαύρα, και µάλιστα, δυσανασχετούν γιατί, λέει,
ο εργαζόµενος δεν το δηλώνει και παριστάνει τον πελάτη. 

Κάντε το άλλο: Αντιδράστε ή κάντε έλεγχο στις καταγγελίες
που σας γίνονται και εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο. Πιάστε όλες τις
εργολαβίες στα νοσοκοµεία. Όλες οι εργολαβίες στα νοσοκο-
µεία έχουν µαύρη εργασία, απλήρωτη εργασία, παραπάνω ώρες
δουλειάς, καταπάτηση όλων των δικαιωµάτων, ακόµη και των
ασφαλιστικών και πληρώνονται από το δηµόσιο. 

Να σας πω και ένα άλλο µέτρο; Πραγµατικά, επειδή οι εργο-
δότες το έχουν αυτό, µπορούν να κάνουν µήνυση, ας πούµε στον
εργαζόµενο για χ ποινικό και να µην πληρώσουν ούτε αποζη-
µίωση µέχρι που ο εργαζόµενος να αντέξει τα δικαστήρια. Απα-
γορεύστε και εσείς την απόλυση του εργαζόµενου που
καταγγέλλει µέχρι που η καταγγελία του να διαπιστωθεί αν ισχύει
ή όχι από την Επιθεώρηση Εργασίας. Να σας πω εγώ πόσες κα-
ταγγελίες θα έρθουν στο ΣΕΠΕ και πόσο αξιοσύνη, πραγµατικά,
απ’ τη δουλειά του θα αποκτήσει. 

Τελικώς, κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο παρέχει µία προ-
στασία, προστασία της ασυδοσίας των µεγαλοεργοδοτών από
την οργανωµένη αντίσταση των εργαζόµενων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο ειδικός αγορητής

του ΣΥΡΙΖΑ, Μιχάλης Κριτσωτάκης, έχει το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να πούµε λίγες κου-

βέντες, αλλά νοµίζω να είναι ουσιαστικές. 
Οι Επιθεωρήσεις Εργασίας. Ποιος είναι ο ρόλος τους; Να

βοηθά την εργασία και τον κόσµο της εργασίας; Όχι, απ’ όσο
έχουν παραδεχθεί όλοι τουλάχιστον µέχρι στιγµής. Να ρυθµίζει;
Αν ρυθµίζει, σε ποια κατεύθυνση; Να κρατάει τις αποστάσεις
ανάµεσα στο Δαβίδ και στον Γολιάθ; Νοµίζω ότι αυτό κάνει. 

Αυτό, λοιπόν, δεν είναι ισότητα, αυτό είναι µία ισότητα εντελώς
άδικη, κοινωνικά ανάλγητη θα έλεγα. 

Όλοι όσοι ξέρουν τη λειτουργία του ΣΕΠΕ λένε αυτό που είπε
και ο κύριος Υπουργός: Πρώτα ενηµερώνεται ο εργοδότης και
µετά ξεκινά το ΣΕΠΕ για τον έλεγχο. Αυτό το έχουµε διαπιστώσει
όσοι έχουµε συναλλαχθεί µε το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας. 

Δεν αλλάζει, λοιπόν, τίποτα απ’ αυτά ούτε µε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Γιατί δηλαδή τώρα δεν θα ειδοποιείται η εργοδοσία ότι
πάει να γίνει ο έλεγχος; Πείτε µου ένα λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Θα πηγαίνει σε όλη την περιφέρεια, ενώ
σήµερα δεν πάει. Διαβάστε το νοµοσχέδιο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Εντάξει. 
Εγώ το διάβασα και το διάβασα καλά. Όµως, δείτε που έχω

διαβάσει και την πραγµατικότητα!
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Θέλει, λοιπόν, άλλο κλίµα, θέλει άλλες πολιτικές και θα έλεγα
πως χρειάζεται ό,τι δεν υπάρχει σήµερα ως προϋπόθεση απ’
αυτήν την Κυβέρνηση, ειδικά µε το µνηµόνιο, τα µεσοπρόθεσµα,
τους εφαρµοστικούς νόµους κ.λπ.. 

Όταν δηλαδή διαβάζουµε σε αυτήν τη λογική για περικοπές
στα κοινωνικά επιδόµατα κατά τουλάχιστον 1188 –δεν κατάλαβα
γιατί δεν είναι 1189- εκατοµµύρια ευρώ το 2011 και επιπλέον
κατά 1230 εκατοµµύρια ευρώ το 2012, κατά 1025 εκατοµµύρια
κ.λπ., από εκεί και πέρα εµείς σε αυτήν την Αίθουσα τι κάνουµε;
Κοροϊδεύουµε µάλλον τους εαυτούς µας ή θέλουµε να πιστεύ-
ουµε άλλα πράγµατα. Άλλο είναι εδώ. Άλλο είναι έξω. 

Θα σας πω, λοιπόν, ότι πολυνοµοσχέδια έρχονται, αλλά οι πα-
ράµετροί τους είναι µνηµονιακές και η Κυβέρνηση κάνει ότι δεν
ξέρει ή προσπαθεί να κρύβει µια πραγµατικότητα. 

Δεν µας απαντήσατε, κύριοι της Κυβέρνησης, σε µια σειρά
από ερωτήµατα που βάλαµε. Είχα θέσει στην επιτροπή το εξής,
ότι για τη στελέχωση του ΣΕΠΕ δεν κάνετε καινούργιες προσλή-
ψεις, δηλαδή δεν αυξάνετε τις οργανικές θέσεις. Σας είχα πει το
παράδειγµα του Ηρακλείου, όπου οι πέντε µετατάξεις ήταν γυ-
µναστής, δασκάλα χορού, δασκάλα για κοπτική-ραπτική κ.λπ..
Σας είπα να µας απαντήσετε αν είναι έτσι µόνο εκεί. Αν είναι µόνο
εκεί έτσι, µικρό το κακό. Όµως, µήπως είναι και αλλού έτσι; 

Επίσης, δεν µας απαντήσατε για την καθυστέρηση. Γιατί έγινε
δεκαπέντε-δεκαέξι µήνες καθυστέρηση; Δεν µας απαντήσατε
γιατί, αφού ψηφίστηκαν πρώτα όλοι οι νόµοι που ελαστικοποιούν
και καταργούν τα πάντα στην «αγορά» της εργασίας, όπως συ-
νηθίζεται να λέγεται –κακώς, βεβαίως, γιατί δεν είναι δουλεµπό-
ριο, εσείς τουλάχιστον δεν το δέχεστε- µετά πάµε να κάνουµε
τον έλεγχο. Σε τι; Σας το είπα και πριν. Δεν εµπλουτίζετε µε νέο
ειδικό προσωπικό και δεν µπαίνετε καν στον κόπο να εξαγγείλετε
τον έλεγχο και στο δηµόσιο, δηλαδή αυτό που σας είπα στο
τέλος της οµιλίας µου στην αρχή. Δεν µπορεί εκ του νόµου το
ΣΕΠΕ να βλέπει το δηµόσιο και είναι ένα µεγάλο κοµµάτι. Ούτε
σε αυτό µας απαντάτε. 

Θα σας πω ότι παρ’ όλα αυτά εµείς κάποια άρθρα που είναι
θετικά θα τα ψηφίσουµε. Έχουµε «δέκα κλωτσιές και ένα χάδι».
Εντάξει, θα ψηφίσουµε το «χάδι». Όχι, όµως, και τις «κλωτσιές»! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Στο τέλος θέλω να πω µόνο µια κουβέντα για το ταξί. Για το

ταξί πολλά έχουν ειπωθεί. Συµφωνεί η Αντιπολίτευση. Διαφωνεί
η Κυβέρνηση. Όµως, κανείς δεν λέει εδώ την ουσία των πραγ-
µάτων, γιατί γίνεται όλη αυτή η ιστορία και το ξεγέλασµα, δη-
λαδή ο ένας είπε έτσι και ο άλλος αλλιώς για το ταξί. 

Μήπως είναι η είσοδος µεγάλων συµφερόντων και η δηµιουρ-
γία ισχυρών καρτέλ µέσα στο ταξί; Μήπως αυτό είναι όλο; Γι’
αυτό γίνεται ο καυγάς; Καυγάς χωρίς αιτία δεν γίνεται. Κρύβεται
µεν η αιτία. Τα περισσότερα γι’ αυτό γίνονται. Και οι απελευθε-
ρώσεις και ό,τι γίνεται, δυστυχώς, ψευδεπίγραφο είναι. Γι’ αυτό
θα ψηφίσουµε «κατά» σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κηρύσσεται περαιω-

µένη η συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: «Αναµόρφωση του
Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, ρυθµίσεις θεµάτων Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και άλλες διατάξεις». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: «Ανα-
µόρφωση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, ρυθµίσεις
θεµάτων Κοινωνικής Ασφάλισης και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό
επί της αρχής, κατά πλειοψηφία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 0.33’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τετάρτη 20 Ιουλίου 2011 και ώρα 10.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία, συνέ-
χιση της συζήτησης επί των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: «Αναµόρφωση
του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, ρυθµίσεις θεµάτων Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και άλλες διατάξεις».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ       


